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Pe agenda politică a săptăminiî, un eveniment cu semnificații în toate sectoarele vieții social-politice și economicei

PLENARA COMITETULUI CENTRAL AL PARTIDULUI
O clipă 

de istorie 
care vibrează 
in inima patriei: 

28 martie 1974, 

învestitură 
prezidențială 

pentru 
omul tării, 

eroul ei viteaz
(evocări în pag. 3-5)

Noua frontieră a sufletului uman
La Închiderea ediției, ne-a vizi

tat Ia redacție cercetătorul Ion N. 
Andreescu, care ne-a adus vestea 
unei senzaționale descoperiri: în 
mijlocul pantei abrupte a dealului 
bisericii rupestre din satul Jghia- 
buri, comuna Corbi (Argeș), a des
coperit scheletul unui om uriaș 
(4,75 m înălțime !), culcat pe partea 
dreaptă, probabil surprins de moar
te în momentul în care se odihnea. 
Cercetătorul presupune că este vor
ba de omul preistoric, uriașul care 
a trăit cu circa 10 000 de ani înain
te pe pămîntul patriei noastre. Amă
nunte într-unul din numerele 
viitoare.

Dedicație
Acum, cînd am Izbutit să dau ocol cu pămîntul rostogolitor de 50 de ori 

soarelui căzător spre constelația lirei, dedic aniversarea vieții mele aniversării 
poemului Luceafărul, ce a răsărit acum 100 de rostogoliri ale pămintului în
jurul soarelui și, fix, ne luminează Încă.

NICHITA STĂNESCU H



Patria, cabinetul de lucru al președintelui

Intîlnirea de lucru a tovarășului NICOLAE CEAUȘ»
cu specialiști din industria constructoare de mașini, de mașini-unelte, electrotehnică și electronică

Amplu program de acțiune 
pentru sporirea continuă a eficienței întregii activități economice
Miercuri dimineață tovarășul Nicolae 

Ceaușescu, secretar general al Partidului 
Comunist Român, președintele Republi
cii Socialiste România, a avut, la Com
plexul expozițional din Piața Scînteii, o 
întîlnire. de lucru cu cadre de conducere 
din ministerele industriei construcțiilor 
de mașini, de mașini-unelte, electroteh
nică .și electronică, cu specialiștii din 
cercetare și proiectare din sectoarele pro
ductive ale acestor ramuri. Noua întîlnire 
de lucru a conducătorului partidului și 
statului nostru cu specialiști din aceste 
sectoare importante ale economiei națio
nale a avut ca obiectiv examinarea mă
surilor și a programelor elaborate, la in
dicația tovarășului Nicolae Ceaușescu, în 
scopul reducerii consumurilor de materii 
prime, materiale, energie, combustibili 
și manoperă, gospodăririi mai judicioase 
și valorificării superioare a acestora, con
comitent eu creșterea calității produselor, 
In conformitate cu cerințele și exigențele 
pieței interne și externe. Cu acest prilej, 
s-au analizat, de asemenea, măsurile pre
conizate pentru asimilarea de noi produ
se cu caracteristici superioare, pentru 
creșterea exporturilor și reducerea im
porturilor.

Analizînd, în'sectorul rezervat industri
ei constructoare de mașini, măsurile pre
conizate pentru reducerea consumurilor 
materiale și de energie, pentru valorifi
carea superioară â materiilor prime, se
cretarul general al partidului a remarcat 
că nu toate consumurile sînt judicios sta
bilite și a indicat să se revadă da unele 
produse cantitățile de metal prevăzute a 
fi folosite. în acest scop, s-a cerut să se 
intensifice acțiunea de reproiectare a pro
duselor, care trebuie să aibă ca efect 
reducerea greutății lor, în condițiile men
ținerii caracteristicilor tehnico-funcționa- 
îe. S-a cerut, totodată, să se elaboreze un 
program pentru anii 1984-—1985, care să 
cuprindă măsurile ce se vor lua în conti
nuare în direcția reducerii consumurilor 
și valorificării superioare a materiilor 
prime și materialelor. Examinînd, în con
tinuare, programul de asimilare a mate
rialelor și producției pentru reducerea 
Importurilor, tovarășul Nicolae Ceaușescu 
a apreciat preocupările specialiștilor și 
colectivelor de oameni ai muncii în 
această direcție și a arătat că posibilită
țile create și existența unui important 
număr de specialiști de înaltă calificare 
permit depășirea prevederilor și în acest 
domeniu.

Obiectul unei minuțioase analize l-au 
format și acțiunile stabilite în industria 
de mașini-unelte, electrotehnică și elec
tronică, în scopul transpunerii în viață a 
programelor speciale adoptate de Confe
rința Națională a partidului. Tovarășul 
Nicolae Ceaușescu a indicat specialiștilor 
din acest domeniu să producă, pe baza 
experienței și a dotării de care dispun, 
mașini specializate care prin înzestrarea 
lor cu unele dispozitive să fie în măsură 
să realizeze mai multe genuri de operații 
Și lucrări. S-a atras atenția că se impune 
ca înțr-un timp cit mai scurt să se rea
lizeze pentru industria ușoară mașini și 
utilaje specifice, moderne, care să per

mită obținerea unei productivități ridi
cate, mecanizarea și automatizarea pro
ceselor de producție. Au fost remarcate 
mai multe tehnologii originale, care con
duc la valorificarea superioară a diferite
lor materii prime și materiale utilizate 
în electrotehnică și electronică, la redu
cerea consumurilor. S-a indicat ca toate 
aceste tehnologii, care și-au confirmat 
eficiența, să fie generalizate în producție 
pentru a înlocui tehnologiile vechi, depă
șite. Totodată, secretarul general al parti
dului a subliniat necesitatea găsirii unor 
noi căi și mijloace menite să contribuie 
la creșterea mai accentuată în continuare 
a productivității muncii în întreprinderile 
de mașini-unelte, electrotehnice și elec
tronice.

Preocupările specialiștilor din ramurile 
analizate în direcția sporirii eficienței 
economice, a diminuării consumurilor de 
materii prime, materiale și energie s-ău 
soldat, după cum rezultă din cele releva

te cu prilejul vizitei la Complexul expo
zițional, cu rezultate importante. Apre
ciind aceste preocupări, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a cerut conducerii ministerelor 
de resort ca programele de reducere a 
consumurilor să fie elaborate pe întregul 
cincinal, iar în ceea ce privește diminua
rea consumului de energie să se aibă în 
vedere și influența acesteia la beneficiar. 
S-a subliniat că este necesar ca tot ceea 
ce se realizează nou să fie superior pro
duselor anterioare sub toate aspectele și 
s-a cerut să se acorde în continuare o 
atenție sporită calității acestora.

înscriindu-se în aria analizelor , între
prinse de tovarășul Nicolae Ceaușescu în 
vederea stabilirii măsurilor menite să 
ducă la realizarea, la un. înalt grad de 
eficiență, a programelor de dezvoltare 
economico-socială a țării, recenta întîlni
re de lucru cu specialiștii din cele două 
ramuri industriale s-a constituit într-un 
amplu program de acțiune pentru înde

plinirea, în cele mai bune condiții, a pla
nului pe acest an și pe întregul cincinal, 
pentru sporirea’continuă a eficienței în
tregii activități economice, pentru înfăp
tuirea hotărîrilor adoptate la Conferința 
Națională a partidului. Cei prezenți s-au 
angajat, în numele colectivelor pe care le 
reprezintă, să depună toate eforturile 
pentru îndeplinirea exemplară a ref 
mandărilor primite, a sarcinilor ce le . 
vin din documentele de partid și de stat, 
să acționeze cu toată hotărîrea eficienței 
întregii activități economice pe baza re
ducerii consumurilor, a valorificării su
perioare a materiilor prime și materiale
lor, pe baza creșterii calității produselor, 
a ridicării permanente a productivității 
muncii, adueîndu-și astfel o contribuție 
tot wfei mare la înflorirea României so
cialiste.

ION CODRU K

Ședința de marți a Comitetului Politic 
Executiv al C.C. ai P.C.R., ținută sub pre
ședinția tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
secretar general al Partidului Comunist 
Român, a dezbătut numeroase probleme 
deosebit de importante, privind atît eco
nomia noastră națională, cît și alte sec
toare de activitate. Examinînd Raportul 
privind situația economico- financiară a 
economiei naționale în anul 1982, rezul
tată pe bază de bilanț. Comitetul Politic 
Executiv a subliniat că anul la care se 
referă raportul s-a încheiat cu rezultate 
bune în consolidarea realizărilor obținute 
în dezvoltarea economică a țării, în creș
terea cui prioritate a unor sectoare de ac
tivitate, în progresul mai rapid al bazei 
proprii energetice și de materii prime, 
reducerea consumurilor de materii prime, 
combustibil și energie, valorificarea supe
rioară a resurselor materiale și de muncă, 
în cadrul dezbaterilor, o atenție deosebită 
• fost acordată întăririi ăutoconducerii 
muncitorești și autogestiunii, aplicării 
noului mecanism economipo-financiar, ele
ment ce s-a reflectat pozitiv în creșterea 
rentabilității, în îmbunătățirea rezultate
lor financiare, în asigurarea echilibrului 
financiar și desfășurarea circulației bă
nești în limitele planificate. S-a subliniat 
că activitatea desfășurată pentru înde
plinirea sarcinilor pe 1982, succesele obți
nute evidențiază realismul prevederilor 
planului, justețea politicii partidului, a 
indicațiilor și orientărilor date de tova
rășul Nicolae Ceaușescu privind trecerea 
la dezvoltarea intensivă a tuturor ramu
rilor de activitate, ridicarea calității pro
ducției și creșterea eficienței în întreaga 
viață economico-socială. Criticînd lipsu
rile care au dus la nereaiizarea unor in

dicatori de plan, Comitetul Politic Exe
cutiv a adoptat un program de măsuri 
pentru îmbunătățirea continuă a activită
ții economico-financiare, care va fi supus 
spre dezbatere și aprobare plenarei C.C. 
al P.C.R.

în atenția ședinței s-a aflat, de aseme
nea, problema prețurilor. Dezbătînd Ra
portul privind evoluția prețurilor și tarife
lor în 1982, Comitetul Politic Executiv a 
apreciat că prin măsurile luate s-au asi

Ședința Comitetului Politic Executiv

gurat fundamentarea acestora pe baza 
costurilor de producție, corelarea pe prin
cipii economice a tuturor categoriilor de 
prețuri, aplicarea în condiții mai bune a 
noului mecanism economic în toate uni
tățile socialiste. S-a trasat ca sarcină mi
nisterelor și celorlalte organe centrale și 
locale să ia măsuri pentru ereșterea mai 
susținută a producției și reducerea costu
rilor, realizarea intrărilor de produse agri
cole la fondul de stat și a desfacerilor de 
mărfuri către populație, la nivelul și în 
structura prevăzute în plan. Criticînd 
unele lipsuri care s-au constatat. Comi

tetul Politie Executiv a cerut să se ac
ționeze ferm pentru legarea întregii ac
tivități de producție, atît cantitativ, cît și 
calitativ, de cerințele de consum, precum 
și pentru îndeplinirea integrală a. preve
derilor de plan la prestările de servicii 
către populație. în același timp, s-a in
dicat tuturor ministerelor, unităților eco
nomice, Comitetului de Ștat pentru Pre
țuri, consiliilor populare să ia măsuri 
pentru respectarea cu strictețe a prețu

rilor, să nu se mai admită sub nici un 
motiv majorarea —- peste aprobări — a 
prețurilor, orice abateri de la prețurile 
legal stabilite, inclusiv a celor de 
mercurial, urmînd să fie sancționate cu 
severitate.

Analiza Raportului privind stadiul apll- ’ 
cării măsurilor adoptate de Conducerea 
partidului pentru trecerea la noul pro
gram de lucru în unitățile miniere a dus 
la concluzia că, pe baza programului apro
bat de Comitetul Politic Executiv al C.C. 
al P.C.R. și a indicațiilor date de tova
rășul Nicolae Ceaușescu la Consfătuirea 

cu cadrele de conducere, specialiști și. 
muncitori din industria minieră și geo
logie, factorii de răspundere din unitățile 
miniere au acționat, în.preună cu minis
terele minelor și geologiei, pentru orga
nizarea activității personalului muncitor 
în trei schimburi a cîte opt ore și asigu
rarea condițiilor politico-organizatorice și 
tehnice în vederea trecerii la programul 
de lucru continuu în toate întreprinderile 
miniere. Apreciind că există condițiile 
necesare ea programul stabilit pentru 
creșterea producției în sectorul minier să 
se îndeplinească și chiar să se depășească. 
Comitetul Politic Executiv a exprimat 
convingerea că minerii, care au primit cu 
deplină adeziune măsurile stabilite de 
conducerea partidului, ca și importantele 
orientări și indicații date de tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, vor face totul pentru 
înfăptuirea hgtărîrilor Congresului al 
Xll-lea și ale Conferinței Naționale al® 
partidului privind dezvoltarea mai rapi
dă a bazei energetice și de materii prime, 
privind asigurarea independenței ener
getice a țării noastre.

în cadru] ședinței Comitetului Politic 
Executiv au fost, de asemenea, analizate 
și aprobate Raportul cu privire la efec
tivul, compoziția și structura organizatori
că a partidului la 31 decembrie 1982, Ra
portul cu privire la activitatea desfășurată 
în 1982 de către organele de partid, de 
stat și organizațiile de masă pentru înfăp
tuirea politicii de cadre a partidului. Ra
portul privind activitatea internațională a 
partidului în 1982 și alte documente, ho- 
tărîndu-se ca ele să fie supuse dezbaterii 
plenarei C.C. al P.C.R.

P. NICOARA ■



Act istoric întrupat din gîndul 

și voința întregii națiuni
Este limpede pentru oricine examinează 

eu obiectivitate și bună credință expe
riența României socialiste din ultimii 18 
ani. că toate marile succese și înfăptuiri 
din această perioadă de aur a istoriei na
ționale sînt indisolubil legate de gîndirea 
și activitatea secretarului general al par
tidului nostru, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, omul care întruchipează atît 
de plenar crezul, voința și înțelepciunea 
întregului nostru popor. Pentru întreaga 
suflare a țării, omul, bărbatul și comunis
tul de omenie Nicolae Ceaușescu asimi
lează și sintetizează în chip magistral atît 
însușirile gînditorului profund, receptiv la 
cerințele vieții, cît și pe cele ale condu
cătorului de acțiune, chemat să inițieze 
și să înfăptuiască pe plan social transfor
marea concluziilor teoretice în programe 
mobilizatoare, să galvanizeze energiile și 
capacitatea creatoare a maselor, să ridice 
la scara realității marile idealuri ale so
cietății socialiste.

Dînd glas acestor înalte sentimente de 
stimă, dragoste și recunoștință, întregul 
nostru partid și popor au adus ’la începu
tul acestui an un cald omagiu marelui fiu 
al clasei muncitoare, tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, secretar general al Partidului 
Comunist Român, președintele României 
socialiste, cu prilejul împlinirii a 50 de 
ani de activitate revoluționară și aniver
sării zilei sale de naștere. A fost o săr
bătoare a vieții și a muncii, a indestruc
tibilei unități dintre partid și popor, na
țiunea noastră omagiind în persoana se
cretarului general al partidului pe mili
tantul care din fragedă tinerețe avea 
să-și contopească destinul cu viața și 
lupta Partidului Comunist Român, pe re
voluționarul neînfricat și, deopotrivă, pe 
omul care, spre binele poporului român, 
avea să fie învestit. în ultimele decenii, 
cu cele mai înalte răspunderi în conduce
rea partidului și statului.

Cu aceeași aleasă simțire și profundă 
gratitudine, țara vine acum în întîmpina- 
rea unui alt moment aniversar, ce se im
pune inimii și cugetului nostru atît prin 
caracterul lui solemn, cît. deopotrivă, și 
prin larga și vibranta retrospectivă a tre
cutului național : se împlinesc nouă ani 
de cînd Marea Adunare Națională, întru
nind voința unanimă a întregului popor, a 
investit în funcția supremă de președinte 
al Republicii Socialiste România pe tova
rășul Nicolae Ceaușescu, secretarul gene
ral al Partidului Comunist Român.

Am fost cu toții martorii acestui act * 
istoric, întrupat din gîndul și voința unei 
națiuni, care, atunci. în primăvara anului 
1974. prin aleșii săi în forul legislativ su
prem, a dat glas prețuirii și recunoștinței 
față de prodigioasa activitate politică, 
economică și socială promovată de secre
tarul general al partidului. Alegerea to
varășului Nicolae Ceaușescu ca președin
te al Republicii Socialiste România, pre
cum și realegerea sa în aceeași înaltă 
funcție, în cursul anilor următori, echiva
lează cu garanția că istoricele hotăriri 
adoptate la Congresul al XII-lea al parti
dului vor fi realizate pe deplin, că marilor 
înfăptuiri ce dau astăzi mîndria și dem
nitatea României li se vor adăuga mereu 
altele. Este certitudinea că vom fi în con
tinuare martorii și beneficiarii unor noi 
etape de permanentă redescoperire istori
că, de înflorire multilaterală a patriei so
cialiste, de creștere a bunăstării materia
le, de înflorire a științei, culturii, artei, 
de demnitate și omenie.

Alegerea tovarășului Nicolae Ceaușescu 
în funcția de secretar general al Partidu
lui Comunist Român, în 1965, și alegerea 
sa. în 1974. în înalta funcție de președinte 
al României, sînt evenimente ce au mar
cat profund destinul colectiv al poporului 

nostru, sînt și vor rămîne în istoria pa
triei socialiste două momente de o impor
tanță crucială pentru destinul colectiv al 
poporului nostru. Prin contribuția nemij
locită. determinantă, a tovarășului Nicolae 
Ceaușescu. a fost desferecată capacitatea 
creatoare a unei întregi națiuni, a fost 
inaugurată cea mai fertilă perioadă din 
întreaga istorie a "României, perioadă de
numită astăzi pe drept cuvînt în întreaga 
lume „Epoca Ceaușescu". Tot ce s-a în
făptuit în acești ultimi 18 ani este indi
solubil- legat de numele și activitatea se
cretarului general al partidului nostru. 
Gînditor revoluționar de larg orizont, 
promotor curajos al noului, adversar ne
împăcat al rutinei și conservatorismului, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu a elaborat, 
pe baza aplicării creatoare a adevărurilor 
universale ale materialismului dialectic și 
istoric, teze de o mare valoare științifică, 
soluții originale, cu adevărat înnoitoare, 
pentru problemele dezvoltării eeonomico- 
sociale a României. Mărturie stau în 
această privință întreaga strategie a creș
terii economice, concepută și realizată 
prin repartizarea rațională a forțelor de 
producție pe întreg teritoriul țării, mo
dernizarea și dezvoltarea continuă a in
dustriei și agriculturii, perfecționarea 
constantă a organizării și conducerii so
cietății. a întregii vieți sociale, adîncirea 
democrației socialiste. Prin contribuția 
nemijlocită a conducătorului partidului și 
statului nostru a fost stabilită de aseme
nea o legătură nemijlocită între progre
sul economic-social și prosperitatea ma
terială și spirituală a poporului. între 
avuția națională și satisfacerea nevoilor 
de trai ale maselor, munca productivă re
prezentând singura sursă de satisfacere 
tot mai deplină a necesităților materiale 
și spirituale ale constructorilor socialis
mului.

„'Epoca Ceaușescu" rămine în istorie, 
deopotrivă, prin marea dezvoltare și în
florire a artei, științei și culturii, prin re
considerarea teoretică și practică a condi
ției umane, prin făurirea unei civilizații 
spirituale superioare.

Personalitate marcantă a vieții interna
ționale, arhitect și promotor al politicii 
externe, a partidului și statului nostru, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu -a adus și 

aduce o contribuție remarcabilă la desci
frarea proceselor și tendințelor noi dia 
viața internațională, la definirea și fun
damentarea unor concepte și principii noi 
privind relațiile dintre state. Sînt fapte, 
sînt mărturii indubitabile ce confirmă și 
motivează respectul și simpatia opiniei 
publice internaționale, afirmarea impe
tuoasă a României în conclavul națiuni
lor, recunoștința și îndreptățită speranță 
cu care este privită dinamica activitate 
internațională a președintelui României 
socialiste.

în acest larg context al devenirii noas
tre, al progresului și prosperității genera
le se înscrie și activitatea colectivului 
nostru, al unei întreprinderi care a cres
cut și s-a modernizat și ea odată cu țara, 
prin grija partidului, a secretarului său 
general. La sfîrșitui anului trecut am 
avut bucuria de a raporta îndeplinirea 
planului la toți indicatorii, iar mai recent, 
onorarea exemplară a tuturor sarcinilor 
pe primele două luni ale anului in curs. 
Este un răspuns pe care oamenii muncii 
de la „Dacia" s-au străduit să-l dea ma
rilor comandamente istorice ale momen
tului, într-o țară în care — așa cum a 
arătat tovarășul Nicolae Ceaușescu — mă
sura fericirii o constituie munca rodnică, 
eficientă. Știm acest lucru pe baza unei 
experiențe trăite, ca martori și făuritori, 
alături de întregul nostru popor, ai unei 
istorii pilduitoare, în care visele înari
pate se îngemănează cu rigoarea matema
tică. Știm de asemenea că viitorul fericit 
al patriei este o certitudine. Prezența to
varășului Nicolae Ceaușescu în fruntea 
partidului și statului, în dubla sa funcție 
de secretar general al Partidului Comu
nist Român și președinte al Republicii 
Socialiste România, este cea mai deplină 
garanție că înaltele idealuri ale poporu
lui nostru se vor îndeplini, deoarece ma
rele fiu al poporului nostru întruchipează 
crezul, speranțele, opțiunile și năzuințele 
întregului' nostru popor.

MARJA DIACONII
Erou al Muncii Socialiste 

secretar al comitetului de partid 
al întreprinderii textile „Dacia** 

București
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Ur jurâmmt transpus 

zi de zi 

> în viață

La 28 martie 1974, dînd expresie necesi
tății perfecționării conducerii statului 
nostru, Marea Adunare Națională a 
hotărît instituirea funcției de președinte 
al Republicii Socialiste România. In 
aceeași zi, forul suprem al puterii de stat 
a consacrat voința întregii națiuni, alegînd 
în această funcție, prin votul său unanim, 
pe secretarul general al Partidului Comu
nist Român, tovarășul Nicolae Ceaușescu. 
A fost una din acele vibrante zile de 
istorie ce rămîn pentru totdeauna în inimi 
și conștiințe, înscrise în seria marilor 
acte care jalonează drumul eroic, marcat 
de atîtea împliniri, parcurs de poporul 
nostru în anii socialismului.

Votul Marii Adunări Naționale a con
stituit încă o dovadă a prețuirii și stimei 
poporului nostru față de cel mai iubit fiu 
al său, a fost, în fapt, dorința unanimă a 
națiunii noastre, ca în fruntea ei să se 
afle omul in a cărui gîndire și acțiune 
revoluționară Se regăsesc în toate marile 
înfăptuiri ale României de azi, omul care 
întruchipează într-o fericită sinteză înal
tele virtuți spirituale și morale ale poporu
lui nostru, expei-iența de viață și de luptă 
a unui popor ce și-a luat destinul în pro 
priile mîini și e pe deplin hotărît să-și 
făurească lumea sa socialistă, pe care o 
consideră cea mai bună și mai dreaptă 
decît tot ceea ce ol a cunoscut de-a lun
gul unei istorii milenare.

Se poate spune, de aceea, pe bună drep
tate, că în momentul solemn de acum 9 
ani, sub aceeași cupolă se afla prezentă 
întreaga țară, că votul exprimat atunci a 
fost votul întregii națiuni. Jurămîntul 
rostit de întîiul președinte al României în 
fața aleșilor poporului, în fața patriei, 
s-a gravat in conștiința noastră, a tu
turor : „Jur că îmi voi face întotdeauna 
datoria cu cinste și devotament pentru 
strălucirea și măreția națiunii noastre so
cialiste, a Republicii Socialiste România".

Un legămînt în a cărui împlinire cred 
cu nestrămutată convingere toți fiii pa
triei noastre. Pentru că este propriul lor 
legămînt de cetățeni ai unei țări puterni
ce și independente. Pentru că sîn.t deplin 
încrezători în forța care le călăuzește 
drumul spre viitor — Partidul Comunist 
Român,

Imaginea amplă a încrederii și a uni
tății întregului popor în jurul secretarului 
general al partidului, al președintelui 
României socialiste, a fost emoționant 
ilustrată în miile de mesaje ce i-au fost 
adresate, în acele zile, de pe întreg cu
prinsul țării, din orașe și sate, din uzine 
și ateliere, de pe șantiere, din școli și din 
laboratoare, de pretutindeni.

Investirea în cea mai înaltă funcție de 
stat a tovarășului Nicolae Ceaușescu în
tregește acțiunea Partidului Comunist 
Român de forță politică conducătoare a 
întregii noastre societăți, asigură o mai 
bună articulare a funcțiilor puterii supre
me în stat și o mai eficientă exercitare a 
acestor funcții, atît in viața internă cît și 
in relațiile internaționale.

întreaga activitate revoluționară de 
peste cinci decenii a tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, opera, ideile și acțiunile care 
l-au situat în galeria marilor ctitori de 
țară se leagă profund, organic, de voința 
și aspirațiile poporului, de realitățile pre
zentului dînd, în același timp, un sens 
mai adine, mai cutezător năzuințelor 
noastre de viitor, angajării noastre puter
nice pe drumul de muncă, de eforturi 
creatoare, in opera de edificare a noii 
societăți.

Cunoscător profund al istoriei patriei, 
și interpret de larg orizont al valorilor ei 
fundamentale, în contact permanent cu 
poporul, din .rîndul căruia s-a ridicat și al 
cărui glas știe să-1 asculte și să-i înari
peze gindurile, președintele României so
cialiste își fundamentează concluziile și 
opțiunile politice, prodigioasa sa activitate 
teoretică și practică, pe o cuprinzătoare 
analiză a realităților și tradițiilor țării 
noastre, precum și ale lumii contemporane.

înconjurîndu-1 cu stimă și dragoste, 
poporul român este mîndru că alesul său 
așază înainte de orice unirea eforturilor 
națiunii pentru realizarea cu succes a 
Programului partidului, pentru împlinirea 
năzuințelor sale de bunăstare și fericire.

Jurămîntul solemn rostit de tovarășul 
Nicolae Ceaușescu în primăvara anului 
1974 — de a sluji cu credință patria, de a 
acționa cu fermitate pentru apărarea in
dependenței; suveranității și integrității 
țării, pentru edificarea socialismului și 
comunismului în România — se îmbogă
țește necontenit cu fapte, cu certitudinea 
marilor trepte de lumină pe care suie pa
tria noastră.

Un jurămînt căruia tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, reales în înalta funcție de 
Președinte al Republicii Socialiste Româ
nia în anul 1980 îi dă viață, în fiecare zi, 

. un jurămînt confirmat de întreaga sa ac
tivitate în fruntea partidului și a țării, de 
munca sa neobosită, dominată de pasiune 
revoluționară și dragoste nemărginită 
față de patrie, de înțelepciunea preve
derii și de curajul deciziei în momentele 
decisive, de neclintit devotament față de 
cauza socialismului și comunismului, față 
de idealurile nobile ale libertății și pro
gresului social și național, ale păcii și 
colaborării între toate statele și națiunile 
lumii.

Prof. uni». dr ȘTEFAN LACHE £

Viața și opera tovarășului Nicolae Ceaușescu 
aparțin deopotrivă poporului român din- 

totdeauna, istoriei și spiritualității sale milenare
Viață și opera președintelui Nicolae 

Ceaușescu sînt, în reprezentarea poporu
lui nostru și în cea a forțelor progresiste 
contemporane, expresii majore și funda
mentale ale nevoilor arzătoare ale timpu
lui istoric în care și pentru care ș-au 
dăltuit. Luate în unitatea lor structurală 
și în finalitatea ce le este intrinsecă ele. 
viața și opera președintelui Nicolae 
Ceaușescu, aparțin deopotrivă poporului 
român dintotdeauna, istoriei și spiritua
lității sale milenare pe eare le exprimă 
în tot și cu tot ce au dat din adîneul 
ființei lor unice și aceleia a istoriei uni
versale a popoarelor eu aspirațiile niei- 
cînd doborîte ori înfrînte de dreptate și 
libertate, de pace și progres.

Secretarul general al partidului nostru 
a purtat și poartă cu sine, în spiritul si 
viața sa, năzuințele fierbinți ale oameni
lor câmpiilor care prin cîntecele, legen
dele, basmele și munca lor, au ținut țara 
în cursul atîtor secole de amar, înfrun- 
tînd cu nesecat eroism, eu jertfire și în
flăcărată iubire de moșie, atentatele atît 
de numeroase la dreptul sfînt al țării la 
existență de sine stătătoare.

Nu numai atît însă. Președintele Nicolae 
Ceaușescu a fost din cea mai fragedă ti
nerețe luptător și revoluționar, comunist ; 
a participat și a condus. în perioada in
terbelică mari bătălii ale elasei munei- 
toăre împotriva exploatării, a forțelor 
reacționare care au trădat țara, a faseis- 
tnulut Alături de proletariatul român, a 
cunoscut îndeaproape practicile politicia
niste ale burgheziei și moșierimii, 
.prigoana acestora împotriva forțelor pro
gresiste, împotriva comuniștilor în primul 
rînd, dar în același timp, a vibrat 
profund, asimilînd și dezvoltînd spiritul 
de luptă al clasei muncitoare, forța ei 
transformatoare, puterea ei de. sacrificiu 
și creație.

Președintele Nicolae Ceaușescu a reali
zat de timpuriu sinteza fericită, izvodi- 
toare de noi sensuri pentru însăși exis
tența țării, dintre ceea ce venea dintr-un 
adine de istorie, din istoria clasei munci
toare și lupta ei pentru Instaurarea unei 
noi orânduiri sociale, care să permită re
alizarea nestînjenită a noului,

în alcătuirile Vieții șl operei președin
telui României socialiste sînt vii și ca
pătă totodată semnificații noi valorile 
ieșite din legătura adîneă a poporului ro
mân cu pămîntul, cu cerul de deasupra 
sa și cu nemărginirea firii, patosul neos

Inițiatorul unei fundamentale idei 
de politică «conomică: materii prime din resurse interne
Ținutul înoate m-am născut — Baia de 

Aramă — a fost o carte de istorie, Și a 
redevenit. înainte de a învăța să scrie, 
cu mult înainte chiar, orice copil de prin 

’ porțile locului află și învață legendele 
despre munții săi plini de „aurul roșu" 

. din care și-au făcut scuturi dacii, romanii 
și apoi toți marii voievozi ai Țării Ro
mânești. Ultimele urme ni le-a lăsat 
Mircea cel Bătrîn.’ Apoi, o lungă tăcere ți 
uitare s-au așternut pe aceste meleaguri. 
Doar pădurile au crescut mai departe pe 
cușme și doar oierii i-au mai menținut 
faima, cîntîhdu-i legendele. Copiii eres- 
cind, au urmat totuși chemările adâncu
rilor și s-au împrăștiat pe sub alți munți, 
ea mineri. Unul dintre ei, subsemnatul, 
a ajuns geolog, cu gîndul ascuns de a mai 
cerceta pietrele de-aeasă în~ speranța și 
dorința de a nu fi secătuite. Socotit prea 
sărac să mai merite atenție, controversat 
științific, multă, vreme ' zăcămîntul Băii 
de Aramă a rămas ignorat și necercetat.

Cu un deceniu în urmă însă 1 se redes
chide istoria grație altei file de istorie. 
Acum un deceniu, președintele țării, ini
țiatorul și autorul prognozelor noastre e 
eonomice, intuind epoca crizei de materii- 

toit pentru cinste și demnitate, pentru o 
dreaptă măsură a lucrurilor șl a vieții. 
Fiorul trăit de. poporul nostril în fața 
miracolelor lumii, al circuitului neîntre
rupt de forțe ale naturii, infinita lui do
rință de a intra în stăpînirea tainelor 
vieții și de a le supune, sînt lanțul sacru 
pe care conducătorul țării nu doar îl pre
țuiește, dar îl și lansează în spiritualita
tea noastră de azi ca săgeată de foc, cum 
zicea Blaga, știind că fără o astfel de 
„armă" nimic nu poate lua forma creației 
valorice în România, că intrarea noas
tră în universalitatea*contemporană nu 
este posibilă fără fondul marcat cu cea 
mai înaltă carate — cea a ideii făurită 
aici, prin gindiirea și sensibilitatea po
porului și a marilor sale spirite. A pune 
ta centrul activității sociale și al creației 
teoretice omul, omenia, binele, frumosul 
■ți adevărul este pentru . președintele 
României axa vieții și activității sale, 
rațiunea de a fi a unei existențe plenare, 
sensul însuși al trăirii. A trăi în comu- 
niune cu poporul din care vine înseamnă 
în viziunea tovarășului Nicolae Ceaușescu 
atestată magistral de cei cincizeci de ani 
de luptă revoluționară, a-i prelua și dez
volta valorile, a milita permanent pentru 
binele și fericirea ponorului, pentru pro
gresul general al țării, pentru' împlinirea 
multilaterală a personalității fiecărui om 
în parte.

Socialismul în țara noastră tiu poate fi 
construit, cum amplu demonstrează tova- 
rășui Nicolae Ceaușescu, decât cu poporul 
și pentru popor, tocmai de aceea, în 
practica socială, economică, și politică, . în 
creație în general, secretarul general al 
partidului a pus un accent deosebit pe 
lărgirea și dezvoltarea democrației socia
liste. Ideea participării nemijlocite a oa
menilor lâ conducerea vieții sociale a 
luat, grație gândirii și activității, originale, 
profund novatoare, a tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, conținut și forme unice, de 
valoare exemplară în contextul istoriei 
contemporane. Nicicând în: istoria poporu
lui nostru un’ alt partid nu a 'statornicit 
un asemenea model al democrației în 
care oamenii muncii să se poată nu numai 
exprima în deplină libertate, dar să se 
și autoeenducă, să hotărască ei înșiși 
destinul lor. Pasiunea pentru democrație 
nu este, astfel, abstracta, politică doar, ci 
una concretă, empirică, sensibilă, trăită 
de fiecare om care își vede, înțelegînd și 
muncind, gîndind și activind, obiectivele, 
forțele și aspirațiile sale. Sistemul demo

prime ce se anunța în economia mondia
lă, indică geologilor, cercetătorilor, spe- 
cialiștilor să reia studiul geologic al spa
țiului românesc, să-1 investigheze mai in
tens și cu mijloacele cele mai moderne în 
vederea descoperirii și punerii în valoare 
a tuturor zăcămintelor de substanțe, utile 
ale țării. Și, astfel. Baia de Aramă revine 
în atenție, redevine un element demn de 
luat in calcul pentru o nouă hartă a ma
teriilor prime din resurse interne. S-a re- 
cercetat și redescoperit cuprul și un nou 
centru minier s-a născut.

Din inițiativa și cu participarea tova
rășului Nicolae Ceaușescu se fundamen
tează, Ia Congresul al XII-lea al Parti
dului, Programul național al cercetării 
științifice, în cadrul căruia cercetarea și 
prospectarea "geologică pentru descope
rirea de noi substanțe minerale utile o- 
cupă unul din primele și principalele 
locuri.

La Conferința Națională a Partidului 
din 1932, ca și la numeroasele plenare ale 
partidului și în Ședințele Comitetului 
Politie Executiv, ca și la recenta Consfă
tuire de lucru de la C.C. al P.C.R cu ca

crației din țara noastră nu are ca scop 
simpla realizare a omului ca ființă bOȘ- 
tică deci numai emanciparea omului' ra 
cetățean, ci emanciparea omului ca ființă 
umană integrală, totală ceea ce echiva
lează cu edificarea condițiilor materiale 
cafe permit afirmarea procesuală a fiin
ței umane ca ființă universală, ca singur 
ființă universală din universul care a 
înconjoară. ,

Gînditor original, tovarășul Nieala® 
Ceaușescu concepe ideea naturii umane 
nu intr-un empireu abstract sau ca enti
tate abstractă, ei în cadrul istoric dat și 
în perspectiva dezvoltării vieții istorice, 
în contextul realităților sociale contem
porane și ca realitate eâ însăși în per
petuă afirmare și dezvoltare, ca una care 
se face pe sine în procesul practicii so- 
cial-istoriee, al transformării de natură și 
istorie. Fundamentată astfel ideea de mai 
sus capătă caracteristicile celui mai înalt 
umanism, zeitățile exterioare vieții omu
lui, fie ele cele imaginare, fie ele cele 
reale, trebuie să dispară, în locul lor 
înstalîndu-se omul cu nevoile și trebuin
țele sale fundamentale, intre care cea a 
dreptății și creației libere sînt — neapă
rat. cum subliniază tovarășul Nicolae 
Ceaușescu — majore și de neînlocuit eu 
altele. Omul nu are nevoie, cu atît mai 
mult în Societatea noastră, de forme și 
realități alienante și stă în puterea sa 
eliminarea lor. atunci eînd apar, Datoria 
omului, civică și moral-filbzofică, men
ționează tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
este lupta împotriva a tot ee împiedică 
libera dezvoltare a omului, pentru progre
sul material și spiritual al poporule 
pentru edificarea societății socialist 
multilateral dezvoltate și înaintare a 
României spre comunism.

în fruntea țării pe care o trăiește cu 
cea mai înaltă și durabilă realitate, 
Președintele ei îi poartă cu demnitate 
demnitatea, o deschide lumii afirmînd-o 
ca nicicînd altădată în istoria ei. Veghea 
sa este pentru țară în țara, pentru liniștea 
și pacea lumii, a acestei lumi străbătute 
azi de puternice contradicții.

Poporul nostru trăiește și muncește 
alături de președintele țării, cu siguranța 
că la cîrma patriei se află spiritul și voin
ța sa, expresia năzuințelor sale de a fi 
liber și stăpân pe ceea ce face, de a trăi 
ea egal cu popoarele lumii, de a-și aduce 
contribuția sa specifică la dezvoltarea 
pașnică a istoriei.

Prof. univ. dr. GH. AL CAZAN B

dre de conducere din domeniul geologiei, 
în numeroasele vizite de lucru la locurile 
de muncă ale minerilor și geologilor, pre
ședintele țării. a acordat și acordă o per- 

.manentă atenție sectorului nostru de acti
vitate. Intr-un moment cînd economia 
mondială traversează b criză de amploare, 
una din formele cele mai evidente și mai 
acute de manifestare fiind tocmai lipsa 
de materii prime și politica prețurilor a- 
ctistora pe piețele lumii. România socia
listă continuă să-și dezvolte cu succes 
economia. Și asta tocmai pentru că avem 
Ia cîrmă un conducător capabil să gă
sească în fiecare etapă acele pîrghii, ace
le măsuri, acele resurse menite să asigu
re mersul înainte în toate sectoarele de 
activitate.

Din acest nou și atît de vechi centru 
minier al țării, urăm Președintelui nos
tru, la aniversarea a 9 ani de când a fosî, 
investit cu magistratura supremă de pre
ședinte al Republicii, tradiționalul „Noroc 
bun“,

SABIN RAUȚt geolog
jefui Secției Mehedinți, întreprinderea da 

foraje și lucrări speciale



Țara își omagiază președintele
s

Din gîndirea sodal-politicâ a președintelui Nicolae Ceaușescu

Rezolvarea justă a problemei naționale in România, 
parte integrantă a concepției președintelui

Nicolae Ceaușescu privind
drepturile omului in lumea contemporană

Dezvoltarea României socialiste se află 
permanent sub semnul unor înnoitoare 
prefaceri în structurile social-politice, 
economice, cultural-spirituale. Intre aces
tea, rezolvarea justă, revoluționară a pro
blemei naționale constituie o mare cu
cerire a întregului popor, a Partidului 
Comunist Român.

Acest obiectiv major a fost urmărit cu 
consecvență de partidul nostru încă de la 
întemeierea să. în procesul luptei revo
luționare pentru desființarea exploatării 
și asupririi, a nedreptăților sociale, a do
minației străine, pentru edificarea socie
tății socialiste au fost așezate temeliile 
solide ale unității și frăției celor ce mun
cesc. au fost înfăptuite măsurile care asi
gură egalitatea. reală a tuturor cetățenilor, 
fără deosebire de naționalitate.
. Datorăm secretarului general al parti
dului. președintelui României socialiste, 

’ tovarășului Nicolae Ceaușescu, elaborarea 
’ unei concepții științifice, revoluționare. 
' originale privind rolul națiunii și al na
ționalității în societatea contemporană, 
privind căile și modalitățile de soluțio
nare .justă a problemei naționale în con
dițiile specifice ale țării noastre. Aceste 
teze teoretice, confirmate de rezultatele 
aplicării lor în practică reprezintă o con
tribuție de seamă la dezvoltarea științelor 

■ sociale, a teoriei și practicii revoluționare 
a clasei muncitoare.

Se manifestă, pe plan internațional, un 
deosebit interes pentru felul în care 
România a abordat problema rolului și a 
perspectivei istorice a națiunii, pentru 
concepția și practica rezolvării problemei 
naționale. Nu întimplător. în foarte multe 
din edițiile în limbi străine a operelor 
tovarășului Nicolae Ceaușescu editorii din 
diferite țări au acordat un spațiu larg pre- 

s zentării concepției președintelui României 
■ privind rolul națiunii în general, rolul său 
• pozitiv, activ in organizarea și desăvîr- 
șiicea .proceselor istorice, amprenta speci
fică pe care o dă modului de manifes
tare concretă a legilor generale de dez- 

. voltare «ronomico-socială.

. Ideea modului propriu în care fiecare 
popor își construiește destinul, se exprimă 
in concepția președintelui României toc- 

. mgi în respectarea specificului național, 
a trăsăturilor care izvorăsc din istoria, 
.tradițiile, acumulările materiale și spiri- 
. t uaie. Dreptul fiecărui popor de a-și ho- 
. tari singur soarta, temelie a idealurilor 
.de independentă, de suveranitate, de res- 
.pingere a amestecului în treburile inter- 
ne. este îmbrățișat de un număr din ce 

. in ce mai mare de teoreticieni, de foarte 

. multe formațiuni politice, respectiv mis- 
. cari și partide democratice, progresiste, 
revoluționare din lume. Această concepție 
este promovată în lupta împotriva unor 
teorii care propovăduiesc, nu o dată slu
jind interese agresive, dispariția iminentă 
a națiunii, necesitatea subordonării natiu- 
-nii unor interese supranaționale. integra- 
. ționiste de diferite facturi ideologice, eco
nomice, militare.

Totodată, datorită și faptului că în nu- 
■ meroase zone ale globului societățile uma
ne sînt. frămîntate și de tensiuni de ordin 
național — inclusiv în ceea ce privește 
problemele minorităților etnice, religioase 
etc. —■ se manifestă pe plan mondial mult 

• interes pentru modelul oferit de Româ
nia în rezolvarea justă, echitabilă a pro
blemei naționale,

. în ochii . lumii contemporane, poporul 
României apare, pe bună dreptate, ca o 
Tortă socială unită, asigurînd o mare sta
bilitate politică țării sale — atît pe plan 
intern cît și pe plan extern. Este clar tu
turor că această unitate statornică și ac- 

Tivă în jurul politicii partidului și statu
lui este și rezultatul soluționării princi
piale, democratice a relației dintre națiu
ne și naționalitate, a instaurării unei de
pline egalități în drepturi. Atractivitatea 
modelului românesc de" rezolvare a pro
blemei naționale constă și în această uni
tate a tuturor fiilor țării, fără deosebire 
de naționalitate. Această unitate a mun
citorilor, țăranilor, intelectualilor, a tu
turor cetățenilor tării, fără deosebire de 
naționalitate — temelie a orinduirii noas
tre, forța care asigură progresul, indepen
denta, suveranitatea și prestigiul României 
în lume — este rodul unui lung proces 
revoluționar condus de Partidul Comunist 
Român, al unei politici care a răspuns 
năzuințelor celor mai fierbinți ale tuturor 
celor ce muncesc, a realizării în anii so
cialismului a adevăratei egalități și drep
tăți sociale și naționale. /

în România, egalitatea a fost fundamen
tată în primul rînd din punct de vedere 
material ; au fost asigurate toate’ posibi

litățile de prosperitate economică prin 
ridicarea tuturor județelor țării, garantîn- 
du-se în fapt dreptul la muncă și Ta viață 
prosperă tuturor cetățenilor, fără deose
bire de naționalitate. ..O egalitate în să
răcie nu este egalitate ! spunea tovarășul 
Nicolae Ceaușescu. Egalitatea este atunci 
cînd oamenii pot să trăiască din plin, să 
se bucure' în mod. egal de bunurile ma
teriale si spirituale create prin munca lor 
unită". In sistemul democrației noastre, 
socialiste au fost create și stimulate con
dițiile participării tuturor oamenilor mun
cii la conducerea societății, a activității 
economi co-sociale. Dreptul la învățămîn- 
tul în limba maternă, la cultivarea tradi- 
țiilori a obiceiurilor, a culturii, la litera
tură. presă, radio și televiziune în limba 
maternă este pe deplin garantat ; fiecare 
naționalitate îsi poate dezvolta persona
litatea si creativitatea în sînul marii fa
milii a României socialiste, cămin și pa
trie al tuturor oamenilor muncii înfrățiți.

Acest popor unit este profund atașat 
politicii interne și externe a partidului, 
aderă din tot sufletul la lupta pentru 
cauza păcii, înțelegerii și cooperării in
ternaționale, cu .atît mai mult cu cît este 
angajat în construirea unei societăți noi. 
în dezvoltarea sa economică, socială și 
culturală, care necesită o atmosferă in- 
ternațională de securitate, cooperare, de 
calm, de domnie a rațiunii, a idealurilor 
de pace si conlucrare.

în concepția președintelui Nicolae 
Ceaușescu, conviețuirea pașnică, colabo
rarea, conlucrarea spornică dintre națiuni, 
popoare, țări reclamă respectarea strictă 
a principiilor de egalitate deplină, stimă 
și respect. reciproc, luarea în considerare 
a trăsăturilor specifice, nefolosîrea forței 
sau amenințării cu forța în rezolvarea li
tigiilor, neintervenția în treburile interne. 
Astfel -de principii 1 pot fi promovate în 
relațiile internaționale în mod convingător 
șl eficient de acele forțe politice care în 
viața colectivității proprii militează pen
tru realizarea unei orînduiri a dreptății 
sociale, egalității reale, a prosperității 
tuturor. Acele forte politice care s-au 
născut pentru a perpetua exploatarea 
omului de către om, dreptatea forței și 
a dictatului, inegalitatea economică, so
cială. rasială vor promova în relațiile in
ternaționale. în numele aceleiași ideologii, 
o politică de exploatare și jaf a altor po- 

. poare, de dezbinare, dominație Și asu
prire, de folosire a forței pentru atingerea 
obiectivelor lor. Aceste forte imperialiste 
în tendința lor de dominație încearcă să 
se amestece în treburile interne ale altar 
țări, caută' șă semene dezbinare. învrăjbi
re națională, incită naționalismul, șovi-- 
nismul, rasismul. Poporul român și națio

nalitățile. conlocuitoare din România au 
respins și vor respinge hotârit orice încer
care de subminare a unității și frăției, a 
independenței și suveranității țării venită 
din partea unor asemenea forțe străine, 
precum și a unor cercuri din afară care 
acționează sub influența ideilor lor.

Ecoul favorabil în opinia publică mon
dială, aprecierea și prestigiul pozițiilor 
principiale ale României pe arena inter
națională își au originea in faptul că ele 
izvorăsc din concepțiile juste despre lume 
și viată ale partidului nostru comunist, 
ale secretarului său . general,, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, din practica social-po- 
litică internă, din rezultatele pe care le 
obținem în edificarea unei societăți a 
omului liber, eliberat de exploatare, ■ so
cietate bazată pe egalitate, dreptate și 
justiție, pe democrație și bunăstarea tu
turor. „Noi — declara tovarășul Nicolae 
Ceaușescu — poțnim de la convingerea că 
sporirea contribuției țării noastre la cauza 
destinderii și păcii — țelul de însemnă
tate hotărâtoare pentru destinele omenirii 
— impune în primul rînd întărirea conti
nuă a forței economice și politice proprii, 
înfăptuirea cu succes a procesului de ’ri- 
dicare a bunăstării materiale și spirituale 
a întregului nostru popor". Experiența 
României dovedește că, pe măsură ce un 
popor cunoaște o dezvoltare . ecbnomico- 

’ socială mai accentuată și este mai inde
pendent, el poate participa. tot mai activ 
și mai eficient, de-sine-stătător. la viața 
internațională.. își, afirmă mai puternic 
personalitatea în concertul națiunilor.

Strânsa legătură dintre politica internă 
si externă a partidului nostru rezidă și în 
accepțiunea nouă, originală a relației din
tre național și. internațional dată acesteia 
prin contribuția de mare valoare teore
tică a președintelui fficolae' Ceaușescu. 
Eliminînd falsa și artificiala antinomie 
dintre național și internațional.4 s-a dove
dit astfel în mod clar' că slujirea .intere
selor solidarității internaționale a forțelor 
socialiste, progresiste, ipuncitorești. demo
cratice nu implică neglijarea, subordo
narea. ștji'birea .intereselor naționale, ci 
dimpotrivă, îndeplinirea obligațiilor in
ternaționaliste, în primul, rînd prin slu
jirea devotată a cauzei socialiste a pro
priei patrii și națiuni, întărește forțele so
cialismului și păcii pe plan mondial, pres
tigiul lor, puterea de I atracție a idealuri
lor socialiste.

Printr-o abordare globală, organică a 
întregului complex de probleme T națiune, 
naționalitate, solidaritate internațională, 
tovarășul Nicolag Ceaușescu a fundamen
tat un nou curent de opinii.' din ce în ce 
mai puternic, privind unitatea dialectică 
dintre politica internă și externă, ca laturi 
ale aceluiași concept. Principiile funda

mentale ale concepției sale — cum sînt, 
pe plan extern, principiul respectării ega
lității și suveranității popoarelor și țări
lor, făurirea unei noi ordini economice 
internaționale, bazate pe spiritul echității, 
neamestecului în treburile interne ale 
altor state, renunțarea la forță și la ame
nințarea cu forța, rezolvarea tuturor dife
rendelor pe cale pașnică, prin negocieri 
duse cu răbdare și calm, idealul dezarmă
rii și mai ales cel al izbăvirii omenirii de 
pericolul nuclear,— nu . sînt numai prin
cipii teoretice cu imense implicații și de
terminări pe plan practic, dar au și o 
mare încărcătură și forță morală, șînț 
pătrunse de sentimentul răspunderii pen
tru propriul său popor și pentru destinul 
întregii omeniri. Există o strinsă legătură 
între personalitatea și firea națiunii ro
mâne. între modul său de a gîndi și tră
săturile caracteristice ale revoluționarilor 
români dintotdeauna : demnitatea și mîn- 
dria omului si a națiutîii. pasiunea fier
binte a revoluționarului și patriotului, 
dragostea de muncă "și respectul profund 
al comandamentelor morale, triumful idei
lor de egalitate, echitate, justiție.

La temelia prestigiului internațional aî 
primului bărbat al tării stă faptul că îți 
politica internă a României, în modul de 
făurire a noii noastre societăți, promo
vează cu fermitate principii cum sînt : 

. respectul pentru om, pentru demnitatea 
și munca sa, lupta pentru crearea posibili
tăților de afirmare a personalității uma
ne. dezvoltarea spiritului de solidaritate, 
frăție, conlucrare și unitate, descătușarea 
și cultivarea creativității — si toate aces
tea în cadru) democratismului nostru so
cialist.

Acestea toate împreună fac ca .fiii pa
triei, români. maghiari, germani .și de alte 
nationaiități, într-o unitate vie, adevărată, 
trecută’briih rațiune și priii inimă, să stea 
alături de secret aiul general âl partidu
lui, tovarășul Nicolae Ceaușescu, dîiîdu-î 
girul istoric, mandatul suprem pentru a-i 
conduce destinul și pentru a-i reprezenta 
'în lume. Imaginea unitară a României în- 
truchiipeaza realitatea noastră de azi — 
simbol'al vdihtei ferme a unui popor care 
â optat .'definitiv pentru propășire și feri
cire și cal-e puri-e întreaga sa tărie interi
oară. călită în luirte și'în dogoarea senti
mentelor patriotice și frățești ;:îii~ slujba 
păcii întregii lumi.

IULIUS FEJES ■ 
Secretar al Consiliului Național

o! Oamenilor Muncii de Naționalitate 
Maghiară

(Din voliwnul omagial „ROMANIA, 
CEAUSESCU. PACE" apărut . în Editura 
politică)
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Viața României

Focul continuu al agriculturii

Campania s-a terminat, campania începe!

Primăvara de an bun 

la Radomirești

De la Slatina pînă la Seaca sînt 70 de 
kilometri, pe drum asfaltat. Să tot fi tre
cut 20 de ani de cînd drumul acesta n-a 
mai fost străbătut. întreg, de un convoi 
de căruțe cu cai. Fină în urmă cu cîteva 
Băptămini, cînd contabilul șef al C.A.P.- 
ului. Stelian Ciungu, a înțeles foarte bine 
că motorină este cit este, și uneori nu 
este, incit, nici nu rămîne prea mult de 
discutat despre asta, și pentru că avea de 
ridicat un vagon de tărițe de la Slatina a 
pornit la drum pe la 10 seara cu 14 căruțe 
și-a ajuns la oraș la 6 dimineața. Apari
ția lor a fost un eveniment. Cei din Sea
ca și-au încărcat căruțele, s-au lăsat foto
grafiati de un reporter de. la ziarul jude
țean „Oltul", și. Pe la 2, in după-amiaza 
aceleiași zile, au plecat din Slatina și-au 
ajuns acasă la 8 seara.

Acasă, adică la Seaca, unde mai 
Bînt încă multe de văzut și de fă
cut, în această primăvară, ca și în cu
prinsul întregului consiliu unic agroindus
trial Radomirești. de la Olt către răsărit, 
pe cele aproape 25 000 de hectare împăr
țite între opt C.A.P.-uri. Dintre acestea, 
spune Ilie Matei, președintele consiliului, 
doar 1 800 de hectare sînt irigate. Din Olt, 
apa a fost trecută în valea riului sec, So- 
hodol, și cum lă Lacul Secanilor. între 
comunele Mihăiești șl Seaca, se află chiar 
punctul critic de secetă din întreaga cîm- 
pie a Boianului, în această primăvară se 
lucrează la extinderea sistemului local de 
irigații cu încă 180 de hectare. Dacă la 
Frunzaru, pe malul Oltului, sau la Sprin- 
cenata, Călinești și Crăciunei de 37 de 
ani încoace se recoltează de pe cîteva 
sute de hectare orez și unele unități s-au 
situat chiar pe locul întîi pe tară in cul
tivarea acestei plante căreia-i trebuie apă 
în primul rind. în comuna cea mai înde
părtată de Olt. la Seaca, în dreapta și-n 
stingă albiei uscate a gîrlei numite chiar 
Călmățuiul sec a fost nevoie să fie săpate 
la 80 de metri cîteva puțuri pentru ca lo
calnicii să aibă o grădină de legume în
tinsă, pînă acum, pe vreo 50 de hectare. 
Făcîndu-și răgaz să privească mai atent 
în jurul lor, cei din consiliul Radomirești 
au ajuns să creadă, așadar, nu numai că 
apa trebuie dar ca ea și poate fi dră
muită și gospodărită cu cit mai mult fo
los. așa precum ingeniozitatea unui arhi
tect ar face ca un izvor subțire de apă să 
ee răsfire pe talgerele unei fîntîni arte
ziene. Tot din 'această primăvară, mai 
apune Ilie Matei, se va trece la popularea 
cu puiet de pește a salbei de șapte lacuri 
dintre Radomirești și Crăciunei și pe în
treg consiliul se vor cumpăra 1 200 familii 
de albine, căci păduri de tei și salcîmi 
precum Călugăreasca, Pănoaia, Gîlmeanca, 
Frații Andrei sau Frații Stoica au fost 
și rămîn o bogăție care trebuie numai cu
leasă. Incit, după ce am ținut să dăm de 
înțeles că pe păminturile consiliului Ra
domirești sînt, într-adevăr, încă multe de 
văzut și de făcut, dacă stai și te uiți bine 
în preajmă, rămîne să adăugăm că. desi
gur. drumul înainte și efortul principal al 
oamenilor tot înspre marea agricultură 
merge, spre obținerea, in primul rînd, a 
unor producții bune de cereale. Si nu gre
șim dacă vom spune că ambiția lor merge 
chiar către obținerea unor producții re
cord. I-am văzut, de exemplu, cum în 
marginea Radomireștilor pregăteau pă- 
mîntul, pe 140 de hectare, unde vor se
măna porumbul de pe urma căruia speră

să scoată, în toamnă, 20 tone la hectar. 
Cum îngrășămintele chimice sânt si ele, 
ca și motorina, cit sînt, și uneori nu prea 
sînt, încît nici despre asta nu rămîne prea 
mult de vorbit, inginerul șef al consiliu
lui. Ion Coacă, ne spunea că prin fertili
zarea cu cite 60 tone de gunoi de grajd a 
fiecărui hectar producția nu poate să fie, 
orice s-ar întîmpla, decît foarte, bună. 
Mecanizatorii Marin Ivașcu, Emilian 
Achim, Florea Carabulea. Gheorghe Moise 
și Badea Cituran făcuseră cu remorcile 
destule transporturi, incit consătenii lor 
Ilinca Gheorghe, Ioana Nedea. Ioana 
Mînzu sau Ion Sterian să aibă de lucru 
pînă-n seară, sub supravegherea inginerei 
Elena Avram, șefa fermei nr. 3, și-a pre
ședintelui C.A.P.-ului. Costache Barbu. 
Anul trecut, pe același pămînt au fost 
scoase mai bine de 12 tone de porumb. 
De pe un singur hectar, bineînțeles. în 
acest an. cum arătam, cerința este mai 
mare și trebuie să înțelegem că dacă oa
menii ne-au vorbit mai puțin, de exem
plu, despre faptul că deja semănaseră pe 
300 de hectare mazărea^sau pe alte 300 
•sfecla de zahăr, explicația constă în fap
tul că îndatorirea stabilită prin plan de 
a obține pe anumite terenuri nu mai pu
țin de 20 000 kilograme de porumb știuleți 
la hectar i-a făcut să devină curioși, am 
zice, fie pentru a. vedea cît au pierdut 
pînă acum, nestrăduindu-se pentru o ase
menea performanță, fie pentru a vedea 
cît au de cîștigat de acum încolo. Și pen
tru că in drumurile noastre între Seaca, 
Mihăiești, Radomirești și Crăciunei s-a 
întâmplat să-1 întilnim pe inginerul Ni
colae Popescu, director adjunct al Direc
ției agricole județene, am notat că orga
nizarea producției intensive de porumb în 
acest an s-a extins pe 30 000 de hectare 
în județul Olt. Cît privește consiliul Ra
domirești, deficitul de 800 metri cubi de 
apă la hectar este, desigur, o realitate, 
dar tot o realitate este și îndemânarea oa
menilor de a lucra pământul astfel încît 
el să nu-și piardă umezeala, de a-1 lucra 
pe întinderea câmpurilor dintre sate cu 
aceeași grijă ca in grădinile de legume ori 
pe terenurile însumînd vreo 600 de hec
tare unde vor semăna plante medicinale, 
în primul rind. chimion, anason. măghe- 
ran și coriandru. Și peste toate, zice Ilie 
Matei, ar mai fi de luat în seamă si ceea 
ce spun unii ca Mihai Ciobanu din Cră
ciunei sau Radu Bîrbălan, din Radomi
rești, care pînă la 83 de ani, cil a împli
nit primul, și.pînă la cei 78 ai Celui de-al 
doilea estfe de crezut că or fi avut timp 
să verifice observația lor cum că tot la al 
cincilea an se nimerește, prin această 
parte a cîmpiei Boianului, să fie un an 
bun. Dacă e vreun adevăr în cuvintele lor 
și dacă lingă acest adevăr se asază și-a- 
cela că primele zile de primăvară adevă
rată au fost zile de muncă în plin, ar fi 

nădejde ea la Radomirești și prin preaj
mă anul să se arate chiar foarte bun.

DUMITRU EUADE ■

Deal, vale și iarăși 

deal, și iarăși vale

Șoseaua ce pleaiă din Sibiu spre Me
diaș trece prin, cîteva comune mari căro
ra, afară de nume, nu le lipsește nimic 
să fie orașe. Afară de nume și de orășeni, 
fiindcă oamenii de pe aici n-au absolut 
nici un motiv să-și schimbe meseria de 
țăran cu altele. Drumurile sînt pietruite 
toate, casele zidite trainic, sobele lucrează 
cu gaz natural, clădirile au apă curentă. 
Chiar și sediul I.A.S.-ului (la Slimnic, 
bunăoară) seamănă a locuință urbafiă ori 

. a administrație de întreprindere. Că un 
oraș are niște funcțiuni și niște dotări 
specifice, se cunoaște, dar traiul țăranului 
din Slimnic nu-i, cu excepția muncilor, 

Bprea deosebit de acela al cetățeanului din 
Sibiu ; mai cu seamă de al cetățeanului 
dinspre marginile urbei, unde se cresc 
vite și se țin grădini de legume.

Ce-i apaite la Slimnic e ogorul : deal, 
vale, deal vale și iarăși deal, și iarăși 
vale. Nici n-ai apucat să cobori, că tre
buie să urci. Din cauza accidentelor tere
nului. culturile arată, cînd sînt privite din 
avion mai. ales, foarte pitoresc : un mo
zaic, a cărui lege e alta decît în Bărăgan.

De unde însă chestia cu avionul ? Păi, 
iot din Slim«ic, întrucât I.A.S.-U1 a calcu
lat că fertilizarea unor dealuri de pășuni 
și finețe cu avionul e mult mai rentabilă 
decît cu mijloacele obișnuite. Mai întîi 
că, ee știe și o scrie și „Flacăra" de ani 
și ani, industria noastră de mașini agri- 

. cole nu prea se grăbește să-i dea mun
teanului mașinile ce-i trebuie la munte. 
Pe delurile cu pășuni din Slimnic nu pot 
urca, deocamdată, decît oile și vitele și 
deloc — ori cu cheltuială mare — tractoa
rele. Fertilizate cu avionul, parcelele de 
masă verde dau 20 de t. hrană pentru ani- 

z male la hectar. Nefertilizate sau muncite 
cu mijloace de rînd (fiindcă ar fi comic 
să le zicem „clasice" aici, unde-i numai 
deal și arareori vale) nu se obține mai 
mult de 12 t. masă verde la hectar. Nu 
numai că se scot mai multe tone de fu
raje, dar, iată, agricultura făcută cu avio- 
nui se dovedește mai puțin costisitoare 
decît agricultura cu tractorul. Pare un pa
radox, dar nu-i decît realitatea și stăruin
ța unor adevărati specialiști de a nu se 
speria de paradoxuri. Cum tot un fapt de 
natură a ne pune pe ginduri aste și re
colta de griu din ’82.

„Griul, spune directorul I.A.S.-ului. me
dicul veterinar Nicolae Frățilă, nu prea 
merge la noi. Pe 300 de hectare, am ob
ținut totuși o medie de 3 308 kg. la hectar. 
E drept, cea mai mare medie pe județ, 
deși destule comune au pămînt mai bun. 
însă mai rentabile se dovedesc în zonă —- 
și asta arată și tradiția —• pomicultura, 
zootehnia și unele culțuri speciale. Ha
meiul spre exemplu. Avem 3 ferme de 
meri, cu lucrarea cărora sîntem în regulă. 
Acum, că am ajuns într-un moment bun, 
ne-o putem mărturisi si nouă, șl o putem 
spune și. altora :■ dacă anul trecut am de
pășit,. pentru prima oară, planul la fer
mele de meri si chiar la griu, orz și ha
mei, este pentru că anul trecut ne-am 
țintit foarte strict de disciplina tehnolo
gică, de la arat la respectarea patului 
germinativ și densitatea . la, Hectar. ■ Am 
încheiat fertilizările și tăierile Ia fermele 
pomicole în condiții de disciplină tehno
logică cum spune cartea — și asta nu-i 
ușor, dacă socotim că avem. 516 hectare 
cu meri —mergem bine și cu celelalte 
lucrări. La cartofi, de pildă, din cele. 100 
de hectare pe care le avem. 50 fac parte 
în 1983 din programul special pentru ob
ținerea a 40 t/ha. Deși zona cea mai bună 
pentru cultură cartofului rămîne oricum 
Brașovul, noi am dat 18 t/ha. Cele 50 hec
tare suportă un tratament intensiv de 
fertilizări cu 70 t. bălegar de grajd la. 
hectar, cu îngrășăminte chimice și cu o 
densitate de 60 000 de cuiburi la, hectar. 
Avem toată nădejdea să fie bine. Avem 
mult bălegar de grajd — și ne-ar trebui 
și mai mult — pentru "că creștem vite : 
2 100 taurine și 13 000 ovine. Creștem vite 
pentru că e rentabil,. pentru că locul e 
pentru vite, nu pentru — să-i zicem — 

B cultura porumbului, garantăm o medie 

anuală de 2 000 1, pe vacă (cel puțip $ 008 
1 !) și aceasta deoarece Hiitem încă In si
tuația de a conecta o măsură greșită d® 
prin ’79—-’80, cind ni s-a redus baza fu
rajeră de la 1 200 ha. la 450 ha. Acum ea 
a crescut la 850. dar ce s-a pierdut greu A 
mai recâștigă. Animalele sînt uzine per
fecte. La un animal, producția e întotdea
una numai netă : lapte și carne. In zoo
tehnie nu poți să ieși cu depășiri de plan 
la nu știu ce indicatori, iar laptele si car-: 
nea să fie sub plan. Cu furajele de ear« 
dispunem și în sistemul actual de creș
tere, 2 000 1. înseamnă o medie cinstită. 
Pentru o vită mare avem doar 0,14 ha. 
pășuni și finețe 1 Din cele 13 000 de ovine, 
am metisat o mare parte cu berbeci din 
Australia și media de lină pe oaie tigaie 
(metisată) a crescut de la 3 kg, la S kg. 
Contează enorm materialul biologic. Poți 
să-i dai țigăii cele mai bune furaje si 
nu-ți dă peste 3 kg. lînă. Oile australiene 
produc și peste 9 kg. lină, cu condiția să 
le asiguri cel puțin 1 kg, concentrate zil
nic. Acesțea sînt realități și pe realități 
trebuie să ne facem toate socotelile.

La Slimnic, primăvara vine după o Iar
na fără zăpezi, totuși speranțele la o re
coltă bună sînt mai mari decît în primă
vara anului trecut. I.A.S.-ul a reușit s& 
dea garantii de eficiență și astfel se în
ființează, pe lingă cele 2 ferme de hamei 
existente, încă una. Investițiile la fermele 
de hamei sînt mari, dar și cîștigul e con
siderabil. Anul trecut s-au obținut 1100 
kg. ha (prețul hameiului fiind dintre cele 
mai bune în agricultură) dar se contează 
pe 1983 la o medie de 1 500 kg la ha, 
ceea ce. oricum ai privi lucrurile, e o me
die foarte bună. „Cînd faci agricultură 
pe un teren atît de mărunțit și de acci
dentat ca al nostru și nu ții cum trebuie 
creionul în mină și nu socotești totul la 
bănuț, mai bine te lași de meserie", spune 
Nicolae Frățilă, si ce dreptate are !

Si întrucît numai cineva care-i atent la 
ce-i iese din casa de bani, dar mai ales 
lă ce-i intră în casă e și depozitar de în
credere, să contăm pe țăranii din Slimnic.

TUDOR OCTAVIAN ■

Printre puținii care 

n-au văzut victoria 

Craiovei

Nu în iarna asta, ci în cea de dinainte, 
nea Nicolae Ionescu, pensionar al S.M.A. 
Brînceni, județul Teleorman, și-a dat sea
ma. brusc, că satul în care trăiește de-o 
viață se strânsese în sine precum un melc. 
Nu era vorba de acea schimbare la fată 
a satului românesc cînd îl strânge frigul, 
acel frig care obligă la intimitate, la lipi
re de vatra fierbinte, deci la regruparea 
și mai strânsă în uman a familiei uma
ne : dimpotrivă, tocmai ea, această fami
lie, se risipise ! Adică ninsese bogat, fas
tuos. ninsese că-n basme o zi și-o noapte, 
iar dimineața, cînd ieșise din casă și o 
luase peste troiene, nea Nicolae Ionescu 
nu mai văzuse decît arar, ici și colo, urme 
de cizme în fața porților. Cele mai multe 
case se îngropaseră în zăpadă, fără urme 
de om în poartă și cu coșuril e fără fum. 
Erau case fără om în ele. ori numai cu 
vreun bătrân, care nu mai putea sau n-a- 
vea de ce să iasă în uliță. Erau ulițe care 
se pustiiseră de tot, părăsite de toți. Fa
milii întregi se mutaseră la oraș, uneori 
luîndu-și cu ele și bătrinii. Drept care nea 
Nicolae Ionescu, bătrin pensionar cu da
toriile muncii în sat de mult încheiate și 
cu casă și neamuri în București, s-a decis 
ca el. cel puțin, să rămînă aici, să mai 
facă ce poate și cît mai poate pentru satul 
acesta pustiu și rece, slab încălzit de su
flarea omului.

îl găsim, în dimineața de 16 martie. In 
curtea S.M.A.-ului, cu o foarfecă de gră
dinar în mînă. Asta face, cit e ziua de 
lungă : grădinărește.

Un ceas mai tîrziu, pe cfrnp (acest eîmp 
al S.M.A. Brînceni fiind o moșie cît un 
județ : 24 000 de hectare !), sîntem mai 
multi. E și ing. Dumitru Vatau, directorul 
Trustului S.M.A. al județului, e si direc
torul din Brînceni, tînărul inginer Marin 
Fălan. împreună cu la fel de tinerii Petre
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Neagu, președintei® C.U.A.S.C.-ului. 
Gheorghe Save, inginer șef, și Alexandru 
Mina, inginer principal al stațiunii. Zeci 
de tractoare și de semănători. în monom, 
înoată pe cerul cîmpului negru, prin aerul 
aburos, cu soare palid, ca într-o compel 
-tiție.în care brazdele par valuri dislocate 
de niște înotători perfect sincronizați. S-a 
Isprăvit însâmînțatul mazării, al lucer
ne!. al sfeclei furajere si al borceagului 
^(922 de hectare cu totul), bătălia se duce, 
acum pentru sfecla-de-zahăr și floarea- 
soarelui. Un vînt cald, cu dulceață de 
omăt topit, se insinuează de undeva, din
spre miazănoapte, spală cerul, soarele 
arde, lumina zilei e acum odihnitoare și 
castă. Mașinile arată bine, strălucesc, se 
mișcă ușor, parcă fără efort. Doar oame
nii din cabine sînt încordati, sînt încor
dați si Iulian Ologeanu. și Ștefan Rușanu. 
și Iile Lincan, și Ene Florian, și Gurban 
Puțină, și toți ceilalți, sînt încordați și 
încleștați pe manete de parcă ar stăpîni. 
cu sforțări supreme, ceva foarte puternic, 
care se răzvrătește mereu. Probabil că 
astfel se stăpînește pămîntul din cabina 
unui tractor.

Da. zice directorul Marin Fălan. acum 
mașinile arată binișor, dar să le fi văzut 
mai în iarnă, pe rampele de revizii și re
parații l Unele erau ca niște epave, la 
capătul unui an cu secetă grea (n-a plouat 
din mai pînă-n august !), deci cu pămînt 
de cremene, care le-a ros și Ie-a tocit. Ș-a 
bătut mult pe recondiționări. dar recon- 
diționările. oricît de atente și de mește
șugite. ajung, fatal, la un punct mort, 
punctul în care piesa respectivă, supusă 
unor succesive operatii de prelucrare^ îsi 
dă duhul, transformîndu-se în praf și 
pulbere. Au lipsit și lipsesc o serie de re
pere (axuri post-bătătoare. sita Peterson, 
pinioane planetare, plăcute contra-cuțit 
etc.). Unele piese de schimb se mai gă
sesc la bâza de aprovizionare din Alexan
dria. dar pentru altele trebuie să alergi 
și să scormonești prin toată tara, de la 
București la Brașov, de la Craiova la 
Miercurea Ciuc, de la Medgidia la Cîm- 
pulung sau la Cluj-Napoca, cheltuind timp, 
nervi și bani, fără să mai vorbim de plo
coane : și nu o dată cu riscul drumurilor 
zadarnice. Cam la fel stau lucrurile și cu 
motorina. Firesc, ar trebui să și-o procure 
de la Alexandria, dar uite că firescul, din 
nu se știe ce pricini. încă n-a fost întro
nat în drepturi, căci cea mai mare parte 
din motorina trebuitoare este cărată toc
mai din Pitești. Și încă asta n-ar fi nimic 
dacă vagoanele cu prețioasa încărcătură 
ar descinde aici la timp, adică la soma
țiile cîmpului. la presiunile plinii, impo
sibil de amînat sau de temperat cu pro
misiuni. Dar- cum nu se petrece așa, se 
recurge la soluția cisternelor închiriate, 
aflate într-un continuu du-te-vino pe dru
murile Piteștiului. Din cele 70 de tone de 
motorină obținute de S.M.A. Brinceni în
tre 1 și 15 martie. 46 au provenit din Pi
tești. O cisternă de 7 tone de motorină 
care vine de la Pitești e plătită cu 1 800 
de lei. Aceeași cisternă, sosită de la Ale
xandria. costă numai 300 de lei.

Orele trec, vizităm mai departe cîmpul. 
totul arată bine, frumos. îngrijit, dichisit, 
griul a răsărit viguros, în ciuda secetei, se 
vede dragostea de pămînt. se vede mîna 
gospodărească. însoțitorii mei îmi pîndesc 
reacțiile cu o satisfacție neâscunsă. Sînt 
oameni tineri, care muncesc tinerește, 
care vorbesc la fel. adică limpede, franc, 
neocolind greutățile ce-i apasă, dar fără 
să facă din ele un cap de țară. Cuvintele, 
acum, vin mai greu, unii din ei sînt obo
siți (au stat treji azi-noapte pînă tîrziu. 
Veghind felurite operatii de pregătiri pen
tru culturile din „urgenta a doua"), peste 
toate plutește o dulce alarmă, ca un fri
son. La ceasul 2 după prînz urmează să 
se transmită meciul Universitatea Craio
va — Kaiserslautern. O luăm spre sediul 
S.M.A.-tilui, oprindu-ne pentru cîteva cli
pa, în drum, la cele trei case din cîmp în 
care dorm. în campanie, tractoriștii, ca să 
nu mai piardă timp cu drumul spre sat 
M înapoi. Nu sînt chiar niște vile", dar 
șînt solide și sănătoase, acoperite cu țiglă, 
blăuntru nu-s numai paturi. ci‘ și plite 
pentru gătit. în curînd, ne încredințează 
directorul D. Vatau, vor avea și aparate 
de radio, si spălătoare. (Sîntem de-acum 
la sediu, mai sînt cinci minute pînă la 
meci, spre sala unde se află televizorul și 
aparatul de radio e îmbulzeală de îngi- 
nerime. funcționărime. oameni de la ate
lierele stațiunii.) în rest, lucrurile merg 
bine, din cele 3 500 ha destinate fertili
zării griului n-au mai rămas decît 200. 
£Ne precipităm spre sală : ni s-or fi reți
nut oare scaune ?) O -atenție specială e 
acordată porumbului, nu mai puțin de 

, 3 200 de hectare sînt prevăzute pentru 
„planul 20 000“ adică pentru producții de 
20 000 kg știuleți la hectar. (Ne așezăm 
neliniștiti în fața micului ecran : dăm 
drumul și la radio, preferind transmisiu
nea lui Domozină.) în pauză discutăm mai 
departe despre porumb, despre mașinile 
ce-i sînt destinate, printre care o for
mație de 35 de CARP-uri. celebră în tot 
județul. (Minutul 82. vocea lui Domozină 
ne-a spart timpanele : goool !> Da. cam
pania iernii s-a terminat cu bine, cam
pania de primăvară a început cu bine. 
De-ar mai da și o ploaie...

Singurii din Brinceni care n-au văzut 
meciul au fost, firesc, tractoriștii, aflati 
în aeele clipe la datorie.

PURCARU ■

Aceeași cifră, 

transformată 

în muncă, 

n-a mai speriat

La Grivița, toți șefii fermelor vegetale 
ale cooperativei agricole de producție 
sint țărani : unul dintre ei se numește 
Vasile Nica, celălalt Nicolae Căluț... în 
șirul celor pe care se mai poate conta, 
președintele Ion Mocanu adaugă pe Gri
gore Paraschiy, Grigore Munteanu, Ște
fan Zainea. și Florea Cîrligeanu. Și a 
început nu demult o primăvară cînd este 
și încă va fi nevoie de oameni pe care 
se poate conta. Timpul frumos, blind 
nu amăgește pe nimeni. Numai oamenii 
locurilor știii cit de amăgitoare sînt ori
zonturile deschise ale Bărăganului și 
cit de repede se scufundă soarele în 
neființa unor nori iviți de niciunde. Cu 
alte cuvinte, oamenii dau bice cailor, 
chiar dacă nu prea mai au cai.

Ideea că fiecare lucru trebuie făcut Ia 
timpul său nu este nouă la Grivița, dim
potrivă, oamenii sînt convinși că anumite 
lucruri se pot face și înainte de timpul 
lor. în primul rînd, întreaga suprafață 
a fost arată din toamnă. Apoi, în feres
trele iernii, au fertilizat 920 ha rezervate 
pățdaselpr, au ales la masă semințele de 
floarea-șoarelui și fasole și, din cînd în 
cînd, au mai dat cite o mînă de ajutor 
lui Dobre Drăgăhescii, Victor Cojocaru, 
Ion C. Constantin, Nicolae I. Damian și 
tuturor celor ce s-au îngrijit să scoată 
în primăvară, în stare de funcționare, 
toate tractoarele și utilajele secției de me
canizare din sat. Tot în ferestrele iernii, 
au scos în cîmp îngrășămintele organice, 
cîte s-au adunat, au săpat pomii, 37 ha, 
și au lucrat via, 13 ha. Multe par baga
tele, surîde președintele Ion Mocanu, 
dar nici uri țăran nu se simte cu adevă
rat liber decît atunci cînd are triîiriile 
dezlegate de mărunțișuri. Cînd nimic 
nu-I mai ține în loc să înceapă și marea 
trîntă cu pămîntul recoltelor adevărate, 
unde socotelile nu se mai încurcă în sub
diviziuni și în fracțiuni de procente. Și 
trînta aceasta, la Grivița, începuse...

Cînd am descins noi în Bărăgan, ing. 
șef Constantin Pîslaru supraveghea în- 
șămînțatul cartofilor. Alături, vorbele se 
legau în jurul deficitului de apă din 
sol, deși griul, semănat pe 920 ha, 
e frumos și promițător. Din 3 666 ha ara
bile, irigațiile cuprind numai 420 ha și, 
întîmplățor, în acest an, peste suprafața 
irigată ,ș-au întins păioasele, dincolo de 
care oamenii nutresc speranța unei bune 
culturi duble. Pe 1007 ha se va semăna 
curînd porumb. Jumătate din această 
suprafață va trebui să. producă 20 tone 
știuleți la hectar, Și aici încurcă lucru
rile acel deficit de apă. Dar la Grivița, 
îndeobște, prinsorile s-ari ținut, și aici nu 
e vorba de prinsoarea unui singur om, ci 
de prinsoarea a 420 de oameni. Și pre
ședintele Ion Mocanu surîde oarecum 
stînjenit : să dezvăluie sau să nu 
dezvăluie o socoteală anume ? Și, 
firește, la urma urmelor o dezvă
luie. în centrul ei fiind tocmai 
această recoltă fabuloasă, de necrezut 
pînă în urmă cu d°i sau trei ani, 
de 20 tone știuleți la hectar. Cifra sperie, 
admite liniștit Ion Mocanu, șl eu știam 
că cifra aceasta sperie. Și am în
țeles că trebuia redusă sau transformată 
în altceva, în orice, dar în altceva decît 
în tone. Tona sperie, numai ce rostești 
cuvîntul și ai și simțit că spinarea pî- 
rîie. Și atunci am transformat cele 20 tone 
în muncă, în zile de prașilă, în alte fe
luri de a trudi. Curios, dar adevărat : 
aceeași cifră, transformată în muncă, 
n-a mal speriat. Și oricum am răsuci lu
crurile, ajungem la același deznodămînt : 
în Bărăgan, mutica riu sperie. Numai să 
Se știe cît e de muncit,. de unde pînă 
unde, de cînd pînă cînd, de ce și pe ce.

Am spus că la Grivița oamenii nu mai 
sînt încurcați în prea multe bagatele. 
Cîteva totuși le mai răpesc din timpul 
dedicat brazdei din largul cîmpiilor. De 
pildă, aU avut de pregătit 4 400 mp de 
pat cald pentru răsadurile de tutun. Și 
le-au pregătit. însă uneori năvălesc pgste 
ei mărunțișuri care nu le legă doar mîi- 
nile, de muncă aici nu se sperie nimeni, 
ci de-a dreptul le leagă mințile. O ase
menea bagatelă a năvălit peste ei chiar 
în primăvara aceasta. în fața sediului 
cooperativei agricole din Grivița crește 
de vreo două decenii un pîlc de conifere 
zvelte, de un verde intens, răcoros. în 
Bărăgan, coniferele nu cresc cu una cu 
două, se prind greu și de cele mai multe 
ori rămîn chircite și bătute în cap. Dar 
la Grivița s-a întîmplat o minune și nu 
are nici un rost să stăm și s-o cercetăm. 
Mai bine ne bucurăm de ea. Apoi, co
operatorii au avut ideea să întindă un 
solar lingă aceste conifere. Zis și făcut. 
Nu demult, cineva de la județ i-a sfă
tuit să mai întindă un solar, dar să taie 
coniferele, să nu ia din arabil... Ceea ce 
este o inițiativă pentru care noi nu avem 
cuvinte ca s-o calificăm cît de cît rezo
nabil, ca să nu supere. O anume obser
vație ne îngăduim totuși : este pur și 
simplu curios că printre grijile atît de 
mari ale oamenilor cîmpiei, fel de fel de 
inși plimbă idei atît de meschine. E ca 
și cum am plimba pe cîmpia Mărășeștilor 
un pechinez Sau un baset șchiop.
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Petroliștii din Videle, 
dincolo de un calcul formal

Sub cristalul de pe masă. în biroul său, 
pe un cartonaș stă scris, cu litere mari : 
Oamenii spun, puțin cînd vorbesc mult. 
Nu-1 contrazic pe inginerul Mircea Ale- 
xandrescii, deși e limpede că oamenii pot 
șă vorbească puțin și să nu spună chiar 
nimic. Știu că mi-ar putea. răspunde că 
tehnicienii pe care-i adună în fiecare di
mineață, într-o ședință scurtă, în jurul 
acestei mese, au de vorbit nici mai mult 
și nici mal puțin decît despre datoria lor 
de a da țării 9 la sută, deci a 11-a parte 
din producția ei anuală de petrol. Cel pu
țin așa se prezentau lucrurile pînă de cu- 
rind. pînă la începutul lunii martie, cînd 
planul a fost si el modificat în funcție de 
măsurile cuprinse. în programul inițiat db 
conducerea Superioară de partid și de stat, 
personal de tovarășul Nicolae Cdaușescu, 
privind reorganizarea activității din in
dustria petrolului. înainte. Schela de ex
tracție Videle, se întindea de la Ciolănești. 
înspre Roșiori de . Vede, pînă la Bălăria, 
pe-aproâpe de șoseaua București —, Ale
xandria. în lungime, teritoriul ei măsura 
cam 100 de kilometri iar în lățime vreo 
30. Întrucîț pe aproximativ o treime din 
atest spațiu a luat ființă o schelă nouă, la 
Clejani. planul schelei din Videle s-a re
dus si el. proporțional. și reprezintă.acum 
6 la sută din producția națională, de pe
trol. însă acest calcul, zice directorul Mir
cea Alexandrescu. este corect numai din 
punct de vedere formal, fiindcă pe lingă 
relația directă dintre teritoriul atribuit 
fiecărei schele și cifrele de plan trebuie 
luat în considerare' si făptui că odată cu 
adoptarea noii structuri organizatorice, se 
va produce, neîndoielnic, o creștere a efi
cienței muncii petroliștilor. Dealtfel, după 
Cum se știe, sporirea producției anuale de 
la 13,5 lă 15 milioarie tone de țiței se în
temeiază în bună măsură tocmai pe acest 
plus de eficiență iar în Ce-i privește pe 
sondorii de la Videle ei știu că indepen
dența energetică a țării depinde și de 
efortul lor de a extrage mai mult decît 
cele 800 mii tone, cît prevede planul sta
bilit pentru acest an.

La 33 de ani. citi are, inginerul Gheor
ghe Marinică, director adjunct și răspun
zător de problemele de producție ale sche
lei, n-a învățat încă și nu-1 interesează 
să învețe a vorbi nici mai mult si nici 
mai puțin decît vrea să spună : „înainte 
schela era împărțită în două secții, aveam 
una la Ciuperceni și alta la Angheleșți, 
iar fiecare cuprindea cite trei ^ateliere de 
producție în cadrul cărora se aflau cîte 
5—6 parcuri, cîte 6—7 brigăzi de interven
ție și, bineînțeles, activitățile auxiliare 
mecanice și electrice. Era un sistem greoi, 
care făcea dificil de urmărit felul cum 
se lucra și adăuga dificultăți nejustificate 
chiar muncii sondorilor. Aceștia umblau 
pe un teritoriu prea mare pentru a se 
putea afla întotdeauna, la timp, acolo 
unde era nevoie de eii Trebuie să recu
noaștem că unele probleme rămîneau ne
rezolvate și erau aminate, uneori, de la 
o zi la alta. Și dacă o astfel de problemă 
era. să zicem, chiar o sondă care se opri
se, e limpede că producția de țiței se în- 
tîmpla să fie mai mică decît ne-ar fi în
găduit îndeminarea oahienilor noștri, care 
eu cred că șînt burii sondori, sau dotarea 
tehnică de care dispunem. Prin aplicarea 
programului de măsuri privind noua 
structură organizatorică a activității noas
tre. uimind îndemnurile pe care la re
centa Consfătuire de lucru cu, cadre de 
conducere și alți • oameni ai muncii din 
industria petrolului ni le adresa secretarul 
general al partidului, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu. -am organizat schela în 12 bri
găzi de producție, eliminînd verigile in
termediare, ale secțiilor și atelierelor, ast
fel încît fiecărei brigăzi îi revine un nu
măr mai mic de sonde decît înainte si ea 
poate funcționa pe principiul autogestiu- 
nii economice, fiind titulară de plan si 
primind retribuția în funcție directă de 
producția obținută. în locul unei anumite 
devălmășii, ca să zic așa, care exista pînă 
acum, s-a instaurat o. răspundere concretă 
și bine precizată : unei formații de lucru 
i se cere să răspundă de Un număr de 
sonde si chiar i se dă posibilitatea să răs

pundă, fiindcă, așa cum arătam, nimeni 
nu mai voiajează de-a lungul si de-a 
curmezișul schelei, obosindu-se inutil și 
chiar păgubitor". Și pentru că inginerul 
Gheorghe Marinică are dreptate cînd 
adaugă că un sistem organizatoric bun își 
vădește utilitatea nu numai prin faptul 
că este adoptat ci și prin felul cum este 
aplicat, nu ne rămîne decît să-l ascultăm 
si pe tehnicianul Marin Marin, pe care 
l-am întîlnit la sonda 2 044, unde executa 
cu oamenii din subordinea lui o cimen
tare sub _ presiune. Pină acum, ca șef al 
secției de probe și reparații capitale, con
ducea 17 formații însumînd 237 de oameni 
și de multe ori era nevoit să umble de 
la un capăt la altul al schelei, deci uneori 
chiar și 100 de kilometri, pentru ă ajunge 
acolp unde era nevoie de el. Drumurile 
astea, zice, pînă la urmă lasă și ele urme, 
țe obosesc. Acum, Marin Marin este, ad
junctul șefului de brigadă de lă Ciuper
ceni și-b să bâtă mai puține drumuri iar 
datorită acestui fapt, crede, o să poată .să 
facă lucrări de mai bună calitate. ,căci 
asta vine ca și ctim un medic ar avea de 
consultat 100 de paciehți într-o zi iar al
tul doar 10. Bineînțeles că al doilea va fl 
mai. atent. La rîndu-i, subinginerul Gheor
ghe Cotoi, șeful brigăzii nr. 7, ne spirne 
că pînă de curînd a condus atelierul nr. 6 
și că în acea calitate avea în subordine 
șapte echipe de intervenție cu 120 de oa
meni, plus patru parcuri de extracție cu 
40 de sondori. Mai ales pe timp de noapte 
îi era imposibil să-i supravegheze pe toți. 
Acum poate să meargă însă pe jos la fie
care dintre cele 75 de sonde de care răs
punde, întinse pe cîțiva kilometri doar, 
și să vadă cum lucrează cei 74 de oa
meni din subordinea lui. Avînd aceasțg 
posibilitate, a descoperit si lucruri Îm
bucurătoare dar și din cele ce n-aveau 
cum să-1 bucure. Două sonde, 3121 și 
3 218, considerate pînă de curînd inactive, 
au fost supuse unor tratamente speciale 
și acum produc, în 24 de ore, 4 tone de 
țiței. în schimb, la sonda 608. care dă 
singură 4 tone în 24 de ore deși e veche 
de 15 ani. s-a produs de curînd un act de 
indisciplină. Cu o seară în urmă, la ora 
18, sonda s-a oprit, i se defectase pompa 
care la 700 de metri sub pămînt împinge 
țițeiul din zăcămînt către suprafață. Asta 
e cea mai grea operație pe care o fac cei 
de la intervenții, fiindcă ei sînt nevoiti 
să demonteze, de fapt, întreaga sondă. 
Defecțiunea a fost reperată imediat și 
echipa de intervenție și-a început deîn- 
dată lucrul, fără să mai fie nevoie să fie 
chemată, prin telefon, de la zeci de kilo
metri. Pînă la 12 noaptea au lucrat Ni
colae Iordan. Ionel Bălănică și Costache 
Drăghici, împreună cu șeful lor. Ion Ră- 
nacu. iar începînd cu acea oră. pînă la 8 
dimineața, ar fi trebuit să lucreze echipa 
condusă de sondorul șef Cornel Constan
tina. Din această echipă nu s-a prezentat 
însă la lucru decît șeful ei. Constantin 
Troncea. Dumitru Vasile și Alexandru 
Bodan au lipsit nemotivat, spune șeful de 
brigadă, și pe cît de'supărat este că unii 
și-au uitat datoria pe atît de mulțumit se 
arată de acest nou sistem de organizare a 
muncii care permite, iată, descoperirea 
oricărui act de indisciplină; în sistemul 
vechi de lucru exista într-adevăr posibi
litatea ca o astfel de abatere să rămînă 
neștiută de nimeni, nesancționată. Și chiar 
dacă ar fi fost sancționată, hotărirea ar 
fi aparținut conducerii atelierului, secției 
sau schelei, pe cînd în noile împrejurări 
ea poate lua forma, mai greu de îndurat, 
a unei opinii colective, a unei dezapro
bări generale fată de orice act de indisci
plină, fiindcă, așa cum spuneam, brigada 
ește titulară de plan iar cîștlgurile sondo
rilor depind direct de cantitatea de țiței 
extrasă. în cazul de față, ne «punea șeful 
brigăzii nr. 7, sonda 608 ar fi putut să 
fie pusă în funcțiune cu opt ore mai de
vreme. iar dacă s-a întîrziat înseamnă că 
s-a pierdut, oricum. 1 tonă de țiței. Iată o 
realitate despre care, desigur, în spiritul 
devizei, așezate la vedere în biroul direc
torului Mircea Alexandrescu, nu e de vor
bit decît atît cît este de spus.

DUMITRU ELIADE ■



Să gîndim cu capetele noastre

Pentru un centru 

național de 
medicină tradițională

— Tovarășe doctor Florin Brătilă, știu 
despre ce vom discuta, despre acupunc
tura, dar e obligatorie o întrebare : cum 
de-ați reușit să-l recuperați pe fotbalis
tul craiovean Irimescu în numai 4 zile 
după ce făcuse, cel puțin așa s-a spus, o 
ruptură musculară 7 A avut el cu ade
vărat ruptură 7

—E cert c-a avut, afecțiunea a fost 
confirmată de doctoral Tiberiu Pop de 
la Centrul de medicină nucleară de la 
„Panduri" : ruptură fibrilară musculară 
la 1,5 centimetri adîncime pe cvadriceps. 
Atît ruptura cit și hematomul au cedat 
în urma unui tratament cu acupunctura 
și moxibuție.

— Ce-i aceea moxibuție 7
— O terapie orientală tradițională da

torată plantei „Artemisa vulgaris" un soi 
de pelin. Ea se prezintă sub formă de 
batoane din oare șe taie rondele ce se in
serează pe acele de acupunctura. Ronde
lelor li se dă foc și, arzînd, ele au pro
prietatea, unică, de a nu degaja căldură, 
ci o energie electromagnetică asemănă
toare, într-o oarecare măsură, cu razele 
infraroșii cu lungime de undă mică. Ener
gia se transferă prin aeele de acupunc
tura și echilibrează meridianul deficitar.

— Limpede. Tovarășe doctor, să nu 
mi-o luați in nume de rău, dar e ciudat, 
ea să nu zic altfel, că un medic sportiv, 
fie el și la Clubul „Sportul studențesc", 
e atît de preocupat de acupunctura ! De 
unde pînă unde v-ați apucat dumnea
voastră de treaba asta 7

— Pasiunea e mai veche, dar am avut 
ocazia, în urmă cu câțiva ani, însoțind 
echipa națională de fotbal în China, să 
urmez un curs intensiv de acupunctura. 
Alte două cursuri, de durată mai lungă, 
le-am făcut la București, în cadrul Cen
trului de perfecționare a personalului sa
nitar superior, unitate pe lingă care am 
fost, ulterior, cooptat ca lector. Ba, mai 
mult. Cabinetul în care lucrez, ca medic 
al „Sportului studențesc" a fost desem
nat, anul trecut, printr-o decizie a Direc
ției sanitare a municipiului, drept Cen
tru metodologic de acupunctura, afiliat 
Spitalului clinic municipal.

— Aveți, fără să exagerez, on cabinet 
nltradotat. Spațiul e mare, văd aparatură 
electronică de diagnostic și tratament în 
aeupunctură, mai multe truse de ace, ma
terial didactic, tot felul de planșe, ma
chete etc., cărți de aeupunctură și așa 
mai departe. Cum le-ați procurat, cine 
v-a ajutat s-o faceți 7

— M-am străduit mult în această direc
ție, dar am fost și sprijinit. Am găsit în- 
țelegere la Ministerul învățămîntului, la 
Ministerul Sănătății, la Direcția sanitară 
• Capitalei, la Institutul politehnic și, fi
rește, la Clubul „Sportul studențesc". In 
timp, lucrez pentru „Sportul" de 10 ani, 
dotarea cabinetului s-a îmbunătățit, ceea 
ce îmi permite să folosesc, azi, întreaga 
metodologie de acupunctura. Adică soma- 
topunctura clasică/ auriculoterapia, moxi- 
buția și eleetroounctura. De la o vreme, 
cum ziceam, cabinetul a devenit și Cen
tru metodologic și se organizează aici, sub 
egida C.P.P.S.S., condus de doctorul Ioan 
Teleianu, lucrări practice și cursuri de 
inițiere în aeupunctură.

— Ce afecțiuni tratați, tovarășe doctor 
Brătilă?

— Eu cred, chiar dacă alții susțin con
trariul. că . terapia acupunetică nu-i un 
panaceu, ea, are -limite și chiar eontrain- 
dieații. Dar și dă rezultate, uneori spec
taculoase, într-o gamă întinsă de boli: 
în nevralgiile de tpgemen, în majoritatea 
afecțiunilor reumatismale, gastrointesti- 

nale, digestive, renale etc. Ca și, desigur, 
în traumatologia sportivă. Aș include pe 
această listă și tulburările psihice mi
nore. Am să repet un lucru : acupunctu
ra nu-i exclusivistă, terapia prin ace 
merge, ba chiar e recomandabilă, în pa- . 
ralel cu oricare alta. Dealtfel, in „Fla
căra." am avut ocazia să întâlnesc, în câte
va rânduri, această idee.

— Cum vi se pare, de aici, de pe strada 
Ștefan Furtună 110, acupunctura noastră 
de azi 7

— O găsesc redutabilă. Avem o serie de 
practicanți și, totodată, de teoreticieni de 
elită, între care, la loc de frunte, docto
rii Constantin Ionescu Tîrgoviște, Teodor 
Caba, Dumitru Constantin, Traian Cră
ciun ș.ă. Necazul e insă altul : cadrul or
ganizatoric adecvat încă lipsește. Am să 
dau un singur exemplu. în septembrie 
1982, a fost organizat la București un 
curs de aeupunctură pentru medici da
nezi, prelegerile și demonstrațiile fiind 
încredințate lectorilor Centrului de per
fecționare. Știți unde s-a ținut ?

— Nu. Probabil intr-un spital.
— La hotelul „Turist" ! Motivul 7 In

existența unei instituții medicale specia
lizate.

— înțeleg că pledați, chiar dacă in
direct, pentru înființarea unui, hai să-i 
zic. Centru de aeupunctură; da 7

— Ideea e alta, mai completă : un Cen
tru național de medicină tradițională, a 
cărui înființare „Flacăra" a mai susți
nut-o. Dacă nu greșesc, atît Ionescu 
Tîrgoviște și Caba, cit și, mai recent, Dan 
Filimon au făcut, în paginile revistei 
dumneavoastră, o propunere asemănătoa
re. Lucrurile fiind știute, n-am să insist. 
Am să subliniez însă avantajele terapeu
tice și economice ale unui astfel de așe- 
zămînt, ■ care ar trebui să adune în același 
local acupunctura, homeopatia, apiterapia 
și fitoterapia : costul redus al tratamen
telor, caracterul nemedicamențos al aces
tora, evitarea polipragmaziei, lipsa de no
civitate etc., etc. S-ar lucra în echipă, 
prin întrajutorare, deseongestionîndu-se 
spitalizarea. în plus, s-ar evita o medica- 
ție costisitoare care nici nu dă, totdeauna, 
randamentul scontat. Centrul național de 
medicină tradițională ar fi, în concepția 
mea, for metodologic, avînd însărcinări pe 
linie de asistență medicală, de învăță- 
mint și de eefeetare. De pe urma înfiin
țării lui n-am avea, bolnavi și medici 
deopotrivă, decît de eîștigat. Pretutin- 
deni, medicina se întoarce spre natură. 
Noi am acceptat această concepție, dar 
întîrziem în a o pune în aplicare.

— Aveți dreptate, dar se mai pune, 
veți fi de acord, cu mine, o problemă : 
cea a spațiului.

— Centrul respectiv ar putea fi găzduit, 
fără investiții suplimentare, chiar aici, 
unde există, cred că v-ați convins, spa
țiul suficient.

— Am notat propunerea dumneavoas
tră și, notînd-o, am și înaintat-o foruri
lor în măsură să decidă. Am încheiat, 
tovarășe doctor 7

— Centrul, tot revin, dar acesta e oful 
meu, și nu numai al meu. ar trebui să 
însemne un. bloc funcțional, capabil să 
valorifice cunoștințele medicinei tradițio
nale extrem-orientale și populare în in
teresul bolnavilor, realizînd totodată eco
nomii, căci terapia ar fi, în primul rînd, 
ambulatorie. Specialiști care să lucreze 
avem, o doar nevoie de un impuls. De o 
inițiativă.

—. Vă mulțumesc, tovarășe doctor Bră- 
tiiă. înainte de a încheia, îmi fac o dato
rie din a menționa că numele dumnea
voastră figurează pe mai multe brevete 
de invenție și că cel puțin una din lucră
rile pe care le-ați întocmit, „Protecția 
biologică prin utilizarea aeupuncturii la 
indivizi eu suprasolicitare psihofizieă" a 
atras atenția asupra unei activități de 
marcă. Vă doresc succes în continuare.

OVIDiU lOANIȚOAfA H

0 enigmă veche de trei 

secole, elucidată

de un cercetător român
Ne bucură faptul că exact după un an 

de la apariția articolului nostru în „Fla
căra" cu titlul Consacrare mondială pen
tru navigatorul solitar, privind opera cu 
caracter de unicat pe plan mondial a 
doctorului inginer Constantin I. Staicu, 
același, cercetător, grație aceleiași metode, 
fertile expusă în cartea publicată de o 
prestigioasă editură britanică, pășește din 
nou — ca să spunem așa — în arena 
mondială. Descoperirea sa va face pro
babil să curgă multă cerneală în presa 
științifică de pe glob. în adevăr, el a 
reușit să demonstreze Marea Teoremă a 
lui Fermat, ilustru matematician francez 
al secolului al XVII-lea. Este o teoremă 
de înșelătoare simplicitate care de trei 
secole sfidează generații întregi de oa
meni de știință, de pe toate meridianele, 
printre care un Euler sau un Cauchy. în 
1909, în Germania s-a instituit un premiu 
de 100 000 mărci pentru cel care ar de
monstra teorema sau măcar ar infirma-o 
printr-un singur exemplu, adică printr-un 
caz particular. Deoarece condițiile de 
premiere prevedeau că demonstrația tre
buie să fie publicată, iar editurile nu 
erau dispuse să accepte demonstrații fal
se, autorii și le tipăreau pe cont propriu. 
Astfel au apărut în diferite țări o sume
denie de demonstrații greșite. De remar
cat însă că vanele încercări de demon-

stratie nu au fost- inutile, ele ducînd la 
descoperirea unor metode noi în mate
matică. avînd fertile aplicații în alte do
menii.

în fond ee afirmă Marea Teoremă 7 Că 
pot fi găsite numere naturale care să sa
tisfacă ecuații simple de tipul x+y=z și 
x2+y2==z2, de exemplu 54-6—11, 32+ 42=52 
adică 9+16—25, dar pentru puteri mai 
mari decît 2 nu există soluții, de pildă 
nici un fel do numere întregi nu pot fi 
găsite care să satisfacă x3+y’=z3. Pare 
incredibil că o problemă la prima vedere 
atît de. simplă să fi rezistat. timp de ■ se
cole eforturilor reunite ale matematicie
nilor lumii. E drept. s-au găsit soluții 
parțiale, dar. nici ung generală. Fermat 
însuși notase pe marginea unei cărți pe 
care lucra : „Dispun de o demonstrație 
cu adevărat minunată, dar marginile sînt 
prea înguste ea să o pot scrie aici." De
monstrația nu a fost însă niciodată gă
sită, de unde și „goana" multiseculară 
pentru a elucida problema.

Desigur, nu ne-am propus ca în artico
lul de față să redăm demonstrația lui 
Constantin I. Staicu. doar să relevăm 
rodnicia și larga aplicabilitate a metodei 
pe care a dezvoltat-o și i-a adus noto
rietate internațională. în adevăr, încoro
nând munca sa asiduă de 30 de ani. edi
tura britanică de renume mondial ..Aba
cus Press", care a „lansat" la vremea lor 
pe un Maxwell sau. un Einstein, i-a pu
blicat anul trecut, în traducere engleză, 
lucrarea „Analiza dimensională restrînsă 
și generală", iar una din cele mai im
portante reviste de fizică din S.U.A., 
„Journal of Franklin Institute", i-a inse
rat la loc de cinste un studiu Intr-un 
număr special analizei dimensionale, 
Asemenea lucrări se înscriu pe linia apor
turilor românești de rezonanță mondială, 
de talia operelor lui Vrănceanu sau Oni- 
cescu. pentru a nu cita decît aceste două 
nume. în plus, cartea doctorului inginer 
Staicu răspunde unor cerințe tehnologice 
presante ale contemporaneității, intersec
tând la nivelul cel mai înalt matematica, 
fizica și tehnologia și deschizând perspec
tive în domenii extrem de diverse, de la 
folosirea energiei termonucleare pînă la 
proiectarea economicoasă a cazanelor. 
(Autorul este cercetător la ICEMENERG.)

Iar acum, cea mai recentă aplicație, 
neașteptată, la „dezlegarea" Marii Teore
me a lui Fermat, despre care un ilustru 
matematician sovietic, A. O. Ghelfond» 
scria : „Dacă demonstrația va fi obținută 
printr-o metodă nouă și rodnică, impor
tanța teoremei, datorită importanței me
todei, poate fi foarte mare." Se pare că 
tocmai așa s-a întîmplat.

Dincolo de aspectul insolit, de, elemen
tul de noutate și de certul impact pe 
plan internațional, se poate contraargu-

Ciudățeniile istoriei au aruncat o punte 
de legătură între un inginer român și cel 
pe care-1 prezintă ilustrația noastră, după 
un tablou al timpului : matematicianul 
francez Pierre de Fermat, contemporan 
cu Blaise Pascal și denumit de acesta 
primul om al lumii. Și un alt fapt nu 
lipsit de interes : Pascal, el însuși mate
matician și fizician de geniu, mărturisea 
că nu poate urmări in toată profunzimea 
lor cercetările științifice ale Iui Fermat. 
Dar iată, abia in 1383 un inginer român. 
Constantin I. Staicu, de Ia ICEMENERG, 
a reușit să demonstreze, grație unei me
tode originale cu multiple aplicații în 
tehnică, Marea Teoremă a lui ' Fermat, 
care timp de trei secole și mai bine a sfi
dat eforturile conjugate ale unora dintre 
cei mai mari matematicieni ai lumii.

menta „Este totuși doar o problemă de 
matematică pură, un joc al minții...® 
Adevărat. Dar să nu uităm că soluția a 
fost obținută printr-o metodă elaborată 
de fapt pentru abordarea problemelor 
tehniee de imediat interes, învederîn- 
du-se astfel îngemănarea științei pure și 
aplicate, verificată și confirmată de în
tregul mers al științei mondiale. De cîte 
ori în istoria omenirii o cercetare pură 
nu s-a dovedit a fi, în cele din urmă 
și în chip surprinzător, ancorată în reali
tatea vie. în viața cotidiană, în tehnica 
de mâine ! Când Faraday a descoperit 
inducția magnetică (fenomen care stă Ia 
baza întregii noastre civilizații, clădite pe 
miriadele dp aplicatii ale electricității) 
unii au exclamat disprețuitori : „Ei și 7 
la ce servește 7 !“ Faraday le-a răspuns s 
„La ce servește un nou-năseut 7 La ni
mic. Dar crește mare.."

LIONEL NIȚESCU ■

Alergenii doctorului
Multă vreme o mare necunoscută a 

medicinei, alergia este astăzi socotită o 
boală învinsă, o maladie vindecabilă. Cel 
puțin pentru anumite tipuri de alergii 
și bolnavi. Școala românească de medicină 
a afirmat și confirmat cercetări și rezul
tate valoroase, originale pe care revista 
noastră le-ă consemnat la vreme. Una 
dintre acestea sînț alergenii de concepție 
proprie — atît pentru diagnostic cît și 
pentru tratament — obținuți de doctorul 
în medicină Ionel Dinu de la Spitalul, ju
dețean din Timișoara. Inițial internist și 
19 ani cadru didactic la Institutul de me
dicină din orașul său (la care a renunțat 
ta favoarea noii pasiuni), se specializează 
ta alergologie ( în care și-a susținut și 
teza de doctorat) la renumita clinică Karl 
Hansen din Bad-Lippspringe din R.F. 
Germania, o veritabilă stațiune pentru 
alergici. întors în țară, în 1972, a început 
o intensă muncă de cercetare atît pentru 
Investigarea mecanismelor oe produc a- 
ceastă terifiantă boală care, de multe ori, 
aduce omul in situații de-a dreptul tra
gice, cît și pentru obținerea în țară a u- 
nor produse antialergiee în vederea tes
tării (a diagnosticului) și, firește, a tra-* 
tării diverselor tipuri de alergii dat fiind
că se aduceau din import la prețuri din 
ce în ce mai mari. A pornit cu o metodă 
recunoscută pe plan internațional („Fru- 
goni"), dar în timpul cercetării își schimbă 
metoda de hțeru și obține printr-un pro
cedeu original, al său, mai întîi, un aler- 
gen (din polen nedegresat), apoi din ce 
în ce mai mulți, pînă la o gamă, o tru
să de 30 de produse. Metoda și o parte 
din alergeni fiind brevetați în 1977 de 
către OSIM. Publică rezultatele cercetă
rilor sale — și-a testat produsele pe 
S0 000 de bolnavi — precum §i un impor

Ionel Dinu
tant număr de lucrări în domeniul de 
graniță dintre .alergologie și imunologie 
în țară și străinătate, participă eu comu
nicări la congrese, și reuniuni internațio
nale de specialitate (la Freiburg, Mont
real, Vichy,. Roma...), care îl fac eunos- 
-eut și apreciat în lumea, alergologilor, 
fiind ales membru al Academiei'europene 
de alergologie și membru al Societății 
internaționale de alergologie, precum și 
membru al Societății europene de sistem 
reticuloMstbcițar. în momentul de față 
are tratați și di spensarizați, urmăriți în 
timp, în jur de 7 000 de bolnavi.

Cum toate încercările șale de a preda 
industriei de medicamente fabricația a- 
lergenilor nu s-au soldat cu succes. Di
recția județeană sanitară îl ajută efec
tiv, găsește posibilitatea și modalitatea, 
aparatura și schema de personal nece
sară, pentru înființarea unui laborator 
special — „Alcis" — menit să realizeze 
tatr-o microproducție produsele respec
tive, tot mai 'solicitate de bolnavii din 
întreaga țară. Mai mult, cu sprijinul co
mitetului județean de partid, din aprilie 
anul trecut, micul colectiv al laboratoru
lui este înzestrat cu un „polinarium" în 
comuna Pișchia din apropierea orașului. 
Astfel, cei cîțiva .medici, biologi, chimiști, 
asistente medicale, laborante care slujesc 
atît laboratorul cît și secția de alergolo
gie a spitalului nu mai aleargă, ca pînă 
acum, la extremitățile județului, pînă la 
Poiana Mărului și mai sus ta munte pen
tru a culege, polenurile a tot felul de plan
te, vinovate pentru numeroase afecțiuni 
alergice (astm bronșic, rinîte, laringo-fa- 
ringite etc., etc.) Iși concentrează aceeași 
activitate, fără egal prin migală, aten
ție și insistență — muncă de albină — în 
perimetrul micii stațiuni. Au la dispoziție 

o casă țărănească și 1 000 metri pătrati 
de teren pe care au semănat (cu aju
torul C.A.P.-ului) „deocamdată cu 5 so
iuri din flora spontană, soiuri incrimi
nate mai frecvent pentru declanșarea 
fenomenelor de intoleranță, și sperăm să 
ajungem în primăvara aceasta Ia vreo 12", 
ne informează dr. Dinu, pentru a-și asi
gura „baza de producție", materia primă.

Acum 4 ani, dr. Ionel Dinu obține bre
vet de invenție și pentru extractul de 
Candida.

Un produs atît pentru testare, deci 
pentru diagnostic, și tratament, cit și un 
vaccin în cazurile rebele și de hipersen- 
sibilizare a organismului. „Vaccinul va 
apărea în cursul acestui an, ne asigură au
torul. O serie de medici alergologi și 
dermatologi din țară au însă alergenul 
nostru de Candida, îl încearcă, îl testează 
pe bolnavi și nu puțini ne comunică re
zultatele, ca fiind foarte bune. Aș aminti 
doar pe profesorul Bădănoiu de la Cra
iova,. recunoscut dermatolog".

— Și cînd se va afla ta farmaciile din 
țară, din toată țara 7

— Nu știu, cînd va fi cerut. Ca și toți 
alergenii pe care putem să-i producem. 
Chiar vă rugăm să informați medicii și 
bolnavii din județe să nu-i mai trimită 
și să nu se mai deplaseze la Timișoara 
pentru a-i obține, cheltuiesc bani în nlus 
de pomană și ne aglomerează și pe noi, 
îi pot avea cel puțin ta farmaciile din o- 
rașul de reședință al județului. Desigur, 
cu condiția ea Oficiile farmaceutice să îi 
comande. Putem produce cît ni se 
cere. Și la export putem. da. 
Medicii și cabinetele de alergologie 
fac de obicei un singur fă de 
comenzi : pentru teste ; cantități plătite 
de spitale. E cel puțin ciudat, dacă ai pus 
diagnosticul că, de pildă, bolnavul este 
alergic la polen de graminee, ce-i folo
sește dacă nu-i indici și doza pentru 
tratament 71 Un flacon de polen pentru 

prima cură de șase luni costă 1» noi 2TO 
de lei, iar în străinătate același medica
ment costă 350 de mărci.

La fel de greoaie și de neînțeleasă este 
și amînarea punerii în practică a unui alt 
proiect (foarte bine documentat, calculat 
ea eficiență economică, sanitară și Știin
țifică) a] dr. Ionel Dinu și anume: 
„Crearea ta apropiata stațiune, Buziaș, 
a unei secții de alergologie. Un 
laborator de alergeni este incompatibil 
fără o secție corespunzătoare, demon
strează medicul timișorean. Acești bol
navi trebuie să fie supravegheați aici; 
în ambulatoriu pot apărea tot soiul de 
surprize. Astfel, Buziașul ar putea să de
vină o stațiune balneară internațională 
foarte căutată. Am cerut de nenumărate 
ori ca unul din sanatoriile nou construite 
să capete acest profil. Dacă la utilizarea 
factorilor naturali de cură existenți adău
găm și fizioterapia, aerosoli specifici ea 
și tratamente corespunzătoare cu produse 
antialergiee românești putem avea rezul
tate dintre cele mai bune pentru sănă
tatea oamenilor și totodată am putea a- 
duce importante contribuții valutare. 
Deocamdată nu avem un răspuns, nici de 
la Ministerul Turismului, nici de la Mi
nisterul Sănătății. Știți cît costă t» cură 
de 6 săptămâni la Bad-Lippspringe j 
10 000 de mărci. Și asta fără costul rețe
tei eu produsele medicamentoase aati- 
alergice".

Propunerea dr. Ionel Dinu merită toată 
atenția și urgența. Nu avem voie să fim 
indiferenți față de Ideile, față de posibi
litățile pe care le avem pentru a sluji 
cit mai bine sănătatea oamenilor, intere
sele țării, prestigiul medicinei românești 
și chiar eficiența turismului Internațio
nal al României.

CiCt IORDACHE ADAM R



Pe linia nutriției

de tip integral:

Sucurile naturale
De ani buni, întreprinderea de legume 

(Șl fructe Brașov produce concentrate 
pentru sucuri. Este vorba de sucuri na
turale din legume, fructe și fructe de pă
dure. Pe an, secția de producție a în- 
taeprinderii amintite trimite în în
treaga țară 2 750 tone concentrate pen
tru diverse sorturi de sucuri, unele dintre 
acestea fiind foarte noi și desigur ne
cunoscute. Sucurile se numesc citrom 
(format din prescurtarea cuvintelor ci
trice românești), care, potrivit explica
țiilor directorului întreprinderii. Ion 
furcoi, este fabricat din sucuri de mor
cov, măr și cătină; sico, băutură fără nici 
® legătură cu cea cunoscută, fabricată 
tot din morcov și măr, smeuro în a că
rui compoziție intră, de asemenea, 
sucuri de morcov, măr sau struguri și 
esență de smeură și așa mai departe, 
adică lămîiță, uvasoda, bitterlemon, ro- 
cola, vitis, cun) am spus, toate pe bază 
de legume, fructe și fructe de pădure. 
Unele dintre ele încă mai sînt în testare 
Ia populație, în județul Brașov, o popu
lație privilegiată dacă ne gîndim la bo
găția de vitamine conținută de aceste 
sucuri. „Noi, spune Ion Furcoi, nu mâi 
importăm esențe pentru băuturi răcori
toare și sîntem în cîștig: Brașovul este 
județul eu cea mai mare producție de 
morcovi iar fructele de pădure le pri
mim prin contracte de la inspectoratele 
aîlvice din țară. în ceea ce privește rea
lizarea concentratelor, meritul este tn 
primul rînd al catedrei de fizică șl chi
mie de la facultatea TOM a Universi
tății brașovene și, în special, al lui Flo
ria Felecan, lector la catedra amintită.

= Tovarășe Florin Felecan, ee conține 
eitromul?

— Carotenoids (provita'mina A) din

Omule, fii primul tău medic
S® conformitate cu medicina Extremu- 

lui orient, ne informează doctorul Miron 
Matei, depresiunea nervoasă este un 
simptom al nevrozei astenice care atinge 
gâ dezechilibrează mai multe meridiane 
de acupunctură. Pentru combaterea afec
țiunii, se propune un tratament complex : 
dietă alimentară, relaxare psihică, exer
ciții fizice, precum și cîteva aplicații 
prin presopuiictură. Prezentăm în conti
nuare cîteva tehnici de presopunctură :

1. Se masează cu pulpa degetului ur
mătoarele zone : tîmplele, plexul solar 
și tălpile picioarelor. Masajul se va face 
în cercuri, de la dreapta sp-_ stînga și 
de la stînga spre dreapta. Tălpile picioa
relor vor fi masate cu un plus de presiu
ne.

X Prin metoda de armonizație (masa
rea cu vîrful degetului pe suprafața unei 
zone care să nu depășească diametrul 
indexului) se va stimula punctul denumit 
„bariera internă" și care se află la două 
laturi de deget deasupra pliulul pum
nului, pe partea anterioară a antebra
țului. Acest exercițiu este destinat să 
reducă încordarea psihică (fig. 1).

3. Prin aceeași metodă se recomandă 
stimularea punctului denumit „viziunea 
originală" și care este situat la mijlo
cul sternului între cele două mameloane. 
Un specialist în materie, medicul chinez, 
Yang-Ki-Keon, apreciază că acest punct

Metoda originală 
pentru combaterea 
tensiunii arteriale
Mediali Gheorghe M. Costin din Bucu

rești, str. Brezoianu nr. 51 B, este auto
rul unei metode originale de tratament 
tapotriva tensiunii arteriale. Interlocuto
rul nostru ne asigură totodată că proce- 
deuî său a fost experimentat cu succes 

aproximativ 120 de cazuri, că a sosit 
deci momentul ca metoda sa terapeutică 
să fie aprobată de forurile în drept, că în 
această situație, reluarea experimentelor 
implică prezența unei comisii de specia
litate și cuvîntul de ordine al Ministeru
lui Sănătății și pe cel al Academiei de 
Științe Medicale. Iată ce ne declară în 
scris doctorul Gh. Costin :

„Am lucrat ca medic radiolog, dar șl 
ea medic internist în mai multe spitale 
șl clinici din Iași, activitatea mea pro
fesională însumînd mai bine de 45 de 
yni. ta tot acest răstimp m-a pasionat 
în mod deosebit problema hipertensiunii 
arteriale, maladie extrem de răspîndită 
mai ales în rîndul persoanelor în vîrstă. 
Aa putut să observ astfel că la foarte 
multe paciente această afecțiune apare ca 
armare a încetinirii sau dispariției func
țiunilor periodice. Studiind în consecință 
influența pe care o au hormonii asupra 
organismului uman, am ajuns la conclu
zia că menținerea hipertensiunii arte
riale la valori normale — iar aceasta 

morcovi, concentrat de clorofilă din ur
zică și lucernă (fără să alterăm fura
jul), concentrat de măr sau struguri, că
tină albă, pe care o valorificăm cu va
gonul, ulei de lămîie obținut din plan
te medicinale.

— Apropo de caroten > de cînd vă 
ocupați de el?

— Preocupările sînt mai vechi și vă 
propun să lărgim puțin discuția. Avem 
aproape toate posibilitățile, în domeniul 
de care ne ocupăm, să rezolvăm problema 
materiilor prime. în primul rînd este vor
ba de o atitudine, de schimbarea unei 
mentalități. De pildă, fabricile de. zahăr- 
șe despart de melasă care conține 48—5(1 
la sută zaharoză. Aruncăm deci jumă
tate din conținutul de zahăr. Noi sîn
tem la catedră lin colectiv de șapte ca
dre didactice și prin cercetările efec
tuate, cu mijloacele noastre, am reușit 
să mai ,,salvăm" o treime din această 
zaharoză ’ conținută în melasă. Am gă
sit un 'procedeu simplu de diminuare a 
concentrației ionilor de sodiu și potasiu 
care împiedică zahărul să se cristalizeze, 
încercările le-am făcut lă laboratorul de 
tehnologii moderne și valorificări supe
rioare . ainenâjat și utilat de catedra 
noastră în cadrul C.A.P. Cristianu.

— Ce este eu acest laborator?
— Nimic complicat. Fiecare C.A.P., fie

care comună poate face, spre beneficiul 
propriu, Ceea ce facem noi. Utilajele sînt 
lesne de realizat, prin autodotare. Noi am 
primit de la conducerea județului o listă 
cu produsele chimice de mic tonaj care 
se importau. Cum este alanțoina. Nici nu 
știam că se importă. Acum o facem sin
guri. Se folosește în industria cosmetice
lor.

— Din ee se obține?
— Din plante medicinale, tătăneasă, 

și deșeuri agricole.
— Am plecat de la sucuri și an» ajuns 

Ia cosmetice. Ce ați reușit pînă astăzi?
— Anul trecut am pus la punct, în co

muna Vulcan, o secție similară cu cea 
din Cristianu, și s-au realizat două mi
lioane lei producție globală de pe urma 
concentratului de caroten natural din 
morcov și concentrat din clorofilă de la 
urzică și lucernă. Solicitați de Plafar 
Brașov, am proiectat și pus în funcțiune 

contribuie ( Ia regularizarea energiei psi
hice a organismului, (fig. 2).

4. Se propune de asemenea ca, odată 
pe săptămînă, să se facă un masaj pe 
fața dorsală a corpului, de-a lungul a 
două linii imaginare situate paralel cu 
coloana vertebrală, fiecare la trei laturi 
de deget de aceasta. Se acționează de 
sus în jos, de la nivelul ultimelor două 
vertebre și pînă la mijlocul fesei. Se 
masează cu putere pînă cînd pielea se 
roșește.

Pentru combaterea astenie! (oboseală 
la cel mai mic efort, indigestie, insom
nie sau somnolență cronică), colabora
torul nostru Viorel Pașcanii (al cărui 
Tratat de medicină naturistă va forma 
în curînd obiectul unei relatări speciale), 
recomandă următoarele :

Ținerea mîinilor în apă rece ameste
cată cu sare sau oțet ; mersul pe jos 
(sau mersul desculț prin casă, dacă per
soana nu suferă de vreo afecțiune reu
matismală) ; băi cu infuzie de măghiran, 
tei și busuioc ; inhalații cu busuioc ; 
pastă din muguri de nuc (200 muguri în 
130 g miere).

Pentru liniștirea sistemului nervos, 
următorul exercițiu de respirație : se 
inspiră 4 secunde pe nara stîngă, se 
ține respirația 16 secunde și se expiră 
pe nara dreaptă.

Și cîteva considerații și recomandări 

fără repaus elînle, restricții alimentare 
sau tratament cu substanțe vasodilata- 
toare — este posibilă, la ambele sexe, 
pe baza unei terapii hormonale. Este 
vorba. în esență, de o tehnică proprie 
de administrare a substanțelor hormonale 
la care am ajuns ea urmare a unor în
delungate observații și exprimente de la
borator. întregul secret îl constituie mo
dul de combinare și amestec al hormo
nilor, Acest lucru l-am arătat într-un^. 
studiu științific pe care l-am întocmit- 
în urmă cu mai muiți ani și în care am 
prezentat pe larg descoperirea mea, stu
diile clinice și de laborator și tot ceea ce 
argumentează și validează tehnica mea 
de lucru.

Prin această metodă am tratat 120 de 
bolnavi, cei mai muiți suferind de hiper
tensiune avansată. La marea majoritate 
a acestora am putut observa, îndată după 
tratament, o spectaculoasă scădere a ten
siunii arteriale, aceasta înscriindu-se în
tre valori normale. Trebuie să arăt de 
asemenea că toți acești bolnavi au fost 
urmăriți timp de zece ani și că în tot 
acest răstimp nu am fost martorul nici 
unui incident.

Tratamentul nu este costisitor deoarece 
se bazează pe produse autohtone și nu 
aduce nici un fel de prejudiciu sănă
tății.

Aceste rezultate m-au îndreptățit să 
înregistrez la O.S.I.M., sub numărul 
82774, un dosar de invenție cu titlul „Tra
tament de eradicare a hipertensiunii ar
teriale". Acest dosar, completat cu datele 
solicitate ulterior de O.S.I.M., a fost tri
mis cu adresa nr. 25028, din 27 august 
1975, la Academia de Științe Medicale. 
Aici dosarul a zăcut aproape șase ani și 
numai în urma intervențiilor mele repe
tate, Ministerul Sănătății a consimțit, pe 

o stație de obținerea unui concentrat de 
clorofilă semisolid. Cîștigul producătoru
lui : 1 §80 lei la kilogram. Este un nou 
orizont pentru ei, Plafarul depășind faza 
de simplu intermediar.

—• Să revenim la sucuri...
— Cu concentratele pentru sucuri am 

rentabilizat C.A.P.-urile din Cristianu și 
Vulcan. Carotenul l-am făcut și sub for
mă de ulei. întreprinderea de ulei co
mestibil din Iași, una dintre cele măi 
moderne din Europa, ne-a solicitat să 
le facem ulei carotinizșt pentru colora
rea și yitaminizarea margarinelor. Și sînt 
foarte mulțumiți.

— Și totuși sucurile naturale nu se 
găsesc. Și eînd se găsesc, lumea tiu știe 
că sțnt naturale. Dealtfel, denumirile 
citrom, elen etc. nu te lasă să bănuiești 
care le este compoziția.

Sucurile naturale sînt ușor de fă
cut, așa că nu înțeleg de ce să nu se 
găsească. Ele se înscriu pe linia nutriției 
de tip. integral, care refuză rafinările de 
orice, tip, oferind. consumatorului nu 
doar substratul. energetic alimentar 
(glucpză, amidon etc.), ci și un sistem 
întreg de factori biochimi esențiali în 
stare activă: vitamine, provitamins, 
fermenți și altele. Vitamina C, pastile, 
are o eficiență redusă față de un șuc 
de fructe. Se confundă uneori lucrurile 
în senșul că sucurile naturale, conți-, 
nînd substanțe . biologice active . (în sens 
pozitiv), nu foarte solubile în apă, se 
depun pe fundul sticlei. Această depu
nere e constituită din pectină, o substan
ță naturală cu virtuți nutritive și în spe
cial biochimice de excepție.

— Șpuneți-ne cîteva lucruri despre 
caroten.

— Este un factor de creștere în me
tabolismul celular și Un foarte bun to
nic al funcției vederii. De asemenea, o 
spun, șt cunoscuți specialiști străini, de 
pildă prof. Nskrinsky din Statele Unite, 
carotenul este și un factor eficient atît 
ca tampon anticancer, cît și ca agent 
curativ. Dar pentru o discuție despre 
sucuri, ceea ce am spus pîhă acum este 
destul.
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din partea colaboratorului nostru, ingi
nerul Valeriu Popa :

Astenia șl nevroza sînt la ora actuală 
cele mai răspîndite afecțiuni. Ele sînt 
consecința suprasolicitărilor intelectuale, 
muncii excesive, unor depresiuni psihice, 
dar și a unor carențe de ordin alimentar. 
Iată cîteva rețete ce pot contribui la 
ameliorarea bolii. Pentru echilibarea die
tei alimentare, propunem în primul rînd 
aceste sucuri din legume :

1. Morcovi 283 g, sfeclă 85 g, castraveți 
proaspeți 85 g.

2. Morcovi 253 g, țelină 198 g. .
3. Morcovi 236 g, țelină 142 g,‘ridiche 

neagră 85 g.
4. Morcovi 264 g, salată 142 g, spanac 

85 g.
Sucurile se obțin prin presare sau cen

trifugarea legumelor și se consumă obli
gatoriu proaspete între orele 7—11 dimi
neața timp de 40—60 zile.

LIVtU MAIOR g

baza unei adrese datate 16 martie 1981, 
să-mi comunice că Academia de Științe 
Medicale, care a analizat propunerea 
mea, consideră că invenția nu prezintă 
suficiente date științifice și că, în con
secință, nu poate fi înaintată comisiei 
care se ocupă cu avizarea experimentelor 
medicale.

Personal consider că răspunsul este for
mal, că descoperirea și metoda mea nu 
au fost cercetate atent și cu obiectivi
tate, că s-a trecut prea ușor cu vederea 
faptul că tratamentele mele pot fi do
vedite pe baza unei cazuistici medicale, 
că oricînd eu pot să demonstrez în mod 
practic valoarea și importanța tratamen
tului propus. în sprijinul propunerii mele 
pot aduce de asemenea opiniile unor dis
tinși confrați din Iași, care au fost mar
torii cercetărilor mele și au constatat efi
ciența terapiei pe bază de hormoni. Iată 
de ce, prin mijlocirea revistei „Flacăra", 
doresc să readuc în atenția forurilor în 
drept tehnica mea de tratament a hiper
tensiunii arteriale, considerînd în conti
nuare că nimeni nu are dreptul să pro
moveze sau să infirme o idee originală 
decît numai ca urmare a unei cercetări
științifice, judicioase".

înainte de a încredința tiparului aceste 
rînduri, l-am vizitat acasă pe doctorul 
Gheorghe Costin. Cu acest prilej inter
locutorul nostru a ținut să ne încredin
țeze că nu urmărește nici cîștiguri bă
nești, nici obținerea de titluri științifice. 
„Am împlinit de curînd 82 de ani, deci 
sînt la o vîrstă cînd omul trebuie să se 
grăbească dacă are ceva de spus. Ar fi
păcat ca descoperirea mea să se piardă 
în anonimat, cînd ea ar putea îmbogăți 
arsenalul medical spre folosul miilor de
suferinzi.

LIVIU T1MBUS B

ACUPUNCTURA - 
concepție medicala 
integralistă

Interesant este faptul căi deși „teoria 
Yin-Yang“, cît și „teoria celor cinei ele
mente", par să fi apărut la momente 
diferite, ele sfîrșesc prin a fi unificate 
completîndu-se armonios. în timp ce pri
ma teorie descrie anatagonismul dialec
tic universal, cea de a doua detaliază 
aspectele pa care le suferă un fenomen 
pe parcursul evoluției sale spațio-tem- 
porale și stările esențiale prin care trec® 
pe acest parcurs. Numărul eleme'nțelor 
„fundamentale" este impar, cinci, acest 
lucru nu este întâmplător. Dacă ar fi 
fost descris un model de sistem funda
mental cu numai patru elemente funda
mentale : lemn, foc, pămlnt, apă, siste
mul rezultat prin transformările succesi
ve ar ti avut o dispoziție circulară, per
fect închisă, fără libertatea de a permite 
manifestări noi. Implicarea celui de-al 
cincilea element, pămîntul, determină.'o 
perturbare a simetriei cvadrupolare (des- 
criptibilă în plan + timpul : ciclul de 
evoluție) șl ilustrează modul în care apa
re o stare nouă, esențial deosebită. De 
data aceasta situația este mai complexă, 
deoarece se manifestă într-un spațiu tri
dimensional + timpul (ciclul de evoluție).

LEMN (dbmem'uL v/eții)

METAL

Modelul arată că nici una din stările 
care s-ar putea produce nu devin mani
feste fără a fi dimensionate și de coor
donata timp, care, astfel devine parte 
integrantă a oricărui mod de trecere din 
domeniul potențial în domeniul real. 
Acest aspect este descris de antici prin 
simbolul „I’Ching".

Descrierea simbolului este foarte inte
resantă și ne vom ocupa de ea într-un 
alt material.

Deși materialismul dialectic al extrem- 
orientalilor este de tip primitiv, nu pu
tem neglija totuși aspecte extrem de va
loroase ale sale. Mai mult, considerăm 
că noțiunea de „elemente fundamentale" 
nu trebuie preluată în sens simplist, ad 
litteram. Ceea ce este evident pentru noi 
astăzi, putea fi evident, și pentru gindi- 
torii altor vremi. De aceea ciclul transfor
mărilor universale nu trebuie înțeles în 
sensul că elementul apă se transformă în 
lemn, sau pămîntul în metal etc. Aceste 
noțiuni au un înțeles mult mai profund 
reprezentînd categorii posibile și succe
sive și nu substanță sau altceva. în con
secință, vom privi, și credem că nu fa
cem nici o eroare, aceste „elemente" ca 
pe stări posibile a materiei în Univers. 
Adică, stare caracterizată de modul de a 
exista ai focului, în sensul de stare a ma
teriei la temperatură ridicată ; stare a 
materiei conformă cu temperaturile scă
zute : apa ; stări ale materiei situate la 
diferite nivele de temperatură : lemn, 
metal, pămînt. în fond aceste stări' se 
disting prin felul in care este organizată 
materia. Cu alte cuvinte „ciclul celor 
cinci elemente" poate fi înțeles ca ciclu 
al transformărilor (predominenete) de 
agregare.

Dinamica, în Univers, se produce în vir
tutea trecerii materiei prin aceste stări 
de organizare a componentelor sale, tre
cere care este provocată de acțiunea for
țelor antagonice Yin-Yang. Se observă că 
„viața", este o formă tipică de organi
zare a materiei, posibilă într-un anumit 
domeniu de temperatură, încadrindu-se 
între două stări antitetice : cald și rece, 
(foc și apă). Viața este unul din punctele 
cardinale ale ciclului parcurs de stările 
posibile de organizare a materiei. Meta
lul se distinge printr-o organizare rigu
roasă a componentelor sale, focul, dimpo
trivă : prin lipsa de rigoare a ordinii în 
cadrul conținutului, aidoma gazelor, apa 
are o organizare de tip polimer, elicoldaL 
Lemnul, simbol și punct cardinal al vie
ții, se manifestă ca o structură conținînd 
părți cristaline și amorfe altemînd între 
ele. Fundamentul Vieții este proteina: 
polimer (similar apei) dublu elicoidaL

Pămîntul se distinge ca o stare deose
bită de toate celelalte, el caracterizează 
posibilitatea de evoluție, transformările 
reale dintr-o stare în alta, dînd stabili
tate sistemelor. De aceea el este plasat 
central, nu poate exista în afara ciclului 
celor patru stări, care la rîndul lor se 
produc cu participarea obligatorie a pă- 
mintului.

(va urma)

Dr. DAN VLAD FILIMON H



Moto
„Cine are părinți, pe pămînt nu in gind, 
Mai aude și-n somn ochii lumii plîngind.

DATRINII SATELOR,
Că am fost, câ n-am fost, ori că sintem cuminți, 
Astăzi, imbătrinind, ne e dor de părinți.

Ce părinți ? Niște oameni ce nu mai au loc 
De atiția copii și de-atît nenoroc.

Niște cruci, încă vii, respirînd tot mai greu, 
Sînt părinții aceștia ce oftează mereu.

Milă sau silă fată de bătrîni ? Nici milă, nici silă. Ci, pur și simplu, respect. 
Formula respectului e elementară, inclusă oricărui cod al omului, de la decalog la 
codul faniiliei. Și e inclusă mai ales unei tradiții, una dintre cele mai nobile ale 
românilor : cea a aplecării ocrotitoare față de orice ființă, mai cu seamă față de 
ființele neputincioase, acele ființe care ocupă începutul și sfițșitul vieții — copilul 
și bătrinul.

Aceste gîndurlne-au fost confirmate într-o recentă vizită în Bistrița Mehedin
ților. O vizită într-o casă cunoscută, unde am reîntîlnit un om singur, în virstă de 
88 de ani, învățătorul pensionar Gh. N. Dumitrescu-Bistrița. De ce e oare un om 
singur ? Există, știm bine, o dramă, a lipsei de urmași, care poate lovi orice ființă,, 
Nu e cazul- ca gazda noastră. Gh. N. Dumitrescu-Bistrița are o fiică, pensionară și 
dînsa, care trăiește la Drobeta-Tumu Severin și care-l vizitează din cînd in cina. 
Mai mult nu i se poate cere, avmd și dînsa propria-i familie și propriile-i greutăți. 
Cui i s-ar mai putea cere, fn cazuri ca acela al lui Gh. N. Dumitrescu-Bistrița, 
vreun ajutor ? Obiectiv, nimănui. Familiile unei colectivități sînt unități puternic 
constituite, care, desigur, își sar in ajutor una alteia, dar numai în cazuri de ex
tremă nevoie, in rest nedatorîndu-și de cit respectul de la distanță, printr-o specie 
sui-generis de neamestec. De ce să te amesteci în viața altcuiva, a vecinului ? — 
e o zicere care circulă prin satele noastre. Dacă te amesteci, unii ar crede că ur- , 
mărești vreun scop, că vrei să apuci o moștenire, uzurpind legitimul drept al cuiva 
din familie.

Asemenea raționamente sau asemenea practici de viață îl fac și mai singur 
pe Gh. N. Dumitrescu-Bistrița. Deși, ne spune, pentru această singurătate a sa n-are 
ce reproșa celor din jur nimic. Practic, n-are nevoie de nimeni, tși poartă viața pe 
picioarele proprii — încă il duc picioarele ! —, are o pensie cuviincioasă, își sapă 
singur grădina din fața casei și îi culege roadele, e încă in stare să-și taie lemne- 
pentru foc și să-și prepare o fiertură hrănitoare. Peste toate, citește fără ochelari.

moM de treaDa

apropiată,. Mihăiești. 
le-a adus părinților 
în casă e cald și pe 
tează doi iezi fătați

nici. Poate tot
voie și sînt țnai spornici banii de la bu- 

■ - ce avem, dar încolo

Ce părinți î Niște oameni, acolo, ți ei. 
Care știu dureros c^e suta de lei

ADRIAN PAUNESCU ■

ajuns mecanic pe la Tîrgu Jiti, altul 
sudor la București, o fată este tot la 
București, funcționară la bancă, iar încă 

■ un băiat e gestionar într-o comună

ajută copiii și nepoții sau dacă ei sînt 
aceia care umplu cămările copiilor și 
nepoților. „E bine că sintem sănătoși, 
spune bătrinul. Cînd ai ce face, nu ai 
vreme să te îmbolnăvești și nici să mori. 
Noi avem pensie, dar cine iese cu ade
vărat la pensie la țară 7 Și cu vitele ce 
faci, dacă-ți vine pensia 7 Nu le mai dai 
de mîncare 7 îmi mai spune cite unul : 
oprește-te, măi, Mihai, că merge și așa, 
fără muncă. Uită-te la mine ce bine o 
duc. Și mă uit la ei cum se opresc, cum 
într-un an, doi se îngrașă ca niște bu
toaie și cum mor. In industrie mai poți 
amîna o treabă pe a doua zi sau pe 
luna viitoare, dar in agricultură• nu dai 
decît de treburi ce nu pot fi amînate : ... ----- -----------
nici hrana vitelor, nici prășitul, nici co- niște pete negre. Nu poate să sufere 
silul. Nimic. să se știe cam povîrnit de mijloc, cam

Cît desnre copii și nepoți, ee să le cocoșat, cum spune chiar el, și cfteoda- 
..... . tă se ambiționează să stea drept și să-și 

salte umerii dar atunci îl cuprinde a
dau 7 Au destul și ei, fiindcă sînt mun
citori. Poate așa, ceva lapte, la cei mici. 
Și cite un purcel. Poate ceva vin, cînd 
le place mai mult vinul meu. Poate cîte 
un miel, cînd ies miei. Poate o șlăhi- 
nuță, acolo. Poate ceva bani, cînd sînt 
în armată și la facultate, fiindcă au ne-

ia care treaba începe
abia chid crezi
că s a terminat

Mihai și . Sofia Zimmerman stat doi 
bunici din aceia pe care mulți i-ar 
cumpăra, dacă ar fi bătrînii de cumpărat. 
Au crescut copii, au crescut nepoți, au 
acum și strănepoți, dar nimeni nu-i în
treabă de bătrînețe, fiindcă viața lor nu 
dă nici o grijă nimănui. La oamenii care 
fac Caz de principiile lor trebuie să fii 
atent, fiindcă îndeobște aceștia nu prea 
și le țin. Sînt mult mai interesanți cei 
care nu știu să-și povestească și să-și 
numere regulile existenței lor. Poți fi 
sigur că felul lor de a fi și de a consi
dera munca și relațiile cu oamenii e 
chiar principiul.

Mai întîi că în gospodăria Zimmerma- 
nilor nici Mihai și nici Sofia' nu se în
treabă : „ce faci tu ca să știu ce fac și 
eu“. Ei cunosc ce au de făcut cam din- 
totdeauna. Se trezesc la ceasurile 5 din 
zori și pînă în noapte tot fac : hrănesc 
vitele și păsările, coc pîine, sapă grădina, 
lucrează la vie, cosesc fînul și toate 
astea fără grabă, bătrînește, cum s-ar 
zice, însă cu o încetineală la care trebuie 
să lei aminte întrucât, în ziua cînd se
socotesc roadele, 
ajung de regulă 
veșnic grăbiți și 
însărcinări.

Casa, bunicilor, 
ei singuri, mai

cei care nu se grăbesc 
în fața acelora care-s 
presați de timp și de

pe care o țin cu munca 
tot anul, - e una din

casele acelea pentru care de-ar fi 
numai ea și tot ar merita să-ți cum
peri, dacă nu-i ai, niște bătrîni. Ca să-ți 
povestească cum au fost ei crescuți, ca 
să-și trăiască astăzi bătrînețile atît de 
demn și de luminat.

în stradă, ca în mai toate satele din 
Transilvania, afli doar un zid și o 
poartă mare de lemn. Pe strada princi
pală din Ruși — care nu-i altfel decît 
celelalte ulițe ale așezării — porțile mari 
de lemn, verzi, albastre și cîteodată roșii 
se deschid spre curți împărătești, cu un bel
șug de loc ce se arată curînd s nu fi 
risipă, ci întocmire logică. Locul, bătă
tura adică, și acareturile ce-1 îm-

prejmuiesc arată clar ce interese au 
avut țăranii Zimmerman din Ruși, jude
țul Sibiii, și cum au hotărit ei să tră
iască. în stînga e casa de locuit propriu 
zisă, înălțată deasupra unei pivnițe de 
piațră foarte încăpătoare. încăperi curate 
și cu colțuri de întuneric blind, cu mo
bile pictate și încrustate, a căror virstă 
abia de o mai știe careva/ în casă 
miroase a mîricăruri buhe și a rufe 
curate.. Bluza cea albă ă' Sofiei e scrobită, 
deși nu așteaptă pe nimeni. Pe pereți se 
găsesc fotografii cu o mulțime de per- 
șoâne privind solemn către obiectivul 
aparatului. într-o fotografie apar oaspeții 
la nunta uneia din fete — fiindcă Zim- 
mermanii au două fețe, Cătefihâ, educa
toare, și Sofia, lucrătoare la I.A.S. — și 
după mulțimea în port tradițional săsesc 
șl românesc ce umple curtea îți dai și 
mai bine seama de mărimea ei : se văd 
șoproanele, cu marele cuptor alb de 
făcut pîine, grajdurile, cămările, se vede 
fintîna și groapa cu gunoiul de grajd și. 
în fundul curții, dom inind nu doar zidi
rile gospodăriei ci parcă tot satul, se 
vede fînaruls o clădire monumentală, cu 
un acoperiș, mai bine-zis, monumental 
de țiglă roșie, un acoperiș ce urcă pînă 
la cei zece metri înălțime ai crestei. 
Averea țăranului de la Ruși se face din 
fîn, și casa finului ește, de ®rept, cea 
mai importantă construcție într-o gospo
dărie. Dacă te urci pe ea, vei descoperi 
că tot satul pare a fi alcătuit din astfel 
de fînării grandioase, unde încape hrana 
animalelor în lunga iarnă transilvană.

Mihai și Sofia Zimmerman țin două 
vaci — Rezi și Miți — , cinci oi, 20 de 
găini, pe lotul personal, de pensionari ai 
C.A.P.-ului, pun mai ales culturi inter
calate de cartofi și sfeclă timpurie, 
sfoara lor de vie scoate un vin pe care 
multe mari restaurante l-ar pofti, vara 
bătrînii iau „în parte" de la stat 3 hectare 
de fîneață pe care o cosesc, așa, ușor, 
îndoiți de ani, cum sînt, și încet, fără 
grabă, atît cît să încheie treaba primii. 
Mai au și o purcea cu zece țîțe care a 
fătat cincisprezece purcei. „Vedeți cum e 
viața, spune bunicul Mihai, au trăit nu 
cei mal lacomi și care au ajuns primii 
la țîțe, ci aceia mai cuminți. Lacomii 
s-au stricat la mațe și s-au prăpădit 
întîi“.

Cînd își povestesc traiul, Zimmermanii 
spun numai lucruri pe care orice om cu 
cugetul deschis le ține minte. Bătrinul 
vorbește, iar Sofia, care rareori deschide 
gura, și numai dacă i te adresezi, zîm- 
bește aprobator. îi întreb dacă îi mai

nimic 1“
Mihai și Sofia Zimmerman s-au născut 

la începutul veacului, la Ruși, părinții 
lor sînt tot din Ruși, „ttoșul lui tata“, 
care a construit casa, a scris pe hornul 
ei anul 1887. Zimmermanii sînt sași ce 
gîndesc românește chiar și atunci cînd 
vorbesc săsește. „Venise în vizită la un 
vecin un neam de-al lui, ; din Austria,- 
spune Mihai Zimmerman, și se lăuda 
cum are el lada de bere în pivniță, iar 
eu dădeam din cap, ca să priceapă omul 
că apreciam că are o ladă de bere în 
pivniță și-mi ziceam : mă, să cobori tu 
la mine în pivniță, să vezi ce am eu 
acolo, n-ai mai vorbi atîta de lada aia a 
ta !“

TUDOR OCTAVIAN

linii joaca Riistemui,
alții cumpără dai
șl plătesc pomi

Tencuiala de pămînt a casei 
ca pămîntul sub secetă. Patru 
crescut în această casă Tănase

â crăpat 
copii au 
Firică și

nevastă-sa. Dumitra, și toți s-au risipit 
prin lume, după pîine, zic ei, unul a

Acesta din urmă 
lemne și cărbuni, 
lîngă sobă dormi- 
azi-noapte de oa-

pra pe care bătrînii o țin în bătătură 
ca să nu fie nevoiț.i să cumpere lap
tele care se vinde, la Seaca, cu 15 lei 
litrul. Tănase Firică are 82 de ani,' iar 
nevastă-sa 74. Ea e bolnavă de reuma
tism, nu poate să meargă decît spriji- 
nindu-se în două bastoane, iar pe el ÎI 
apasă o tensiune în cap, zice, și pe cei 
cu care vorbește îi vede uneori ca pe

durere de parcă i-ar azvîrli cineva în 
spinare un sac cu pietre și din această 
pricină mărturisește că voința de a pă
rea mai zvelt l-a cam părăsit. Insă tot 
e mai bine așa decît cum a trăit Ion, 
bunicul contabilului șef al C.A.P.-ului, 
Stelian Ciungu. Printr-un act de bravu
ră, acela a salvat, în vara anului ’917, 
steagul regimentului lui, dar a fost ră
nit și încă 40 de ani, pînă în 1957, cînd 
a murit, nu s-a mai putut ridica din 
pat. Pentru fapta lui eroică i se dăduse 
atît pămînt cît n-ar fi putut munci nici 
dacă ar fi rămas sănătos. Vara îi întin
deau așternutul pe prispă și acolo dor
mea, ca mai toți țăranii în vremuri tre
cute, dar mai mult nu dormea, căci pe 
la 2 — 3 ceasuri din noapte, cînd în
cepeau căruțele să treacă la cîmp, îî 
trezea pe-ai lui și-i trimitea la lucru. 
Ajunsese să deosebească toate căruțele 
din sat numai după mersul lor, numai 
după zgomotul roților. Tăpase Firică a 
prins războiul celălalt, a fost mecanic 
de avion și a rămas teafăr iar dacă-și 
amintește de un zbor de recunoaștere 
zădărnicit de o ceață parcă fără mar
gini o face pentru a recunoaște eă ta 
ceață, întrucîtva, plutește și acum, chiar 
dacă merge încet de tot, și că prin 
bunăvoința unora, ceața asta s-ar mai 
putea risipi. Nu intră mai mult decît 
poate intra în discuție teama că mașina 
salvării din Drăgănești Olt, care nu vin® 
întotdeauna cînd este nevoie, s-ar putea 
să nu vină nici cînd va avea nevoi* 
chiar el să fie dus, cine știe, la spital 
Dar cînd au rugat-o pe Marina Misto- 
die, o fată a unor vecini, să se ducă 
să le cumpere gaz. copilul s-a întors 
spunîndu-le că-i costă cu 10 lei mal 
mult, că așa cere gestionarul Grigore



așa cum sînt ci, Șl VIATA LOR, așa cum c ca
Aceasta i-a fost în viață și bucuria cea mai mare: lectura, iubirea față de carte 

M de frumos. Nu numai o bucurie, o pasiune. O pasiune care l-a condus la alcătui
rea unei impresionante biblioteci (peste 4 000 de cărți, peste 200 de colecții complete 
de publicații periodice românești), lingă care se adaugă o bogată colecție de piese 
arheologice din zonă, o colecție numismatică, o fastuoasă colecție de cusături 
populare, o colecție de tablouri, multe din ele semnate de nume ilustre. Și, lingă 
toate, ea podoabă supremă a acestei case-muzeu, colecția revistei de folclor 
„Izvorașul*, tipărită, cu mari sacrificii, chiar de Gh. N. Dumitrescu-Bistrița, aici 
in sat. O revistă care a apărut, fără întrerupere, vreme de 21 de ani, din 1919 
in 1940 (pentru epocă, un record de longevitate!), constituindu-se intr-un veritabil 
monument al folclorului literar și muzical din' Mehedinți și din toată țara.

Acest om a fost, peste toate, un măre dascăl. Un .dascăl de simțire și de cuge
tare românească, un pasionat al istoriei locurilor, un inițiat in tainele spirituale ale 
acestui popor, Cunoștințele lui de istorie și de folclor rivalizează cu ale unui uni
versitar. Rivalizează și competența lui in materie de științe și arte. Fiindcă toate 
exponatele din această casă sint alese cu o inaltă grijă și poartă girul autenticității. 
Trecindu-i pragul, ai ce învăța.

Dar nimeni dintre cei care ar trebui să învețe nu-i treee pragul. Nu ne referim 
ta prietenii de' generație, care îl vizitează ades, ci îi numim pe cei care, așa cum 
spuneam, ar trebui să învețe.să caute, să afle, să se formeze, să-l ia ca exemplu de 
muncă ți viață pe Gh. N. Dumitrescu-Bistrița. Ne referim, ați ghicit, in primul 
rînd la elevii școlii din sat, care nu se învrednicesc să bată la ușa acestei case cu
minuni. Chiar nu pot tinerii dascăli ai satului să-i ia de mină pe acești copii și
să-i aducă la vechiul dascăl, unde ar avea atitea de văzut și atitea de învățat despre 
istoria și viața spirituală a Bistriței și a țării 1 Ce-ar pierde și ce-ar ciștiga, intr-un
astfel de caz, tinerii dascăli T Ar pierde niște ceasuri, poate chiar niște ceasuri
bune, ciștigind in schimb pentru elevii lor, dar și pentru ei, in experiență de viață. 

tn cunoaștere, doblndind un util respect față de o carieră de exemplaritate, desă- 
virșit împlinită. Ar ciștiga deci ei, acești tineri dascăli, mai mult respect fată de 
profesia lor, față de menirea lor în societate. Fiindcă, de la un anume punct, 
bătrinețea asta înseamnă : un reper de demnitate și împlinire care strălucește in 
fața noilor generații. Fără acest reper începe noaptea.

Cine n-are bătrihi, să-și cumpere. La Bistrița există, dar nimeni nu-i vede, 
lăsindu-i singuri. Cine pierde 7

ILIE PURCARU ■
P.S. Dar să nu absolutizăm, să nu idealizăm. Nu toți oamenii știu, pot sau vor 

să îmbătrinească frumos. Am dat tot aici, la Bistrița, peste un caz cutremurător. Un 
bătrîn de 70 de ani, C. Pupăză, împreună cu ginerele lui, Gheorghe Pele, și-au clădit 
un cavou-palat, în valoare de zeci de mii de lei, intr-un loc pe care l-au ales cu de 
la sine putere. Acest loc este acea parte a cimitirului sătesc rezervat eroilor din 
1877, 1916—1918 Și 1944—1945. Ca să-și toarne acest sfidător cavou, cei doi au „de- 
gajat* terenul, adică au spart mai multe cruci de piatră ale eroilor și le-au azvîrlit 
la o parte. Să fim exacți, nu-i vorba de o profanare de morminte, respectivele cruci 
fiind cenotafe, adică omagiîndu-i simbolic pe cei căzuți pe cimpiile fără drum de 
întoarcere ale celor trei războaie. Să mai spunem că acest cavou s-a ridicat nu 
într-a noapte, ci in multe, foarte multe zile, sub ochii orbi ai autorităților locale ?

Gheorghe Pele, ginerele, e un cunoscut infractor, eliberat din pușcărie in de
cembrie anul trecut. Bătrînul candidat la eternitate C. Pupăză are și el o carieră pe 
măsură. Ne mirăm cum nu și-a scris încă memoriile și cum nu le-a dăruit vreunei 
edituri sau colecții în care au mai apărut memorii la fel de urit mirositoare.

De asemenea bătrîni nu ne poate fi milă, ci numai silă.

I. P. ■

Alba. Acela a adus mai demult niște 
pomi, s-a intîmplat că o parte s-au us
cat și acum își scoate și el pîrleala cum 
poale, ca să nu 'rămînă tn pagubă. Ca 
să cumpere gaz, bătrînilor li s-a cerut, 
așadar, să plătească și un pom. ApoL 
mai zic ei, ca pensionari au lot tn fo
losință și de ce se tot schimbă lotul 

de colo pînă colo? Anul trecut au 
semănat pe 10 ari porumb și au mai 
semănat, prin porumb, și cinci rînduri 
de fasole. Pe urmă lotul lor a foăt dat 
Măriei Decă, îngrijitoare la zootehnie, 
iar lor li s-a dat lotul Linei Burcea, se
mănat. tot la fel, eu porumb și fasole. 
Urma ca bătrînii să primească de la 
Maria Decă 70 lei, cit li costase arătura, 
și jumătate din fasole', tot așa cum el 
s-au obligat față de Lina Burcea să-i 
plătească 70 lei, pentru arătură, și ju
mătate din fasolea semănată de aceasta. 
Ei s-au ținut de cuvînt, dar nu și Ma
ria Decă. Ce-i drept, contabilul șef Ste- 
Man Ciungu a promis că împreună cu 
conducerea cooperativei va căuta o re- 
solvara grabnică a cererii bătrînilor, tn 
spiritul aceleiași griji pe care, este ade
vărat, C.A.P.-ul a arătat-o față de cei 
560 de pensionari și chiar față de cei, 
eîțiva, care au apucat să îmbătrîn cască 
șl să nu aibă nici o pensie. Această 
grijă înseamnă mal Intîi plinea zilnică 
pe care o face brutăria C.A.P.-ului, și 
ea mai înseamnă și paiele și cocenii or! 
tulpinile de floarea-soarelui trimise pe 
la casele țăranilor mai vîrstnici pentru 
ea nimeni dintre cei ce n-au putut să-șî 
cumpere lemne să nu sufere de frig. 
Alte cîtevă lucruri ar fi însă și necesar 
șî .posibil să tie rezolvate de-acum în
colo, cu sttt mai mult cu cit e vorba 
despre bătrînii încă în putere, care mai 
«ta să muncească la cooperativă. De 
pildă. Ion Dîrvă, om de 73 de ani șl 
neîncolțit tocă de nici o boală, a mua- 
«U mul trecut peste 200 de norme, în 
wmae ea unii mai'1 tineri n-au izbutit

să facă nici minimul obligatoriu de 150. 
Pentru munca lui a primit cîte 30 lei 
de normă, deci vreo 6000 în total, plus 
ajutorul, parte gratuit și parte plătit, de 
110 kilograme porumb și 100 de grîu. El 
lucrează în echipa condusă de fiul lui. 
Marian, și nu s-a îndoit deloc că atîta 
chiar ar avea dreptul să primească. 
Ce-i drept, spune că s-ar fi bucurat să 
poată lua mai multe produse. tntîmplă- 
tor sau nu, bucuria la care el rîvneâ, 
s-a și împlinit, aievea. Ilie Matei, pre
ședintele Consiliului unic agroindustrial 
Radomirești, ca și- inginerul Șef al con
siliului, Ion Coacă, au avut o opinie tot 
la fel de fermă și limpede cum este 
prevederea legii : dacă un pensionar 
muncește încă în cadrul cooperativei și 
își îndeplinește numărul minim de nor
me stabilit de adunarea generală, el are 
dreptul să primească produse ca orice 
membru activ. Ion Dîrvă ar fi fost în
dreptățit să primească 300 kilograme de 
porumb și ni s-a dat asigurarea că el 
chiar le Va primi. Și în aceste condiții 
nu se știe dacă el nu va găsi un motiv 
pentru a nu mai vedea nici o cale de 
comparație între dreptul care i se cu
vine pentru munca lui și ceea ce i-a 
fost dat să vadă în tinerețe pe drumu
rile Europei, pînă la Zvolen, în Ceho
slovacia, acei' tanchiști carbonizați și 
care se fărîmițau de-ndată ce-i atingeai 
cu degetul. II mîngîie pe creștet pe 
strănepotu-său, Mihai, un ghemotoc blon- 
ziu, de 3 ani și întruna zîmbăreț, și 
spune că e bine că i s-a lăsat viața și 
sănătatea și puterea de a-și crește cei 
patru copii, nepoții și acum, iată, chiar 
strănepoții. Cît privește cuvintele ne- 
vesti-sii, Oprica, tot de 73 de ani, care-i 
amintește că o parte din pămîntul cu 
care fusese împroprietărit le fusese luat 
cu japca, semănat gata, de către un in
divid din sat care avea obiceiul că șe
dea cu ghioaga la brîu și că de la o 
vreme acela tușește de răsună tot satul, 
poate și ca o împlinire a unor cuvinte 
spuse la mînie de către Oprica, Ion 
Dîrvă face un semn cu mîna către cu
vintele astea femeiești ca și cum ar vrea 
să alunge fumul supărător al unei ți
gări și mai zice o dată că e nu numai 
bine ci chiar foarte bine cum e. Și 'de 
pe pragul acestor cuvinte ale lui n-ar 
mai fi decît un pas pînă pe scena unde 
alții de vîrsta lui, ca Ilie Dîrvă, Radu 
Dragomir, Tudor Mareș, Nicolae Neaga 
sau Nicolae Cîrjaliu s-au făcut vestiți 
în județul Olt și chiar pe țară, tot cu 
jocuri bătrînești ca Ciuleandra, Salta, 
Balta, Rustemul, Bugeacul, Boiereasca ori 
Simianca. Un pas pe care nu e mai 
important să-l facă pe cît să știe că-l 
poate face oricînd.
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în așteptarea Iul 
Constantin Tatu

loniță Matei, Matincă după numele 
său străbun, fiind adus pe lume la, 23 ia
nuarie 1917, nu este chiar cel mai bătrîn 
dintre țăranii satului Orboiești din inima 
Bărăganului, dar poate să spună mai 
multe decît alții despre rosturile vîrstei 
cărunte, cine știe de ce, poate pentru 
că a trăit mai adevărat decît alții, adică 
mai aproape de miezul vîrtejului numit 
viață. Și poate de unde a prins și a fost 
amestecat, uneori cu voia lui, alteori 
fără voia lui, în mai toate întîmplările 
răsunătoare ale timpului său. înainte 
de toate, a trăit. amețeala războiului, 
din care a cules și o învățătură anume : 
de unul singur nu răzbești nicăieri, un 
umăr de om încălzește aerul altfel cînd 
simte alături alt umăr de om. Și, tot
odată, atunci s-a năpădit și de o credință 
anume : monumentele șl pomenirea le 
merită înaintea oricui cei de rînd, ano
nimii. El, loniță Matei, dincolo de faptul 
că nu poate, neavînd de unde, i-ar ri
dica totuși o statuie unui om despre 
care nu s-a vorbit niciodată, locotenen
tul brăilean Constantin Tatu. Și dacă 
nu îi poate ridica o statuie, îl pomenește. 
Doar cu o hartă și o busolă, acest Con
stantin Tatu a scos din încercuire întrea
ga companie a 7-a a regimentului 36 in
fanterie și a adus-o intactă în țară, 
într-o clipă cînd sorții războiului se 
tulburaseră, și faptul acesta a avut o 
însemnătate mult mai mare decît s-ar 
putea crede. Dacă nu s-ar fi salvat com
pania a 7-a din foc, după război, la 
Orboiești, nu ar mai fi avut cine să bage 
plugul în brazdă. Cu atît mai mult cu 
cît și pămîntul țăranilor s-a lărgit, prin 
cunoscuta reformă agrară, cînd a primit 
un hectar și loniță Matei, după Ce s-a 
întors rănit din Cehoslovacia, un hectar 
din care a ales mai puțin folos și mai 
multă umilință. Zicea atunci un deștept, 
dintre cei care s-au obișnuit să facă 
războaiele la manutanță, că drept și fi
resc ar fi fost ca cei asemeni lui loniță 
Matei, și mulți alții ca el, să nu -pri
mească pămînt. Că ar fi făcut de 
rîs țara... Biata țară ! Parcă mai multe 
știa ce înseamnă o țară acel Constantin 
Tatu. Cu o hartă și o busolă s-ar fi re
întors între hotarele ei și de la capătul 
lumii, peste orice împotrivire.

însă umilințele trec, ca și cum n-ar 
fi fost, în schimb rămîn pămîntul și grija 
lui, rămîn viitorul și frigul din fața lui. 
Cînd viitorul a devenit trecut, parcă e 
mai simplu și mai plăcut să-1 depeni : 
la 16 martie 1952, mai devreme decît pe 
alte meleaguri, s-a întrupat și cooperativa

agricolă de producție din Orboiești, cu 
vreo 60 de familii întîi și întii, printre 
ele numărîndu-șe și familia lui loniță 
Matei ; iar de la 18 februarie 1955, timp 
de zece ani încheiați, fără nici un răgaz, 
loniță Matei a fost președintele acestei 
cooperative. De ce l-au ales pe el, nu 
pe altul, parcă se arată a fi o întrebare cam 
lipsită de rost, de vreme ce omui și-a 
făcut uatoria și nimeni n-a avut să-i 
arunce în spate vreo vină.

Prin toamna lui ’64 a avut un accident, 
a trecut la un fir de păr de nenorocire, 
a ieșit în șosea și l-a luat o mașină pe 
bot, azvîrlindu-1 în șanțuri, la. vizita me
dicală, pe lingă oasele rupte,- i s-a mai 
descoperit ceva pe plămîn și a fost tri
mis intr-un sanatoriu, la Moroieni, unde 
s-a odihnit și s-a tratat ca un boier de 
pe vremuri. O dată in viață, la Moroieni, 
s-a simțit și loniță M,atei boier sadea. 
Firește, în lipsa lui a fost ales un alt 
președinte, însă asta n-a fost nimic, asta 
era în firea lucrurilor. Dimpotrivă, alt
ceva l-a durut : la reîntoarcerea în Orbo
iești, parcă nu l-a mai cunoscut nimeni. 
Și atunci, înlăuntrul său, și-a îngăduit 
și loniță Matei o întrebare : oare toată 
omenirea aceasta nu cumva aleargă prea 
năvalnic spre ziua de mîine, fără să mal 
privească în urmă și fără să vadă peste 
ce calcă ?... Ce folos de un viitor în care 
ajungi ca un cai to spume, nemaiștiind 
nici ce mamă te-a zămislit și nici ce 
fîn ai păscut ? Dar în ciuda nedumeririi 
lui, a muncit la un rînd cu toți și, cu 
vremea, a devenit șef de fermă, de unde 
s-a și pensionat. Și cînd a mai scăpat 
și de ședințe, pentru că de muncă nu 
s-a lăsat, a avut și răgazul să-și rotească 
privirile de jur-împrejur și să vadă cum 
i s-a risipit neamul : Maria și Manole 
sint cercetători la Fundulea, Stana și Ion 
au ajuns la Brașov, Vasile e în Bucu
rești, încadrat la Republica. Doar Nata- 
lița mai stăruie în Orboiești, pentru că 
a apucat să se mărite înainte de valul 
orb al plecărilor. Și așa a pățit-o mai 
fiecare familie din Orboiești. Dar acum 
nu mai pleacă nimeni : cine a vrut a 
plecat și cine ar mai vrea nu mai poate, 
de bătrînețe, nu din altă pricină, se în
țelege. Apoi, nici pe altă față a lucru
rilor socotelile nu sînt întru totul limpezi, 
loniță Matei a avut șase și toți acești 
șase, la o înmulțire fără greșeală, datori 
ar fi fost să aibă la un loc treizeci și șase. 
Dar fiecare dintre copiii lui, iată, nu a 
izbutit șă aducă pe lume mai mult decît a 
odraslă. Și el, loniță Matei, rămas aproape 
singur într-o gospodărie totuși înfloritoare, 
cu vaci cu lapte, cu porci și cu oi, cu 
păsări și toate cele, se mai împiedică din 
cînd în cînd de Răzvan, nenotul pe care 
i l-a . lăsat să i-î crească Vasile, și nici 
nu are ce-i spune, pentru că prichindelul 
încă pu pricepe nimic. Ce anume i-ar 
spune î Nimic altceva decît că uneori 
se simte întocmai ca în ceasul acela 
greu și deznădăjduit din tinerețea Iul 
irosită prin tranșee, săpate și în fața 
soarelui și în spatele lui. Se simte în
cercuit. Și brăileanul acela isteț și viteaz. 
Constantin Tatu, cu harta și cu busola 
lui, nu se mai ivește. S-o fi prăpădit 
și el, cine mai știe.»

MIHAI PELIN



Flacăra scrisă de cititori

TOPUL PREFERINȚELOR
Ce face Claudia Sîrbu?

Scrisoarea pe care o prezentăm nu pur
ta mențiunea „Topul preferințelor". Am 
alcs-o totuși pentru superbul gest de 
omenie pe care-1 povestește..

„Gara Caransebeș, 12-03-1983, ora 22. 
Neputîndu-se urca în trenul aglomerat, o 
bătrină plîngea cu un copil bolnav în 
brațe. Călători răzleți se furișau de frigul 
tăios spre sălile de așteptare, nepăsători 
față de silueta bătrînei. M-am apropiat 
de bătrină, am încurajat-o șl am condus-o 
in sala de așteptare, la căldură. Copilul 
fu așezat pe scaunul lung și tapisat. Ardea 
ca focul și transpira mult. Uitați, mi se, 
adresă o elevă (am aflat că se numea 
Drețcanu și învăța la Școala pedagogică 
din Caransebeș), am eu o aspirină ! Fără 
să aștept minunea unei aspirine, alergai 
la biroul de mișcare, rugind impegatul să 
cheme cit se poate de repede o salvare, 
deoarece un copil de 10 ani este grav 
bolnav. Curînd, coborî impiegatul. Era o 
femeie. S‘-a aplecat asupra fetiței, s-a 
minunat cit e de frumoasă și i-a spus bă
trînei să stea liniștită că vine salvarea. 
«Am vorbit eii cu spitalul. Plec că tre
buie să primesc acceleratele». Impiegata 
șe numește Rodica Drăgan. Am între
bat-o pe bătrînă de unde sînt și cum s-a 
Îmbolnăvit fetița. «Sîntem din Bouțari, 
mi-a răspuns ea. Am fost la concursul Cîn- 
tarea României, la Reșița. Fetița a spus 
poezii. în piesă avea rolul „să împărțeas- 
eă eolășei și nuși, la colindători". D'upă 
ce am terminat, am văzut că s-a schimbat 
la față, a îngălbenit și a căzut jos. Am 
mers așa cu ea la gară.

— De ce n-au venit părinții cu. ea ? — 
Taică-su, Sîrbu Drăgan, este primar în 
Bouțari, nu e acasă, e plecat la niște 
cursuri, la București, iar maică-sa e ges
tionară, n-are timp.

Nu sfîrși răspunsul ca lumea și intră pe 
ușă un om solid cu șapcă. Era șoferul de la 
Salvare. A pus cîteva întrebări, eu am 
dus bagajele, femeii la mașină și am ple
cat, deseifrînd în lumina slabă, numărul 
salvării : 31—CS—2152. Reîntors din dele
gație, la București, sînt îngrijorat de sta
rea sănătății Claudiei Sirbu, întrucît m-am 
întrebat tot drumul de ce salvarea a ve
nit fără medic. Fiind sîmbătă noaptea 
poate nici la spital n-a fost vreun medic 
de gardă ? Și atunci, cine a dat fetiței 
primul ajutor ? Nu era bine să-i fi dat și 
aspirina elevei Drețcanu ? Iată pentru ce 
rog redacția să răspundă ce s-a întîmplat 
cu fetiță bolnavă transportată la spital, 
fiind bucuroși șă aflăm de. însănătoșirea 
ei și tatăl ei> cred că aflat tot la Bucu- 
reșțîț cit și toți' ceferiștii care: au ajutat-o 
pe Claudia. Rădoi I. Dumitru, operator 
Departamentul comercial — M.T.T;C.“. 
Nu știm ce s-a întîmplat cu Claudia Sîrbu 
și așteptăm eă și dv. vești, precum și 
răspuns la întrebarea de ce. salvarea a ve
nit fără medie. Sperăm să fie bine.

Sînt cam timidă...
„Ce-aș putea să vă spun despre mine ? 

Probabil că trebuie să spun ceva. Am 170 
cm-înălțime (fără tocuri), 59 kg (cu efor
turi) , blondă (spre roșcat), ochi albaștri 
(cenușii, verzi — după vreme) și cred că 
fotografiile vă mai pot spune cîte ceva și 
pe bună dreptate (deși n-am citit car
tea !). Sînt născută la 27 ianuarie (ca și 
Florin Piersic 1962). O, aș fi foarte feri
cită- dacă l-aș putea asculta cîntînd pe 
Mir-cea Baniciu în cadrul mult iubitei emi
siuni „Valori ale muzicii tinere", dar șe 
pare să va trebui să mă adresez di
rect. Știți, sînt cam timidă în tre
buri dintr-ăstea. Dacă recitesc scri
soarea asta (pe care mă chinui de o 
săptămînă s-o trimit) sau mă mai gîndesc 
puțin, sigur nu v-o mai trimit. Curios ! 
Acum îmi vine să vă scriu mai mult și 
mai multe. Ce prostie. Poate că nici nu 
ajunge plicul la redacție, poate îl aruncați 
chiar dv., deși n-aș crede, totuși, mai bine 
mile înapoiați" (Tatiana Huzum, Bucu

rești). E drept, ne-ați trimis mai multe 
fotografii, prima, cea cu ghiveciul în față 
și avind pe spate cuvintele „Visul supără, 
rănește cînd e numai vis", fiind din 1980, 
iar ultima, purtînd un citat din Faust 
„Rămii in tine însuți și vei fi mai puțin 
singur decit în întreaga lume", din 1983. 
Intre aceste date v-ați schimbat mult. 
Păstrați însă o expresie crînccnă și neîn
duplecată, de parcă — mi-aduc aminte de 
o glumă proastă — v-ar fi întrebat cineva 
de datorii. Din ’80 încoace n-ați mai zîm- 
bit deloc ? Publicăm ultima fotografie și 
să vedem ce se poate face pentru dv.

Nu credem in dv.
Din partea clasei a IX-a a școlii din 

comuna Olteni, Teleorman, am primit un 
bilet cu cîteva rinduri și o fotografie. Fi
țuica, compusă la repezeală, probabil în- 
tr-o recreație sau, pe furiș, într-o oră la 
care copiii țin mai mult, cuprinde urmă
toarele : „Colega noastră pentru topul 
preferințelor. Sperăm să îndeplinească 
condițiiile necesare pentru a deveni’ 
„miss“ — noi toți credem în ea“. Da, dar 
noi nu credem în dv. Pentru că nu vă dați 
numele, pentru să aceea în care vă pu
neți atîtea speranțe se pare că nu știe 
nimic și pentru că, așa cum am mai răs
puns intr-un număr anterior, nu publi
căm fotografii furate (dealtfel, și loca
litatea -școlii am aflat-o de pe plic, des- 
cifrînd ștampila poștei). Nu de alta, dar la 
15—16 ani- părinții sînt foarte activi. în
colo, pentru liniștea clasei, colega voastră 
îndeplinște condițiile necesare.

Vă place cifra 7?
„Absolvent al Facultății de matematică- 

fizică, tinăr absolvent, sînt rugat de so
ția mea, învățătoare, care obținuse o zi 
liberă, să o suplinesc la clasa I. Mi-am 
fixat ca sarcină didactică să predau cifra 
7. M-am pregătit pentru lecție, făcîndu-mi 
un plan detaliat cu ajutorul învățătoarei 
clasei. Am început lecția așa cum îmi pro
pusesem, am descompus cifra în liniuțele 
componente, pe care le-am scris ca la 
carte, una înclinată, alta orizontală, pe 
rinduri separate. După ce am intuit cu 
elevii elementele cifrei, am purces la 
scrierea ei caligrafică pe tablă. Vă mărtu
risesc că nu a fost ușor, dar satisfăcut și 
eu de ceea ce am reușit să realizez, 
m-am înfoiat ca un cocoș în fața clasei 
și i-am întrebat : Vă place cifra pe care 
am scris-o ? Elevii au răspuns în cor : 
Nuuu... 1 Derutat de insucces, am pus 
mîna pe cîrpă și am șters-o de pe tablă, 
ceea ce a provocat un adevărat haos în 
clasă, deoarece și elevii au început să-și 
rupă foile din caiete și să le arunce. Lec
ția a fost ratată și eu, „marele profesor", 
crunt dezamăgit. Acasă, soția mi-a expli
cat greșeala : N-ai cunoscut psihologia 
copilului mic. Lui îi place de obicei nu
mai ceea ce face el și nu ce face altul. 
Nu trebuia să-i întrebi dacă le place sau 

nu cifra 7. Vă place sau nu vă place, co
pii, asta este cifra 7. A fost cea mai 
urîță „faptă de eroism" din viața mea. Am 
învățat ceva și de la clasa întii". Leontin 
Domide, str. Tineretului 6/â, Baia Mare. 
Omul potrivit la locul potrivit. Meseria de 
învățător e mult mai grea decit credem.

Sint total nemulțumit
Nu sînt un specialist în ale cinemato

grafiei, ci unul din cei cîteva milioane de 
spectatori — din ai căror bani se fac, însă, 
filmele — și care m-am bucurat mult, 
cînd am văzut că „Flacăra" deschide și 
aici o ușă spre îndreptarea multor insuc
cese și rămîneri în urmă ale cinematogra
fiei, plecînd de la indicațiile de partid 
pentru eliminarea lipsurilor : critica des
chisă, constructivă, care nu iartă pe .ni
meni, nici o persoană (nici chiar pe tov. 
Răchită — pe care nu-1 cunosc — și nid 
biroul executiv România film).

în această direcție, am fost și rămîn de 
acord cu părerile tov. Al. Tatos (pe care 
nu-1 cunosc) din interviul din Flacăra nr. 
5/11.2.83 și sînt total nemulțumit de 
răspunsul României film din Flacăra nr. 
8/25.2.83.

Nu este locul să mai detaliem lucrurile. 
Gustul amar, lăsat de răspuns cititorului, 
e cauzat de lipsa oricărei fărîme de atitu
dine autocritică, atunci cînd, chiar dacă 
critica dezvăluie numai parțial lipsurile, 
autocritica ar fi trebuit să fie făcută, cu 
maturitate politică, nu să-1 persifleze pe 
critic, ci să-și vadă propriile greșeli și să. 
ne arate măsurile luate, pentru îndepărta
rea lor.

Răspunsul dovedește eă tov. Al. Tatos 
a avut dreptate. România film n-are o 
atitudine justă, necăutînd îndreptarea 
propriilor greșeli, ci lovirea persoanei care 
critică. Amenințarea cu justiția este în
coronarea poziției neprincipiale a biroului 
executiv, ea este lamentabilă. Iasă un gust 
amar de nemulțumire, căutind să intimi
deze pe fricoși, nu pe cei stăpîni pe con
vingerile lor. Noroc că justiția românească 
știe bine ce e critica și autocritica.

Atitudinea biroului executiv al Centra
lei România film explică de ce avem filme 
slabe, lucru pe care răspunsul se face că 
nu-1 vede și se mai și lăudă.

Nivelul răspunsului îl plasează în at
mosfera de acum 30 de ani.

Ar fi bine dacă revista noastră. Flacăra, 
care-și merită respectul nostru. tocmai 
pentru poziția consecvent partinică. ar 
deschide posibilitatea exprimării părerilor 
din masa de spectatori și ale specialiști
lor, fără a menaja persoane, pentru a se 
sbarge coaja închistărilor conservat oriste 
și a se putea merge cu succes înainte.

N.N. Această posibilitate există : chiar 
pagina în care apai’e și scrisoarea dv.

ALEX. PETRESCU, str. Drumul Tabe
rei nr. 2, bl H, ap. 18, Loco.

Ginduri despre speranță
în urmă cu cîteva nopți, am fost che

mat la căpătîiul unui bolnav, slăbit, galben 
ea paiul, trist, deznădăjduit și neajutorat. 
De la prima vedere, diagnosticul mi-a să
rit în ochi, l-am examinat după toate le
gile profesiei noastre și treptat-treptat 
presupunerea mea se transforma în certi
tudine nudă și dureroasă. Omul mă ur
mărea atent și nu mă scăpa o clipă din 
privire. Simțeam că speranța lui atît de 
fugărită, se întorcea atunci toată și se lega 
intr-un anumit fel de mine.

Avea un dosar voluminos, cu internări,- 
analize, rețete și alte prescripții, toate fără 
excepție îl condamnau la moarte. Era un 
«m inteligent, cultivat și aceasta mi-a per
mis să vorbim deschis, am descoperit la 
el puternice afinități artistice. N-am pu
tut ocoli prea mult problema care-1 ar
dea și am trecut de partea lui pentru că 
nu mă mai puteam ascunde. Era conștient 
de situația în care se găsea, nu spera în 
utopii, nu spera în minuni. în gînd con
sideram moartea acestui om o mare ne
dreptate.

Cînd discuția noastră se îndepărtase de ‘ 
subiect, mi-a pus brusc întrebarea de care 

mă temusem atît de mult. Care este 
diagnosticul meu ? Care este tratamentul 
meu ? M-a avertizat apoi, să nu-i repet 
ce știe și el din dosarul alăturat. El vrea 
părerea mea. Am înțeles că încerca să 
sondeze opinia mea dincolo de orice pre
judecată, dincolo de orice limită profesio
nală. El căuta în mine nu interpretul, ci 
creatorul medical. Am fost pus în încurcă
tură. Nu eram pregătit să răspund la o 
astfel de întrebare, fiindcă nici nu exista 
un astfel de răspuns. Din experiență și 
din constatarea făcută lupta noastră, a 
mea și a lui, era total pierdută, nu avea 
rost s-o mai repet pentru că o cunoștea. 
Avea nevoie de un sprijin, avea nevoie 
de o speranță, nu puteam să-1 părăsesc așa 
și nici nu puteam să-i urzesc una imagi
nară și în care nu credeam. Atunci, l-am 
trimis în strada Precupeții Vechi. Acel 
dialog de dincolo de cumpăna nopții mi-a 
zdruncinat profund conștiința și cîteva gîn- 
duri mi-au fluturat prin minte.

Cercetarea medicală trebuie să devină o 
activitate de masă* problema aceasta este 
s tuturor și ea nu trebuie în nici un fel 
îngrădită, fiecare om, fiecare medic indi
ferent de grad trebuie chemat să observe, 
să încerce, să inventeze cu condiția de a 
nu face mai rău.

Cercetarea medicală nu mai poate fi mo
nopolizată de cercul strîns al esotericilor 
și cu această ocazie nu pot să nu remarc 
tirul țintit al revistei Flacăra pe cuirasa 
suveranității medicale, fisurată greu dar 
susținut bombardată.

A mai trăit mult timp. Trăia fiindcă se 
legase de-o speranță, de o speranță de
spre care vorbisem în ceasurile acelea, 
ceasuri pe care nici acum nu-mi îngădui 
să le uit. L-am căutat apoi, dar am aflat 
că murise.

ION TUTUNARU, bd. Uverturii 51—55, 
bl. 9, SC. A, ap. 29, București.

Parkinsonism

în urma publicării unei scrisori de 
mulțumire adresate revistei și dr. 
farm. Ovidiu Bojor, scrisoare ce cu
prindea și informatii privind un 
medicament recomandat în parkin
sonism, am primit la redacție foarte 
multe scrisori și telefoane. în 
această situație, ne-am adresat din 
nou ‘ cercetătorului științific dr. 
farm. Ovidiu Bojor, rugîndu-1 să o- 
fere celor interesați cîteva lămu
riri. Iată cum stau lucrurile : 
— noul produs fitoterapeutic, sub 
formă de comprimate, este în aten
ția cercetătorilor noștri, acordîndu- 
i-se prioritate față de alte pro
duse tot în curs de omologare 
— compoziția noului produs este 
foarte complexă, în formulă intrînd 
plante medicinale și extracte din 
plante, indigene și exotice, conți- 
nînd alcaloizi, glicozide, alcooli 
sesquiterapenici. acizi organici, mi- 
croelemente, vitamine și alte sub
stanțe active
— în acest sens, șe va încerca in
troducerea în cultură experimentală 
(pînă la stație pilot) a uneia din
tre speciile exotice care -în prezent 
ne lipsesc. Sperăm însă că dificul
tățile nu vor fi de netrecut și vom 
obține în cel mai scurt timn Par- 
kinsonilul (P.K.3), denumire provi
zorie, care, asociat medicamentelor 
clasice, să reducă cu cel puțin 50 
la sută cantitatea acestora. Noul 
produs, după omologare, va fi fa
bricat de Laboratoarele PLANTA- 
VOREL din Piatra Neamț, care, 
în prezent, sînt în stadiu avansat.de 
reamenajare.

Sperăm și noi că dificultățile de 
care amintea farm. Ovidiu Bojor 
vor fi depășite, astfel ca medica
mentul să poată intra cît mai cu
rînd în rețeaua farmaceutică, situa
ție cu care vă vom ține la curent.

Rubrică realizată de
RAZVAN BĂRBULESCU ■

Opinia unui alegător

j Despre „fiecare la locul lui"
Una din soluțiile bunului mers al lu

crurilor într-o societate, sau cînd se 
impune, una din soluțiile îndreptării 
lucrurilor atunci cînd ele nu merg 
cum am dori sau cum s-ar dori o con
stituie aplicarea cu obstinație a for
mulei cunoscută, dealtfel : „fiecare Ia 
locul lui să facă tot ce depinde de el 
pentru ea tot ce depinde de el să fie 
exemplar sub toate aspectele, de la 
privirea și recunoașterea lucidă fără 
iluzii, a realității, așa cum e ea, ■ la 
acțiunea concretă, practică oricît ar fi 
de neînsemnată această acțiune.

Sigur, inginerul de la mine, de la 
Slătioara, specialist în zootehnie, nu 
poate, singur, să rezolve problema ră- 
mînerii serioase în urmă a acestui do
meniu de importanță vitală pentru 
economia noastră, nu la el se va re
curge, pentru soluția generală a ches
tiunii, însă faptul că sectorul zooteh
nic de care răspunde el este, sub ra
portul producției de lapte, primul pe 
județ, înseamnă foarte mult. Dacă în 
toate gospodăriile agricole s-ar proce
da cu ambiția și cu serioasa răspun
dere cu care acționează inginerul meu, 

tot ar fi ceva. Evident, eu nu fac 
abstracție nici de faptul că locul frun
taș de care vorbeam presupune o pro
ducție care, în urmă cu patruzeci-cinci- 
zeci de ani, îl făcea pe țăranul indi
vidual să nu țină vaca pe mincare ci 
ori să o taie ori să o vîndă rapid. 
Aceasta e însă altă poveste, după cum 
altă poveste este și aceia privind unele 
cifre statistice în producția zootehnică 
deloc favorabile unei comparații ca 
aceia făcută mai înainte.

Important acum este însă ca fiecare 
om, absolut fiecare om, să-și facă da
toria pe locul Iul cu prisosință, cum 
știe el că trebuie făcută o treabă ca 
ea să fie făcută bine și să fie produc^ 
tivă în raport cu investiția ce se află 
la temelia ei.

Interesant este de observat că foarte 
mulți oameni știu cum trebuie făcută 
o anume treabă pentru care sînt plă
tiți, dar cînd e să lucreze așa cum știu, 
teoretic, ei lucrează numai pe jumăta
te așa, dacă nu uneori, chiar pe dos 
sau în orice caz destul de străin de 
ceea ce știu ei bine, altfel.

Am vorbit într-un colectiv exact de^ 

spre această problemă. Colectivul era 
de oameni de știință, cercetători. Știau 
toți cum se poate lucra cu economii și 
rentabil dar ei lucrau și neeconomicos 
și, evident, nerentabil.’

Mi-au spus că se supuneau unui plan 
anume pe care, în particular, îl criti
cau, dar pe față lucrau prost, după 
acel plan.

De ce n-ați atras atenția că pla
nul nu e bine făcut ?

— Am atras, a zis timid unul dintre 
ei, dar n-am prea fost luați în serios, 
planul fusese făcut în altă parte, în 
acea parte noi n-am avut acces sau 
n-aih fost consultați etc., etc.

— Și de ce nu v-ați bătut pentru 
convingerea voastră ?

Liniște ! O liniște lașă, oportunistă, 
neprincipială, neeomunistă, nepatri
otică !

Nu spun, sigur, noutăți, dumneavoas
tră care mă citiți cunoașteți destule 
exemple de acest fel, nu este singura 
noutate pe care vreau să o sugerez, 
este lipsa de morală a unei astfel de 
abdicări, de nimic justificată și cu 
nimic justificabilă.

A nu face, la locul tău mărunt de 
muncă tot ceea ce depinde de tine 
pentru ca marea cauză a țării să fie 
slujită exemplar, înseamnă • abdic* 
de la elementara morală a muncii.

Nu pot crede că cineva care mun

cește e, sau poate H, indiferent la ce 
muncește sau la cum muncește, mul- 
țumindu-se numai cu faptul că, ori
cum, muncește, deci nu ia banii de
geaba.

Ce bani cinstiți sînt banii luati de un 
Inginer căruia i-au murit vacile de foa
me sau căruia nu i-a răsărit griul la 
timp pentru că nu l-a însămințat la 
timp ? !

Am văzut pe cineva care era foarte 
liniștit că, zicea el, își făcuse datoria, în 
limitele date, dar datoria era un fali
ment economic. Cu limitele date el își 
liniștea bruma de conștiință după ce 
făcuse un recensămînt care arăta că sub 
conducerea lui, în domeniul respectiv, 
muriseră cîteva sute de porci, iar el în
registrase conștiincios pierderile și li
mitele date.

Asumarea Răspunderii pe fiecare me
tru pătrat -ie muncă productivă e sin
gura justificare a conștiinței și a retri
buției.

— Dar asta înseamnă și atitudine 
deschisă față de ce nu e conceput bine 
sau nu e, de la început, bine calculat 
— mi-a replicat cineva.

— Da — am zis eu, fiindcă țara e 
toată a noastră și noi toți sîntem răs
punzători de soarta ei.

De aceea, fiecare Ia locul Iul, e în
ceputul unei propozițiuni hotărîtoare 
pentru mai binele tuturor.

DINU SARARU ■

avansat.de
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— Stimate Ioan leremia, sînteți eroul 
unui adevărat maraton regizoral : în anul 
1982 ați montat nu mai puțin de patru 
speetaeoie la Teatrul Național din Ti
mișoara : VELASQUEZ, de Vallejo, JU- 
RIȘTH, de Rolf Hoehut, ARMA SECRE
TA A LUI ARHIMEDE, de Dumitru So
lomon și CA FRUNZA DUDULUI DIN 
RAI, de D.R. Popeseu. Care ar fi oiști- 
gul artistic al acestei performanțe ?

— Cîștigul ? Aș spune că nu este decîț 
unul de ordin cantitativ. Dar n-o spun. 
Serios vorbind, cred că singurul cîștig al 
acestui „record personal" este concluzia 
că n-am să mai fac așa ceva altă dată. 
Un asemenea ritm seamănă cu munca 
unei cârtițe care sapă un tunel către 
beznă. Nu ai timp să inspiri. Respiri 
doar. Alternanța beznă-lumină, inspira- 
ție-respirație îi este strict necesară chiar 
și minerului. In condițiile in care am 
lucrat anul trecut, nu poți face lectură, 
program, concepție. Autopastișa devine, 
în. acest regim de „regularitate", inevi
tabilă, cîștigi experiență profesională, dar 
și o siguranță foarte dăunătoare în plan 
estetic, cîștigi, dacă se poate socoti 
eicesta; un cîștig, rutină și acel manie
rism lipsit de stil (pentru că eu socotesc 
manierismul un curent estetic la fel de 
stimabil ca acela din care, „degenerînd", 
se generează).

—• Fișa dumneavoastră regizorală cu
prinde multe texte din dramaturgia ro
mânească actuală (și nu numai) : în afa
ră de piesele deja pomenite, ați mai pus 
In scenă, după cite știm, MOBILA ȘI 
DURERE, de Teodor Mazilii, STUDIU 
OSTEOLOGIC, <le I* R. Popeseu, VIFO

loan
leremia:

„Orice 

text — 

se lasă, 

nu se lasă— 

trebuie să 

treacă prin 

sita mea!74

RUL lui Delavraneea, ș.a. E vorba de o 
simplă opțiune repertorială, condiționată 
de necesitățile de moment ale teatrului, 
sau de un program ?

— Dramaturgia contemporană româ
nească este — vrea să fie — punctul 
forte al programului Teatrului Național 
din Timișoara. Or, cum e.u lucrez în a- 
cest teatru...

— De cînd ?
— De la absolvirea Institutului, în 

1974. _Cum eu lucrez aici, spuneam, și îh 
măsura. în care am contribuit Ia formu
larea unui asemenea program, îmi revi
ne obligația să-l urmez. Apoi, faptul că 
la Timișoara, se desfășoară din doi în 
doi ani Festivalul'dramaturgiei românești 
actuale este, probabil, o dovadă de con
secvență.

— Ce credeți că ați adus nou în Na
ționalul timișorean?

—■ Sigur, întii de toate, pe mine. Apoi, 
odată cu mine, niște speranțe, ambiții șl... 
statornicie. In ce mă privește, am o 
mentalitate de salahor. Dacă mîine di
rectoarea teatrului mi-ar spune să o în- 
locuicsc pe femeia de serviciu, aș face-o, 
cu convingerea că, și acesta este un gest ■ 
necesar bunului mers al teatrului. lere
mia nu există. leremia este doar o „fir
mă", la care eu sînt angajat ca salahor. 
Brâncuși zicea parcă : să muncești ca un 
sclav, să poruncești ca un rege și să 
creezi ca un , Dumnezeu. Sînt trei trepte 
pe care n-ai șansa să le calci dacă nu 
ți-o impiii- cu 1 plăcere pe primă, pe 
aceea de sclav. Ei, și poște că am izbu
tit prin spectacolele mele (cele bune, fi
rește) ca teatrul în care lucrez să fie 

cotat lă nivelul lor. Deci, cea mai im
portantă „noutate" pe care arh ădus-b 
ar fi „Obida? cu Oare afti muncit și cu 
care i-am muncit pe cțivi^ Retori, fără 
de care această obidă ar ff rămas o tris
tă moară de vînt.

— O întrebare banală, dar al cărei răs
puns este întotdeauna interesant : care 
este condiția regizorului de talent (nu 
vă flatez, ci formulez o apreciere care 
nu-mi aparține in exclusivitate) într-un 
teatru de provincie ?

— Complexă. Mai întii, ea este cum, 
și-o face regizorul. Apoi, cum se poate. 
Sînt avantaje și dezavantaje. Uneori, de 
cele mai multe ori, dacă mă gîhdesc 
bine, cei din Capitală lucrează în bronz 
sau în alte materii prețioase, în timp ce 
noi sînțem obligați să ne mulțumim cu 
lutul sau cu lemnuL Nu e însă mai pu
țin adevărat că, adesea, marmura își este 
suficientă sieși și devine foarte greu să 
găsești locul moale unde poți s-o atingi 
prima oară. Pentru a ieși clin metaforă, 
am să spun că, față de vedeta din Ca
pitală, ati<t de adine infestată de narci
sismul reputației sale, actorul de pro
vincie este mai aproape de modalitatea 
estetică a teatrului. Tendința lui e, de 
regulă, una centripetă, față de tendința 
centrifugă a vedetei. Aceasta din urmă 
nu se lasă turnată cu ușurință într-un 
proiect de spectacol. Din acest punct de 
vedere, mai exact, din punctul de ve
dere-al mentalității cu care se situează 
față de arta spectacolului, actorul din 
provincie este mai modern decît vedeta 
din Capitală, pentru că slujește specta
colul și nu propria sa glorie. Cu alte cu
vinte, el apără o poetică și nu un show, 
ceea ce, în plan estetic, este decisiv.

— Sînteți așadar pentru actorul malea
bil față de inițiativele regizorului. Cum 
vă selectați distribuțiile ?

— Folosesc toți actorii pe care-1 simt 
că aderă 1a modalitatea mea estetică. 
Folosesc pînă și „actorii dificili", care-mi 
creează dificultăți prin convingerile lor 
estetice, prin ifose, uneori, dacă nu chiar 
prin pretextele prin care se sustrag 
sarcinii venind din partea regizorului. 
Singura mea exigență față de actor, s-ar 
putea formula astfel r stimez actorul cu 
păreri personale. Detest însă » actorul 
care se încăpățânează în a-și apăra pă- 
mintul pe care stau numai tălpile sale, 
rămînînd opac față de suprafața com
plexă pe care trebuie să se ridice spec
tacolul și care nu e deloc același lucru 
cu pămîntul.

— Cum se naște pentru Ioan leremia 
opțiunea repertorială ?

— Sînt piese din literatura clasică ro
mână și universală care mă atrag, care 
mă cheamă și cu care, dacă nu m-am 
întîlnit pînă acum, probabil că mă voi 
întîlni. Dar un plan de perspectivă nu 
mi-am formulat niciodată pe o durată 
mai mare de o stagiune. Mi se pare 
oarecum hazardat. Cred că un asemenea 
program se naște văzînd și făcînd sau, 
mai bine zis, făcînd și văzînd. Mi s-a 
întimplat ca o opțiune certă, făcută azi, 
mîine să.mi se pară mult mai puțin cer
tă, din motive uneori chiar exterioare 
preferințelor sau afinităților mele. Tea
trul este și context. Un context foarte 
complex, la timona căruia poate sta 
uneori chiar hazardul. Cred că e nevoie 
de o suplă, dinamică mobilitate pentru 
ca întotdeauna să întorci pinzele în di
recția vîntului favorabil. S-ar putea să 
sune a oportunism o asemenea declara
ție, dac nu e. Sînt de părere că un re
gizor, prin programul său, trebuie să

(Continuare în pagina 19)

TANIA RADU E

Tezaur folcloric 

0 fericită mtîlnire

Semnalul atît de îndrăgit al emisiunii 
nelipsită de luni seară încredințați Ma- 
rioarei Murărescu și colaboratorilor ei, 
semnal atît de fericit ales. este, cum s-a 
putut vedea sau mai bine-zis auzi, un 
fragment al uneia din nenumăratele doi
ne alcătuind fermecătorul și neîntrecutul 
repertoriu al unui artist al cărui nume îl 
pronunț, ori de cite ol il mtîlnesc. cu 
sfințenie : Dumitru Fărcașu.

Alegerea tocmai a acestui „semnal" esțe 
un amănunt care ne dovedește respectul 
și prețuirea pe care Marioara Murărescu 
le închină marelui artist. Deaitminteri și 
Dumitru Fărcașu — o știu — are o exce
lentă părere despre emisiunea săptămîna- 
lă semnată de Marioara Murărescu.

Sîntem bucuroși că prin rubrica noastră 
permanentă de-a lungul anilor în revista 
„Flacăra", am fost printre prea putinii 
care_ și-ati legat numele de al Marioarei 
Murărescu de la debutul ei, deci cu mult 
înainte de a fi ajuns cunoscută și prețui
tă. înainte de a fi cules — pe drept cu- 
vînt.-— laurii unor mari succese atît acasă 
cit și peste hotare.

Totuși nu știm din ce motive obiective 
Marioara Murărescu colaborează pentru 
prima oară cu Dumitru Fărcașu în aceas
tă antologică — 'socotim noi — emisiune 
pomenită mai sus, emisiune prin care, 
pentru nu știu a cita oară, s-a înscris pe 
răbojul perenității un moment de vrofUn
dă, nobilă si demnă simțire românească. 
Emisiunea oferită de Dumitru .Fărcașu al 
nostru, al tuturora, a fost urmărită de Ma
rioara Murărescu sj, de valoroasa ei echi
pă într-un tot armonios. Muzica atît de 
vizuală a lui Dumitru Fărcașu a fost fe
ricit susținută de cadrul scenografic și 
mai ales de talentații șl harnicii operatori, 
care și-au dat osteneala — și au reușit ■— 
să iasă din tiparele învechite și lipsite de 
har cu care de atît amar de ani nu ne-am 
putut obișnui...

Dialogul în care ne-au fost înfățișate 
explicațiile nepieritoarelor „doine" i-a 
prilejuit lui Dumitru Fărcașu cuvinte cu
ceritoare. îmbelșugate, cu adinei tîlcuri ce 
se înscriu „în solare armonii cosmice". 
,Cu cită noblețe Dumitru Fărcașu, ma

rele Mecena Dumitru Fărcașu, oferă în- 
cîntătoareie-i doine și jocuri contempora
nilor lui și mai tinerilor, doine și jocuri 
ce ne proiectează în lumea basmului, tre- 
cînd de la nevinovăția cîntecului copilă
resc la ‘ bucurie, de la bucurie la grava 
melancolie sau jale. ’

Ne-a umplut inima de bucurie si apa
riția admirabilei Sava Negrea n-Brudașcu. 
atît de îndrăgită de Dumitru Fărcașu, 
aceeași Sava Negrean pe care Marioara 
Murărescu ne-a oferit-o în multe alte 
emisiuni, spre bucuria noastră, și pe care 
marele nostru artist o socotește, pe drept 
cuvînt, minune a simțirii artistice româ
nești, a geniului popular românesc.

Marioara Murărescu știe că nu am fost 
da acord cu concepția ei în legătură cu 
fundalurile în care evoluează dansatorii 
ce nu au nimic comun cu sensul și pro
funzimea muzicii și textelor prezentate, 
nimic comun cu viața și tradițiile satului 
românesc.

Ne bucură cu atît mai mult puritatea 
și noblețea acestei ultime emisiuni. Co
respunde pe deplin vederilor noastre.

HARRY BRAUNER E

Important pentru 

amatorii de umor
La TEATRUL FOARTE MIC s-a 

redeschis expoziția de caricatură 
Mihai Stănescu, astfel că publicul 
oare n-a încăput în Galeria „Efo
rie" are loc destul în Galeria astfel 
inventată de Dinu Săraru.

r
Vorbi fi și'scrieți românește

Unde dai șl., ce iese!
Vărul meu (care nu e lingvist) și cu mine mai cumpărăm 

cite ceva pentru casă, că toți bărbații, mai ales ca să ne 
punem bine cu soțiile. Zilele trecute am cumpărat cite o 
cutie de detergent DETIM, produs de întreprinderea „Dero", 
Ploiești. Sucește văru-meu cutia și-mi spune : „Ia, uite, ce 
scrie aici". Mă uit și eu. Scrie „Garantat minimum 12 luni". 
Stăm amîndoi și ne gîndim. Ceva nu merge... Dar ce ?

De fapt, ce dorim să aflăm cind citim termenul de ga
ranție pe cutia oricărui produs ? Desigur, cit timp îl putem 
păstra fără să se degradeze, deci maximum. Cutare medi
cament, de exemplu, poate fi folosit maximum pînă în luna 
x a anului y. Aceasta, pentru că și detergentul și medica
mentul sînt produse de utilizare imediată.

Ce aflăm în legătură cu detergentul DETIM ’ Că îl pu
tem ține minimum (adică cel puțiiî) 12 luni. Și mahmura 
(adică cel mult) ? Păi, un an și o lună... Sau doi ani. Sau 
trei... Sau... un secol! Iată ce năzbîtie a ieșit : întreprinde
rea respectivă ne îndeamnă pur și simplu să stocăm deter

gentul produs de ea fără nici o grijă, căci se pare că bate 
toate recordurile de rezistență !

Ce vreau să spun ? Simplu. Utilizarea neglijentă a lim
bajului poate duce uneori la efecte cu totul pe dos decît 
cele pe care le urmărim. Producătorii și-au spus că, ga- 
rantind produsul „cel puțin" 12 luni, în condițiile în care 
gospodina folosește detergentul imediat ce îl cumpără,. îi 
asigură un fel de certificat de calitate. Dar, cu aceasta nu 
au transmis cumpărătorului informația de care are el nevoie.

Și iată cum de la o banală inscripție pe o cutie de de
tergent ajungem la nebănuite implicații de ordin social, de 
ordin lingvistic (observați cit de mult depinde întrebuința
rea unor cuvinte, cum sînt minimum și maximum, de si
tuația concretă la care ne referim atunci cînd le folosim !), 
de ordin cultural.

Poate că nu merită totdeauna să despici firul în patru 
cînd e vorba de. probleme de limbă. La urma urmei, ce 
atîta tevatură pentru o mică improprietate de exprimare 
pe... o cutie de detergent ?

Dar poate că cititorul și-a dat seama șl de faptul că„ 
atît în intervenția de azi, cit șl în cele dinainte, vreau să 
subliniez legătura .— uneori foarte strînsă — între limbaj 
și viața practică, cu alte cuvinte, între ceea ce facem și 
ceea ce spunem. Iar această legătură, trebuie să recunoaș
tem cu toții, este foarte importantă.

CEZAR TABARCEA E 
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Centenar Ur muz

Nu inline, ci acum
loanid Romanescu, De

monul, o nouă antologie 
de versuri . apărută în 
prestigioasa colecție Hy
perion a Editurii Cartea 
Românească, 1982. Adică 
un portret — mai exact 
spus un autoportret, în- 
trucît autorul însuși a 
făcut selecția — al unui 
amplu discurs liric cu
prins . în ; cele 13 volume 
ce. compun opera poetică 
de pînă, acum a acestui .• 
important \ reprezentant ■' 
al poeziei anilor ’60—’70.

Un poftret-autbportret ale cărui. linii de forță 
ilustrează, așa cum avea să remarce Marian Popa 
într-un pertinent studiu publicat la finele cărții, 
o predispoziție filozofică abia marcată în variatele 
preocupări ale volumelor anterioare, predispoziție 
prin care loanid Romanescu se arată solidar eu 
preocupările generale ale poeziei tinere de prin 
anii ’60—’70. Dealtfel, pentru a lămuri această notă 
generală a poemelor cuprinse în volumul Demonul, 
Marian Popa, în același studiu, intitulat loanid 
Romanescu — de Ia egotismul militant la hiero
glifele gnomice, avea să precizeze : „Acum, în 
acest volum retrospectiv, loanid Romanescu re
nunță la ironie și în parte la exuberanta cinică 
(atribute des întîlnite în poezia de pînă acum a lui 
I.R., n.n.) ; l-am avertizat cîndva pe poet asupra 
limitelor morale ale ironiei, care evidențiază inte
ligența, dislocă cele mai compacte construcții ale 
spiritului dogmatic, relativizează totul și nu edi
fică nimic... Și iată că poetul renunță, cu com
plicații pe care .le bănuiesc trăite viril, la o parte 
din ceea ce l-a reprezentat. Iată-1 așadar oarecum 
altul, întreg, deși nu integral..." Subscriem intru 
totul acestei păreri și-n cele, ce urmează ne vom 
strădui să ilustrăm, între atitea alte teme, una 
singură : definiția mai mult sau mai puțin drama
tică pe care loanid Romanescu o dă poeziei în ge
neral și poeziei sale în special. Astfel, în Poezia 
mea : „Poezia mea e nervoasă, tot vorbind peste 
umăr / uită să-și scoată bilet / e coborîtă cu forța/ 
însă de fiecare dată o conduc / pînă acasă prie
teni anonimi / / nu are glorie / din simplul motiv 
că nu șl.-a dorit-o, / nu are religie / pentru că 
prea mult iubește viața, nu face prozeliți / pen
tru că niciodată nu se uită înapoi / / nu merge în 
vizită / nu așteaptă pe nimeni / nu visează-n cu
lori / nu se hlizește pentru a obține ceva / / are 
tot ce-i trebuie" dincolo de o afișată modestie, 
dincolo de o însingurare a ei, dar nu lipstiă de 
prieteni anonimi, totuși, poetul ne avertizează că 
întreg actul său artistic, poezia însăși, are tot ce-i 
trebuie. Această neclintită încredere în forța 
propriei lui poezii se sprijină, după cum vom ob
serva, pe faptul că ...„spre voi / nu vin cu o hîrtie 
mototolită adusă de vînt / spre voi / vin să beau 
rouă de pe aripile privighetorii / / sînt un poet 
fără cuvinte / sînt un poet fără masă de, scris / eu 
șînt poet cu inima / spre voi mă apropriîi de mine 
însumi / / cîndva /în cer se va vedea și urma / 
zborului de pasăre — / / sînt cel care vă apără de 
prea multe cuvinte" (Cu inima). Și totuși, poetul, 
ca oricare autentic poet, este ros și de îndoieli : 
„Am rămas cu greu să fiu văzut / și toți care ve
neau mă priveau / și erau foarte atenți / și de 
fapt nu-i interesa / și de fapt vedeau altceva / ca 
și cum ar fi privit în altă parte / și de fapt — 
privindu-mă / ei se studiau între ei / / pînă cînd 
i-am rugat / să mă înlocuiască / / simt și acum 
respirația / celor care mă priveau / și nu înțele
geau nimic / însă — privindu-mă / se înțelegeau 
între ei..." (Confesiunea unui tablou celebru). Dar 
poemul care, credem noi, ilustrează cel mai bine 
condiția de pînă acum a poeziei lui loanid Roma
nescu, și, aidoma lui, a poeziei multor altor poeți, 
este A doua zi : „M-am născut în octombrie 
patru / dar figurez în acte născut a doua zi / am 
așteptat scrisoare de la tine / dar a venit abia a 
doua zi / eram sărbătorit am foarte mulți prieteni / 
dar ei și-au amintit abia • doua zi...

Cu acest antologic poem credem că poetul înce
tează a mai trăi, poetic vorbind, doar a doua zi, 
adică într-un îndepărtat miine loanid Romanescu 
este acum.

Soarta unui precursor
Față de însemnătatea considerabilă a operei, așezată 

pe drept cuvint printre acelea care au prevestit uimitor 
avangardă, românească și europeană, puținătatea creați
ilor iui Urmuz pare a fi pur și simplu de necrezut. Sint, 
in totul, nu mai mult de cincizeci de pagini, cuprinzînd 
citeva schițe (unele subintitulate „roman" sau „poem"), 
o fabulă care circula oral și nu s-a găsit în manuscris, 
trei-patru concepte de „reflecții" pe tot soiul de teme, 
citeva scrisori și atît. Autorul era însă Un maniac al 
stilului, lucra, precum I. L. Caragiale, cu o minuțiozitate 
afară din comun și s-au găsit teancuri de manuscrise 
cu variante nu de tot diferite față de forma finală însă 
cu cile un cuvint modificat, o virgulă, o întorsătură de 
frază. El copia de cinci-șase ori o schiță întreagă spre 
a experimenta, poate, efectul în întreg al unei cratime.

S-ar putea zice, prin urmare, că a rămas puțin de la 
Urmuz fiindcă el scria ticăit, insistent lai amănunte, cb- 
rijind la infinit, ca un chinez cite un milimetru dintr-o 

.iSțgtmță^-Cu tpațe acestea, la spiritul lui migălos și ma- 
' hîâcăl s-a adăugat, spre a reduce opera .cunoscută cît 

mai mult cu putință, și un destin ostil, a cărui desfășu
rare mai cu seamă postumă e în multe laturi uluitoare. 
Este probabil că Urmuz a scris, mai mult decît se știe 
și, într-o ladă de o mărime impunătoare, se găsiseră 
prin 1930 și niște caiete groase, pline de cugetări, com
plete, care ar fi adus poate o semnificație acum impre
vizibilă a operei lui Urmuz. S-au pierdut ! S-au pierdut 
și citeva zeci de compoziții muzicale, sonate și, pare-se, 
chiar simfonii : un doctor militar le luase ca să le con
sulte și după moartea aceluia nu s-a mai aflat nimic din 
partiturile împrumutate. Nici urmă de ele, cum s-a așe
zat uitarea definitivă și peste poeziile, în felul „Croni
carilor",: care circulau oral printre actori în jur de 1930. 
Nu s-a găsit cine să le culeagă.

Scrisorile, cîte se cunosc, sînt puține și fără Însemnă
tate literară : niște bilete de familie și atîta tot. Actele 
juridice, dacă și acelea pot Intra în vreun fel în dis
cuție ca „operă", n-au fost văzute, din cite se știe, de. 
nimeni deși se propusese odată să fie scoase pentru 
studiu din arhive. Adăugind la acestea că nici pînă azi 
nu avem clarificată biografia lui Urmuz, reconstituită 
cîteodată patetic și nimic mai mult, înțelegem că miste
rul cel mai adine și un șir de coincidențe fatale care au 
obstrucționat pe cercetător împing și mai mult proza 
urmuziană în ceață. Mitul ei, alimentat încontinuu, nu 
e însă pozitiv, dimpotrivă.

Oricum ar fi, Urmuz rămîne un caz dintre cele mai 
pasionante, un precursor solitar care s-a exprimat alături 
de curente. Contemporan cu el și cu o carte apărută in 
1914 („Inginerul Tinea"), Dallocrin (Nicolae Oprea Dinu) 
despre care încă nu se vorbește după cum ar merita, 
presimte suprarealismul pe latura magică și visătoare 
însă pornind de la simboliști, de la reverie și din „Gas
pard de la huit". Urmuz nu preia aparent de nicăieri 
dar „urmuzianism" exista’ înainte de el în folclor (așa 
cum rămîne de demonstrat) și în poezia ctiltă, la Mihail 
Zamphirescu, la Depărățeanu, în proza lui Caragiale, a 
umoriștilor de pe la 1880 și de mai tîrziu. Cum însă 
nu aceștia făcuseră „curentele literare" ci dimpotrivă, 
ilustrau „bizarul" care a crescut întotdeauna indiferent 

. de „istoria literară ideală", a manifestelor și a progra
melor, înțelegem de ce Urmuz nu dezvolta nimic orga
nizat și părea să creeze totul din nimic. El exemplifică, 
în fond, categoria, autorilor indiferenți la fenomenele 
normative ; ca să-l așezăm într-o serie de prototipi, el 
este un Dinicu . Golescu al literaturii române moderne.

Multă vreme s-a putut susține, fără prea mari riscuri, 
că am avea in Urmuz un „amator" străin de sentimentul 
artei, compunînd ca să-i distreze pe alții (rude, prieteni 
și colegi), un naiv care ar fi revoluționat mentalitatea 
asupra literaturii printr-o desăvîrșită revoltă involunta
ră. Cînd s-au găsit însă manuscrisele lui și s-a putut 
confrunta totul prin elementare operațiuni filologice, a 
rezultat fără nici o îndoială că nu conștiința literară 
era aceea care îi lipsea lui Urmuz. Un truditor maniac 
al creației, laborioase precum la cei mai înrăiți dintre 
adopții literaturii somptuoase, e, nu încape îndoială, un 
scriitor in toată puterea cuvîntului. „Naivitatea" lui. care 
se poate, probabil, dovedi, ține numai de difuziune și nu 
de creația propriu-zisă ; el nu este Rousseau Vameșul, 
el este Franz Kafka al nostru, obsedat de literatură spre 
a nu muri de urît.

Cînd se vor excepta acele fragmente urmuziene care 
tratează despre literatură și o parodiază într-uh chip 
care nu pune la îndoială numai o tehnică sau alta ci 
insăși ideea clasică de „estetic" se va înțelege mai clar 
despre ce este vorba. Fără Urmuz nu avangarda ar fî 
întîrziat ci o întreagă literatură hotărît modernă ar fi 
fost mult mai greu de înțeles el a creat nu doar un știi 
care imitat de mulți (Moldov, G. Cugler, Madda Holda 
ș.a.) nu putuse să dea izbînzi majore ci a îndrăznit, cel 
dinții, să interogheze fără prejudecăți legea clasică. S-ar 
putea face încă o sumedenie de observații, mă rezum 
însă numai la două : recunoscut de istoria literară și 
sanctificat de avangarda ajunsă astăzi la Academie, Ur
muz nu are o ediție științifică și nici o monografie care 
să explice, după merit, acest „moment". Destinul straniu 
lucrează și azi.

CARTE
i

Letopisețul
Un vdiijm masiO de 9uo pagini âduce în actuali

tate opera lui Neculce într-o ediție critică, înde
lung elaborată de Gabriel Strempel, directorul ac
tual al Bibliotecii Academiei, familiarizat cu ve
chile noastre texte, autorul unei ediții excelente 
din opera lui Antim Ivireanul : Didahiile, contem
porane cu Neculce și cu Cantemir, savantul prin
cipe nenorocos, despre care găsim atîtea detalii 
esențiale la Neculce.

Ediția de față ește critică, fiecare pagină avînd 
la subsol toate variantele, precedată de un solid 
studiu introductiv (120 pag.) și o „notă asupra edi
ției" (30 pag.), — șeea ce indică amploarea muncii ■ 
editorului, autor și al glosarului și indicilor de | 
nume de persoane și nume de lucruri. Bibliografia g 
lucrărilor despre Neculce nu putea fi dată aici, ea 
singură putînd forma un volum aparte, căci „se 
cifrează la peste trei sute, mai multe decît cele 
consacrate lui Miron Costin", spune editorul. I

Neculce e apreciat pentru valoarea documentară 
și literară a operei, pentru calitățile cronicarului 
devotat țării, judecător competent, mai totdeauna 
obiectiv și informat, al faptelor și oamenilor. Ne
culce a fost in medias res, în miezul faptelor 
despre care vorbește, fără a se fi angajat vreo- I 
dată față de o facțiune sau față de un stăpîn pen
tru a scrie un letopiseț partizan, cum au făcut-o 
atîția. Dar el n-a fost totdeauna detașat, consec
vent, cum se știe. Studiul introductiv al editorului 
de azi arată, documentat, șirul de fapte semnifi
cative pentru istoria Moldovei, pentru istoria lui 
Cantemir de care s-a legat viața cronicarului, atît 
de frămîntată, mai ales după tragedia de la Stă- 
nilești (1711). Se putea valorifica pentru elucida
rea unor aspecte istorice și documentul unic, des
coperit de noi și publicat încă în 1969, apoi în 
românește în Steaua la tricsntenarul nașterii lui 
Cantemir, o relatare a unui diplomat francez 
martor ocular al luptei de la Stănilești, consem- 
nînd detalii esențiale, politice și militare, cît și în
țelegerea în șapte puncte (ultimul cu mențiunea: 
„Acest articol privește pe moldoveni"), document 
esențial, credem, pentru vastul capitol al istoriei 
lui Cantemir din Letopisețul de față (p. 515—625). 
Mai ales că editorul insistă cu dreptate asupra va
lorii istoric-documentare a operei lui Neculce, față 
de cercetătorii predecesori, care au fost reținuți 
mai ales de valoarea literară a acestei opere, co- 
pleșindu-1 pe autor cu toate elogiile, și nu fără 
motiv desigur : nu spusese Sadoveanu ca Neculce 
și Creangă îi sînt cărți de căpătîi, inegalabile în 
specificul spiritual, de civilizație și limbă al pro
zei lor ? Putem fi satisfăcuți acum că vechiul 
scris al cronicarului ne e prezentat în această edi
ție critică în toată ’ autenticitatea și amploarea 
sensurilor și frumuseții construcției literare.

Valoarea noii ediții stă în acuratețea textului, 
fiind vădită grija de exactitate și de specific, al 
limbii, al scrisului marcat de epocă și de perso
nalitatea cronicarului. Subliniem, de asemenea, bo
găția variantelor, a comentariilor, a glosarelor și a 
observațiilor critice în legătură cu edițiile ante
rioare, inclusiv la ediția acad. I. Iordan de acum 
aproape trei decenii, nu lipsită de „unele incon
secvențe în transcriere, prezența adesea a unui « 
final acolo unde nu se găsește in original" (p. 149). 
Dar și în actuala ediție dificultățile transcrierii 
persistă : pe mai multe pagini, editorul ne vor
bește de complicata grafie a copiștilor lui Neculce 
după care s-a făcut transcrierea de acum a pro
zei cronicarului : foarte des apare grupul sș ea în 
cuvintele : domnesști, boeresști, muntenesști, eres- 
știni, nisște oameni, lăsate așa de editor în acest 
volum.' Ceea ce pare ciudat, ca și păstrarea duble
telor : cetaate, lupp, suppue, saale (p. 151), sau 
accentul în : „s-au făcut mare stricăciuni țării" 
(p. 353) ; el apare adesea pe finală, fără rost : . 
giupînesăle, unde face că acest nume ace-ste 
fapte răle (189) etc.

Ediția critică îndelung elaborată și studiată de 
G. Strempel aduce în actualitate opera cea mai în
semnată a literaturii noastre vechi, însoțită de un 
amplu studiu istoric și literar și de sinteza critică 
a cercetărilor din trecut, pe care le valorifică cu 
diSeernămînt și solidă documentare. Nu vom 
pierde din vedere faptul esențial, pus în lumină 
de variantele fiecărui rînd, atît de bogate : oglinda 
fidelă atît de instructivă și de pitorească, a unui 
mare moment din evoluția limbii noastre literare 
de acum aproape trei șute de ani. Editorului i se 
cuvine toată prețuirea cititorilor și cercetătorilor 
pentru realizarea acestui act de cultură, semnifi
cativ prin sinteza istorică, literară și lingvistică 
ilustrată în opera lui Neculce.

GH. BULGĂR ■VICTOR NIȚA E
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Un artievț remarcabil

Mai multe deplasări în 
mediul rural, în cadrul 
„Lunii cărții la sate" și cu 
alte prilejuri, i-au dat 
distinsului istoric literar 
și editor Valeriu Râpea- 
nu posibilitatea abordării 
pertinente, într-un articol 
publicat în nr. 8/1983 al 
„României literare", a 
mai multor probleme pri
vind „starea cărții" la 
sate și nu numai acolo.

Evidențiind, câ o trăsă
tură fundamentală a fe
nomenului cultural de la 
tară, nestăvilita foame de 
lectură, de carte literară 
a locuitorilor de toate 
virstele, dar mai ales a 
tineretului, Valeriu Râ- 
peanu se referă la relati
vitatea cifrelor privind 
«tocul de carte, ia nece
sitatea măsurilor de re- 
cartare suplă, operativă, 
la faptul că în licee nici 
numărul de ore de limba 
și literatura română, nici 
programa la aceste disci

pline nu sînt cele dorite 
ș.a.m.d. însă cel mai 
nult îl nemulțumește pe 
autorul articolului folosi
rea abuzivă a cifrelor, a, 
datelor statistice pentru a 
se demonstra^obținerea de 
succese. Dar cifrele res
pective „sînt relative, 
deoarece nu spun esenția
lul". Adică nu spun că 
„în satul noștri! cartea 
literară, cartea scriitorului 
contemporan, cartea de 
lectura nu constituie încă 
o prezență satisfăcătoare, 
ba chiar aș spune că e o 

-prezență departe de a fi 
satisfăcătoare". Se tot o- 
feră procente, pe total și 
pe cap de locuitor, ale 
creșterii vînzării de carte 
față de situația de acum 
mai bine de trei decenii, 
cînd s-a instituit „Luna 
cărții la sate". Procente 
fără nici o valoare. Pen
tru că vînzarea de carte 
în urmă cu 32 de ani sau 
eu mai mulți ani se fă
cea în funcție de cererea 
de atunci. Este deci nor
mal ca desfacerea cărții 
In prezent, la sate sau în 

orice alt loc, s-o anali
zăm în funcție de cererea 
de astăzi, și nu s-o ra
portăm la cifrele-de acum 
cîteva decenii, raportare 
care nu spune nimic și 
nu servește la nimic. Dar 
Să-i dăm- cuvîntul chiar 
autorului : „Starea de sa
tisfacție în fața spectacu
loaselor creșteri procen
tuale... ne face să nu ve
dem faptul că, în fond, 
numărul cărților româ
nești actuale, al cărților 
literare în primul rînd, 
este insuficient, mult sub 
capacitatea reală de lec
tură a locuitorilor din 
mediul rural. Pentru au
torii cunoscuti mi ș-ar 
putea arăta cererile tteo- 
norate. Și e adevărat La 
nivelul tirajelor practica
te acum, îiîtr-un sat mai 
mare nu știu dacă se 
pun în vînzare două-trei 
exemplare din cărțile ro
mânești. Pe care cititorii 
ie cer într-un număr 
mult mai mare. Si nu le 

află nici în biblioteci". 
Rezultatul ? Sătenii ci
tesc, în lipsă de altceva, 
cărțile apărute în anii 
’50, de care, vai !, sînt 
încă burdușite bibliotecile 
noastre publice, mai ales 
cele de la țară.

Pentru că rupe cu pre
zentarea festivistă, con
vențională, -idilică a „stării 
cărții" la sate, pentru că 
trage cu vigoare un sem
nal de alarmă cu privire 
la numeroase aspecte ale 
„muncii cu cartea". înce- 
pînd cu problema tiraje
lor cu totul nesătisfăcă- 
toare acordate autorilor 
contemporani, și în spe
cial celor tineri, pentru 
că oferă, implicit, nume
roase sugestii avînd drept 
scop îmbunătățirea situa

ției actuale, articolul lui 
Valeriu Râpeanu. „Pre
zenta cărții la sate" te 
remarcă, fără îndoială, 
.ca una din intervențiile 
valoroase prin presă din 
ultima vreme. (Ion D. 
Goia).

O piesă
A depășit cifra de 100 

de spectacole piesa de 
mare penetrație în su
fletele spectatorilor, care 
este „Cartea lui loviță" 
de Paul Everac, mon
tată Ia Teatrul Național. 
Deși nu este un specta
col ce-ți oferă o recreere 
comodă pentru 2 ore, ci 
este o reprezentație de 
mare densitate de idei, 
răscolitoare, care te face 
să cugeți singur multă» 
vreme la marile proble
me ce le ridică, întîlnești 
la casă afișul: „Nu mai 
sînt bilete". Meritul prin
cipal revine acelui dra
maturg de excepție care 
este Paul Everac, cel ce 
cu laserul inteligenței lui 
a pătruns în cele mai de
licate unghere ale psihicu
lui omenesc, scoțînd la 1- 
veală poate cel mai capti-’ 
vânt portret de erou con
temporan al dramaturgiei 
românești, inginerul lovi
ță. De o cinste și o cură
țenie sufletească amin
tind de puritatea crista

lului, regenerat mereu de 
adierea adevăratului ro
mantism revoluționar, lo
viță crede’ cu încăpățî- 
nare în frumusețea omu
lui, în relațiile frumoase 
cu semenii săi, bazate pe 
adevăr, pe corectitudine, 
pe dragoste de țara ta, de 
viitorul ei. îndrăgostit 
de munca lui, el nu se 
preocupă să o ambaleze 
în poleială strălucitoare 
care „să ia ochii", ci fo
rează creator în miezul 
ei, în fondul lucrurilor, 
rămînînd credincios lui 
însuși și acționînd în orice 
clipă pentru mai binele 
nostru de mîine. Din me
ciul lui de box cu impos
tura, lașitatea, arivismul, 
căpătuiala, micimea su
fletească, el iese plin de 
sînge, dar nu Învins. Vi
goarea cu care el crede 
în perspectiva de mîine, 
forța.lui de a se ridica de 
la pămint respirînd oxi
genul adevărului, sînt a- 
panajele învingătorului. El 
cîștigă o bătălie mai 
Importantă: aceea de a 
privi limpede In ochii lui



Cenaclul Flacăra al Tineretului Revoluționar

(Urmare din pagina 32)

sinceritatea convingerilor pe care, iată, 
oamenii se ridică să le cînte, dovadă că 
tinerii nu resping ideile mari ci incom
petența care nu știe să le vehiculeze), 
Vasile Șeicaru și Ștefan Hrușcă, încheind 
rotund o întîlnire pe care o vom reține 
ca un avans în contul’ unor posibile vi
itoare manifestări mai ample.

Pitești, în scădere 
ușoara

Localități : Mărăcineni, 19 martie 1983, 
orele 14,15, sala Institutului de cercetări 
pomicole ; Pitești, 19 martie, orele 18, 
Sala sporturilor.

Durate : o oră și jumătate — spectaco
lul de la Mărăcineni ; 7 ore, cel de la 
Pitești.

Număr de spectatori : 300 la Mărăci- 
neni ; 5 000 in Sala sporturilor din Pitești.

Calitatea spectacolelor : foarte bună, 
concentrată, densă calitativ manifestarea 
de la Mărăcineni ; medie aceea de la Pi
tești.

Atmosfera : intimă, caldă la Mărăci
neni ; lipsită de coerentă în manifestarea 
de la Pitești.

Noutăți : au revenit în cenaclu cîntă- 
rețele din Cîmpulung Museel, 
roiu și Gheorghița Glinasti.
„Ana lui Manole", al Mireleî 
pe versurile poetului Adrian 
a căpătat o nouă interpretare

Anca He- 
Cîntecul 

Atudorei, 
Păuneseu, 
prin pre-

zența Ancăi Heroiu. A debutat grupul 
folk bucureștean „Laborator". Vasile 
Șejcaru a cîntat, în premiera, „Antipri- 
măvară" (versuri Adrian Păuneseu).

Aportul organizatorilor : Mulțumim 
conducerii de partid a județului Argeș, 
tovarășului prim-secretar Ion Sîrbu. pen
tru felul in care îndeobște este primit în 
Argeș cenaclul. Mulțumim, de asemenea, 
iprezentanților organizațaiei de tineret 
,n Argeș care, in condiții grele, au în

făptuit o organizare remarcabilă. Adu
cem recunoștința noastră oamenilor de 
ordine care au avut ingrata misiune de 
a-i despărți pe oamenii cu bilet de cei 
fără bilet într-o încercare anevoioasă.

Am acceptat invitația colectivului de 
muncă de la Institutul de cercetări pomi
cole de la Mărăcineni și iată-ne abătîn- 
du-ne pentru cîteva ceasuri de la traseul 
inițial. Ne-au întimpinat cu multă bucu
rie dr. ing. Parnia Pîrvan, actualul di
rector al institutului, și o cunoștință mai 
veche și prieten al cenaclului, fostul di
rector, dr. ing. Ilariu Isac. După ce ne-au 
arătat realizările cu care se mîndresc, 
gustînd noi înșine din soiurile de mere 
și pere ameliorate în acest laborator na
tural, gazdele ne-au poftit în cocheta sală 
în care eram așteptați de oamenii aces
tui harnic colectiv. Aveam să dialogăm 
direct, fără microfoane, iar atmosfera 
creată avea să nici nu facă remarcată 
lipsa lor. Ducu Bertzi înțelege
că alegîndu-și aceste locuri, 
aceștia și-ar fi putut spune : 

primul 
oamenii

„Și-așa-mi
vine cîte-un gînd’ / Să plec prin livezi 
cîntînd". Cu toții pricep aluzia și nici nu 
> vine greu să ni se alăture dat fiindcă

4 „Cîntec pehtru Oltenia" bucuria îi cu
prinde fără nici o excepției Nieolae Ce- 
nan întreține în continuare buna dispo
ziție pentru toți cei prezenți. Mihaela 
Popescu sensibilizează cu rezonanța cîn
tecul său. Costas Caracostas. pentru ase
mănarea formelor sale cu rotunjimile 
mărului, este prezentat printr-o inspira
tă asociere : „Deliciosul de Cenaclu". 
Cîntecul „Submaringul galben" îi im
pulsionează pe toți cei prezenti transpu- 
nînd totul 
pentru ca 
pe bandă, 
lurile. Nu 
tul mării.

într-un entuziasm 
.,play“-ul să sune 
toată lumea face 
știm exact cine a 

cuceritor. Și 
întocmai ca 
în toate fe- 
redat suhe-

știm doar că grupul constăn-
țean Poesis a cîntat și aici superba poe
zie a lui Zaharia Stancu, „Elegie" (Unii

oou

Emoționante dovezi de dragoste pentru cultura română de azi 
ne dau tineri români și maghiari din Tîrgu Mureș care ne adre
sează numeroase scrisori de chemare în minunatul lor oraș, în 
mult iubitul lor județ, unde Cenaclul Flacăra al Tineretului Revo-

iuționar, organizat de C.C. al V.T.C. ți revista Flacăra, condus de 
poetul Adrian Păuneseu, proiectează, ea ți la Brașov, Cîuj- 
Napoca și în alte localități din Transilvania, o rapidă revenire.

tLOMrajc, oXaluxi di.
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Scrisoarea tinerilor din Tîrgu Mureș (față și verso)'

Fără să existe o precizare privind data Ia care Cenaclul Flacăra 
va fi din nou prezent la Iași, autoritățile de tineret din acest 
oraș ne aduc la cunoștință un fapt incredibil și totodată unic în 
istoria culturii : 30.000 de tineri ieșeni și-au plătit biletele de 
intrare la cenaclu pentru orice clipă în care Cenaclul Flacăra

va putea fi aeolo. Organizatorii ieșeni au propus perioada 5—10 
aprilie. Le vom răspunde în numărul viitor al revistei, lor și 
tuturor celor care au de exprimat dorințele tinerilor pe care îi re- 

. prezintă, eu privire la viitoarele intîlniri ale Cenaclului Flacăra 
eu tinerii din toată țara.

spun ca ești mea frumoasa). Au mai fost 
prezenți grupul Ecoul, grupul Mesaj cu 
un fragment din piesa lor de rezistență, 
„Gogin", apoi Ildiko Szabo, Ștefan Hruș
că și Vasile Șeicaru, descriind pe rînd 
valențele largi expresive ale manifestării 
noastre. Cîntăm ideea de continuitate în 
istorie cultivînd dragostea pentru părinți 
și țară, și avem în finalul spectacolului 
nostru bucuria de-a exemplifica un act 
educativ adevărat și viu. Copilul de 8 ani. 
Andrei Uțoi, și-a ridicat glasul firav dar 
luminat de puritate alături de noi cîn- 
tînd „Jurămînt la Putnă", semn că noua 
generație nu-și va uita eroii și nu va 
înceta să țină aprinsă candela amintirii 
lor. Am cîntat, de aceea, „Trăiască Româ
nia" pentru gloria României eterne, pen
tru garantul libertății ei, președintele 
Nieolae Ceaușescu.

La Pitești încercăm să nu risipim nici 
o clipă și începem prezentînd candidatu
rile la topul nostru. Ajungem însă repede 
la concluzia că publicul acesta prezent 
în Sala sporturilor, după felul în care 
reacționează, gălăgios și fără discernă- 
mî..t, nu va vibra conform așteptărilor. 
Remarcabil a fost entuziasmul cu care 
a fost primit, aici, în locul unde cu cîte
va luni în urmă echipa Universitatea 
Craiova fusese grav prejudiciată prin- 
tr-un arbitraj părtinitor și printr-o la
fel de părtinitoare
oameni de
Oltenia" —

ordine,
intervenție a unor 

, „Cîntec pentru
un succes răsunător.

cu la Țebea", cîntecul situat
. „lan- 
și de

această dată pe primul loc (1456 de 
puncte) demonstrează cu toată forța ten
dința de-a face din eroii poporului ro
mân, nume de referință în sufletul tînăr. 
Dar. iată clasamentul obținut după gus
tul și aprecierile piteștenilor : 2. „La adio" 
(Vasile Șeicaru — 1 104 pct.), 3. „Rugă 
pentru părinți" (Ștefan Hrușcă — 1026 
pct.), 4. „La o cană cu vin" (Ecoul — 
822 pct.), 5. „Cîntec șoptit" (Poesis —- 

.723 pct.).
După intervenția lui Nieolae Cenan, 

savurată de toată lumea, atmosfera pare 
a se apropia de ceea ce visam. La „O 
șansă păcii" zvîcnirile miilor de brațe 
prelungesc parcă bătăile inimilor lor 
într-un sugestiv și hotărît apel. Și fiindcă 
„Trăiască România" se eîntă entuziasmat, 
vulcanic, conducătorul cenaclului crede 
de cuviință să facă și unele cadouri : 
„Viitorul" lui Labiș electrizează. Urăm 
glorie eternă poeziei sale, o poezie ade
vărată. o poezie care s-a implicat în re
voluție odată cu oamenii ei. Apoi, lan
sarea cîntecului „Antiprimăvară" îi sur
prinde pe „cei mai buni doi cîntăreți ai 
momentului", Vasile Șeicaru și Ștefan 
Hrușcă, într-un moment de frumoasă co
legialitate.

La Slobozia, 
cîmpia eîntă!

Localitatea : Slobozia, 21 martie 1983, 
orele 18, sala Casei de eultură.

Durata : 5 ore și un sfert și încă o ju
mătate de oră, afară, în fața Casei de 
eultură, după încheierea spectacolului.

Număr de spectatori : 1 000, într-o sală 
de 600 de locuri, și alti 2 000 afară. Aces
tora dintr-un punct încolo li s-a asigurat 
transmiterea sonoră a spectacolului.

Calitatea spectacolului: foarte bună.
Atmosfera : la început mai reținută, 

transformată treptat intr-o atmosferă vi
brantă, atingînd cota ei de virf la finalul 
spectacolului cind, dat fiind că oamenii 
n-au dorit să plece spre casele lor, aș- 
teptindu-ne afară, am fost ncvoiți să mai 
stăm și aici încă o jumătate de oră.

Noutăți : A revenit în cenaclu Gil lo- 
niță. Semnalăm, de asemenea, prezența 
Ia acest spectacol a actorului Teatrului 
„Giulcști", Mihail Stan. S-a renunțat la 
formula grupului Monolit, Florin Ochescu 
apărind din acest spectacol alături de 
membrii grupului Iris (în componența 
căruia a mai activat), înlocuindu-l pe 
Dan Bădulescu. A fost prezent pe scena

r,"■* *■ 
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cenaclului ansamblul aromân „Steană di 
dor", cîntind și jucînd „Șopat, șopat" 
(Izvor, izvor) și „Părinteasca dimandare" 
(Sfatul părintesc). Prozatorul și publicis
tul Mihai Vișoiu a fost prezent cu două 
fragmente eseistice in lectura poetului 
Adrian Păuneseu și a actorului Mihail 
Stan. Ștefan Hrușcă a interpretat, în ab
sența autorului, cîntecul lui Vasile Șei
caru, „La adio".

Aportul organizatorilor : Mulțumim 
conducerii organizației de partid a jude
țului Ialomița, tovarășului prim-secretar 
Gheorghe Tănase, pentru sprijinul acor
dat, pentru înțelegerea nevoilor tinerilor. 
Salutăm aportul organizatorilor uteciști. 
Mulțumim reprezentanților inspectora
tului județean al Ministerului de Interne 
pentru modul în care au rezolvat proble
mele impuse de desfășurarea manifestării 
noastre.

Spectacolul de la Slobozia, unde eram 
așteptati cu o nerăbdare despre care 
bucuria primirii spunea totul, a început cu 
un microconcert rock în care, după evo
luția constant ridicată a grupului Pro 
Musica, eram curioși să-i auzim pe cei 
de la Iris în noua sa alcătuire, cu Oches
cu și Olteanu. tandemul a doi chitariști 
de frunte ai roek-ului românesc de azi, 
cu o secție ritmică recunoscută prin exac
titatea balansului (Ion Dumitrescu — 
tobe, Marty Popescu — bas) și cu pros
pețimea Sandei Lăcătușu, o formulă de 
la care sperăm acel pas înainte și ascen
siunea în gustul publicului. După inter
venția solistică a trupei Flapo, o prezență 
permanentă în plămada alcătuirilor so
nore ale cenaclului, trecem la prezentarea 
cintecelor de top, ale membrilor indivi
duali. Și în această seară succesul i-a 
surîs aceluia care de o bună perioadă 
cîștigă cu regularitate. Iată configurația 
clasamentului din această seară : 1. „lan
cu la Țebea" (autor Adrian Păuneseu, 
interpret Ildiko Șzabo — 430 pct.), 2. „Ru
gă pentru părinți" (Ștefan Hrușcă — 424 
pct.), 3. „La adio" (autor Vasile .Șeicaru, 
interpret ȘtefanHrușcă — 378 pct.), 4. „La 
o cană cu vin" (Ecoul 394-pet.), 5. „ju- 
rămînt la Putna" (Gil loniță — 184 pct.).

Momentul cel mai emoționant a 
fost legat tot de, o prezență inedită : An
samblul- aromân „Steaua di dor". Cînte
cele și dansurile lor ne-au creat impresia 
unei întoarceri la izvoarele limbii româ
ne, ale obiceiurilor străvechi și emoția 
nu ne-a fost mai mică decît dacă ne-am 
fi întîlnit cu frați ai noștri de peste 
veacuri. Legăm de acest extraordinar mo
ment, lărgindu-i semnificația, cîntecele 
noastre de țară prin „Trăiască România" 
pentru ideea de libertate, prin „Clopotul 
reîntregirii'! pentru ideea de unitate na
țională. Și iată încă o dovadă a calită
ților terapeutice ale manifestărilor poas- 
tre în conținutul, unui alt bilet : „în vară.
„Dor de Eminescu" a ajutat într-un spital 
din București copiii să trăiască și să iu
bească viața. Vă mulțumesc" (Spitalul 
Fundeni — copiii de la secția de chirur
gie cardiovasculară)". 1

venția în premieră a unei săli la realiza
rea interpretativă a acestui minunat re
fren. Astfel de produse exemplare ale 
celui mai adecvat cadru al exprimării de
mocrației în cultură. „Festivalul Național 
Cîntarea României", inițiat de pre
ședintele Nieolae Ceaușescu, ne vorbesc 
nu doar despre cum trebuie făcută edu
cația tinerilor azi ci explică și de ce Pa-; 
menii fac uneori gesturi care altfel ar fi 
poate greu de înțeles : „Sînt din Bucu
rești. am venit pentru cenaclu și stau la 
Traian-Hotel. Am o preferință : aș dori 
cîntecul «Trăiască România»". Recitalul 
lui Vasile Șeicaru și suplimentul acordat 
peste cele întîmplate pină aici,’ cu piese 
ale trupelor noastre rock, piese dansante 
continuînd apoi cu alte cîntece cerute pe 
parcursul serii de oamenii din sală, cu 
recitarea realizată de Adrian Păuneseu a 
unei poezii noi sau a binecunoscutei ..Pa
cient". au încheiat bogat o seară față de 
care, caracterizarea făcută de cîțivâ elevi 
de clasa a VIII-a ni se pare relevantă : 
„Cenaclul dumneavoastră a aruncat o 
setatele la Brăila și catargele vapoarelor 
au luat foc. Un țipăt în noapte al unui
pescăruș a metamorfozat în unde
cerurile brăilene. Scînteia a cuprins și su
fletele noastre". Se pare că prin aceste 
locuri Dunărea zămislește oameni...

CONSTANTIN DRAGOMIR ■
Ați- citit cronicile manifestărilor eu nu- 

- merele : 884, 885, 886, 887, 888, 889, 89®,
•M.

La sfîrșitul spectacolului, o mare de 
oameni ne aștepta într-o lăudabilă neclin
tire, afară în noapte.

Am rămas încă o jumătate de oră 
trăind noaptea eu lumina versurilor ma
relui Eminescu, recitind împreună „Oda 
în metru antic", reluînd apoi cîteva din îndrăvite al» ren ici ului Am „Liădâ" sau „Să fie pace în lume", și unîndrăgite ale cenaclului. Am cîntec din patrimoniul cultural aromân,cîntecele
plecat din Slobozia păstrînd în sufletele 
noastre căldura unei nopți care ne amin
tea prin respirația ei că, înaltă și bogată, 
vară este aici mai aproape ea nicăieri.

Acolo unde Dunărea 
zămislește oameni

Localitatea : Brăila, 22 martie 1983, ore
le 18, Sala sporturilor.

Durata : 7 ore.
Număr de spectatori : 5 000.
Calitatea spectacolului : foarte bună.
Atmosfera : tinerească, patetică, bună

X

'■ £

zu, .
•*

receptivitate, în totul o seară mare, ma
re, aici la Brăila.

Aportul organizatorilor : Mulțumim 
conducerii organizației de partid a jude
țului Brăila, tovarășului prim-secretar 
Ion Cațrinescu, pentru sprijinul acordat 
în realizarea acestei manifestări. Dealt
fel, Brăila, dintre toate județele care a- 
veau să fie cuprinse in traseul acestui 
turneu, și-a exprimat prima bucuria de a 
ne avea oaspeți. Mulțumim, de asemenea, 
tovarășului Virgil Dumitriu, activist al 
secției de propagandă a Comitetului ju
dețean de partid, Brăila, pentru grija a- 
cordată în timpul șederii noastre pe teri
toriul județului. Salutăm modul in care ti
nerii organizatori uteciști s-au implicat în 
buna desfășurare a spectacolului nostru.

Intrăm în atmosferă introducînd for
mațiile noastre de rock. Apoi urmăm, 
fără a pierde prea mult timp, prezenta- j 
rea pieselor de top. O fericită coincidență J 
îl aduce pe Adrian Păuneseu, cu prețul i 
unui efort deosebit, chiar cînd se eîntă 
piesa sa „lancu la Țebea". Cu o noapte in 
urmă, după spectacolul de la Slobozia, 
plecase la București unde treburile re
vistei și nevoile altor oameni îl așteptau. ■ 
Ajunsese la primele ore ale dimineții, fu- 
rînd pe drum cîteva minute de somn. Și. 
iată, acum era din nou prezent, de astă 
dată la Brăila. într-un spectacol eare-1 
solicita cît pentru o zi de lucru adăugată 
aceleia deja împlinite pînă la acea oră. 
După prezentarea tuturor pieselor de top, 
cîștigat și aici de „lancu la Țebea" (2 712 i 
pet) aveam să continuăm cu o a doua I 
parte, de data asta fantastică. Dar iată, ț 
înainte de toate,- ordinea cintecelor în ( 

. continuarea ierarhiei stabilite de prefe- i 
rințele brăilenilor : 2. „La adio" (Vasile i 
Șeicaru — 1 623 pct.). 3. „Rugă pentru pă- i 
rinți" (Ștefan Hrușcă — 1 392 pct.), 4. „La j 
o cană cu vin" — Ecoul —- 1 083 pct.), 5. ! 
„Te salut generație-n blugi" (Pro Muși- î 
ea — 774 pct.).

Aflăm și atragem atenția asupra fap- \ 
tului că unii dintre oamenii care au apă- j 
rat pe bună dreptate sala, au comis unele i 
excese, cu care nu putem fi de acord, 
bruscînd oamenii. Aveam să primim mai 
tîrziu în legătură cu acest fapt un bilet 
al cărui conținut era acesta : „Vă mulțu
mesc cei ce au fost bruscati de cai. Ar fi 
mai bine să fie duși la C.A.P.",: iar uino- 
rul precizării din final este savurat de 
întreaga sală : „(călăreții)". Și dacă unele 
lucțwi mai pot fi iertate, acela aflat din- , 
tr-un alt bilet, mărturisindu-ne că tinerii i 
de la tară n-au avut dreptul să meargă la ■ 
cenaclu pe motiv că se află în campanie, 
trebuie, combătute cu toată fermitatea. 
Iată cum încheie acela ce ne scrie : „Re- j 
gret nespus cele întâmplate, pehtru cole- 1 
gii mei și pentru cei care au uitat că au 
fost ca noi". Sigur că astfel de „modali- ' 
tați operative". Confirmate dealtfel și de 
alte bilete, sînt profund dăunătoare și în 
afara spiritului democrației socialiste. . 
Răspunsul nostru este cîntecul lui Valeriu 
Penișoară „Fii de țărani", la care autorul 
versurilor, poetul Adrian Păuneseu simte 
nevoia să adauge versurile : „Doar proș- J 
tii privesc către sate eu ură. / Noi — sa- ! 
tului nostru i-aducem onor. / Să facem și 
celor din sate cultură. / Ca ei să ne dea - 
din culturile lor". Din sală se cer cîntece 
pentru pace și vom aduce, alături de 
binecunoscutele șlagăre „O șansă păcii", :

„La mușata armână". Le-au unit pe țoate 
scandările repetate ale celor prezenți, 
dînd glas voinței celei mai fierbinți a 
omenirii: „Ceaușescu, pace!". Dar exem
plele educative ale unei asemenea manifes
tări au, în funcție de necesitate, o gamă și 
mai largă de exprimare. La un moment 
dat, cineva din public strică printr-o ieși
re anapoda starea de spirit creată într-un 
efort colectiv. Este chemat în fața micro
fonului pentru a spune ce crede despre 
fapta sa, dar — este evident pentru ori
cine — influența sub care se găsea avea 
altă natură decît cea artistică. Oricum, 
forța exemplului dat precum și recunoaș
terea vinei pe care o poartă aceia care 
ar putea oferi variante umanizatoare, spi- 
ritualizante căutărilor oamenilor este un 
cîștig cu care puține instituții de cultură 
se pot mîndri. Ștefan Hrușcă. întrerupt 
mai înainte, revine și eîntă „La nunta ta" 
cu un succes imens. Consemnăm inter I

crețe



Fără prejudecăți

Flacăra revine

Sînt oameni care trăiesc datorită lui lulică Voinea
Ca să Intrăm, ca să-i putem bate în ușă, a trebuit să 

sărim gardul, un gard scund, e adevărat, la adăpostul 
întunericului. S-a înconjurat de multă tăcere în ultima 
vreme doctorul Voinea, a decuplat soneria, răspunde 
arareori la telefon. N-am mai fost în casa cu 
numărul 20 de pe strada 9 Mai din vara anului tre
cut, cînd l-am descoperit ps medicul arădean. Acum 
stăm din nou față în față și spune : „Cred că 
s-a procedat foarte birocratic, iar cercetarea n-a avut 
în vedere experimentul pe omul bolnav, căruia de fapt 
1 se adresează tratamentul meu. Am cițit că animalele 
mici au murit, dar asta nu mă miră. Eu am făcut ex
periențe pe animale mari, pe vaci, pe scroafe, chiar și 
pe cai am încercat — dar tot n-a mers la fel de bine 
ca pe om ! Oricum, cu mine nu s-a consultat nimeni. 
De ce 7“ Au fost adevărate asalturi într-o vreme la 
poarta casei lui lulică Voinea, cîte ISO de oameni în 
fiecare zi, dacă nu mai mulțț îi spunem că s-a hotă- 
rît continuarea experimentului, dă din cap și nu prea 
crede, el a sperat că într-o singură lună de zile s-ar 
fi putut rezolva totul, punîndu-se pe picioare un „sta
ționar" în care internările să se facă pe baza consun» 
țămîntului bolnavului. Dar un asemenea pas nu poate 
fi făcut fără un temei important, decizia fiind hotărîtă 
în urma unor rezultate incontestabile, evidente, nu 
după supoziții și afirmații unilaterale. Așa ceva însă 

nu există. Ne gîndim că de metoda de tratament • 
doctorului arădean nu se ocupă, practic, 1^ această oră 
decît revista „Flacăra" ! Centrala medicamentelor, ca 
titular de brevet, subvenționează cercetarea desfășurată 
Ia Institutul oncologic, iar Ministerul Sănătății a apro
bat desfășurarea experimentului. A fost un pas im
portant, dar nu unul decisiv. Lui lulică Voinea îi lip
sește ceea ce in termeni de specialitate se numește 
„cazuistică". Iar fără cazuistică nu poate fi convins 
nici un specialist, ca să nu mai vorbim de oamenii de 
decizie ai sectorului de sănătate. Cine să facă însă 
această cazuistică ? Privim sacii cu scrisorile primite 
de lulică Voinea și, deodată, ne vine o idee. Notăm 
mai multe nume în carnet. Reveniți în București, al
cătuim următoarea scrisoare, copiată în mai multe 
exemplare :

Stimate tovarășe, vă scriem în numele cauzei pe 
care revista noastră nu numai că a scos-o la iveală, 
dar o și susține cu tărie, crezînd in continuare că ea 
merită pe deplin : tratamentul anticanceros după me
toda dr. lulică Voinea. în urma unei recente vizite la 
Arad, am aflat că și dumneavoastră ați aplicat trata
mentul după această metodă Nu este alcătuită din 
păcate, fa această oră o cazuistică precisă, o statis
tică a cazurilor îngrijite de lulică Voinea, deși despre 

unele dintre succesele Iui revista noastră a relatat 
cile ceva. Tocmai de aceea, spre convingerea multor 
specialiști încă sceptici, care nu cred în acest trata
ment, ne am gîndit să apelăm la dumneavoastră. Vă 
rugăm, așadar, să ne scrieți de urgență, descriindu-ne 
pe larg toate amănuntele legate de boala tratată : de
butul ei, primele tratamente efectuate, operația sau 
iuiernarea în spital, cum ați ajuns la dr Voinea, cînd 
ați început tratamentul după metoda originală a me
dicului veterinar din Arad, cum vă simțiți în momen
tul de față. Atașați eventual documente (in copie) 
care să ateste boala canceroasă, eliberate de medicii 
care v-au consultat înainte de a vă duce la lulică 
Voinea. Problema, trebuie să recunoașteți, este mult 
prea importantă pentru a fi tratată cu superficialitate. 
Există prea mulți oameni suferinzi, condamnați de 
boala nemiloasă numită caneer, pentru care mărturia 
dumneavoastră poate însemna o uriașă rază de spe
ranță, dacă nu chiar salvarea. Vă rugăm, în numele 
acestui nobil scop, să ne scrieți cit mai repede, con
tribuind astfel și dumneavoastră la efortul nostru de 
a da o șansă vieții. Pentru acest lucru, vă mulțumim.

După citeva zile, scrisorile au început să sosească la 
redacție. Din păcate, nu toate cele pe care le aștep
tam. Am scurtat cit am putut, am selectat și, acum, pe 
citeva le încredințăm tiparului. Credem că merită 1

O viața scăpata de la întuneric
„Sînt Gălcă Gheorghe din Galați, str. 

Golești nr. 10, am avut o operație la plă- 
minul drept și după revenirea din Spita
lul T.B.C. din Galați m-a dat în hepa
tită. Am fost internat de urgență la Spita
lul județean Galați, unde mi-au făcut toa
te analizele și m-au ținut 3 săptămîni de 
zile, dar după tratamentul făcut nu m-am 
simțit, bine, tot mai rău și mal rău, doctorii 

- de aici mi-au chemat familia și au spus 
să mă ia acasă că nu mai apuc Crăciu
nul, adică sărbătorile de iarnă, și le-au 
spus să se pregătească de moarte, dar în 
luna noiembrie 1982, ziua 21, am mers la 
doctorul Voinea șl urmînd tratamentul pe 
care mi l-a dat, pînă la Crăciun rni-am 
revenit la normal, că pe data de 28 decem
brie am întrerupt tratamentul pentru a 
putea servi cîte un pahar de vin cu fa
milia de Revelion și cam așa am strigat 
eu : „Joacă bine și-ndesat, cu haine de 
înmormîntat !“ Vă puteți da seama cîtă 
bucurie era în familia mea, la fiice, fe
cior, nepoțel și la soția mea, pentru o 
viață scăpată de la întuneric... Cînd am 
fost externat din Spitalul județean din 
Galați î s-a spus familiei că nu mai au 
ce să-mi mai facă, fiindcă mi-ajunge 
gălbinarea la cap și mor, că am multe 
complicații, gălbinarea, plus ciroză, plus 
operația la plămînul drept, dar acum 
nu-mi rămîne decît să vă urez și dumnea
voastră tot atîta sănătate cită am și eu, 
fiindcă mă simt bine și nu-mi amintesc 
de boală".

Un cioban revine la oile lui
„Vă scriu eu, soția lui Șerb Gheorghe, 

fiindcă el nu știe atît de bine ce au spus 
medicii despre boala lui. în 1980 soțul 
meu se simțea foarte rău, avea amețeli, 
slăbiciuni, nu avea poftă de mîncare, era 
riervos și nu putea face nici un efort. în 
februarie ’80 a fost la Brașov pentru a 
face analize să vadă ce are și s-a întors 
cu diagnosticul „arteroscleroză la cap". 
A urmat cu o serie de medicamente, ma
joritatea străine, apoi a mers la control, 
a luat altă serie de medicamente, dar în 
zadar. Prin aprilie i-a apărut la buza in
ferioară o mică bubă la care nu am dat 
importanță. El se simțea tot mai rău. Au 
trecut cîteva luni, văzînd că nu se mai 
vindecă rana am fost la un medic stoma
tolog din Ineu, pentru a-și face un control 
la dantură, avînd-o cam defectă și făcîn- 
du-ne impresia că de pici poate provine 
buba. Doctorul ne-a trimis de urgență la 
Timișoara, Ia dr. Urtilă, dar dînsul era 
plecat la București. Ne-a văzut dr. Va- 
giluță și ne-a dat diagnosticul „epiteliom 
gpinocelular", recomandîndu-ne urgent 
operație. L-au internat în august la Spi
talul maxilo-facial din Timișoara, unde 
a fost operat de dr. Craiovean și ulterior 
transferat la Deva. I-a fost scoasă crusta 
șl ganglionii din ambele părți. După peri
oada de spitalizare a venit acasă; Un timp 
parcă era mai binișor, apoi iar a început 
să-1 înțepe prin buză, pe sub barbă, slă
biciuni șl rău. Ne-am dus la București, la 
dr. Dănilă, și a urmat tratamentul aproape 
țin an, nu-1 era mai rău, dar nici foarte 
bine. în 1981, cam prin august, i-a apă
rut din nou rana la buză, dar de data 
aceasta în partea. stingă. La Timișoara ni 
s-a recomandat din nou operație, dar 
n-am mai fost de acord. Atunci am încer
cat la Sibiu, la dr. Sîmtian. Ne-a spus că 
epiteliomul s-a extins în toată gura, o- 
perație nu e cazul, mai bine îi facem raze. 
I-a luat crustă pentru analize și după ie
șirea rezultatelor a fost transferat la on
cologie, la dr. Cornea, unde a făcut 14 
raze după care i-a fost foarte rău. Trei 
luni, adică din noiembrie 1981 pînă în 

- februarie 1982 n-a putut mînca decît lap
te și ceai. A fost ceva îngrozitor, ce crize 
avea ! Prin martie, fiindu-i mai bine, a 
plecat la oi, fiind de meserie cioban. Dar 
nu putea face nimic, nu putea suporta 
frig, nu putea suporta mai tîrziu nici căl
dura solară, în orice caz, rău. Noaptea 
avea crize, îl strîngea gura, se scula și se 
plimba, nu știa ce să facă. întîmplător am 
citit în revista Flacăra despre dr. Voinea. 
Intre timp am mai discutat și cu alți me
dici, ca dr. Mosora de la Cluj, dr. Duma 
de ,1a Arad, care mi-au spus că sumai 

localizat dacă se poate, căci este o boală 
nevindecabilă. Fiind disperată, am încer
cat la dr. Voinea, cam prin iulie 1982. Cu 

.foarte mare greutate am obținut medi
camentele. Un timp i-a fost foarte greu 
cu tratamentul, dar după el se simte foar
te bine. S-a îngi-ășat, acum se află cioban 
la oile C.A.P.-ului Cermei, jud. Arad, 
unde lucrează. Stă în aer liber, prin frig, 
muncește, lucru care nu demult era im
posibil Ia el. Chiar și prietenii Iui sînt 
impresionați de schimbare. Așa că vă 
mărturisesc că trebuie prețuit mai mult 
ce a făcut dr. lulică Voinea, fiindcă dînsul 
a făcut în 3 luni ce mulți nu au putut 
face în 2 ani". (Șerb Maria, comuna Poia
na Sibiului nr. 345")

„M-am agățat de acest 
tratament cu toată ființa mea*

„în. urma scrisorii primite vă răspund cu 
deosebită plăcere. în luna oct. 1982, sim- 
țindu-mă foarte rău, am făcut o radiogra
fie pulmonară la Policlinica jud. Caraș- 
Severin și pe baza acestei radiografii mi 
s-a făcut internarea de urgență la spi
talul vechi din Reșița, secția „boli profe
sionale". După multe analize și radiografii 
s-a constatat că am cancer pulmonar, am 
stat internat în spital 18 zile, timp în care 
starea sănătății mele s-a înrăutățit pe mă
sură ce treceau zilele. îmi pierdusem pof
ta de mîncare și apoi am fost externat cu 
diagnosticul „neoplasm pulmonar dr.“, 
diagnostic dat fiicei mele, împreună cu 
biletul de ieșire din spital. Totodată 1 s-a 
spus că mai am maxim 3—6 luni de trăit. 
Fiica mea mi-a spus însă adevărul și, 
după ce am aflat din revista dv. despre 
dr. Voinea din Arad, cu ajutorul priete
nilor fiicei mele din Timișoara.'și Arad, 
care la rîndul lor au avut cunoștințe și 
prieteni, a ajuns să-i înmîneze dr. Voinea 
ieșirea mea din spital cu toate analizele 
și diagnosticul stabilit de medicul onco
log din Reșița. Dorind din tot sufletul să 
trăiesc căci sînt numai de 62 de ani și 
auzind verdictul dat de medicii din spital, 
m-am agățat de acest tratament cu toată 
ființa mea. Am început în data de 24 no
iembrie ’82 și de la primele picături luate 
și primele ungeri cu alifia dată am con
statat că s-a întîmplat tocmai cum spu
sese dr. Voinea. Lucrul acesta mi-a dat 
încredere că tratamentul își face efectul 
și că trebuie să-l continuu. în momentul 
de față sînt la a treia serie de medica
mente și mă simt foarte bine, nu mai am 
dureri, mi-a revenit pofta de mîncare și 
am ajuns iarăși la greutatea pe care am 
avut-o înainte de a mă îmbolnăvi, într-un 
cuvînt nn-am revenit complet. Pe aceas
tă cale doresc din tot sufletul să-i mul
țumesc doctorului Voinea, acestui om care 
mi-a redat sănătatea, și să-1 încurajez în 
activitatea sa". (Knejevici Milan, Bd. 23 
August, bL 28, ap. 11, Reșița)

„Gnd am început să ies în oraș, 
mulți oameni întorceau? capul 
după mine"

„în anul 1980 mi-a apărut pe piele o exe- 
mă, „prurit", pe care medicii cărora m-am 
adresat au luat-o drept o boală de piele, 
fără prea multe investigații. în august 
1980, după un efort fizic de cîteva zile, 
mi-a apărut un ganglion Ia axila stingă, 
dar fără dureri. Nici acestuia nu i-am dat 
prea multă importanță, ca dealtfel și me
dicii care m-au văzut. în martie 1982 mi-a 
apărut o adenopatie supraclaviculară stin
gă, simțeam că nu am putere și poftă de 
mîncare. Am fost internat pentru anali
ze la Spitalul municipal București, secția 

x interne, condusă de prof. dr. Gherasim 
Leonida, și la data de 1 aprilie 1982 mi s-a 
făcut operația bioptică la axila stingă. 
După timpul de colorare a lamelor mi-a 
venit diagnosticul : „boală Hodkin, sta
diul III". Am fost transferat la Spitalul 
clinic Fundeni cu aprobarea prof. dr. Ber- 
ceanu în data de 13 aprilie,, unde mi s-a 
aplicat tratamentul cu citostatice. După 
prima cură am mers acasă, eram foarte 
slăbit și aveam o instabilitate fizică destul 
de accentuată. Simțeam o greutate îa 
torace, mai ales la aspirația aerului. Timp 
do două luni am .încercai tratamentul 
doctorului Leontopol, formațiunea tumo-. 

rală s-a micșorat substanțial, așa cum se 
vedea din radiografia pulmonară efectua
tă după aceea la Fundeni. Tot acolo am 
auzit de acest Voinea, de la un pacient 
care avusese cu ani în urmă leucemie cro
nică și care se simțea foarte bine din 
toate punctele de vedere, acum nu-și fă
cea decît analizele și-i ieșeau destul de 
bine. Am făcut tot ce am putut și am in
trat în posesia acestui tratament, pe care 
l-am luat ca pe o licoare plină de spe
ranță. După șase zile de tratament, mai 
exact în momentul cînd am ajuns la doza 
maximă, au început să-mi iasă bube pe 
stern, la axile și supraclavicular. Am 
avut dureri foarte mari, e adevărat, spe
ranța aproape se spulberase, dar mergeam 
totuși înainte, gîhdindu-mă‘ că se mai pot 
întîmpla totuși și minuni. Pînă în acel ' 
moment mă consideram o persoană riu 
prea cunoscută, dar cînd am început să : 
mă simt bine și să ies în oraș, mulți oa
meni întorceau capul după mine. Eram 
întrebat pe stradă, direct, sigur că mă ' 
deranja, dar răspundeam fără ocolișuri.1 
Am omis să vă spun că înainte avusesem : 
paloarea specifică bolii neoplazice, care : 
însă îmi dispăruse, aveam poftă de mîn
care, nu mai amețeam și eram parcă puțin 
mai gras. Medicii care mă cunoșteau chiar 
din perioada îmbolnăvirii mă întrebau 
cum mă simt, eu trebuia să le* explic că 
mă simt bine și că merg la serviciu, că > 
am luat tratament de la Arad și mi-au 
ieșit bube, care acum se cicatrizaseră, se 
uitau lung, își puneau ochelarii și pri
veau, unii spuneau că-i minciună curată, 
alții credeau. Am făcut în data de 9 fe
bruarie 1983 examenul tomografie compu
terizat, la secția specială a Spitalului 
Fundeni, unde am primit următorul re
zultat : „Nu sînt imagini de adenopatii 
sistematizate în hilul mediastin, peggL 
lomboaortici și mezenterici". Semnează, 
dr. S. Georgescu. în această analiză mi 
s-a făcut și o perfuzie cu o substanță nu
mită, din auzite, „ecateter", unde, tot din 
auzite vă spun, mi s-ar C văzut medi
camentul respectiv. Analiza poartă nu
mărul 112/83. Vă dau mai jos numerele foi
lor de observație cu care am fost irfternat 
la Spitalul Fundeni : 1222, 1537 (din 18 
mai 1982), 1938 (28 iunie 1982), 2034 (6 iulie 
1982), 2398, 2327. Pentru orice analize, vă 
stau la dispoziție cu carnetul care mi s-a 
înmînat de secția de hematologie a Spi
talului clinic Fundeni, etajul 11, doctor 
curant Colț Elena. Doresc să nu mi sa 
publice numele în revista Flacăra, accept 
inițialele și județul" (T.N.I., jud. Vîlcea)

La biopsie nu mai apare nimic
„Subsemnata Ghiță Anica, domiciliată 

In București, Șos. I. Șulea nr. 58, în vîrstă 
de 52 de ani, pensionată de boală, vă aduc 
la cunoștință următoarele. La 3 mai 1982 
am fost internată la Spitalul Colțea, sec
ția radiologie, fișa de internare nr. 6312/ 
219, cu • diagnosticul „neoplasm col ute- 
rin“. La spital mi s-au făcut două apli
cații de radium, intern, iar la data de 8 
mai 1982 mi s-a făcut fișa de ieșire din 
spital, în vederea operației. în aceeași 
perioadă am citit în revista Flacăra des
pre tratamentele făcute de dr. lulică Voi
nea. înnebunită de groaznica boală ce o 
cunoșteam c-o port în corp, cunoscută 
din biopsie și de frica operațiilor pe care 
urma șă le fac, m-am hotărît ca înainte 
de toate să încerc cu tratamentul de Ia 
dr. Voinea. Am urmat tratamentul, după 
care m-am simțit foarte bine. Pentru li
niștea mea sufletească m-am prezentat 
la Centrul de cercetări și diagnostic pre
coce al cancerului genito-mamas

Din lipsă de spațiu n-am putut publica aici decît 8 scrisori, dar ele sînt 
mai multe. Vom continua în numerele viitoare cu publicarea unor mărturii 
similare, care în mod sigur șochează și îi vor șoca întotdeauna pe medicii specia
liști oncologi. Rugăm pe această cale și alți foști pacienți ai doctorului Voinea 
să ne scrie, arătîndu-ne care a fost drumul bolii lor și cum se simt în mo
mentul de față. Ceea ce dorim, mai cu seamă, este să atragem încă o dată 
atenția organelor de decizie din sectorul de sănătata asupra unor performanțe 
cu totul neobișnuite în lupta cu boala canceroasă și să solicităm un sprijin mal 
eficient și concret pentru tratamentul lui lulică Voinea. Timpul totuși trece» de 
ce să mai așteptăm ț

(I.O.M.B.), unde mi s-a făcut de eătre dr. 
Badea Petre colposcopia și am fost tri
misă Ia dr. Mîndru Maria Ungureanu 
pentru a mi se fac din nou biopsia. După 
două biopsii făcute de tovarășa doctor, 
spre bucuria mea mi s-a spus că nu mai 
apare nimic, așa cum rezultă și din fișa 
ZIN/20/1982, de la centrul menționat mai 
sus. Azi mă Simt foarte bine, mulțumită 
inițiativei dumneavoastră de a face cu
noscut tratamentul medicului veterinar 
lulică Voinea. Față de cele arătate și de 
felul cum mă simt cu sănătatea, consi
der că tratamentul dat de doctorul ară
dean a avut efecte mai mult decît satis
făcătoare și că trebuie făcut totul pen
tru ca el să fie cît mai curînd testat, spre 
a fi la îndemîna tuturor oamenilor mun
cii ce suferă de această groaznică boală".

„Am luat și eu preparatul de 4 
ori și mă simt foarte bine"

„Mă bucură faptul că v-ați adresat șl 
mie, ca altor mulți condamnați de boala 
nemiloasă numită cancer. Voi încerca să 
relatez așa cum mă pricep cazul meu. Am 
58 de ani, în urmă cu 2 ani și 8 luni am 
observat la pieptul stîng un nodul de 
mărimea a două alune. Am stat așa a- 
proape doi ani, timp în care acel nodul 
nu a crescut, nici nu și-a schimbat for
ma, dar mă simțeam foarte rău, nu a- 
veam putere și eram foarte obosită. în 
urma unei șederi de mai multe zile la 
soare, mai precis la începutul lunii iunie 
1982, nodului de la piept s-a înroșit, s-a 
muiat (era foarte tare înainte) și mi-a 
fost grozav de rău, nu mai puteam face 
nimic. în această stare gravă m-am dus 
la Policlinica C.F.R. din Timișoara, unde 
m-am internat, iar pe data de 17 iunie 
am fost operată, tăindu-mi-se tot pieptul, 
de conf. Ruso. După două săptămîni am 
plecat acasă, iar în șase săptămîni opera
ția era vindecată. După aceea m-am simțit 
puțin mai bine, dar totuși oboseala și 
slăbiciunea tot le mai aveam. Citind prin 
revista Flacăra despre doctorul Voinea 
am mers la Arad și acolo am găsit foar
te multă lume. I-am arătat diagnosticul 
primit de la Spitalul C.F.R. : „Examen 
histopatologie nr. 4677/1 VII 1982. Examen 
extemporaneu din glanda mamară stg. ; 
carcinom schirogen. Parafină: carcinom 
schirogen cu zona de adenocarcinom. 
Ganglioni auxiliari: metastaze masiva 
carcinomatoase în unii ganglioni trimiși. 
Diagnostic clinic: neoplasm mamar stg„ 
stadiul IL Semnat dr. Tudose". în legă
tură cu doctorul Voinea vă pot spune că 
am luat și eu preparatul dînsului de 4 
ori și că mă simt foarte bine. De cura 
am luat prima doză am simțit că nu mai 
obosesc și că nu mai am senzația de mo
liciune și am căpătat o poftă de mîncare 
grozavă. Tot după prima do2ă mi-au ie
șit niște bube pe la încheieturi și se 
scurgea o secreție foarte urîtă. Aceste 
bube au trecut și am continuat mai de
parte și pot să vă spun fără să exa
gerez cu nimic că mă simt foarte bine, 
ceea ce nu-mi vine nici mie să cred. Am 
văzut la Arad multă lume bolnavă, da* 
care avea totuși mai multă speranță, da
torită faptului că se simțea mai bine în 
urma rețetei dr. Voin< în speranța că 
aceste rînduri vor sluji, alături de multe 
altele, cauzei pe care revista a scos-p la 
iveală, vă rog să continuați și să-1 spriji
niți pe doctorul lulică Voinea, întrucît 
avem mare nevoie de preparatul dînsu
lui". (Nedelea Alexandra, comuna Dența, 
jud. Timiș)

Pogmâ redkatâ de DUMITRU GRAUR ■
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Au pornit ceasurile de control!
De ani și ani deviza „Gens una surnus" 

și steagul alb-bleu al Federației interna
ționale de șah animă suflete calde și 
minți ascuțite. Parcă n-ai spune că au 
trecut atîția ani — din 1924 — cînd o 
mină de entuziaști din lumea întreagă, 
printre care și neobositul promotor al 
șahului românesc, prof. dr. Ion Gudju, 
au fondat forul suprem al șahiștilor. Anii 
s-au scurs și rodul lor bogat sînt cele 25 
de ediții ale Olimpiadei de șah, cea mai 
impresionantă competiție mondială pe 
echipe. Ecourile Olimpiadei de la Lucer
na din noiembrie 1982 s-au stins, dar co
mentariile partidelor nemuritoare conti
nuă în lumea pătratelor alb-negre în aș
teptarea ediției viitoare. Parcă mai aud 
și acum freamătul spectatorilor nerăbdă
tori ce, așteptînd gongul de începere a 
Olimpiadei, priveau cu înțelegere cele 
250 de table de șah cu piese Stauton. Cea
surile de control erau încă înțepenite în 
așteptare.

într-o ordine perfectă computerele au 
stabilit adversarii și cele 92 de echipe 
masculine și 45 de echipe feminine aveau 
să lupte pentru laurii de campioni olim
pici. Dar unde să fie jucătorii ? Ii dis
tingeai cu greu în mulțime. Campioni 
mondiali. Mari maeștri. Albi, negri... Ti
neri, bătrini... Karpov, Tal, Smîslov, 
Garcia, Korcinoi, Gaprindașvili, Timman,' 
Ribli, Torre, Ciburdanidze, Seirawan, 
Miles, Htibner, Quinteros, Veroczi, Por- 
tisch, Lazarevich Browne, Kasparov. Se 
căutau între ei. Lipsea Fischer... își strîn- 
geau amical mîinile, se priveau cu res
pect și prietenie, comentarii șahiste teh
nice se auzeau. Simțeam atunci cum clo
coteau deasupra undeva, din cercurile 
olimpice parcă, emoțiile unei lumi întregi 
ce alege arma cea mai fină în lupta pen
tru bine : gîndirea. ■

România — prezentă ! Gheorghiu, Șubă, 
Ciocâltea, Ghindă, Stoica, Foișor. Pogo- 
revici, Terescenco, Polihroniade, Mureșan. 
Și toți eram o echipă. O echipă ce avea 
de apărat anii de muncă, dăruire și, dacă 
mi se dă voie, talent și competență.

Cîte emoții, cite calcule, câte amenin
țări de parat au fost, ce stări tensionale, 
ce sacrificii magistrale de piese, ce due
luri psihologice s-au purtat nu se mai 
spune. Totul s-a spus. Acum au rămas 
doar clasamentele.

MASCULIN :
1. U.R.S.S. 42 Va puncte

(Karpov, Kasparov, Polugaevski. Be- 
liavski, Tal, lusupov)

2. Cehoslovacia 36 puncte
3. S.U.A. 35 Va puncte

FEMININ:
1. U.R.S.S. 33 puncte

(Ciburdanidze, Alexandria, Gaprin
dașvili, Ioseliani)

Rugbi

Competiții cu tradiție
Duminică trecută, la orele 11, pe sta

dionul de la Ghertcea, intr-o ambianță 
de elită rugbistieă și atmosferă primă- 
văratică, echipele Steaua și Selecționata 
Armatei Franceze ne-au prilejuit un 
spectacol de clasă, printr-o întîlnire echi
librată și devenită tradițională, an de an, 
în spiritul prieteniei și legăturilor înde
lungi care apropie națiunile noastre.

Spre satisfacția noastră, echipa Steaua, 
confirmînd poziția sa de lideră a campio
natului republican de rugbi, și-a adju
decat victoria cu scorul final 19-17 (9-9) 
în această a 18-a confruntare disputată 
foarte strîns, sub competenta autoritate a 
galezului John Winston. Pentru a ilustra 
suspansul permanent al evoluției jocului 
și pentru a simplifica filmul acestui emo

2. Români* 30 puncte
3. Ungaria 26 puncte
Așadar România vicecampioană olimpi

că, antrenori : Mircea Pavlov și Șerban 
Neamțu. Au mai rămas diagrame, parti
de și mîndria fetelor noastre care, din 
cele 10 ediții ale Olimpiadei Ia care au 
participat, pentru a cinceă oară sînt 
vicecampioane olimpice.

Cînd sunetul gongului s-a stins și cînd 
medaliile străluceau în lumina reflec
toarelor și obiectivelor aparatelor dă fo
tografiat, o întrebare rămînea fără 
răspuns : Cine vor fi campionii mon
diali ? Turneele interzonale de la Toluca, 
Laș Pălmaș, Moscova, Bad Kissingen și 
Tbilisi.au stabilit .candidați! în luptă pen
tru titlu. Congresul F.I.D.E. a tras ia 
sorți perechile :

MASCULIN : ,
Korcinoi — Porțisch
Kasparov — Beliavski
Ribli —Torre
Smîslov — Hiibner

Deschiderea engleză
ALB : Margareta Mureșan 
NEGRU : Lidiă Semenova 

(Băile Herculane, 1980)
1. ef3 c5 2. e4 ef6 3. Cc3 Cc6 4. 

e3 g6 ? ! (O mutare neobișnuită, 
care duce la o luptă extrem de as
cuțită ; mai sigur este 4... e6 5. d4 
d5 trecînd în Apărarea Tarrasch) 
5. d4 d6 (După această mutare se 
trece în Apărarea Benoni cu cîțiva 
timpi în plus pentru alb. Mai bine 
ar fi fost desigur 5... c : d4 6. e : d4 
d5 7. Ng5 Ce4 8. c : d5 Cc3 9. b : c3 
Dd5 trecînd în Apărarea Griinfeld) 
S. Ne2 Ng7 7. d5 Ce5 (Alternativa 
7... Ca5 s-a jucat în partida Darga 
— Evans, Veneția, 1967, continuîn- 
du-se 8. 00 00 9. Dc2 Ng4 10. b3 a6 
11. Nb2 Tb8 12. R4 cu avantaj pen
tru alb. Nici mutarea 7 — cb8 n-ar 
fi rezolvat problemele poziției : 8. 
00 00 9. e4 e6 10. Nf4 e5 11. Ng5 h6 
12. Nh4 g5 13. Ng3 Ch5 14. Cd2 
cf4 15. Ng4 ! albul obținînd avan

Un „Oscar" pentru o româncă ?
Se pare că ceea ce n-a obținut 

un film românesc este pe punctul 
de a obține marea maestră Mar
gareta Mureșan. Este vorba de 
„Oscar“-ul acordat celor mai buni 
jucători de șah din lume, premiul 
anual acordat de Asociația interna
țională a ziariștilor șahiști. Pentru 
a intra în posesia râvnitului „Os
car", Margareta Mureșan ar trebui 
să figureze pe primul loc într-un 
clasament „neoficial", alcătuit pe 
baia propunerilor a 88 de ziariști 
din 26 de țări, într-un astfel de 
top, publicat în martie de revista 
vest-germană „Rochade", Margare
ta Mureșan figurează pe locul șap
te, cu 395 p., după marile maestre 
Nona Gaprindașvili, Ciburdanidze,

ționant meci, vom transcrie pur și sim
plu o suită de cifre care indică etapele 
scorului. Iată deci Steaua — Selecțio
nata Armatei Franceze: 3-0; 3-6; 6-6; 6-9; 
9-9 ; 12-9 ; 12-13 ; 16-13 ; 19-13 și în 
sfîrșit 19-17.

Este de semnalat faptul că, în ciuda 
victoriei meritate și a faptului că Steaua 
cîștiga mai toate aruncările la tușe, 
prin aportul remarcabil al jucătorului 
Galan, angrenajul deschiderii (Suciu— 
Alexandru) a funcționat dezordonat și 
îngrijorător, iar țreisferturile au practicat 
o fantezie debusolată. Dealtfel, Steaua a 
marcat majoritatea punctelor din lovituri 
de picior și numai un singur eseu, cel al 
lui Fuicu, la care a colaborat decisiv ta- 
ipnerul Munteanu, față de cele trei eseuri 
marcate de militarii francezi, ultimul 
dintre ele fiind debordant și pe toată în
tinderea terenului. De bună seamă că 
noului antrenor al Stelei, Theodor Rădu- 
lescu, cel care este, dealtfel, și secundul 
la conducerea naționalei, îi incumbă gra

FEMININ :
Alexandria — Lemaciko 

Gaprindașvili — Levitina 
Ioseliani — Liu She Lan 
Mureșan — Semenova.

Luna martie a fost stabilită pentru 
desfășurarea sferturilor de finală ale 
meciurilor candidaților, în august se vor 
disputa meciurile din semifinale, iar in 
noiembrie va avea loc finala candidați
lor la titlul ‘mondial. învingătorii din 
cele două finale vor înfrunta in cursul 
anului viitor pe cei doi campioni mon
diali — Anatoli Karpov și Maia Cibur
danidze.

Pentru semnatara acestor rînduri, care 
va scrie rubrica de șah a revistei Flacă
ra începînd din această săptămînă, obiec
tivul este deci meciul cu Lidia Seme
nova. Puteți Urmări, în continuare, ul
tima noastră partidă, cea pe care am 
câștigat-o, deși scorul este egal 1 Va—

S-au pornit ceasurile de control.

taj clar în partida Polugaevski — 
Holmov, U.R.S.S., 1967) 8. C : e5
d : e5 9. e4 00 10 00 Ce8 11. Ne3 b6 
12. *3 *5 13. Tbl (Avantajul albu
lui pe flancul damei a devenit clar, 
negrul nu mai poate împiedica 
străpungerea C2 — C4, după' care 
slăbiciunile negrului devin eviden
te) 13. ...Cd6 14. C4 a : b4 15. a : b4 
Cb7 16. Db3 f5 17. f3 f4 18. Nf2 g5 
19. Tfdl De8 20. Cb5 ! Tb8 21. Da3 
(Cu mutări simple albul a obținut 
avantaj decisiv, negrul nu mai 
poate sprijini în mod convenabil 
punctul strategic c5) 21... c : b4 22. 
D : b4 TfG 23. Cc7 Df8 24. Nb6... 
(Avantajul pozițional al albului s-a 
transformat în avantaj material) 
24... cd8 25. c5 h5 26. Dai Rf7 27. 
Da7 Tb7 28. Da8 (Negrul nu mai 
poate evita noi pierderi materiale) 
28... T7 b6 29. T : b6 T : bG 30. e : bG 
Nd7 31. Da7 g4 32. Ce6 1—0. O 
bună realizare strategică a Marga
retei Mureșan.

Antrenor ȘERBAN NEAMȚU ■

Cramline, Alexandria, Levitina și 
Ioseliani, dar înaintea altor valo
roase jucătoare cum ar fi Ahmilov- 
skaia, Liu She Lan și Semenova. 
Acest loc șapte care o înscrie pe 
lista candidatelor pentru „Oscarul" 
feminin vine să confirme forma 
excepțională a româncei care, să 
nu uităm, este medaliată cu argint, 
împreună cu echipa feminină de 
șah a României, la cea de-a XXV-a 
Olimpiadă de șah de la Lucerna. 
Acum, în pragul disputării meeiu- 
lui contra Șemenovei din cadrul 
sferturilor de finală ale turneului 
candidatelor la titlul mondial, re
vista noastră îi urează mult succes, 
fiind, ca și pînă acum, alături de 
ea. Succes Margareta Mureșan I 
(George Cușnarencu) 

vele ameliorări în viitorul acestei forma
ții fruntașe.

îndreptîndu-ne acum privirile către o 
altă tradițională competiție europeană, 
de o amploare binecunoscută, ne vom 
referi la Turneul celor cinci națiuni, a 
cărui ultimă, etapă, decisivă pentru cla
sament, s-a desfășurat sîmbătă 19 martie 
*.c. Prin victoria de la Paris a Franței 
asupra Țării Galilor cu 19-9 (6-6) și cea 
de la Dublin a Irlandei asupra Angliei 
cu 25-15 (10-12), Franța și Irlanda, cumu- 
lînd fiecare cîte 6 puncte, devin câștigă
toare ex-aequo ale importantei compe
tiții, deși esaverajul general al Franței 
(73-61) este superior celui al Irlandei 
(71-67).

Avînd în vedere victoria României asu
pra Franței (16-6) în cadrul actualului 
campionat european F.I.R.A., triumful 
recent al Franței în turneul celor cinci * 
națiuni confirmă și consolidează, pare-se, 
o tradiție plăcută nouă.

TUDOR GEORGE B

0 carte captivantă
Zilele aces

tea a apărut, 
mai bine-zis * 
dispărut din li
brării o carte 
scrisă de doi a- 
utori care nu 
mai au nevoie 
de prezentare 
specială : vo
lumul intitulat 
simplu „Jurnal 
rutier" purtînd 
semnătura lui

Victor Beda și Gheorghe Ene a fost 
precedat, în timp, de altele două : „Ki
lometrul care urmează" și „Dincolo de 
șosea".

Concepută ca un adevărat jurnal 
sistematizat pe luni și zile, cartea in
cită nu numai prin verdicitatea în- 
tîmplărilor narate. Dincolo de descri
erea faptului brut, autorii reușesc să 
literaturizeze subiectele folosind cu is
cusință și fantezie cele mai felurite 

: modalități de redare : schița seurtă, 
confesiunea, relatarea seacă, aforismul, 
pamfletul satiric, mici inserte lirice.

Diversitatea stilistică acordă citito
rului dreptul de respire, îl ajută să ia- 

; să din atmosfera apăsătoare a relată
rilor care, de fapt, sînt variațiuni pe 

■ aceeași temă : circulația rutieră privi
tă din cele mai insolite unghiuri.

Ca scriitor, mărturisesc că am invi
diat o clipă posibilitatea autorilor de 
a culege pe viu (cum se spune) o ase-, 
menea ploaie de subiecte. Cîteva din 
întîmplările descrise întrec orice ima
ginație, altele pot constitui singure 

î scheletul unei povestiri de anvergură, 
1 iar altele sînt mici scenarii de film 
: scrise eu dezinvoltură și excepțional 

simț al observației. Vreau să remarc, 
de asemenea, o altă calitate a acestei 
cărți și anume ; lipsa ei de ostentație, 

. de didacticism. Victor Beda și Gheor
ghe Ene sînt nu numai fini observa
tori ai fenomenului rutier cotidian, ci 
și niște pedagogi dotați care dezvăluie 
cititorilor^ implicațiile sociale și urmă
rile uneori nefaste ale celui mai ba
nal accident de circulație. Ei nil mo
ralizează, ci constată, ei nu dau lecții, 
ci demonstrează, ei nu condamnă, ci 
avertizează ! Dincolo de fiecare na
rațiune se ascunde un simbol, dincolo 
de fiecare relatare iese la iveală, fără 
ostentație, cauza care a produs sau ar 
fi putut produce accidentul.

Citind cartea dintr-o suflare, mi 
i-am imaginat pe cei doi autori, care 
prin profesia lor iau cunoștință despre 
pulsul zilnic al șoselelor țării, răsfoind 
miile de file, selectîndu-le, încercînd 
să sintetizeze sub forma unui jurnal 
amalgamul de fapte, de cele mai multe 
ori zguduitoare. Spicuim din cele pes
te 200 de file ale volumului cîteva afo
risme : „Noaptea, mașinile își pierd 
culoarea", „O cheie de contact nu este 
un permis de conducere" ; „Pneurile 
au memorie : nu uită cînd au fost mal
tratate" ; „Condu în așa fel încît să 
fii o prezență nu o amintire".

Desigur, exemplele ar putea conti
nuă. Această carte scrisă cu mînă si
gură, cu ochi selectiv, recomandă doi 
condeieri cu veche experiență profesi
onală, dar cu o mereu nouă și proas
pătă forță și înzestrare jurnalistică. 
Așa cum am spus, volumul se citește 
pe nerăsuflate, uneori cu sufletul la 
gură, alteori cu detașare meditativă, 
alteori cu tristețe și resemnare.

Apărută la Editura „Albatros", cu o 
inteligentă și vioaie prezentare a scri
itorului Mircea Sântimbreanu, cartea 
se .. constituie într-un veritabil docu
ment de fapte reale filtrate prin ta
lentul, omenia și condeiul mereu în 
alerță al celor doi autori. Trebuie sub
liniate de asemenea desenele gen ca
ricatură care însoțesc cartea și sînt 
semnate de N. Nobilescu.

Și pentru a încheia aceste rîndurl, 
înainte de-a recomanda tuturor pose
sorilor de autoturisme volumul mai 
sus-prezentat, să-i lăsăm pe autori să 
vorbească: „Mașina, ca și femeia, cere 
gingășie...", „La volan, caracterele și 
temperamentele sînt nude...".

MIRCEA MICU ■

Omul care joacă

Sub fiorul crivățului
Curios, dar în același timp interesant, 

echipele noastre au un nivel de joc mai 
scăzut la începutul returului, după lunga 
pregătire a iernii, decît atunci cînd în
cepe un nou campionat și cînd vacanța 
ca și pregătirea propriu-zisă sînt mult 
mai scurte. Amintindu-mi o posibilă sta
tistică în acest sens, sînt tentat să afirm 
acest lucru apelînd la cronicile scrise la 
partidele de început ale ultimilor ani. 
Ele certifică că în primele etape de de
but ale competiției, din vară, sînt mai 
multe partide bune, calitativ și chiar ca 
ritm, în ciuda căldurii, decît în timpurile 
de mijit ale ghioceilor. Se poate spune 
că atunci cînd începe la noi partea a 
doua a campionatului, după iernat, deși 
foarte bine pregătite fizic sau aproape 
egal — pentru că e mai la îndemîna ori-' 

cui de lucrat cu echipele în acest timp 
ce presupune și cere mai mult volum fi
zic și, chipurile, mai puțină calitate și 
cantitate tehnico-tactică — ciocnirile au 
echilibrul impetuozității, dar nu și fru
musețea desenelor de joc din mijlocul 
primăverii sau de 1* începutul lui august

Căi care medităm cil grijă asupra mo
mentelor fotbalului nostru trebuie să ne 
zbatem și mai mult imaginația pentru a 
găsi soluții mai bune de program și de 
adaptare a acestuia la cel internațional, 
precum și de găsire a unor mijloace de 
antrenament tehnico-tactice ce pot es
tompa direcția și fiorurile vinovate ale 
crivățului sau ale austrului. în ultimul 
timp sînt încercări în acest sens, este și 
meritul lui Mircea Lucescu, pe care l-am 
„înțepat" șl... sigur că o să mă mai re
fer la el, avînd și destule idei. Altfel 
n-ar fi competiție. Nu în folosul vreunuia 
din noi, cum îi mai aud pe unii că se 
descoperă salvatori de necazuri, ci toc
mai pentru binele fotbalului ce se îmbo
gățește și astfel. Fără comentarii, luări de 
poziție și atitudini pro și contra, „liniș
tea" aparentă n-aduce a bine nicicînd.

Dar priviți, în sprijinul ideii de în

ceput, desenul cifric al scorurilor unei 
etape : 1—0, 1—1, 2—1, 2—0 și... un 
singur 2—2 ; ce ne duce spre cifra 4 ca 
adunare, nici o echipă nemarcînd 3 go
luri, fapt mai rar la noi.

Ne „italienizăm", eare, tocmai pregă- 
tindu-ne pentru a le da o replică pe mă
sură la 16 aprilie N-ar fi rău. Ascul- 
tînd pe viu „minutul cu minut", Cristian 
Țopescu a remarcat că partida Sportul — 
F. C. Argeș (redată succint pe micul 
ecran) a avut un „ritm infernal", avînd 
încredere pe bună dreptate în mulții ani 
și de fotbal comentați de Ion Ghițulescu. 
Or, e prea puțin (la Slatina, Rm. Vîlcea 
și Ploiești întîlnirile fiind ceva mai in
teresante) pentru 9 jocuri ce sînt menite 
să aducă și panică.

Totuși, șocul Argeșului merită apreciat. 
A condus cu 2—0, avea parcă meciul în 
mînă, putea și pierde prin penaltyul dis
cutabil ce era să-1 primească și încărca 
posibila conștiință a arbitrilor, dar era 
păcat. Echipa lui Dobrin are viteză de 
contraatac. Paradoxal la prima vedere, 
maestrul improvizației pe spațiu restrins, 
dar și autor al unor pase de excepție ca 
jucător, realizează acum cu echipa pe 

care o conduce ca antrenor o viteză de 
joc și o rezistență la ritm ridicat ce nu 
a putut-o imprima distribuțiilor în care 
a apărut cu rol principal la Pitești. Poate 
și pentru că exista El, și era „gustat" 
altfel. Iar gustul poate fi și înșelător, fără 
a ne mai gîndi și la competența degus
tătorilor.

Incontestabil, în orice jucător de fot
bal există și un pic de egoism, firesc la 
orice participant într-un act de creație, 
ce devine periculos, cînd ia amploare și 
la îndemnul și cu „ajutorul" uneori in
conștient al multora. Dacă el devine al
truism prin ajutorul societății în care se 
naște, este și spre binele ei. Cu cît mai 
repede, cu atît mai bine. în conjuncturile 
trăibile și în fotbal e din ce în ce mai 
dificil de stabilit cine face primul pas. 
Individul-pemonaj sau societatea în sine, 
prin el, și după aceea purtîndu-1. cu ea. 
Este o temă deschisă, supusă mereu me
ditației și abordabilă oricînd. Și pentru 
ea, istoria, prin verdictele ei, scrie necru
țător—

CORNEL DINU B

Tbilisi.au


Onorată instanță a moralei

în sistemul de recuperare a sticlelor: o mai bună organizare, un control mai sever

Să nu așteptăm ca uleiul să iasă la suprafață
Relativ puțini dintre noi, după ce am 

golit una din sticlele tn care am cum
părat ulei, vin, bere, cico, lapte etc., și 
ne ducem la alimentara pentru a prirni, 
în schimb, garanția de' 2 lei, cunoaștem 
cu exactitate organizarea, amploarea ; și 
eficiența economică a sistemului de recu- 
perare a ambalajelor. Foarte mulți dintre 
noi, din păcate nu toți, știm ce respon
sabilitate cetățenească implică această, 
operație, de recuperare, doar la prima 
vedere fără urmări asupra noastră a tu-. 
turor. Dar. ceea ce e mai grav, unii din- 
tre noi știm teoretic cum trebuie să pro-., 
cedăm dar, din comoditate, nepăsare, lip
să de educație și o „șmecherie" rudimen-, 
tară și prost înțeleasă, la adăpostul ges
tului mărunt și anonim, procedăm altfel ; 
decît ar trebui.

De ce am pornit la această anchetă ? 
Pentru că nu o dată ni s-a întîmplat să 
cumpărăm din magazinele alimentare șți- 
He cu apă minerală, bere, vin sau alt 
conținut și să constatam că nu se pot con
suma băuturile dinăuntru din cauza gus
tului sau mirosului de ulei rînced sau 
a altor impurități. Am avut ghinion, am 
pierdut cîțivă lei, ne spunem și desfacem 
altă sticlă. E neplăcut, dar nu e o neno
rocire. Undeva pe filiera recuperare, spă
lare, ambalare s-a strecurat o neglijență. 
Ni se întîmplă din ce în ce mai des șă 
tragem asemenea „lozuri necîștigătoare". 
De fapt, motivul principal care ne-a ho- 
tărît să punem în discuție cît mal grab
nic cele constatate, mergînd pe drumul . 
parcurs de ambalaje, șînt accidentele, gra-, 
ve, tragice uneori, cauzate de neglijența 
și nepăsarea noastră.
Tatăl a murit. Mama și fiica luptă 
de 16 zile să supraviețuiască^

Spitalul de urgență, Secția de terapie 
Intensivă. Privim prin geamul care des
parte biroul în care discutăm cu doctorul 
Eugen Subțirică de salonul de reanimare. 
O familie, tată, mamă, fiică, la rîndul ei 
soție și mamă, intoxicată cu tetraetil de 
plumb, ingerat odată cu o plăcintă fă
cută în casă. Tatăl a murit. Mama și 
fiica se luptă de 16 zile să supravie
țuiască. Ce nume se ascunde în spatele 
acestei nenorociri ? Cine și cum a extras 
această substanță extrem de periculoasă 
din industrie ? Cum a manipulat-o de a 
ajuns printr-o sticlă murdară (tetraetilul 
de plumb este lichid și n-ar fi putut 
ajunge prin făină sau zahăr) în plăcinta 
acestei nefericite familii. O sticlă de u- 
lei, de esență aromată ? O anchetă ur
mează să limpezească acest lucru în mă
sura în care există un fir care nu s-a 
rupt pe drumul anonim al unei sticle. 
Dr. Eugen Subțirică : „Numai în anul 
1982 am tratat aproximativ 70 de cazuri 
de accidente cu toxice. Unele din ele au 

fost mortale. S-au găsit urme de sub
stanțe toxice în sticlele de pepsi, cico, 
bere, ulei și apă minerală. Unele din 
accidente provin din manipularea neco
respunzătoare a unor substanțe care se 
găsesc chiar în comerț. Altele ca urmare 
a sustragerii din industrie a anumitor 
substanțe toxice care, fie din neglijență, 
fie din necunoaștere, au dus ia acciden
te. Să enumerăm insecticidele organo- 
fosforice și organoclorurate, tetraetilul de 
plunșb, soda caustică, apa tare, lichidul 
pentru acumulatori de mașină, acidul a- 
cetic (se întrebuințează la fabricarea oțe
tului), tetraclorura de carbon (solvent 
care șe întrebuințează la curățatul petelor 
de grăsime de pe îmbrăcăminte). Antige- 
lul, alcoolul metilic. Efectul intoxicației 
este de multe ori fatal. în alte cazuri este 
invalidizant : insuficiență hepatică sau 
renală, blocaj renal etc. întotdeauna, cînd 
bolnavul este recujierabil, cer un trata
ment îndelurigat șl costisitor. Pentru u- 
nele din substanțele enumerate nu exis
tă antidot, .șansa de supraviețuire a bol
navului fiind numai intoxicația cu o doză 
sub cea critică/ Manipularea acestor sub
stanțe de către particulari este pericu
loasă, prin ea însăși, atît pentru ei cît și 
pentru cei din jur. Dacă aceste substan
țe sînt manipulate în sticle care ajung 
nespălate în circuitul alimentar, pentru în
treaga societate. Evident, sticlele în care 
a ajuns într-un fel sau altul o substanță 
toxică trebuie distruse. Uneori, pînă și 
spălarea lor poate fi periculoasă. Măsu
rile se impun de la sine. Limitarea sub
stanțelor toxice care se găsesc in comerț 
prin apariția unor cooperative specializa
te de prestări servicii. Ambalarea aces
tor substanțe în recipient de plastic sau 
de o formă care să împiedice recircula- 
rea lor. Controlul sever al manipulării și 
scoaterii lor din incinta întreprinderilor 
unde se folosesc în scopuri industriale. 
Bineînțeles educația cetățenească la care 
trebuie să participe toți factorii".
Copilul cu mai multe moașe

întreprinderea pentru comerțul cu ri
dicată a produselor alimentare, I.C.R.A. 
București, tovarășul Mircea Belu, direc
torul întreprinderii : „Conform decretului 
146/1980, preluarea ambalajelor — sticle, 
navete, containere — revine întreprinde
rii noastre. De la fosta întreprindere pen
tru colectarea și valorificarea ambalaje
lor, I.C.V.A., am moștenit niște terenuri 
virane, fără amenajări, numite depozite, 
și 22 milioane de sticle murdare pe care 
în primul an de activitate a trebuit să 
le spălăm. Pentru a ne da seama de ac
tivitatea întreprinderii să spunem că în
tr-un an manipulăm ambalaje în valoa
re de 1 miliard lei. Rulajul este deose
bit de mare. Numai în ianuarie am recu

perat aproape 12 milioane de recipient!, 
în: anul care a trecut am recuperat de 
la I.C.L. Alimentara, centre de achiziții, 
școli, și licee 166 milioane de sticle. Con
siderăm că actuala organizare este mult 
mai inspirată, cu condiția ca fiecare să-și 
facă datoria așa cum prevede legiuitorul. 
S-au ’ înlăturat transporturile și manipu
lările inutile prin înlăturarea depozitelor 
Intermediare. Prin sistemul de transport 
plin-plin, în doi ani, de cînd ființăm, am 
redus distanța de transport cu 1 400 000 
kilometri. E ușor de: calculat ce econo
mii de carburant s-a realizat, pentru a 
nu mai vorbi despre uzura mașinilor și 
manopera rezultată din manipularea am
balajelor. Unde nu merge treaba așa cum 
trebuie? Cei. care . colectează sticlele au 
.obligația să' le achiziționeze în stare cu
rată și să le sorteze după tipodimen- ' 
siuni,: culoare, destinație. Cînd cineva 
vede un lot de sticle neridicate se gîn- 
dește imediat : iarăși I.C.R.A. nu le-a 
ridicat la timp. în .realitate ele sînt mur
dare., și nesortate. De multe ori se fac 
presiuni asupra noastră. Unii șefi de ma
gazine alimentare, sau restaurante nu mai 
primesc marfă dacă nu le ridicăm sticle
le goale, așa murdare și nesortate. în loc 
șă. le transportăm la beneficiari sau în 
vagoane, sîntem nevoiți să le ducem în 
depozite și să le spălăm și să le sortăm 
noi. E suficient un precedent. Restauran
tele nu spală sticlele și nu scot dopurile. 
Legiuitorul prevede ca navetele să fie 
reparate de I.C.R.A., magazine și restau
rante și de către unitățile din industrie, 
în realitate, navetele nu sînt reparate 
decît de noi. Toți motivează lipsa unor 
echipe. Nici nouă nu ne-a dat nimeni 
echipele care repară, navete.' Ni le-am 
format singuri. Navetele frînează circu
itul alert al sticlelor. Trebuie făcut un 
apel către populație să spele sticlele în 
mod corespunzător. Trebuie controlată 
activitatea celor care preiau și sortează 
sticlele primite de la populație. Mai sînt 
și acei intermediari care umblă cu sacul 
și cu căruța și cumpără sticle murdare 
cu un leu. Le spală și ei cit să meargă 
la vreme de seară. Șeful de centru de a- 
chiziții primește 25—50 de lei și închide 
ochii. Cine are timp și posibilitate de a 
lua sticlă cu sticlă, cînd alături îl așteaptă 
mașina, și să le verifice. Pe asta se și 
contează. Și se mai contează pe nevoia 
de sticle. Este o problemă de conștiință, 
de felul cum înțelege fiecare să-și facă 
datoria. Ar trebui la acest nivel un con
trol mai atent urmat de cuvenitele sanc
țiuni disciplinare. în încheiere, aș în
drăzni să fac o propunere. Cu eforturi, 
într-d sticlă intră muită energie, industria 
completează permanent fondul de sticle 
pentru a înlocui pierderjle care se pro
duc în procesul tehnologic, la transport 

și manipulare. Toți vor sticle noi. Dacă 
prețul sticlelor din industrie ar fi ceva 
mai mare, furnizorii ar fi mai interesați 
să preia navetele de la noi. Afară de 
asta, recuperăm 72 de tipodimensiuni de 
ambalaje sticloase. E mult. Avem do
rința de a recupera un număr atît de 
variat de sticle dar nu găsim posibili
tatea să sortăm sticlele pe culori".

Sistemul de spălare este automat. 
Cu excepția controlului

Sediul Centralei pentru industrializarea 
semințelor oleaginoase se află în incinta 
Fabricii de ulei „Muntenia". înainte de 
a asista pe viu la felul cum se spală sti
clele în care urmează să fie îmbuteliat 
uleiul, ne aflăm pentru cîteva lămuriri 
în biroul tovarășului Dionisie Marton, di
rectorul tehnic al centralei. „Centrala 
coordonează activitatea a 15 fabrici de 
ulei. De 30 de ani de cînd lucrez îh acest 
sector nu au fost probleme cu calitatea 
uleiului. Reclamațiile pe care le-am pri
mit nu au altă explicație debit spălarea 
necorespunzătoare a unor sticle. Sticlele 
de ulei ar trebui să fie albe. Nu mai sînt 
deoarece sortarea la un anumit nivel nu 
se mai face pe culori și pentru că nu
mărul sticlelor colorate tip Europeo s-a 
mărit prin importul de bere sau alte sub
stanțe. Transportul sticlelor se face în box 
paleți. Nu vezi ce sticle primești decît 
în momentul în care îl desfaci. Sticlele 
foarte murdare, care conțin ulei poli- 
merizat (ulei întărit, n.n.) le trecem și 
de două ori prin mașină și tot nu putem 
rezolva spălarea lor decît manual. încer
carea noastră de a primi de la comerț 
doar sticle albe nu a dat rezultate".

împreună cu tovarășul Andrei Gher
man, inginerul șef al Fabricii de ulei 
„Muntenia", intrăm în secția de îmbute- 
liere a sticlelor. Aici, la mașina „De 
Trăz“ se spală sticlele de un litru. Capa
citatea mașinii : 2 500 sticle pe oră. De 
curiozitate, verificăm și noi starea de 
curățenie a sticlelor, modul lor de sorta
re. Sticle de diferite culori și chiar de 
forme diferite. Unele sticle sînt murda
re. La cîteva din sticle facem un semn, 
iar după circa, 8 minute le așteptăm la 
ieșirea din mașina de spălat. Sînt curate. 
Cu siguranță că cele care au ieșit din 
mașină murdare și a fost necesar să fie 
introduse la spălat a doua oară au fost 
și mai murdare. Dacă și a doua oară ma
șina nu reușește să le dea de capăt ele 
sînt dirijate la spălatul manual. I.C.R.A. 
are detașată în unitate o echipă de mun
citori care le spală manual. „Mașina este 
la nivelul mondial actual. Cu asemenea 
mașini se spală sticlele în toate țările. 
Să notăm doar o reducere a normelor de 
consum la soda calcinată, care intră in 
compoziția apei de spălat". Probabil, și 
la temperatura apei s-a încercat o eco
nomie, ne gîndlm. La ieșirea din mașina 
de spălat un grup de muncitoare fac re
cepția vizuală a sticlelor, care trec prin 
fața unui ecran luminos. O treabă migă
loasă și care cere atenție continuă pe 
toată durata programului. O întoarcere

Ei bine, nu sînt
La 10 februarie a.c. s-a prezentat lă 

redacție Eugen Vasilache, contabil șef la 
C.A.P. Arsura, județul Vaslui, cu un me
moriu de 21 de pagini dactilografiate 
foarte strîns. Sesiza nereguli în cadrul 
unității, abuzuri și ilegalități ale preșe
dintelui cooperativei, Grigore Diaconu, 
care, datorită unor sprijinitori de la 
județ, și-ar ascunde adevărata față și — 
după alte multe șicane — ar pregăti des
tituirea contabilului șef care a îndrăznit 
să se opună arbitrariulul întronat de 
dînsul, adică de 'președintele Grigore 
Diaconu în persoană.
O privire de Ia județ

Marți, 22 februarie. Vaslui, ora 7 și 56 
de minute. Președintele consiliului jude
țean al agriculturii. Ioan Smitd, pare să 
li înțeles despre ce este vorba, încă de 
cînd am pronunțat numele comunei. „Ar
sura ?“ După care interlocutorul se 
oprește. Se scurg așa 58 de secunde dila
tate, rotunde parcă la fel ca acești ochi 
ficși. Apoi auzim, ascultăm și notăm : 
„Nu știu dacă e bine să vă spun cine 
este persoana care v-a scris. A scris și 
la noi. Autorul scrisorilor, acest Vasila
che — dealtfel nu este la post după 
eîte știu — acest om se intitulează o 
persoană care să meargă și să spuie ce 
vrea. Am cercetat. Unele se confirmă, 
dar le punem și pe seama Iui, că n-a 
adus contribuții personale la C.A.P. Cer
cetările arată că reclamă de cînd s-a 
certat cu președintele, că președintele i-a 
dărîmat astă vară un solar. La un con
trol s-a văzut că soția președintelui nu 
prezenta acte complete de vechime. Cine 
trebuia să descopere? Contabilul șef ! 
Bineînțeles că și președintele, dar conta
bilul șef lucrează cu actele astea. El I 
s-a reținut ce primise în plus. Dar, 
atunci s-a supărat președintele. Niște co
pilării ’ Eu așa le-am calificat. Ce mai 
reclamă el ? Da. Cooperativa are produc
ția globală realizată an de an. în ultimii 
ani au și depăsit-o. Datorită acestui lu
cru. comuna a fost premiată. Vasilache 
spunea că, pentru a fi lăudațl, președin
tele C.A.P. și ori mărul ar fi raportat 
cifre umflate. închipuiți-vă ! Dacă poate 
să creadă cineva una ca asta !? Ce mai 
spunea ? S-au găsit, e adevărat, în 1982, 
cu ocazia dezinfectării magaziei, 70 de 
tone de grîu netrecute în nici un act. 
Președintele ar fi putut să-1 vîndă noap-

copilării
tea, dacă era necinstit. Dar el, cînd s-a 
constatat plusul, l-a trimis la stat. Că 70 
de tone nu erau în acte e treaba^ contabi
lului șef și a magazinerului. El dă vina pe 
președinte. Sigur, și noi zicem : bă, nu 
trebuia să fie ; da’ e treaba celor cu ges
tiune. Că a ținut acolo un merceolog 
incorect ! închipuiți-vă, ne oeunăm de 
merceologi’?! N-am găsit afinități ale 
președintelui pentru acest individ^ Că 
președintele are mult acasă ? E un om 
harnic. Și să vă mai spun ceva : e și 
foarte zgîrcit. Am tipat la el. Că a împru
mutat sau a furat motorină ? Dracu știe I 
O fi ! Că s-a plimbat în interes personal, 
s-o fi plimbat, dracu știe, că-i chemăm și 
noi la comandamente pește comandamen
te. Este drept că președintele are o 
fire prea încrezută Dar rezultatele 
cooperativei se datoresc nu conta
bilului șef, ci președintelui. Pe conta
bilul șef nu l-am găsit nici o dată tn 
flăcările muncii. Președintele este aro
gant, e drept, asta-i firea lui, aruncă 
vorbe necontrolate. Dar oamenii țin la 
el și-1 ascultă. A încasat bani de la per
sonalul TESA cînd li s-a dat garanția de 
plan, o dată, de zece ori, dracu știe, dar 
s-a confirmat. în 1981 a strins/o mie și 
eeva de lei. Dar nu Diaconu a strîns 
aitul din dispoziția lui. Președintele a 
recunoscut. Dar nu el a strîns 
banii. Și să știți că au dat de bună voie. 
Nu toți. Vasilache n-a dat. EI făcea parte 
dintr-o gașcă așa de unu singur. Preșe
dintele se bîlbîia cînd l-am întrebat Am 
țipat la el să-i dea înapoi. Pentru nimi
curile astea, eu așa Ie zic, nimicuri, 
l-am chemat aici și l-am criticat. Co
pilării, repet, eu așa le consider pe 
toate, și cu asta am terminat".
Ce spune președintele C.A.P.-uIui

Ajungem, peste cîteva ore. la Arsura, 
împreună cu tovarășul Alee Bujoreanu, 
vicepreședinte al U.J.C.A.P. Vaslui, Gri
gore Diaconu ne spune : „Este adevărat 
că am retinut niște bani de la niște oa
meni, parcă prin 1981, la plata unor drep
turi. Am zis să dea niște bani, să' facem 
o masă. A fost vreme rea și n-am mai 
făcut. Le-am restituit banii.

Am luat 1000 litri de motorină de Ia 
S.M.A. în vara Iui 1982, că. n-aveam la 
C.A.P. Am plătit-o. Astea-s ’ problemele 
esențiale. Restul — tot felul de mărun
taie. Că zic, eă înjur. Dar nuuu înjur !

Da’ ce, mal reclamă altu’ ?
în actele soției mele nu există nici un 

fals. Rude n-am, nu-s eu rudă cu nimeni. 
Economistul de fermă Viorel Șelaru nu 
mi-e rudă și a plecat prin transfer în 
interesul serviciului, fără să lase lucrări 
neterminate. N-am raportat eu fals nimic 
niciodată. Nu există decît un singur car
net de foi de parcurs și stă la contabili
tate, nu mai există alt carnet, cum să 
mai existe ?! Vasilache, ista, pleca fără 
să-mi spună unde se duce. L-am pus ab
sent. N-o vrut să i se rețină zilele. De 
aceea n-o luat retribuția, că nu s-o mai 
trecut pe statele de plată. Mi-i scîrbă !“
Ce arată oamenii

Vasile G. Bedreag, șeful fermei Fun
dătura : „Eu, ca șef de fermă, mă ocup 
și de contractele de carne ale oamenilor 
din Fundătura, din gospodăriile proprii. 
Dăr primarul zice una. președintele 
C.A.P. zice alta. Rîde de noi că facem 
contracte. Anul trecut, satul a dat 22 de 
capete bovine tineret la contracte, anul 
ăsta sînt 5. De primar, acuma vă spun, 
că asta n-am spus niciodată. vorbește 
urît de față cu oamenii, îi zice cîrtițoi, 
are ce are cu el. Pe tovarășul Diaconu 
nu-1 doare că se pierde dintr-al 
C.A.P.-ului. A lăsat, parcă în dușmănie, 
să șe deprecieze 30 de tone de paie. M-a 
țrimis la prășit 5 zile, cu 35-40 de oa
meni, la Complexul de îngrășate a ber- 
becutilor Rîșești, apoi n-a vrut să ne 
plătească. îp iulie am reclamat. Abia tn 
septembrie-octombrie ne-a plătit. Am 
cerut, anul trecut," să se dea și la noi 
reținerea de 20 la sută garanție de pro
ducție pentru 1981. Toate comunele din 
jur o primiseră, numai noi nu. Pînă la 
urmă a dat Ia toată lumea, dar mie nu, 
că așa dăduse dispoziție celor care plă
teau. mi-au dat în ultimele zile ale anu
lui. Mi-a sous în față : „Măi, voi care 
mă reclamați n-aveți dreptul 1“ De mun
cit muncesc cu toată brigada mai mult ca 
alții. Asta ml-e răsplata cînd mă întorc 
acasă la cei cinci cooii. Nu dă sporul de 
vechime legal fermierilor, că nu vrea 
el. Noi fermierii, avem dreptul la o 
indemnizație de 230 de lei lunar. Nu o 
primim că nu vrea el. Dar el ia indem
nizația lui. lună de lună. Mie, de 11 anî 
nu vrea să-mi dea concediu și nici bani 
nu-mi dă pentru el, deși pste un drept 
legal, dar nu vrea dînsul. Ședințele de 
eonsîliu le tine cînd vrea, nu lunar, tn 
consiliu el dirijează, cine nu e de acord 
cu el pățește ca Dumitru Valeriu, casie
rul, și magazinerul Petru Pricop pe care 

î-a dat afară de necaz că au spus ade
vărul despre reținerile acelea ilegale. 
V-am spus cum se poartă cu taine, că-s 
brigadier la Fundătura. Dar la Arsura 
este brigadier Petru Șelaru care este vâr 
cu soția lui Grigore Diaconu. Fostul e- 
conomist Viorel Șelaru este fiul acestuia. 
Ei, la Arsura, președintele dă tot ce tre
buie, aici dă toate îngrășămintele. Pla
nul de producție nu ține seama de di
ferențele de teren, de fertilitate, planul 
e la fel în toate fermele, iar la Arsura 
pămîntul e mult mai bun. Și atunci 
sigur că Petru Șelaru ia premii. în 1978 
a luat 9 000 iar eu nici un leu, după so- 
'cotelile astea aranjate așa Pînă și paz
nicul de la sediul a luat 500 de lei. 
Gabriel Ghercu, inginer șef : „Nu 
pot vorbi în prezența președin
telui Grigore Diaconu. Vă rog să mă în
țelegeți. Sînt de 4 ani aici. Nimeni n-a 
rezistat atît, pînă acum. Eu am rezistat 
că n-am reclamat nimic și nu l-am su
părat pe președinte. De parcul auto eu 
răspund, dar la ARO nu vizez eu foile 
de parcurs, că doar președintele le vi
zează și am țnțeles că acolo nu trebuie 
să mă amestec și nu m-am amestecat. 
De ce nu zic nimic ? Pentru că am copii... 
Mănînc o pîîne dar e amară. într-o adu
nare gdheraîă am cerut si eu să mi se 
aprobe să primesc valoarea normelor re
ținute (20 la sută) In anul anterior. S-a 
aprobat, dar președintele a modificat 
procesul-verbal și nu mi-a dat. în ședin
ță. pe față nu spusese nimic." Toader 
Munteanu, primarul comunei Arsura: 
„Diaconu e nervos și cam pătimaș. Cu 
inginera zootebnistă a greșit că a insul
tat-o. I-am spus că a greșit. Altceva : a 
tăiat niște lemne la banzic. dar a plă
tit la control. Și el șl ceilalți au plătit la 
control. Diaconu cu asta greșește că e 
cam dur și cam pătimaș și oamenii nu 
l-au prea înghițit." Ionel Dumitru, con
tabil șef la C.A.P. (fără decizie încă, 
doar Eugen Vasilache a primit decizie de 
scoatere din această funcție) : ..Eu ajun
sesem translator între contabilul șef și 
președinte, că tovarășul Diaconu nu vor
bea cu Eugen. Se ducea să-i semneze un 
act și se întorcea cu spatele, nu-i semna. 
Mă trimitea Eugen pe mine și mă între
ba președintele de ce nu vine contabilul 
șef. Așa a făcut și cu statele de plată. 
Oamenii au luat, din cauza asta, retribu
ția pe iulie și august abia în septembrie.
O dată zisese să se ducă a doua zi Eugen - 
Ia Huși cu o treabă a cooperativei. S-a 
dus. Dar. în ziua aceea, l-a trecut absent 
In condică, s-a făcut că nu știe unde e. 
Viorel Șelaru a avut numai aprobarea 



Onorată instanță a moralei

a privirii și sticla a trecut mai departe. 
Probabilitatea ca o sticlă să intre la îm
buteliat murdară este mică, dar există. O 
celulă fotoelectrică, montată la capătul 
benzii, care ar scoate automat din circuit 
sticlele necorepunzătoare credem că ar 
rezolva problema. S-ar automatiza în
tregul proces de spălare iar pro
babilitatea că în comerț să pă
trundă sticle mui-dare ar fi exclu
să. II întrebăm pe inginerul șef care este 
gradul de spălare pe care poate să-l asi- 
gure mașina. A avut cineva curiozitatea 
să treacă prin mașină sticle care au con
ținut produse toxice și să vadă starea 
în care ies după procesul de spălare ? 
Nu. Asemenea experiențe nu Se știe să 
se fi făcut. Poate ar fi indicat să se facă 
o asemenea experiență la care să parti
cipe Sanepidul.
Euro, Novisima și alte cîteva

Centrala berii, spirtului, amidonului și 
apelor minerale : Anton Dimitriu, secto
rul de ambalaje : „Avem nevoie de sticle 
colorate, tip Euro sau Novisima. Pentru 
bere în mod obligatoriu pentru că lu
mina ar deteriora calitățile produsului. 
Anumite ape minerale au și ele nevoie 
de această protecție. Cu toate acestea, 
apa minerală se îmbuteliază și în sticle 
albe. Noi. deținem ponderea sticlelor din 
comerț. Manipulăm în fiecare an aproape 
două miliarde sticle. Numai la Fabrica 
de bere Rahova se îmbuteliază 500 000 sti
cle pe zi. Avem 4 mașini de spălat, cu o 
capacitate de 14—16 mii sticle pe oră. De 
curînd a intrat în funcțiune o nouă linie, 
dotata cu o mașină din import. Pentru a 
da linia la capacitatea proiectată, furni
zorul străin a cerut să fie spălate sticle 
noi, din industrie. Probabil, cel care a 
proiectat mașina a gîndit-o pentru a spă
la sticle care pot avea cel mult impu
rități provenite de la același produs".

Câ o curiozitate, nedorită bineînțeles, 
avem ocazia să vedem aici o sticlă care 
a suscitat discuții, mirări, telexuri, șe
dințe. Sticla este fabricată la întreprin
derea de sticlă Tîrnăveni. Este de tip 
Vovisima. adică are aceeași formă ca o 
sticlă de apă minerală, iar pe ea sînt 
scrijelite cuvintele : Lindavet T—15, pro
dus toxic și un cap de mort. Ei bine, 
această sticlă a apărut pe piață plină cu 
apă minerală. Trecută prin cîte mîini ? 
Un cetățean oarecare a dus-o la Alimen
tara. Ea a fost primită, dusă la o fabrică 
de îmbuteliere, umplută, reintrată în co
merț. A parcurs toată filiera fără ca ci
neva s-o observe. Că această sticlă care 
conținea un produs toxic ar fi trebuit să 
aibă o formă care să facă imposibil acest 
drum nici nu intră în discuție. Apariția 
acestei sticle în comerț conținînd un lichid 
comestibil demonstrează, cu toată inscrip
ția aplicată pe ea. că o sticlă murdară sau 
în care a fost un produs toxic are șanse 
mari să ajungă pe mesele, noastre, că pro
cesul de recuperare, spălare și îmbutelie
re este insuficient controlat, că portițe 
prin care se strecoară neglijența sînt încă 
nepermis de multe.

OPREA GEORGESCU g

Apartamente
cu geometrie variabilă

Una e Să-ți cumperi un costum de hai
ne și alta să-ți iei o cașă. în prima ipos
tază, probele se desfășoară în prezența 
vînzătorului iar ajustările ce se impun 
intră pe mîna retușerului și clientul 
pleacă mulțumit ori renunță schimbînd 
magazinul, dacă nu pbate fi convins că 
este cel mai bine om îmbrăcat din oraș. 
Cu casele totul ■ se petrece altfel. Mai 
întîi contactezi, avind o..viziune generală 
asupra apartamentului pe care-1 vei locui 
și numai dacă ești cît de cît priceput 
pe hîrtie în dimensiuni reale, în spații 
reușești să transformi planurile așternute 
și volume. Proba unui apartament nu are 
nimic comun cu cea a unui costum de 
haine. Tocmai de ^ceea am ales aceste 
exemple, pentru ă scoate în evidență 
ingeniozitatea (sau spiritul de prevedere) 
al cetățeanului Mihai Chirițescu care, 
după ce a intrat în posesia -apartamen
tului său din Bd. Păcii nr. 170 A, se. 
B, et. 9, bl. H s-a apucat să-l măsoare, 
procedînd ca și cum și-ar fi cumpărat 
nu o casă ci un costum de haine, riscînd, 
astfel, o mare surpriză : spațiul respectiv 
era eu 3 metri pătrați mai mic ! îl strîn- 
gea, cum s-ar spune, pe la subțiori... 
Drept urmare și întrucît era vorba de 
două camere plus dependințele aferente, 
cei 3 mp ia minus căpătînd alte dimen
siuni, el s-a adresat „vînzătorului", adică 
I.C.V.L.-ului București, care — prin 
adresa nr. 5296 din 21 iunie 1980 ii face 
cunoscut că proeedîndu-se la „măsură
tori directe" s-a constatat o diferență, în 
minus, de 0,33 mp, provenită din execu
tarea unor pereți despărțitori din BCA 
— fîșii de grosime mai mare decît în 
proiect (15 cm în loc de 12,5 cm). Nere- 
nunțînd Ia propriile sale măsurători, to
varășul Mihai Chirițescu continuă să =e 
plîngă, drept care se procedează la noi 
investigații soldate cu o nouă adresă din 
partea Centralei construcții montaj Bucu
rești, sub nr. 1094 efin 2 iunie 1981, în 
care se afirmă că „în urma măsurătorilor 
efectuate de delegații CCMB" s-a consta
tat „o diferență în minus de 1 mp su
prafață utilă, din care 0,75 mp suprafață 
locuibilă. „Cauzele? Cea a fîșiilor deja 
citate dar și a „îngroșării tencuielii de 
către executanți". I se anunță proprieța-, 
rului că s-a decis restituirea „de către 
I.C.V.L. a. contravalorii sumei corespun
zătoare".

Dar nici cu această soluție tovarășul 
Chirițescu nu se declară de acord și se 
plînge în continuare obținînd un nou con
trol ; „la fața locului", și o nouă adresă, 
a Direcției generale pentru dezvoltarea 
construcțiilor do locuințe sociale cultu
rale și administrație locală, cu nr. 1614 
din 9 septembrie 1981, din care află că 
„După recalcularea suprafețelor comisia 
a constatat că apartamentul are o supra
față utilă mai mică eu 1,53 mp față de 

suprafața specificată în fișa tehnică a 
contractului de vînzare-cumpărare" și că 
„așa cum vi s-a comunicat de către 
I.C.V.L. și pentru care vi s-a achitat di
ferența respectivă".

Avind în vedere ritmul „recalculărilor 
la fața locului" ar fi de așteptat ca să 
so ajungă la concluzia, unanimă că, in
tr-adevăr, apartamentul tovarășului Chiri
țescu Mihai este cu 3 mp mai mic. Dar 
omul nu a mai avut răbdare și nici nervi. 
S-a adresat redacției. La rîndul nostru 
ne-am adresat celor în drept, de la 
C.P.M.B. unde am fost primiți cu solicitu
dine, mai ales că situația apartamentului 
din Bd. Păcii era bine cunoscută acestui 
for. Ni s-au dat explicații. Ni s-au pre
zentat acte. Unul dintre ele era o notă 
care informa conducerea C.P.M.B. despre 
măsurătorile efectuate. Dar acestea se 
opreau la varianța : 1 mp mai puțin. Nu 
1,53 mp. Proprietarul urma să primească 
1 756 lei ca diferență pentru decalajul de 
confort pe care-1 sesizase. Numai că 
această sumă a fost virală spre titularul 
ei de-abia la 11 martie 1983 (?!), adică 
după intervențiile revistei și demersurile 
proprietarului. De reținut că la 9 septem
brie 1981 tovarășul Chirițescu Mihai fu
sese înștiințat că... și-a primit diferența, 
respectivă.

Sîntem de părere că, în acest caz, au 
fost nesocotite mai multe principii a că
ror ignorare nu poate duce decît la de
teriorarea unor raporturi între unele ins
tituții publice și cetățeni. Astfel, chiar 
cînd Î.C.V.L.-U1 este acela care încheie, 
prin cel care-1 reprezintă, un contract, 
el se leagă, la fel ca oricare dintre noi.

A dispărut
lin lear

Cine a trecut în aceste zile de început 
de primăvară prin Parcul Herăstrău, pe 
lîngă locul de joacă pentru copii, vizavi 
de prima șosea a Bucureștiului, a putut să 
asiste la un spectacol puțin obișnuit. A- 
vionul bimotor al Companiei TAROM, 
scos la „pensie" cu ani buni în urmă, 
după ce își încheiase în chip strălucit ca
riera zburînd milioane și milioane de ki
lometri pe meridianele de azur ale lumii 
și care, așa bătrîn cum era, izbutea încă 
să satisfacă curiozitatea^ unor întregi ge
nerații de fetițe și băieți care puteau 
aici vedea îndeaproape și chiar pipăi un 
avion adevărat, și-a sfîrșit definitiv exis
tența...

L-au privit îndelung și cu nostalgie 
puștii ce-1 admiraseră pînă mai ieri, 
Zăcea căzut pe-o aripă, cu roata din 

dacă nu și mai mult, la respectarea clau
zelor. Un metru sau 3 metri pătrați in 
minus într-un apartament înseamnă toc- 
mai o ignorare a unor condiții date, În
scrise și acceptate. Ceea ce omul a plă
tit, trebuie să primească ! Faptul că 
zidurile interioare au ajuns cu 7 ori 12 
cm mai groase poate constitui o explicație 
dar nu o scuză pe care beneficiarul s-o 
accepte în mod obligatoriu. Același 
„amănunt" ar trebui, dimpotrivă, să con
stituie un obiect de analiză a. muncii ce
lor de la Întreprinderea de prefabricate, 
a grupurilor care execută lucrări de 
finisaj (vezi alt motiv invocat : tencti- 
ielile I) și nu un subiect de șicanate a 
proprietarului. Ca să nu mai spunem că 
dezinformarea, indiferent de nivelul la 
care se produce, nu poate fi decît o ru
gină a oricărei munci de. calitate. Din 
cazul expus a reieșit cu claritate că in
formațiile reale nu au ajuns la forurile 
de conducere ale C.P.M.B.-ului în starea 
lor pură... Cît despre faptul, insinuat și 
insinuant, precum că tovarășul Chirițescu 
Mihai dorește, nici mai mult nici mai 
puțin, un alt apartament și într-un alt 
cartier, nu credem că poate fi acceptat 
atîta vreme cît omul nu a primit ceea 
ce a contractat și plătit. Și pentru a 
completa cele afirmate, să mai adăugăm 
că, la același bloc H, de pe bd. Păcii nr. 
170 A, dat în folosință în 1980, au ră
mas lucrări neefectuate în valoare de 
cea. 1 milion de lei, situație cunoscută 
tovarășilor de la Grupul de șantiere nr. 
7, care a preluat sarcinile grupului nr. 
6 desființat. Dar fără a le rezolva.

EMANUEL VALERIU g.

stînga dezumflată, ca un Icar înfrînt de 
furtună, și cîțiva meșteri mari îl dezmem
brau de zor, parcă nepărîndu-le rău de 
tabla-i argintie de aluminiu și de elicele 
lui maronii ce străbătuseră cîhdva, vuind 
văzduhul...

într-o singură noapte pasărea metalică 
a dispărut apoi cu destăvîrșire, spre pă
rerea de rău. sinceră, a tuturor acelora, 
mai tineri sau mai vîrstnici, care se obiș
nuiseră cu prezența lui instructivă' în a- 
cest spațiu al Capitalei.

De la Direcția Domeniului Public, tele
fonic, ne-a sosit spre confirmare vestea. 
Epava avionului din Parcul Herăstrău a 
fost dată la retopit...

Oare, de ce ?
Copiii trec si acum prin parc, sUingin- 

du-și tații sau mămicuțele de mîna, și-l 
caută zadarnic. Ei pleacă anevoie mai de
parte, purtind cu ei, în inimi și în su
flete, o mare și nestîmpărată nostalgie. Și 
iar vor trebui să se mulțumească doar cu 
minusculele și nedefinitele semne care 
atrag privirile spre bolta albastră.

MIHAI MERIȘANU «î

președintelui pentru transfer în interesul 
serviciului, dar nu - i-a putut opri nimeni 
deși a lăsat lucrări Determinate, evidența 
fermei lui nepusă la punct și alte lucrări 
nefăcute deși răspundea de ele prin de
cizie. în legătură cu tovarășul inginer 
șef iată adevărul. Eu am scris procesul- 
verbal al adunării generale în cure i s-au 
aprobat, la 15 august 1981, normele re
ținute în 1980. Ceruse încadrarea unui 
tehnician și acele norme pentru dînsul. 
Eu a m scris după votul referitor la nor
me -«Adunarea este de acord». Uitați-vă, 
aici. Și am adăugat tot eu, pentru că 
m-â pUS tovarășul Diaconu, să fie același 
scris, am adăugat după punct, se vede, 
cuvintele -cu prima propunere, fără atri
buirea de norme». Cuvintele acestea sini 
acum subliniate eu roșu. Cît despre darea 
de seamă pe 1980, nu știu unde este, nu 
se mai găseste".

Ce arata actele
• în carnetul de muncă ăl Elenei Dia

conu — soția lui Grigore Diaconu — e- 
conomistă de fermă, devenită contabil 
principal de la înlocuirea lui Eugen Va- 
silache — este scrisă cu altă cerneală 
precizarea că venea prin transfer în in
teresul serviciului din funcția de educa
toare, la 28 februarie 1972, după mențiu
nea de încetare a activității la școală. în
scrierea încadrării la C.A.P. s-a făcut în 
1978 cînd, devenit contabil șef Eugen Va- 
silache precizează : „am găsit toate car
netele de muncă necompletate, iar evi
dența contabilă inexistentă ca atare,, ca 
evidență contabilă". • Ionel Dumitru 
nici nu vrea și nici nu poate să ascundă, 
cu actele pe masă, că formații întregi 
n-au foi de pontai pentru că nu se în
tocmesc, iar evidenta muncii se ține după 
ochi și după memoria, uneori afectivă — 
nu a șefilor de echipă — și fără ca oa
menii să vadă și să semneze pontarea 
zilnică a activității lor, cum este obliga
toriu. • Condica de prezență ilustrează 
în parte „războiul" lui Grigora Diaconii 
eu contabilul șef. Absențele soției preșe
dintelui nu trebuiau văzute, o învoia el 
adesea, dar rețineri trebuia să-și facă 
Eugen Vasilache numai lui. • „Deconta
rea" activității zilelor de deplasare a 
prezentat-o președintelui, dar acesta ne-a 
spus că a uitat acele hîrtii în mașină și 
au dispărut. „Ce-mi trebuiau mie ?!“ s 
conchis el părintește. Așa se face că 
Eugen Vasilache, din iunie 1932 pînă 
acum, a luat retribuția numai pe o lună, 
tn decembrie. • Merceologul Nicolae 

Vîrlan — scos din funcție abia în decem
brie 1982, la insistențele județului, după 
ce ani de zile, Grigore Diaconu nu luase- 
în seamă sustragerile de materiale pe 
care le comitea N.V. și le constata con
tabilitatea — merceologul deci, într-o 
notă explicativă, declara la 4 februarie 
1982 : „Arăt căci (respectăm ortografia 
textului, a cărui copie la indigo se află 
la redacție n.n.) o căldare aliiata tov. 
președinte și pusă la fîntînă unde erau 
mai mulți oameni și a mai luat o șubă 
scurtă blănită și două perechi de cizme. 
O scurtă blănită si trei saci iută am 
luat eu (...) Mai adaog că (...) cizme e- 
lectroizolante 4 perechi, scurte blănite 3 
bucăți și perechi de cizme pîslă una pe
reche nu dau seama ce am făcut cu ele." 
• Am văzut că darea de seamă pe 1980 
nu mai există la C A.P. Eugen Vasilache 
nu știe nici el unde a ajuns, dar are ex
periența unor dulapuri deschise în lipsa 
lui și precizează că acea dare de seamă 
ar fi stînjenitoare pentru Grigore Diaco
nii. Pentru că președintele a raportat că 
s-a îndeplinit planul la producția globală 
și a împărțit cu primarul laudele de ri
goare, dar că realitatea e pita și era scrisă 
în darea de seamă : „planul unității la 
producția globală a fost de 19 066 000 lei, 
din care s-a realizat (pag. 30 din darea 
de seamă) doar 15 206 000 lei; la grîu 
s-au realizat 2 467 kilograme la hectar mj’ 
loc de 3 200 kilograme planificat ; la 
floarea-soarelui 1 270 în loc de 2 000 kg 
la hectar". Eugen Vasilache ne mai spune 
că președintele s-a supărat că n-a vrut eu 
nici un chip să facă din 5 un simplu 9 în 
milioanele realizărilor. La D.G.A.I.A. 
Vaslui, directorul adjunct, Toader Popes
cu a avut amabilitatea să-1 cheme în bi
rou la dînsul cu actele pe Constantin A- 
dam, contabil la direcție, om în vîrștă, cu 
părul alb. Care ne arată scris negru pe alb 
și ne dictează producția globală a C.A.P. 
Arsura pe 1980 ; „plan — 19 066 000 lei ; 
realizat — 15 206 000 lei". Dacă poate șă 
creadă cineva, cum se exprima o cunoș
tință de-a noastră !?! Actele stau mărtu
rie. • Eugen Vasilache ne-a arătat do
cumente refăcute de Grigore Diaconu ca 
să nu se observe cum a folosit mașina 
unității în anumite ocazii. Cîteva foi de 
parcurs păstrate de Eugen Vasilache 
erau foarte căutate de Grigore Diaconu 
care „mi-a spus că dacă i le dau îmi dă 
retribuția pe lunile pe care n-a vrut să 
mi-o dea". Iată ce arată aceste documen
te. Este carnetul de foi de parcurs din 
1982. Mai multe foi folosite și completate 
de șofer au mențiunea președintelui că 

s-a circulat cu aceeași foaie de parcurs 
mai multe zile. Nici una nu e comple
tată corect cu kilometri parcurși, cu 
consum și nu poartă viza inginerului șef 
care ar fi trebuit să le vizeze. 
Două foi de parcurs poartă nr. 70. La ro
tor: data 15 iulie. Pe foaia ruptă de .aici, 
data este 10 iulie și precizarea lui Grigore 
Diaconu : „Circulat cu foaia din 10 iulie 
1982 și în zilele de 11-12-13 iulie, 1982". A 
doua foaie cu nr. 70, care se vede că este 
ruptă din altă parte, are data de 15 iulie 
și mențiunea președintelui : „Am circu
lat cu foaia 70 din 15 iulie în zilele de 
15-16-17 iulie 1982". Foaia de parcurs nr. 
71, din 18 iulie 1932, nu este ruptă de 
aici, deși are data de pe cotor. Dacă 
încerci s-o așezi de unde se cheamă 
că a fost ruptă, ruptura nu corespunde, 
lucrul e vizibil și pe elementele grafice 
ale formularului tipărit și foaia iese din 
carnet cu mai mult de 5 milimetri. Aces
tea sînt probe certe că există un carnet- 
fantomă de foi de parcurs de care s-a 
servit Grigore Diaconu. Păstrăm la re
dacție copiile xeroxate ale acestor docu
mente • în procesul-verbal încheit la 10 
iunie 1982. cu ocazia unei revizii, de 
către inspectorul principal Vasile Tără- 
boanță de la B.A.I.A. Huși citim că șe
dințele de consiliu de conducere nu se 
țineau „lunar și -ori de cîte ori este ne
voie" ci foarte rar : în 1980 s-au ținut 7 ; 
în 1981 doar 4, iar în 1982 numai două, 
la 16 ianuarie și 11 martie. Menționăm 
că pînă la sfîrștul anului s-au mai țiriuț 
vreo 3. Ultima pe care o găsim consem
nată, din acest an, are data de 11 februa
rie 1983. Procesul verbal arată scurt că se 
hotărăște înlocuirea lui Eugen Vasilache, 
conform celor discutate în ajun, la 10 
februarie 1883 — data audienței lui la 
redacție — în adunarea generală. Proce
sul-verbal mai spune că magazinerul 
Petru Pricop va fi schimbat, „pentru 
unele nereguli", și că, „deasemenea se 
propune și se aprobă înlocuirea tov. Du
mitru Valeriu, casier." Fără nici o preci
zare. A argumentat cineva, a fost vreo 
nedumerire ? Nu scrie nimic. Precizăm 
că aceste două schimbări n-au fost ho- 
tărite de adunare generală, cum a ținut 
să ne spună chiar primarul, și că nu 
s-au luat nici măcar note explicative 
celor în cauză, iar la ședința consiliului 
n-au fost chemați. Consiliul a votat ce a 
Vrut președintele, ea întotdeauna. Un 
consiliu care se numea, de fapt Grigore 
Diaconu !! Am selectat doar o parte din 
nereguli.

DORIN GHERGHINESCU ®

Milionul turat
Paguba la care ne referim este reală, 

în al doilea rind, cel care a sâvîrșit 
laptele n-"a trăit izolat, pe o insulă 
pustie, ci a îndeplinit aproape 11 ani 
funcția de șef al Depozitului nr. 7 „Ga- 

. lanterie-mercerie" din cadrul I.C.B.TiL 
Craiova. Au existat deci colaboratori 
apropiați, ca in orice unitate comercială: 
de un asemenea tip, șubal tenii, șefi, 
controlori, familie etc.

Atunci, cum a putut Mihai Dumitru să 
provoace avutului obștesc o paguau de 
936 340 iei ?!

Din declarațiile personalului muncitor 
de la depozit rezultă clar că șeful 
unității, Mihai Dumitru, încălca grosolan, 
de multă vreme, normele legale, vîuzind 
ilegal, direct din depozit, cantități însem- 

' nate de mărfuri, a căror contravaloare 
și-o însușea personal (?!). Oare dihtrei 
toți cei care au avut cunoștință despre 
astfel de practici infracționiste, aducă
toare de mari pagube, nu și-a pus nimeni 
întrebarea „Dar noi, de ce tolerăm “? 
Doar Alexandru Corici și Petre Mitrache 
precizează în declarațiile lor că i-ar fi 
atras atenția șefului de depozit că nu 
este corect să plece cu mărfuri acasă.' 
Atît și nimic altceva !

Cercetările au mai stabilit că. în pe
rioada în care a îndeplinit funcția de 
șef al depozitului respectiv, Mihai Du
mitru pe lingă faptul că cheltuia sume 
mari de bani pe băutură și chefuri, orga
nizate cu rude și cunoscuți, a realizat, 
la domiciliu bunuri imobile care depă
șesc posibilitățile legale de cîștig : casă 
cu etaj și scară interioară, compusă din 
6 camere, două holuri, terasă, mobilă,' 
covoare, bijuterii etc.

„Nici organele de revizie, respectiv 
revizorii de gestiune Ion Boldea, Constan
tin Tenea și Ioan Logofățu — se con
semnează în referatul de terminare a 

‘ urmăririi penale — nu și-au îndeplinit în 
mod corespunzător atribuțiile de serviciu 
în timpul inventarierilor ce le-au efec
tuat în anii 1979, 1930 și 1931.

Să mai adăugăm celor relatate mai 
sus, lipsa de răspundere a factorilor de 
conducere de la I.C.R.T.I. Craiova, față 
de cele petrecute la Depozitul nr. 7 și 
avem tabloul complet al cauzelor și îm
prejurărilor care explică acum paguba 
de aproape un milion lei.

MIHA! GROZAVII a



Flacăra la dispoziția dumneavoastră

■ O propunere demnă de a 
fl luată în seamă este făcută de / 
Teodor Condoroș (comuna Țin
ea, județul Bihor). El scrie că 
mai eu seamă pentru tineri, dar 
nu numai pentru tineri, fireș
te, ar fi cît se poate de instruc
tiv și de binevenit un serial 
T.V. cu și despre viața și acti
vitatea marelui nostru poet Mi
hai Eminescu. Propunere de 
bun augur, avînd în Vedere că 
se împlinesc 100 de ani de la 
apariția celebrului poem „Lu
ceafărul". Nu e nici un secret j 
să spunem că nu sîntem prea 
bogați în astfel de pelicule.

■ Ion Bălănoiu din Bucu- . 
rești, bd. I. B. Tito nr. 57 A, a- 
rată că la intersecția bulevar- i 
delor Leontin Sălăjan cu I. B. ■ 
■tito, traficul auto și de tram
vaie este deosebit de intens. A- 
proape toți cetățenii care locu- i 
iese în dreapta intersecției le
gal marcate trec direct peste 
bulevard, cu tot riscul. în a- 
propierea stației de metrou 
L. Sălăjan ar fi util să se facă 
o trecere organizată, cu marca
je. Pe toată lungimea bulevar
dului s-a pus gard cu rame de 
sîrmă între sensuri, dar la gura 
stației de metrou amintite ra
mele sînt rupte și doborîțe.

■ Domiciliul stabil al lui 
Constantin Țeica este în comu
na Siliștea-Crucii. județul Olt, 
de tinde ne expediază o misivă 
pentru a ne semnala că Direc
ția de poștă și telecomunicații j 
Dolj îi eliberase două adeve- '

Scrisoare necomentatâ
■">1^ rent. Și mai trist a fost modul 

’ \ jignitor în care ofieianții de la

rințe în aceeași zi, dar 
conținut contrariant, cel 
în prima se menționează 
crat la unitatea noastră 
gent poștal", iar în cea
doua se stipulează : ,
respectivă nu constituie

cu un 
puțin, 
„a lu- 
ca a- 

de-a

drare cu contract de 
Cum stau lucrurile ?

■ Un colectiv de 30 
dactice de la școlile

„funcția 
■ înca- 
muncă“.

cadre di- 
generale

din Bolintinu-Vale, Malu-Spart,
Crevedia Mică, Crevedia 
Vinătorii Mari, Izvorul, 
reni, Zădăriciu solicită

Mare, 
Ogre- 
regle-

mentarea cursei auto pe ruta 
București — Petrești, care plea
că din autogara Militări la ore
le 11,30. După felul cum circu
lă buclucașul autobuz, abonați! 
sînt puși adesea în imposibili
tatea de a ajunge în timp la 
locurile lor de muncă.

■ Numitul Petru Chirodean 
din Oradea, str. 1 Mai, bloc 15, 
apartament 13, a cumpărat de 
la unitatea nr. 6 I.C.S.M. Me- 
tâlo-chimice o bicicletă „Sput
nik". La scurtă vreme cadrul 
bicicletei s-a rupt, pur și slm- 

. piu. întrucît era în garanție, o 
duce la Cooperativa „Presta
rea". 60 de zile de tergiversări. 
Omul ia bicicleta în spinare și 
o duce la magazinul nr. 6 de 
unde o cumpărase, pentru a-i 
fi schimbată, întrucît unitatea 
orădeană n-avea cadrul solici- 
tat. Șeful magazinului pretex
tează, fără temei, că bicicleta 

•- „nu are aspect comercial" ! 
Nu-1 mai purtați pe om cu pre
șul și schimbați-1 bicicleta.

■ Radu Cocea din Capitală 
ne semnalează că aproape toa- 

•—te .magazinele cu piese auto 
pentru Dacia 1 300 sînt masate 

•—în zonele Băneasa, Colentina, 
Pantelimon, Ștefan cel Mare. Ce 
rău *v-au făcut automobiliștii
din celelalte zone ale 
reștiului î

■ Din satul Smida.

Bucu-

comuna

, Subsemnatul ȘTEFAN DOBAY, domiciliat în Tg. Mureș,' str. 
V. Babeș nr. 14, fost jucător de fotbal Ta F.C. RIPENSIA, supun 
cunoștinței dv. următoarele :

In revista „Flacăra" Nr. 47 din 26 noiembrie 1982 a apărut 
. o plingerc împotriva lui Âristide Buhoiu, formulată de . cîțiva 

dintre mării jucători ai Clubului RIPENȘIA, în nufnele cărora 
semnează Silviii BINDEA. în această plîngere se arată printre 

. altele : ,
...„Era în toamna anului 1975 cînd Aristide Buhoiu, aflîridu-se 

la Timișoara, a luat legătura cu cîțiva foști internaționali ăi 
legendarului club Ripensia, în scopul de a aduna material pen
tru elaborarea unei cărți... Au fost organizate „mese rotunde" 
la restaurantul „Palace", la locuința lui Silviu Bindea șl în 
camera ocupată de A. Buhoiu la hotelul „Continental" „în 
afara numărului mare de fotografii puse la dispoziția viitorului 
autor al cărții „Șut ... gol" ! (acesta era titlul propus pentru lu- 
csare)... i s-a mai împrumutat lui A. Buhoiu numeroase ziare 
din perioada respectivă..." — „Nu ne interesează cauzele pentru 
care „Șut ... gol !“ nu a fost tipărită sau nici măcar înregistrată 
la vreo editură (sau poate nici schițată) pînă în prezent, vrem 
doar să reintrăm cît mai repede în posesia materialului care ne 
aparține".

în anul 1979, în Editura „Sport-Turism" din București a 
apărut lucrarea mea intitulată „Șut... Goool !“

Pentru păstrarea neștirbită a demnității și onoare! noastre, 
a: colaboratoarei mele la această lucrare, tovarășa avocat Ileana 
DAtțEÂ din București, și a mea, vă rog respectuos să publicați 
prezentele rînduri.

In sprijinul corectitudinii noastre redau cîteva extrase din 
revista Flacăra Nr. 12 (980) din 16 martie 1974, pagina 32, co
loana a 2-a, — citez —: „Sînt Dobay Ștefan... în anul 1972 am 
făcut o ofertă Editurii Dacia din Cluj prin . care propuneam 
spre editare memoriile privind activitatea mea compețițională. 
In luna iulie 1972, directorul Căprartu mi-a răspuns ță. Editura 
Dacia este în măsură să tipărească lucrarea în limba română și 
maghiară, lucrare pe care am depus-o în două volume totali- 
zînd 700 de pagini, la începutul lunii martie 1973. Lâ începutul 
lunii decembrie 1973 Editură Dacia îmi trimite contractul de 
editare pe care l-am semnat și restituit. La 21 deceinbrie 1973, 
cu adresa Nr. 3201 Editura Dacia pe motiv de lipsă de profil 
a reziliat, contractul. Prin aceeași adresă ne-a îndrumat la 
Editura Stadion. La 14 februarie 1974 colaboratoarea mea a 
depus lucrarea la Editura Stadion, unde a fost înregistrată 

. sub Nr. 209/14.11.1974".
Din cele de mai sus rezultă, fără putință de contestare, că 

tratativele pentru lucrarea mea „Șut... Goool !“ au început în 
1972; că ea a fost înregistrată la „Dacia" din Cluj în 1973 si 
că deci ea era deja g^ta redactată eu trei ani mai înainte 
de 1975, an în care Aristide Buhoiu a propus jucătorilor de la 
Ripensia ca să facă domnia-sa o lucrare numită „Șut... gol !“, 
denumire care era titlul lucrării mele, ce a stat la edituri timp 
de șapte ani pînă să vadă lumina tiparului.

ștefan Dobay

» Beliș, județul Cluj, ne scrie 
Petru Toader: Elevii din clase- 

- le V—VIII din satele apropia- 
_ je sînt nevoiți să străbată zil

nic 18—20 km pe jos, la școala 
din reședința de comună. Zona 

•— este cu pădure deasă șî deci 
periculoasă. Ce-ar fi să se gîn- 
dească cei îndrituiți la înființa
rea unui internat în centrul de 
comună ? ! Credem că Inspecto
ratul județean școlar Cluj nu 
are nimic împotrivă.

■ în legătură cu scrisoarea 
* «dresată revistei de către Ioana 

Pelin, care sesizase unele as
pecte ale circulației autobuze
lor liniei 142 cît și comporta
mentul unor șoferi de pe linie, 
nl se comunică: Au fost luate 
măsurile: înlocuirea șefilor de 
linie la ambele schimburi ; 
schimbarea unor șoferi de linie; 
atenționarea verbală a șoferilor 
Nicolae Tudor și Vulcan Andrei 
(I.T.B. București, Exploatarea 
transport autobuze)

■ Un răspuns favorabil pen
tru Elena Dulamă trimis de 
Consiliul popular al municipiu
lui Drobeta-Tr. Severin: S-a 

> discutat cu conducerea corpului 
de pază militarizată și s-a sta
bilit ca tovarășa E.D. să lucre
ze numai într-o tură, pentru a 
avea posibilitatea să se pregă
tească și să frecventeze cursu
rile liceale cu regularitate.

■ La verificarea făcută la 
I.C.I., grupul de șantiere nr. 6 
Arad, s-a constatat că afirma
țiile dv. corespund realității și 
că sînteți îndreptățită la o re
tribuție de 2120 lei, corespun
zătoare clasei 15/bază. (Este răs
punsul așteptat de Brănișcan

Georgdta Doina din Arad și ex
pediat prompt revistei de către 
Direcția pentru probleme de 
muncă și ocrotiri sociale a ju- 
județului Arad.)

■ în data de 14 februarie m-am 
adresat unui meșter de la cea
sornicăria de care aparțin (Co
operativa artă și precizie, cen
trul nr. 74 din str. Făinari), 
pentru a-mi repara un ceas de 
mină. Mi-a răspuns că nu mai 
are boniere (deși avea, se gă
seau pe masă). Am revenit în- 
țr-b zi cînd un cetățean supărat 
reproșa cuiva, meșterul nu era 
acolo, că a fost amînat cîteva 
luni cu depanarea unui ceas și 
tot defect l-a primit (cetățeanul 
se numește Pețrescu Ion și locu
iește pe Intrarea Teiul Doam
nei, bl. 19). Nu l-am lăsat nici 
atunci, deoarece omul care îi 
ținea locul nu primea comenzi. 
Am venit din nou pe 13 martie 
și am lăsat ceasul, primind bo
nul nr. 1190, pe care era men
ționată data eliberării : 19 mar
tie. Pe 21 martie l-am găsit ne
reparat, iar meșterul se arăta 
neputincios. (Popa Ileana, bd. 
Muncii 222, București)

■ Silvia Molodoi lucrează la 
Fabrica de confecții din Bacău, 
secția Roman. A fost căsătorită 
și are trei copii. Nu faptul că 
fostul soț nu plătește cu regula
ritate pensia alimentară reclamă 
Silvia Molodoi, ci vrea să fie 
trecută alocația pentru copii pe 
numele său, întrucît posedă o a- 
deverlnță de la locul de muncă 
al fostului soț, în care se pre
cizează că acesta nu ridică alo
cația legală pentru copii!

■ La sesizarea numitului Ion 
Zarafin, om al muncii la Tri- 
codava din București, Ministe
rul Industriei Ușoare ne răspun
de 4 S-au confirmat cele men
ționate de petiționar. S-au luat 
următoarele măsuri: șeful ser
viciului personal-învățămînt a 
fost sancționat cu mustrare; 
delegatul centralei care a avut 
mandat să verifice cele recla
mate de petiționar a fost sanc
ționat cu retragerea unei grada
ții pe timp de 1 lună. S-a sta
bilit, de asemenea, organizarea 
unui concurs pe data de 23 mar
tie 1983, pentru ocuparea postu
lui de maistru în condiții legale.

18 Gheorghe Micalcean din 
strada Prunului nr. 14, Arad, a 
avut copilul grav bolnav. A 
bătut drumul spre farmaciile 
din Piața Avram îancu, Gara 
electrică, Gara C.F.R., din Gh. 
Dimitrov, farmacia de lingă 
„Ferometal" etc. Farmaciile a- 
rădene ori aveau „liber de voie", 
ori nu aveau medicamentele 
solicitate. Le-a găsit, în schimb, 
la 10 km, în comuna Vladimi- 
reșcu. A fost surprins plăcut

găsind aici un personal servind 
exemplar.

■ Sîntem un grup de cetățeni 
din Valea Pojarului, comuna 
Bustuchin, județul Gorj, și ne 
adresăm dumneavoastră în pro
blema: De mai bine de o ju
mătate de an la brutăria comu
nei noastre se produce pîine de 
slabă calitate. Ba, mai mult, în 
pîine se pot întilni tot felul de 
resturi străine, datorită faptului 
că lucrătorii de-aici nu cern 
făina și nu se preocupă de i- 
gieha interioară a brutăriei.

■ Mi-am agonisit cu greu bă
nuții și mi-am cumpărat o blană 
„Alain Delon", tip Orăștie, pe 
care am dus-o la strîmtat la a- 
telierul lui Tudorean Vălean, în 
strada Rangheț nr. 1, Timișoara, 
ne scrie Cancel Zaharia din Ti-

cele două unități amintite li 
s-au adresat pensionarilor.

■ Cine-i expediază (firește, 
contra cost) o muzicuță Iui 
Gheorghe I. Lucian din satul 
Potocel, comuna Ludești, jude
țul Dîmbovița?! El visează în
truna un astfel de Instru
ment muzical. îi mulțumește și 
aceluia căruia-i sugerează de 
unde o poate procura. Să-1 a- 
jutăm pe Gheorghlță Lucian.

■ La data de 13 decembrie 
1982, strada Propășirii din secto
rul 1 al Capitalei, mai bine-zis, 
artera de legătură dintre bu
levardul Laminorul și șoseaua 
Chitilei, a fost arată. DfUmul 
rutier a devenit astfel impracti
cabil. Mijloacele de transport 
întîmpină reale greutăți în zonă. 
(Cu stimă, semnează Nenoiu Ni
colae și Nenoiu Vasile)

■ Am încercat să-mi schimb 
numele. Nici un organ căruia 
m-am adresat nu mi-a dat o 
lămurire legală. Conform decre
tului nr. 975/1968 cu privire la 
nume, cererea de schimbare a 
numelui esțe scutită de publi
care. Și totuși, ce să fac? (F. 
Dănuț, Pașcani, str. M. Kogăl- 
niceanu bl. Al, ap. 12.)

■ Din partea Complexului 
muzeistic Iași primim: Muzeo
grafi și restauratori, precum și 
un grup de muncitori din cadrul 
Complexului muzeistic Iași, au 
muncit ■ zi-lumină la realizarea 
unei expoziții muzeale perma
nente, deschisă în cadrul celei 
de-a 5-a ediții a „Săptăminii 
muzeale ieșene". (Ion Arhip, 
Eugenia Ursescu, Maria-Humi- 
nic Teclean, C. Iconomu/ M. 
lacob și alți 15 semnatari ieșeni.)

■ Măguran Valeria locuiește 
în comuna Gurahonț, județul 
Arad. A rămas cu doi copii în 
urma unui eveniment nenorocit. 
Soțul s-a electrocutat mortal. A 
făcut femeia toate formele către 
Consiliul popular Gurahonț unde 
regretatul ei soț a lucrat ca- 
zugrav, pentru obținerea unui 
ajutor social pentru copii, dar 
tovarășii de Ia consiliu o poartă 
cu vorba și cu promisiunile.

■ Tot pe drumuri și tot ne
fondat este purtată Ciută Geor- 
geta din București, pentru eli
berarea ■ unei adeverințe din ar
hivele Consiliului popular Slo
bozia, adeverință necesară la 
întocmirea dosarului de pensie. 
Nici datele din adeverința eli
berată de Consiliul popular al 
cofriunei Axintele nu corespund 
cu cartea de muncă. Uite-așa, 
biata femeie bate drumurile de 
la București, Axintele. Slobozia 
șl retur. Fără nici uri rezultat, 
la urma urmei. Nu mai puneți
oamenii 
ți-vă și

pe drumuri și gîndi- 
la pârul lor alb.

ni ișoara, strada Bran nr. 3.
Blana a dispărut. M-am adresat 
Miliției din Timișoara dar nici 
pînă azi numitul Tudorean Vă
lean nu mi-a plătit1 haina.

■ Doresc un pistol electro
magnetic de pulverizat, uri ca
talog cu unelte de . zugrăvit și o 
garnitură de role pentru zugră
vit. (Ne solicită ajutorul Negrea 
Virginica din Brăila.)

■ Pe data de 8 noiembrie 
1982, Floarea Marton depune 
acte și le înregistrează cu numă
rul 21 610 la Casa de pensii a 
sectorului 2 din București. Roa
gă să primească pensia ce le
gal 1 se cuvine, întrucît a ajuns 
să trăiască din mila' copiilor.

■ Din Cîmpulung Moldove
nesc. județul Suceava, ne scrie 

JPuha Cadrat. Cetățenii au adre- 
^sat Consiliului național al ape
lor, Direcției apelor „Șiret", 
Bacău, mai multe scrisori în 
care solicită regularizarea cursu
lui pîrîului Corlățeni, care aduce 
mari daune agriculturii, în speță 
primăvara. Cu două adrese to
tal diferite în conținut, numita 
unitate le răspunde că sînt 
prevăzute astfel de lucrări pen
tru anul 1984, iar în cealaltă a- 
dresă se sugerează' ideea că lu
crările vor fi făcute numai prin 
contribuția cetățenilor! Oricum, 
volumul de lucrări este mare și 
cere o îndrumare de specialita
te. Pînă una, alta, cum rămîne 
situația pîrîului Corlățeni? Pri
măvara a sosit.

■ Elena Vasiîescu și Ecateri- 
na Vasiîescu din București, str. 
Ripiceni nr. 3, bloc 3, sector 2, 
ne semnalează un caz nu tocmai

■ De Ia Procuratura județu
lui Satu Mare ni se răspunde: 
Urmarea articolului „Nouă con-, 
țroale — apă de ploaie, peste un 
milion apa din butoaie", apărut 
în Flacăra nr. 43 din 12 noiem
brie 1982, vă comunicăm: Prin 
rechizitoriul nostru s-a dispus 
trimiterea în judecată, în stare 
de arest preventiv, la judecăto
ria din Satu Mare, a inculpatu
lui Istrate Sebastian-Ghiță, fost 
șef al secției de îmbuteliere din 
cadrul întreprinderii viei și vi
nului Satu Mare, care împreună 
cu 7 complici (din care 3 în 
stare de arest preventiv) au sus
tras și valorificat cantitatea de 
5 943 litri de vin.

în articolul găzduit de revista 
noastră o parte din vină se a- 
ducea și membrilor comisiilor 
de inventariere, la efectuarea 
controalelor. La acest paragraf 
ni se semnalează neconcludent: 
Arătăm totodată că aceste bu- 
dane nu au Ia partea inferioară 
„cep", ele fiind umplute și go
lite doar prin vrană. Așadar, 
controlorii n-au nici o vină, săr
manii! întrebarea noastră: se va 
fura în continuare?

■ Primim de la Tribunalul 
Suprem: Din cuprinsul memo
riului rezultă că petiționarii — 
Dediu Tudose, Dediu Dumitru 
și Neagu Tofana — sînt părți 
într-un proces de partaj succe
soral ; fiind nemulțumiți de mo
dul cum se desfășoară procesul 
la instanțele din județul Galați, 
au cerut strămutarea judecării 
acestei cauze la o instanță din- 
tr-un alt județ. Tribunalul Su
prem, secția civilă, a admis ce
rerea și a strămutat judecarea 
cauzei de la judecătoria Galați 
la judecătoria din Brăila.

■ O scrisoare emoționantă și 
dureroasă în același timp ne 
trimite micuța Lăcrimioara So-

unic. Oficiul poștal 
returnat foarte multe 
ficiului de pensii și 
sociale al sectorului 2.

nr. 10 a 
pensii O- 
asigurări 
Pe ce te-

mei ? Factorii poștali n-au cata
dicsit să împartă corespunzător 
pensiile pe luna februarie cu-

tîrcă, de 7 ani, din comuna 
Dumbrăveni, județul Vrancea. 
Prin rubrica „Faptul divers" din 
„Scînteia" am rugat toți cetă
țenii țării să-mi găsească mama. 
Am găsit-o, in sfîrșit, dar ce 

■ folos? Mama nu mă mai vrea.
N.R. Sotîrcă Maria, mama Lă

crimioarei, este căsătorită cu 
Mătreață Romeo și locuiește în 
București, strada Lainici nr. 59,
sector 1.

■ în urma cercetării s-a
constatat că reclamația a fost 
întemeiată șl s-a dispus con-
ducerii unității încadrarea po
tentei — Sanislău Florica, mun
citoare la întreprinderea „Tri- 
cotex" din Satu Mare —• la sec
ția PROTTY, unde munca este 
în acord și unde urmează să fie 
retribuită în funcție de munca 
prestată și de-categoria de în
cadrare, respectiv, categoria 
a IV-a. Schimbarea locului de 
muncă a fost greșit aplicată în 
cursul anului 1982, luna august, 
(Consiliul popular județean 
Satu Mare)

■ Am intrat în cîteva maga
zine din Capitală care desfac
biciclete — dind astfel curs
cîtbrvă sesizări sosite la redac
ție. Oamenii au perfectă drep
tate : la bicicleta PEGAS ra
batabilă, pompa de metal cu 
racord a fost nefericit înlocuită 
cu alta din plastic,, cu care nu 
poți umfla o minge de 10 lei, 
necum o roată de bicicletă ! ? 
Și mai incredibil este că bici-
cleta PEGAS Kent 
pompă.

4 151 nu are
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Poșta redacției
■ Gheorghe Bercea Pi

tești : Întrucît ați fost calificat 
prin învățămintul special și lu
crați într-o meserie specifică 
pentru nevăzători nu mai pu
teți beneficia de o nouă profe
sionalizare într-o unitate orga
nizată pentru deficienți de ve
dere n Ileana Răcariu — Pia- 
tra-Neamț : Dacă dv. nu v-ați 
adresat procurorului general 
pentru declararea unui eventual 
recurs extraordinar la Tribuna
lul Suprem, măsura luată de u- 
nitate nu poate fi, legal, desfi
ințată S Doina Plăcintă — Mol
dova Veche : Se ia în calcul și 
pensia suplimentară H Daniel 
l.azăr — Brașov : Cereți spriji
nul C.O.M. din întreprindere ■ 
Asociația de locatari, bd. Go- 
leseu — București : Numai par- ■ 
țial. Nu se calculează în funcție 
de profesie ■ Teodora Teorean 
— Cluj-Napoca : La Ministerul 
Educației și învățămîntului ■ 
Rodica Munteanu — Bacău : Ce
reți trimitere la policlinica de 
care aparțineți ■ Corneliu Bo- 
gariu — Deva : Perioada la care 
Vă referiți nu constituie vechime 
în muncă ■ Dumitru Jianu : 
Strehaia : Ambele răspunsuri 
sînt corecte, chiar și din scri
soarea dv. reiese acest lucru ■ 
Vasile Simion — Obîrșia de 
Cîmp (Mehedinți) : Vedeți bro
șura Admiterea în învățămintul 
superior ■ Gh. Toderaș —• Sol
ea (Suceava) : Răspunsul este 
corect. Se acordă în luna urmă
toare depunerii dosarului ■ 
Mariana Dicu — Chilia Veche 
(Tulcea) : Posturile vacante de 
la unitățile de învățămînt din 
mediul rural se ocupă tot în se= 
siunea de transferări — numiri, 
prin concurs de dosare ■ An- 
ghelachi Caspiroschi — Galați : 
Nu aveți ■ Nicolae Vocheci — 
Petroșani (Teleorman) : Exper- 
tizărea medicală la bărbați se 
face pînă la vîrsta de 60 de ani 
■ Eugenia Grigore — Bucu
rești : în cazul în care venitul 
ește inferior cuantumului pen
siei la care aveți dreptul, puteți 
oricînd depune autorizația și 
plata pensiei de urmaș se reia 
■ Aurelia Petronian — Pitești : 
Pensia s-a calculat corect ■ 
Constantin Ciobanu — Bucu
rești : Nerespectînd clauzele 
prevăzute în contractul de șco
larizare suportați penalizările ■ 
M. Petru — Cluj-Napoca : Nu 
puteți concura B Niculina Ghe- 
ne — București : Așteptați ho- 
tărîrea judecătorească și apoi 
veți vedea și cu partajul ■ Rita 
Rusu — Iași : Singura cale le
gală este să vă încadrați. Ați 
avea, astfel, posibilitatea de a fi 
expertizată medical.

MARGA NEDELEA ■

• „FLACARA* nu ia în considerare scrisorile ano
nime și nu primește acte originale. Scrieți-ne cit mai 
concis. Și nu uitați să vă iscăliți. Precizați eventual 
telefonul unde vă putem găsi. Audiențele se țin zilnic 
intre orele 10-13.



Lumea în care trăim------------------------

Cele „două chei" și butoanele discordiei
O cheie sau două chei ? In orice locuință, se preferă două 

ehei. Spre a putea fi folosite mai bine, mai corect de către 
toți cei ce conviețuiesc intre zidurile aceluiași apartament.

O cheie sau două chei ? Dilema se amplifică atunci cînd 
„locuința" este, de fapt, un arsenal nuclear. O cheie înseamnă 
® utilizare necontrolată. Două chei presupune o decizie m 
somun.

O cheie sau două î
Deși, în mod deliberat se dorește ca problema să se dez

bată în cercuri eît mai restrînse, fără prea măre vîlvă, to
tuși, ea frămîntă destui oameni, inclusiv numeroase oficiali
tăți, dînd naștere unor serioase controverse. Subiectul, după 
cum afirmau recent anumiți diplomați englezi și vest-germani, 
este, într-adevăr, „foarte delicat". De aceea, oficialitățile gu
vernamentale preferă să evite discutarea publică a proble
mei. Păstrarea discreției este justificată oficial prin „interese 
naționale" și -„rațiuni de securitate" ale N.A.T.O...

La prima vedere, problema este simplă : cine trebuie să 
apese pe butoanele de lansare a viitoarelor rachete ame
ricane, „Pershingr2“ și de croazieră prevăzute a fi instalate, 
începînd cu sfirșitul acestui an, în mai multe țări vest-eu- 
ropene ?

Iată, în acest sens, cîteva păreri. Italia pretinde dreptul 
de a avea controlul final asupra folosirii celor 112 rachete 
de croazieră ce urmează să fie instalate la Comiso, în Si
cilia. „Baza de la Comișo este o bază N.A.T.O. — arăta în- 
tr-un interviu Lelio Lagorio, ministrul italian al apărării — 
dar Italia revendică dreptul de a avea ultimul cuvînt asupra 
folosirii armelor instalate aici". în Olanda, unde se preconi
zează instalarea de 48 rachete de croazieră, purtătorul de 
cuvînt pentru problema apărării. Ton Frinking, membru al 
Partidului Creștin-Democrat, de guvernămînt, afirma : „Este 
logic ca noi să avem un cuvînt de spus în ce privește lan
sarea rachetelor". în Marea Britanie, partidele de opoziție, 
laburist și social-democrat, insistă pentru un control comun 
americano-britanic, în cazul concretizării proiectului de am
plasare a celor 160 de rachete de croazieră.

într-adevăr, la prima vedere întrebarea pare simplă : cine 
are dreptul să apese pe butoanele de lansare a viitoarelor 
rachete nucleare prevăzute a fi instalate în Europa occiden
tală ? în esență, însă, problema este mult mai complicată 
decît pare. Ea se referă la adînca îngrijorare a pppoarelor 
diferitelor țări legate de problema instalării unor rachete 
străine care pot fi acționate fără a se ține seama de inte
resele securității proprii. în fond, este vorba de un drept 
național. Mai exact, de încălcarea acestui drept, a dreptului 
de a avea controlul final, de a avea dreptul de decizie în 
mod independent asupra folosirii viitoarelor rachete nucleare 
dacă ele vor fi instalate pe teritoriul lor.

Să explicăm.
în 1979, Consiliul N.A.T.O. a hotărît instalarea, începînd 

eu sfirșitul anului 1983, a 572 de rachete americane „Per- 
shing-2“ și de croazieră în Marea Britanie, Italia, Germania 
Occidentală, Belgia și Olanda. Atunci, din considerente le
gate de marile cheltuieli pe care le presupunea acțiunea, ță
rile vest-europene în cauză au afirmat că, în plus, peste su
mele afectate bugetelor militare și așa încărcate, nu pot in
vesti alte fonduri ca să instaleze aceste rachete. Or, S.U.A., 
care acoperă „grosul" notei de plată, consideră că dreptul 
deciziei aparține celui ce plătește. Doresc aliații a doua 
cheie ? Atunci să plătească. Dar, confruntată cu prea multe 
dificultăți. Marea Britanie a considerat că nu dispune de 
circa 400 milioane dolari cît ar costa achiziționarea a 160 de 
rachete de croazieră. Belgia, a recunoscut și ea că îi este

foarte greu să cheltuiască 120 milioane dolari, cît ar costa 
Cele 48 rachete de croazieră.

Statele Unite — principalele interesate în realizarea pro
iectului de amplasare a acestor rachete șub pavilionul 

. N.A.Ț-O. — nu sînt dispuse însă la concesii pe această temă. 
In țările în care guvernele nu cumpără rachetele americane 
prevăzute a fi instalate, dreptul de control și folosire a aces
tora revine, în întregime. Statelor Unite. Cu alte cuvinte, 
forțele armate americane pot oricînd să apese singure pe 
butoanele de lansare a rachetelor.

Nemulțumirea față de această perspectivă se accentuează 
țot mai mult, pe măsură ce se apropie termenul de începere 
a instalării rachetelor respective. Pentru că, așa cum bine 
se știe, la orice atac urmează contraatacul. Dar pe acesta 
nu-l va resimți — în primul rînd —- Statele Unite care lan
sează rachetele, ci țara de unde au fost lansate acestea, țară 
tiare, practic, șe poate trezi în război cu o altă țară fără ca 
măcar să știe.

De aici a și pornit controversa. De la cine are dreptul să 
apese pe butoanele de lansare. încercînd să aplaneze lucru
rile, unii au emis ideea soluției Celor „două chei". Adică sis
temul controlului comun al Statelor Unite și al guvernului 
țării-gazdăj' sistgm care se referă și la rachetele americane 
„Lance" și „Pershing-1“, a bombelor nucleare ce înzestrează 
avioanele americane „F-111" staționate în Marea Britanie, 
ca și a celorlalte arme nucleare americane ce echipează for
țele militare belgiene, olandeze, italiene, vest-germane sau 
britanice.

Dar, așa cum arăta presa engleză, înțelegerile de pînă 
acum privitoare la controlul comun, adică al celor „două 
chei", sînt formulate confuz și se bazează pe un acord din 
1962 prin care Statele Unite se angajează să se „consulte cu 
aliații înainte de lansarea unui atac nuclear", dar... „dacă 
timpul și împrejurările o permit". Or, practic, o asemenea 
consultare este imposibilă în cazul izbucnirii unui conflict. 
Tocmai de aceea, experții militari ai N.A.T.O. au lansat 
ideea, că, de fapt, soluția Ideală pentru folosirea și... exploa
tarea eficientă a rachetelor ar fi controlul unic. Cu alte cu
vinte, controlul deplin și total al Statelor Unite asupra fo
losirii rachetelor aflate în țările europene.

Referindu-se la această idee, cotidianul londonez „Times" 
scria : „Singura cheie este încrederea". Ziarul se referea la 
aprecierea maiorului Robert Elliot, de la Institutul interna
țional de studii strategice din Londra care declara : „în anu
mite seetoare ale. societății există sentimentul că nu este 
posibil să ai încredere în Statele Unite".

Deci, o cheie nu două ? Paradoxal, ne vom pronunța pen
tru o singură cheie. Dar nu „cheia" de lansare a rachetelor 
ci „cheia încrederii" de care pomenește „Times".

Două chei înseamnă amplasarea periculoaselor arme, în
seamnă pericole imense pentru țările în cauză și pentru în
treaga Europă. Două chei nu rezolvă problema — cheie a 
eliminării rachetelor de toate genurile. Două chei constituie 
doar un paleativ. Atîta tot. în schimb, „cheia încrederii" în
tre popoare poate favoriza dezarmarea, destinderea, convie
țuirea pașnică. Nu este vorba de încrederea într-un general 
sau altul, într-un aliat sau altul, ci de încrederea între na
țiunile libere ale Europei, capabile să frîneze nebunia înar
mărilor.

Prin „cheia înțelegerii" ne gîndim la rațiune. La capaci
tatea popoarelor de a acționa rațional. De a poseda, în ulti
mă instanță, „cheia" păcii...

AL. PINTEA _J|

Mușcătura
„Cînd un câine mușcă un orii nu este 

hici-o noutate, cînd un om mușcă un 
câine — iată informația de senzație". Cu 
aceste cuvinte își începea, un distins 
vorbitor, alocuțiunea în fața noastră, un 
mic grup de ziariști din toată lumea ve- 
niți la New York la un colocviu pe care 
îl organizase O.N.U. în vederea sesiunii 
speciale consacrată dezarmării pe care o 
așteptam. Expresia circulă, fiind bine 
știută, dar ea servea drept clenci, agra
fă, manevră de deschidere. Reprezenta 
Comitetul pentru dezarmare al organiza
țiilor non-guvemamentale și pornea de 
la această constatăi-e : ea ziariștii să scrie 
despre N.G.O. — nimic mai normal ; 
inversul este mai puțin uzual. Dar pen- 
țru că ocazia se ivise, s-a așternut pe 
treabă, metodic, exprimîndu-și preten
țiile de la condeieri, prezentînd puncte 
de vedere, voluntare evident, dar nu mai 
puțin interesante. Chiar, ce și-ar fi do
rit de la presă un cunoscător al mărun
taielor înarmării ? Homer Jack, figură 
familiară pe culoarele palatului Națiuni-

Dc prin țara de ia
Soare Răsare

Tărîm plin de poezie, de parfum exo
tic și de mister, pe de o parte, una din 
cele mai dezvoltate țări ale lumii, pe de 
alta Japonia stîrnește pretutindeni, dar 
mai ales pe bătrânul nostru continent, 
un interes neslăbit, astfel încit orice car
te despre Tara de la Soare Răsare își 
asigură, prin însuși subiectul abordat, o 
priză certă în rînaurile cititorilor. Este 
ceea ce i s-a întîmplat și lui Florin Va- 
siliu cu a sa „Pe meridianul Yamato", 
tipărită în excelente- veșminte grafice de 
Editura Sport-Turism.

Din acest volum aflăm multe, de e- 
xemplu : cum bocănitul tîrlicilor pe cal
darâm ține la Tokio loc de ceas deștep
tător ; cum își făcea japonezul harakiri ; 
cum tăbăcarii și călăii, situați bineînțe
les foarte jos m Ierarhia feudală japone
ză, aveau totuși și ei faliții lor, adică e- 
xistau cetățeni plasați încă și mai jos : 
paznicii de închisori și artiștii de teatru 
(dealtfel, ne informează autorul, călăul 
se bucura de o anumită stimă,'fiind con
siderat om al legii, și apoi el avea și tre
buri grele de făcut, mai ales cînd i se 
dădea să fiarbă de viu cîte un tilhar) ; 

lor Unite, avea să-și manifeste ceva mai 
tîrziu, in chip original dezamăgirea vi
zavi de dezinteresul unor oficiali prezenți 
la sesiunea specială față de punctul de 
vedere, dezbaterea organizațiilor negu- 
vernameintale.

Ce ne spunea deci sub forma unui 
sepialog cunoscutul susținător al organi
zării, din unghiul său de cititor al ziare
lor, de ascultător de radio, de privitor la 
programele de actualități de la televiziu
ne ? Formula, de fapt, cerințe valabile 
pentru manipularea informației, și trans
ferul ei, de la tine, purtătorul, dincolo, 
la cetățeanul din stradă. Competența. 
Așa cum avem redactor teatral, de sport, 
muzical se cuvine încredințată misiunea 
redactării articolelor despre reducerea 
rachetelor unui gazetar specialist in de
zarmare. Maturitate politică. Sînt zia
riști care obișnuiesc să manifeste pa
siune pentru tonul sofisticat în relatări 
sportive dar și alți predilect naivi în ar
ticole despre dezarmare. Abordare ex
haustivă ’ a activității O.N.U. Se constată 
că media fie sprijină fără rezerve fie cri
tică la singe Națiunile Unite. Se cuvine, 
înțelegerea echilibrată a organizației 

cum dorm japonezele avînd sub cap, 
drept pernă, o scurtătură de lemn, ca să 
nu-și strice coafura ; cum se poate mîn- 
ca supa cu două bețe ; cum, după ce s-a J 
permis în imperiu • consumarea cărnii, 
„pentru ca și japonezii să devină înalț! 
și voinici ca barbarii străini", femeile în 
vîrstă acopereau în timpul mesei por
tretele străbunilor, pentru ea ei să nu fie 
martori la acest festin abominabil ; cum, 
după ce-a apărut trenul, japonezii, con- 
siderînd vagoanele drept case de locuit, 
își lăsau încălțămintea pe peron, astfel 
îneît administrația căilor ferate a fost 
silită să înființeze un serviciu cu misiu
nea de a strînge papucii de prin gări și 
de a asigura transportul lor la destina
ție. Aflăm, de asemenea, ce este teatrul 
kabuki, cum se îmbracă un kimonou, ce 
calități trebuie să aibă o gheishă, cum a 
fost cu bomba atomică de la Hiroshima 
și cît de pustiitor este un taifun (legat 
de acesta, ni se spune că celebrul „Tai
fun la Nagasaki" a fost filmat pe viu, 
în timpul unui taifun adevărat, chiar la 
Nagasaki, și nu a fost recompus în li
ghean, cum credea venerabilul D.I. Su- 
chianu acum vreo 20 de ani, cînd a ru
lat filmul pe ecranele noastre).

Dar, luînd cunoștință de toate acestea 
șl de multe altele' încă, ne întrebăm mi
rați : numai atît? Altfel spus, numai 
date din domeniile istoriei, culturii, ar
tei, ale obiceiurilor, tradițiilor și speci- 

mondiale, știindu-i și limitele și posibi
litățile. Continuitate. în cazul susținerii 
dezarmării, mai ales. Simplitate. Este o 
întreagă artă, una dificilă să scrii simplu 
despre o temă complexă cum este dezar
marea, care cuprinde în compasul său 
numeroase discipline — fizica, matema
tica, politica, sociologia, dreptul. Cone
xiunile. Dezarmarea nu trebuie despărți
tă de domeniile cu care se înrudește — 
dezvoltarea, mediul înconjurător, dreptul 
omului de a fi liber de amenințarea 
războiului nuclear, spunea speakerul, re
prezintă un nou și important drept uman 
ce trebuie argumentat. Obiectivitate. Me
dia, indiferent unde își desfășoară acti
vitatea in lumea întîia, a doua sau a 
treia trebuie să defileze sub același steag 
«1 obiectivități!.

Și acum, încheia vorbitorul, amintin- 
du-și de poanta de început este rîndul 
dvs„ al ziariștilor, să mușcați N.G.O. !

Judecind după cum merg lucrurile în 
materie de dezarmare nu Intr-acolo ar 
trebui să dăm năvală.

NEAGU UDROIU K

ticului local ? Chiar dacă autorul nu și-a 
propus să facă o monografie a arhipe
lagului nipon — deși temele abordate 
sînt de regulă tratate monografic — a nu 
vorbi despre economia japoneză, despre 
expansiunea ei pe plan mondial, despre 
dezvoltarea științei, despre sistemul de 
învățămînt, despre numeroase aspecte 
sociale constituie o lacună cu atît mai de 
neexplicat, cu cît autorul este, prin pre
gătirea sa, un tehnician și s-a aflat pe 
pămîntul nipon în această calitate. Or, 
Japonia turistică nu poate fi despărțită 
de problemele fundamentale ale țării 
(unele din acestea cunoscute, e drept, 
de la Florea Țuiu cetire). Se cuvine ob
servat, totodată, eă impresia pe' care o 
transmite cartea este, cu rare excepții, 
de lucru citit, și nu de fapt văzut. Nu 
puține capitole se prezintă ca o îngrămă
dire de date de enciclopedie, destul de 
plictisitoare J în ansamblu. Cît privește 
maniera de expunere — dialogul auto
rului cu sine însuși —, ea nu izbutește 
decît să agaseze prin artificialitate.

Cu toate acestea însă, pentru ceea ce 
ne oferă, pentru irîformația — atîta cită 
este — pe care o găsim în carte, trebuie 
să salutăm „Pe meridianul Yamato" încă 
o lucrare utilă, alcătuită cu migală, des
pre o țară pe care europenii o descoperă 
mereu, cu ochi mirați de baci transhu
mant.

IOAN D. GOIA K

Mondo umana ?
. A. '■ ' ■ ' / • i-'. dk,*

Scurte șl nu prea
în ultima zi a lunii februarie, ju

mătate dintre americani, emoționați 
pînă la lacrimi, au privit ultimul epi
sod — al 251-lea — al serialului 
M.A.S.H. care, timp de zece ani (! ?) 
a menținut foarte viu interesul tele
spectatorilor. Se spune că acest episod 
de pe urmă i-a făcut pe americani să 
uite cu totul pe Sue Ellen, J. R., Pa
mela, Boby și ceilalți „Ewingi" din 
Dallas. O consolare pentru a dilua 
tristețea „mashiștilor", creatorul res
pectivului serial anunța imediat un 
„După MASH" (MASH povestea viața 
de zi cu zi, plină de intîmplări a res
ponsabililor unui spital de campanie 
— Mobil Army Surgical Hospital — 
pe vremea războiului coreean)...

P.S. la „Operațiunea Blue Smoke". 
Doi traficanți de droguri pakistanezi 
sînt arestați lîngă frontiera indiană, 
pe cînd așteptau cele 421 kg. heroină, 
neștiind că „marfa" fusese deja con
fiscată de poliția pakistaneză. In ace
eași zi, într-un avion sînt descoperite 
alte 120 kg heroină...

Cel mai căutat om din Italia —- Giu
seppe Muia, regele răpitorilor, orga
nizator a 10 kidnapinguri între 1974 și 
1980 și, ca urmare, multimiliardar (! ?) 
a fost prins după zile și nopți de pîn- 
dâ, de carabinierii italieni...

Ospătărițelor cantinei ministerului 
olandez al problemelor sociale li s-a 
interzis, cu desăvîrșire să poarte : pan
taloni, pulovere largi cu guler rulat 
și mai ales îmbrăcăminte decoltată — 
indiferent de nivelul decolteului ; în
călțăminte cu tocuri înalte, „care o- 
bosește picioarele" și cea cu tocuri 
plate, care „creează stări rele"...

Au. murit : tatăl lui Tintin, Herge,. 
belgian, unul dintre părinții incontes
tabili ai benzilor desenate europene. 
Avea 75 ani și adevăratul său nume 
era Georges Remi ; și amiralul Hyman 
Rickover, american, fondatorul mari
nei nucleare americane. A fost oma
giat, între alții, și de trei foști preșe
dinți' americani,- Richard Nixon, Ge
rald Ford și Jimmy Cartei- care, cu 
acest prilej, s-au reîntîlnit din nou 
după participarea la funeraliile (no
iembrie ’81) ale președintelui egiptean 
Sadat...

în aceeași zi, marele regizor John 
Houston primea premiul special al 
Institutului de film american, recom- 
pensîndu-i-se ansamblul întregii sale 

. opere cinematografice. La ceremonie 
au asistat cîțiva actori de primă mi
nă : Robert Mitchum Ava Gardner, 
Michael Caine, Orson Welles, James 
Mason și Jack Nicholson — doar o parte 
infimă dintre cei pe care i-a distri
buit în filmele sale. Tot cu aceeași o- 
cazie l-a felicitat și Ronald Reagan 
care, cîndva, ca și John Houston a 
avut contract cu compania Warner 
Bross...

Generalul Karl Wolff, fost coman
dant S.S. în Italia, susține că Hitler 
i-ar fi dat ordinul să fie gata ca, în 
caz de necesitate, să-l deporteze în 
Germania pe Papa Pius al XII-lea și 
pe toți cardinalii romani...

Isabelle Turpault, brunetă cu -ochii 
verzi, este destituită din „Miss France" 
de comitetul special care apără „Miss 
France“-urile întrucît a pozat semi- 
goală și în lenjerie transparentă. Lo
cul său a fost preluat de o blondă cu 
ochii albaștri...

Tradiționalul „Trofeu Hurligham", 
decernat de un juriu al presei spor
tive italiene, a fost atribuit pe anul 
1982 președintelui Sandro Pertini, con
siderat „cel mai bun suporter din ța
ră", omagiind astfel prezența sa în 
Tribunele C.M. de fotbal Espana ’82.

în fine, încheind cu acest capitol, 
aflăm că un tînăr s-a introdus în pa
latul regal din Haga in timp ce re
gina Beatrix primea la dineu pe 
membrii Curții Internaționale de 
Justiție. I s-a făcut proces verbal 
pentru „violare de domiciliu" el sus- 
ținînd că-1 căuta pe Wilhelm de Ora- 
nia-Nassau, fondator (în secolul al- 
16-lea) al familiei regale olandeze...

în rest, conflictele armate știute, a- 
tentate firești sau nu, kidnapingurile 
obișnuite, plus capriciile vremii și ale 
lumii care ține s-o copieze, astfel in
cit, deși par scurte, știrile de mai sus 
nu prea sînt astfel.

DUMITRU CONSTANTIN



Campioana unei mari iubiri

Oltenia, eterna TerVa-No^a 
Un^întc^; are astăzi și-ri friviri 
Hai Universitate^ hăi Craiova, 
Tu, campioana Junei mapi iubiri

Capitala fotbalului românesc
T între superba victorie asupra „draci

lor roșii" din Kaiserslautern și prima 
snanșă cu Benfica Lisabona, încre
dințăm tiparului, iată, cîteva din însem
nările noastre privind atmosfera extra
ordinară, cu totul și cu totul deosebită, ce 
a premers meciul și victoria de Ia Crăiovă. 
Materializăm astfel, ziaristic vorbind, în 
interesul cititorilor dornici, credem noi,

Oare această cupă, deocamdată de zahăr, 
va ajunge să strălucească, adevărată, 
in vitrina cu trofee a clubului craiovean ? 
de alte șl alte amănunte, o trudă repor
tericească începută marți, 15 martie, ora 
5,40, oră la~ care am urcat în acceleratul 
137 care ne-a dus de la București la 
Craiova. Chiar și la acea oră, supermați- 
nală, pe culoarele acceleratului, la cite o 
țigară, cel mai des subiect de discuție
era, firește, meciul de-a doua zi. Cu o 
exactitate pe care am dori-o repetată și 
respectată de toate trenurile din țară, 
acceleratul oprește în Craiova la ora 8,36 
fix, adică la oră prevăzută în mersul 
trenurilor. Cineva, un hîtru, avea să facă 
următoarea remarcă : „Se vede, dom Te, 
că jucăm mîine cu o echipă nemțească 
replică la care un pui de oltean, licean de 
la Liceul agricol din Craiova, avea să a- 
dauge : „Da, dar ai noștri vor fi mai 
nemți decît nemții !“ L-am abordat și 
am aflat următoarea explicație : „Păi 
n-a spus Ștefănescu că, la Craiova, me
ciul va fi ca o partidă de șah ?! Nu presu
pune jocul ăsta, șahul, exactitate, calcu
le milimetrice ? !“ într-adevăr, la Kai
serslautern, Ștefănescu declarase, după 
acel meci, ceva asemănător. Din gară, 
renunțînd la serviciile autobuzelor 'arhi
pline, o luăm pe jos spre hotelul Jiul, 
unde in după-amiaza aceleiași zile ur- 

'mau să sosească și jucătorii vest-ger-

mani. Traversăm, cu alte cuvinte, ora
șul. f acem doar cîțiva pași și, în fața 
noastră, un tinerel aruncă un pachet 
gol i de „Carpați". O voce baritonală îl a- 
postrofează : „Băi tinere, tu nu vezi cit 
de curat, e totul ? Nu vezi cită lume-i pe . 
străzi să facă ordine și; curățenie ? Ridi
că imediat pachetul și aruncă-1 la coșul 
de hîrtii ! Hai, repede, pînă nu mă-nfu- 
rii ! Tinărul, fără să riposteze, se-aplea- 
că, ridică pachetul, îl face cocoloș și. de 
la 4—5 metri, ca să ne-arate cit e el de 
grozav, ochește coșul de hîrtii. Ratează 
și, nepăsător, pleacă mai departe. Cel cil 
apostrofările, un cetățean oarecare, așa 
clim a vrut el să se. recomande, se-a- 
pleacă, ridică ghemotocul de hîrtie și-l 
pune frumos în coș, timp în care ține să 
precizeze : „Dacă ne ținem de capul lor, 
tot reușim noi, pînă la urmă, să-i învă
țăm cu ordinea". A fost, dacă vreți, o 
scenă banală, dar ea vorbește de la sine 
despre un anume fapt constatat încă' din 
primele ore ale acelei zile : sute și sute 
de oameni se aflau pe străzile orașului 
pentru a pregăti Craiova în vederea me
ciului ’ de-a doua zi. Sute și sute de oa
meni măturau străzile, trotuarele, spălau 
vitrinele, văruiau pomii, lipeau afișe pe 
care scria - Succes „U“ Craiova ! Victorie 
„U“ Craiova ! Hai „U" Craiova ! Urmă
rind forfota. acelor minunați oameni care 
își înfrumusețau orașul, am avut senti
mentul că marele oraș al Olteniei se pre
gătește pentru o nuntă șt nu pentru apri
gul meci de-a doua zi. Craiova arăta, 
într-adevăr, ca o mireasă. O mireasă cu 
soarele primăverii la braț. Iată, fără să 
fim rebusiști, constatăm că există o ase
mănare între Craiova și cuvîntul Victoria. 
Anulăm un A cu un I și în locul lor pu
nem litera T și, prin anagramă, obținem 
CRAIOVA=VICTORIA. De unde am luat 
acel T ? De la cuvîntul Tinerețe. Scuza- 
ți-ne, stimați cititori, pentru aceste gium
bușlucuri, dar cît de mină în nună au mers, 
în acea zi de miercuri, 16 'martie, cele 
trei cuvinte : CRAIOVA — VICTORIE — 
TINEREȚE ! Pînă să ajungem la hotel, 
ne oprim în preajma numeroaselor gru
puri de suporteri craioveni care discutau 
despre... semifinala Cupei U.E.F.A. ! Me
ciul, după cum vedeți, era ca și jucat.

Nimeni, dar absolut nimeni, nu voia să 
aducă în discuție și o eventuală necali- 
ficare. Dacă am fi îndrăznit să facem o 
cit de mică aluzie, in acest sens, am fi 
fost huiduiți,. pur și simplu. Ajungem la 
hotelul. Jiul, viitorul cartier general al 
celor de la Kaiserslautern. Ca în întreg 
orașul,- și aiei, la. Jiuiț aceeași fierbere. 
Întreg personalul complexului, în frunte 
cu tinărul și inimosul lor șef, Ion Prio- 
teasa, nu mai prididesc eu curățenia, a- 
menajarea și înfrumusețarea hotelului, a 
etajelor, a camerelor. In hol, zeci și zeci 
de chibiți craioveni care se interesează 
de echipă oaspete. Vor șă-i vadă, să le 
ia, ca să zicem așa, pulsul. Vor avea a- 
ceastă ocazie abia spre ora 17,30, cînd 
jucătorii lui F.C. Kaiserslautern vor sosi 
de la aeroport. Tot în hol, dar în fața 
barului încă închis, întrucît ceasul arăta 
doar ora 9,30, un grup de aproximativ 
30—40 de suporteri ai echipei oaspete. 
Aflăm că au sosit cu trenul, de vreo pa
tru ore. Sînt îmbrăcați cît mai fistichiu 
cu putință, cu tricouri și bluze pline de 
tot felul de desene, reclame, strigăte de 
încurajare, între care Ha-Ho-Ho ! și, cu 
litere mari și roșii pe un fond alb, porecla 
..Rotten Teufel", adică „dracii roșii". 
Printre desene, la loc de cinste, un dră- 
cușor roșu pe un fond alb. Respectivii 
suporteri, mult prea setoși, au scos din 
sacoșele lor tot felul de sticle cu băutu
ră, cutii de- sucuri și, în cîteva clipe, lo
viți de băutură sau de oboseala drumului, 
sînt peste măsură de beți. Cu trei ore 
înainte de ora regulamentară privind pre
luarea camerelor de hotel, li se înmî- 
nează cheile și grupul năuc de băutură 
urcă în camere. îi- vom revedea peste 
aproximativ 7—8 ore întîmpinîndu-și e- 
chipa, dar jucătorii lui F.C. Kaiserslautern 
nu au timp de suporteri. Trec grăbiți, 

■ fără să-i bage în seamă. După cîteva mi
nute. jucătorii coboară pentru a face un 
antrenament pe stadion. Și de-această 
dată treâ în viteză. Pe stadion, cîteva mii 
de craioveni. Abia după antrenament vor 
schimba cîteva vorbe cu suporterii lor, 
care suporteri, după ce au avut fericirea 
de-a da mina cu Briegel, Bongarțz, Alofs 
șa., s-au pus din nou pe băutură, pînă 
spre miezul nopții. în afara acestui com

portament bizar, ce să spunem, au fost 
corecți, adică și-au văzut de-ale lor. Dar, 
firește, nu despre aceștia ne-am propus 
să scriem, ci despre atmosfera de dinain
tea meciului, drept pentru care, iată-ne 
a doua zi pe străzile Craiovei. Zeci și 
zeci de formații de călușari cutreieră 
centrul orașului, cu precădere vestita 
Cale a Unirii. Sosiți din județele înveci
nate, oaspeții se miră de frumusețea ar
hitectonică a clădirilor ce străjuiesc cea 
mai importantă arteră a Craiovei. în vi
trinele cofetăriilor, din bomboane, prăji
turi, pișcoturi. zahăr ars etc., lozinci cu 
Hai Craiova ! Succes Craiova ! Direct pe 
trotuare, tonele cu crenvurști, prăjituri, 
răcoritoare.. Se vind brelocuri, insigne, 
fanioane. Apar, de nu se știe unde, și 
epuizatele bilete care, spre deosebire de 
ieri, se vînd la prețul real. Ieri, cînd a 
avea un bilet de meci însemna a fi In
vidiat de cîțeva mii de oameni, biletele 
ajunseseră la suma de 300 de lei. Azi, 
adică în ziua meciului, biletele au revenit 
Ia' cursul normal, real. De ce ? Nu știm, 
în orice caz, tribunele stadionului erau 
pline ochi de la ora 9,30, cu jumătate de 
oră înaintea anunțului că accesul va fi 
permis ,1a ora 10. în astfel de condiții,■ de 
stadion arhiplin, unii s-au gîndit că mai 
bine ar fi să-și vîndă biletele și să vadă 
meciul în liniște, acasă, la televizor. în 
fine, amănuntul s-ar părea că nu dezvă
luie nimic altceva decît pățania celor 
ce-au întîrziat la stadion. încet-încet, 
orașul se golește, străzile devin pustii. 
Dinspre stadion se-aud urale, strigăte, 
se-aud explozii de petarde. E doar ora 
12, mai sînt două ore pînă la fluierul de 
începere, dar stadionul este un vulcan. 
Atmosferă braziliană, sau afgentiniană, 
sau italiană, cum vreți să-i mai spuneți. 
Dintr-o latură a stadionului țîșnesc spre 
cer minirachete care vor degaja în înal- 
turi steaguri tricolore și alb-aibastrc. Pe

At T! tea jucător al Universității : 
publicul

piste, formații artistice de amatori. în 
potcoavele peluzelor, demonstrații de box. 
De la stația de amplificare a stadionului 
sînt transmise cinteccle lui Tudor Gheor
ghe,. între care și un, cîntec recent, al că
rui refren ține să ne avertizeze : Cu ol
tenii nu e de glumit. Mii și mii d 
aplauze pentru profesorul Mircea Oltea- 
nu, cel care l-a operat pe Aurel Țicleanu 
și a venit să-și vadă la lucru fostul pa
cient. Telegrama de încurajare a clubu
lui Dinamo ’este primită cu circumspecție, 
dar crainicul nu este de acord cu o astfel 
de reacție și cheamă publicul la o dreap
tă judecată. Este recitită telegrama și 
izbucnesc mii și mii de urale. Da. Așa e 
bine. Așa e corect. Aidoma întregii țări, 
clubul Dinamo și jucătorii săi sînt alături 
de noi. Publicul, consfințind observațiile 
crainicului, aplaudă în delir. Ies jucătorii 
oaspeți. Explodează zeci de petarde. Ies 
jucătorii noștri. Explodează alte zeci de 
petarde. Tribunele sînt o mare de stea
guri alb-albastre. Peste cîteva minute, 
într-un vacarm de nedescris, englezul 
Hacket fluieră începutul. Un fluier care 
avea să transforme Craiova într-o veri
tabilă Capitală a Fotbalului Românesc 
și, totodată, avea să pună punct însem
nărilor noastre, întrucît restul l-ați vă
zut și dumneavoastră, ca și noi, stimați 
cititori.

VICTOR NITA ■ 
SORIN POSTOLACHE B

Fotografiile paginilor de sport 
au fost făcute de VICTOR RADULESCU, 
SORIN POSTOLACHE, NICOLAE STAN 

și MIRCEA HUDEC
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Țieleanu:

0 VICTORIE

MORALĂ

La jumătatea lui decembrie 1982, 
internaționalul craiovean Aurel Ți- 
deanu a fost operat, în cadrul Spita
lului militar central, de o cataractă 
traumatică Ia ochiul sting. Intervenția 
chirurgicală, nici foarte complicată, 
dar nici foarte simplă, a aparținut 
distinsului profesor Mircea Olteanu, 
șeful catedrei de oftamologie din 
I.M.F. București, la care Țieleanu a 
ajuns nu fără să fi .ezitat, fund „sfă
tuit* (binevoitori se găsesc ’pe toate 
drumurile !) să încerce în străinătate 
unde, vezi Doamne, medicii ar fi mai
eu moț ! Pînă la urmă însă, Aurel a 
optat pentru Spitalul militar și, după 
cum se știe, bine a făcut !

Ce-a urmat ? încă în „Flacăra" din 
7 ianuarie (zicem încă pentru că, la 
acea dată, convalescența lui Țieleanu 
abia începuse), am publicat un scurt 
interviu cu profesorul Olteanu, acesta 
deelartadu-ne că „intervenția a reușit" 
și că „nu încape nici o Îndoială : Țir 
cleanu va fi prezent in meciul de la 
Kaiserslautern, în 2 martie". Ne-am 
propus atunci să urmărim subiectul, 
considerînd că grabnica recuperare a 
jucătorului craiovean e nu doar o 

.cauză a lui și, eventual, a Universită
ții, Craiova, . ci a întregului fotbal 
românesc.

Cinci, spre Jumătatea lui ianuarie, 
formația olteană a plecat în pregătiri; 
la Bușteni, am mers acolo (vezi „Fla
căra" numărul 3 din 21 ianuarie 1983), 
dar am avut ocazia de a nu-1 găsi pe 
Țieleanu, ' lăsat la Craiova.. Cunoseînd 
opiniile profesorului Olteanu („Ți- 
cleanu va fi apt de Jos Ia sfîrșitul 
lunii"), ne-am mirat și, de la hotelul 
„Silva", am mijlocit o convorbire te
lefonică intre Mircea Olteanu și Va
sile Frinculescu, medicul Universită
ții; profesorul a comunicat acceptul 
său : fără să fie .supus- unor eforturi 
deosebite, Țieleanu trebuie să-și re» a 
aptrepamentefe. Drept urmare, jucă
torul a fost convocat la Bușteni, unde 

■a și sosit în seara următoare. Numai 
că, noaptea, soția sa (gravidă in acel 
moment, între timp a și născut) a te
lefonat alarmata, eerîndu-Ie antreno
rilor să-1 scutească'pe Aurel- de orice 
efort (care ar fi putut să-f pună în 
pericol ochiul operat), Htsfstihd pen- 
tru revenirea lui acăsă. Țintad cont 
de situație, Oțet și Ivan au acceptat, 
mai -ales că perioada de •pregătire era 
spre sfîrțit, Craiova fiind ca bagajele 
aproape gata în vederea" unui turneu 
în Grecia.

Cum lumea fotbalului o mică, total 
s-a auzit. Un mai vechi pesimism 
(chiar și vicepreședintele Universității, 
minunatul om. care e CoeaeBu Strec, 
părea sceptic : „veți vedea, Țieleanu 
mi va reintră decît prin mai, iunie") 
a câștigai teren, iar noi „am fost luați 
în primire" ! Bunele noastre servicii 
au fost răstălmăcite și, pe culoarele 
C.N.E.F.S., la etajul 4 mai ales (sediul 
ziarului „Sportul"), am fost acuzați, 
fățiș, că vrem să-l nenorocim pe Ți- 
cteanu de dragul unei. țyupulartt&ți 

• (mai. întrebăm o dată a cui ? !) iefti
ne ! Lăsați-1 în pace pe băiat, ni s-a 
spus, oe-1 tot împingeți de ta Spate, 
urmăriți să-l terminați 1 N-ați auzit 
că operația , &. dat chix ? ! Că Aurel 
(chiar și ta formula „Țieli") vede du
blu, că nu poate juca ? !

între timp, mternațtonalul crato- 
veaa făcuse, la Spitalul militar, un 

nou control, scoțîndu-i-se un ultim 
fir (Mircea Olteanu : „o bagatelă") și 
apliclndu-i-se, de către doctorul Mir
cea. Filip, cea dinții lentila de contact. 
Deplasîndu-ne la fața locului (spre 
deosebiră de colegul de la „Sportul" 
care, ocupat, a vorbit cu profesorul la 
telefon !)-, am aflat că procesul de 
recuperare a ochiului operat a decurs 
normal, ca și acomodarea cu lentila 
de contact. Profesorul i-a dat unele 
indicații doctorului' Frinculescu (pe 
care l-am însoțit), repetînd : „după 10 
februarie, Țieleanu poate fi inclus îh- 
tr-un program obișnuit de pregătire, 
ca orice alt jucător". Și am auzit din 
nou : „Țieleanu va juca la Kaisers
lautern !“ Să spunem, ca să respec
tăm adevărul pînă la capăt, că nici 
măcar Vasile Frinculescu; unul din 
cei care l-au îngrijit pe Aurel cu 
atenție și dragoste, n-a părut prea 
convins. E sigur însă' că discuția cu 

. profesorul l-a lămurit.
Veștile care ne-au parvenit, e drept, 

pe căi» ocolite, din Grecia, n-au fost 
prea încurajatoare : că -Țieleanu nu se 
poate antrena, că are dificultăți de 
acomodare etc., etc. Am încercat, 
după reîntoarcerea Universității, să 
discutăm eu cel în cauză șî l-am găsit 
1® București, la Spitalul militar, ve
nit pentru un ultim control (vezi 
„Flacăra" numărul 7 din 18 februarie 
1983). Ferm pe poziție (nu și-a schim
bat nici un moment opinia), profeso" 
sul Olteanu ne-a spus : „Țieleanu e 
din punctul nostru de vedere, complet 
restabilit". Optimist, jucătorul a con
tinuat ; „sper să nu lipsesc din me
ciul de la Kaiserslautern".

Ce-a urmat, se știe. Introdus după 
pauză în partida de la Kaiserslautern, 
Țieleanu a impulsionat focul Univer
sității și, încă mai mult, l-a- „găsit" 
pe Crișan cu o pasă ideală în faza 
care a premers golul 2 al craiovenilor, 
gol care, pînă la urmă, a atirnat greu 
în balanța calificării formației oltene 
iri semifinalele Cupei U.E.F.A. După 
ce, la Tîrgu Mureș, Mircea Lueeșcu 
l-a folosit (bravo lui !) în întîlmreâ 
România — Turcia, dindu-i și mai 
multă încredere, Țieleanu a jucat ex-, 
ce-lent ta returul cu 1 F.C.K., fiind 
unul dintre cei mai buni (dacă nu, 
chiar cel mai bun) jucători- de pe te
ren ! Astă sub ochii,. umeziți de ta" 
«crinii, ai profesorului Olteanu, care a 
ținut să asiste la partidă, fiind aplau
dat Ia scenă deschisă de zecile de

■mii de spectatori craioveni.
Victoria lui Țieleanu e, întîi șl .to

ții, una morală. Ne bucură că, după 
puterile noastre, cu armele noastre, 
am contribuit, și noi la obținerea ei, 
fapt recunoscut de însuși fotbalistul 
ta discuție: „N-am cuvinte să mul
țumesc revistei pentru modul ia care 
m-a ajutat să reintru atît de repede", 
îți mulțumim și noi. Aurel Țideaim, 
.și-ți dorim să rărnji. lâ înălțimea 

Nadia Comăneci 
țfelîeitîndu-i pe 
craioveni imediat 
după victorie) re
gretă că, fiind 
gimnastă, nu poa
te juca alături de 
Bălăci și Geolgău !

Ei despre noi

Noi toi scriem, asta ne e meseria, 
despre fotbaliști, inclusiv despre cei 
ai Universității Craiova. Să șaRăm, 
măcar o dată într-un an (era să ziewp 
într-o viață), ce cred ei despre noi, 
eoni ne văd. Să le dăm cuvîntuL

Ștefăneseu : „Despre noi, desprd fotba-, 
liștii români, au scris mai bine ziariștii, 
italieni și. cei francezi. Ca- să vorbesc în 
limbaj fotbalistic,'pâre un meci pierdut 
de preșa .noastră, chiar dacă în teren noi 
am fost superiori. Prea s-au specializat în 
„catastrofe" ziariștii noștri, parcă le. aș
teaptă, le pfndesc, le priesc, se simt mai 
bine. Specialiști în articole de analiză cu 
concluzii spuse, an de an, se tem să ne 
laude ea să nu devenim probabil îngîm- 
fați. în rest, aprecieri ușoare și înțepă
turi adinei pentru te sniri.ee. Ca la noi, 
la nimeni. Să nu se înțeleagă că, le idâu 
eu lecții ziariștilor, e doar o părere, dar, 
în afară de «Flacăra», unde bate alt vînț, 
adjectivele românești nici traduse nu sțau 
în fața celor din «l’Equipe», bineînțeles, 
referitoare la același meci. Noi sîntem 

.zgîrcițî, așteptăm să vedem ce zice Fran- 
-ța, ce zice Italia, o fi voie să scriem și 
altfel, despre colegul meu Rodion Cămă- 
taru, pe care ai noștri l-au făcut în fel și 
chip, iar francezii și italienii îl vor pe 
stadioanele lor în locul unor nume de 
care sîntem sătul și. noi în România 1“

Lung : „în ce mă privește, ar trebui să 
le fiii recunoscător celor de la revista 
«Flacăra» șl chiar le sînt. M-au ajutat 
mult. Am avțjt norocul să mă vadă la 
Florența un mare gazetar, Nieolae Cris- 
taehe, și să scrie despre mine, altfel eu 
mai apărasem bine fără să mă remarce' 
lumea. Se acreditase ideea că sînt doar 
lung, nu și portar bun".

Bălăci :. „De' ce presa noastră și' scri
itorii noștri nu fac și din noi ce fac din 
alții peste hotare? Pentru că am dove
dit, ered eu destul de convingător,. că nu 
sîntem cu nimic măi prejos, cel puțin în 
confruntările directe din anul trecut. Ma
radona, Kempes, Passarella, Antognoni, 
Rossi, Bertoni, Lacombe, Țigana și' alții 
au fost «sub noi» — ăsta e adevărul ■— 
dar n-am auzit să se fi scris și la noi pe 
măsura acestui fapt. în opinia publică, tot 
ăia sînt mai mari !“

Țieleanu : „Numai eu șl «Flacăra» am 
crezut că voi juca la Kaiserslautern, 

n-am Cuvinte să mulțumesc revistei pen- 1
tru modul în care m-a ajutat să reintru ț 
;atît de repede".

Iată un v(rf de atac’ pe care și l *r 
dori orice echipă : Rodia n Cănsătaru

Le mulțumim jucătorilor craioveni 
pentru frumoasele cuvihfe ibstite" Ia 
adresa revistei noastre (eu excepția 
Iui Țieleanu. ceilalți și-au încredințat 
opiniile excelentei publicații „Fotbal 
'S3", scoasă. recent de (Consiliul 
U.A.S.C. din Centrul unii’ersilar Bucu
rești) și le promitem ț ă_ v»sn fi, în 
continuare, alături de ei.

oameni simt nevoia ae spirit șî cina s-ar ereae ea se wemue aieooi, naos șt lipsă de rigoare, se.ooo de olteni au cîntat în fața hotelului Jitii din Craiova iubirea și istoria, sportul 
și sufletul, eroii poporului român Ștefan cel Mare, Mihai Viteazul, Hori», Avram lancu, Cuza. Nieolae Ceaușescu, Pacea și Libertatea. Mulțumim, Crăiovă a tuturor spontaneității®»•!
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O echipă pentru istorie

'Iată, pe scurt, stimați cititori, „cărțile de vizită" ale celor 16 fotbaliști 
craioveni care au contribuit la calificarea în semifinale :

SILVIU LUNG : născut în 9 XI 1956 la Sînmiclăuș (Satu Mare) ; 1,93 m, 
72 kg ; din 1975 la Universitatea ; 144 de meciuri în divizia A ; 5 selecționări 
în echipa națională ; student în anul IV al Facultății de științe economice.

A jucat toate cele 750 de minute ale Cupei U.E.F.A (socotind și prelun
girile cu Bordeaux), făcîndu-și datoria; cu prisosință. S-a remarcat mai ales 
la Bordeaux, unde a apărat excepțional, fiind învins numai din penalty. Calm, 
sigur, prompt.

NICOLAE NEGRILA : 23 VII 1954, Gighera (Dolj) ; 1,70 m, 67 kg ; din 
1973 ; 148 ; 13 A ; student, anul III T.C.M.

Constant, precis, și el a fost prezent în toate partidele, arătîndu-se foarte 
activ atît în fazele de apărare, cît și în cele de atac. Fundaș modern, a 
înscris golul din meciul retur cu Kaiserslautern, contribuind decisiv la obținerea 
calificării.

COSTICA ȘTEFANESCU : 26 III 1951, București ; 1,78 m, 76 kg ; din 
1972 ; 389 ; 38 A ; absolvent al Facultății de științe economice.

Deși înlocuit (din cauza unei accidentări) în meciul tur cu Florentina (la 
scorul de 1—1), a fost, în ansamblu, cel mai bun jucător craiovean în actuala 
ediție a Cupei U.E.F.A. Minte limpede, tehnician desăvîrșit, adevărat căpitan 
de echipă.

NECUtAI TILIHOI : 9 III 1956, Brăila ; 1,77 m, 74 kg ; din 1976 ; 209 ; 
10 A ; absolvent de Liceu.

A lipsit, fiind indisponibil, la Kaiserslautern, dar a reprezentat, tot timpul, 
una din „piesele grele" ale echipei. Luptător fără menajamente, ambițios și 
energic. Fiind fundaș central de marcaj, a avut adversari redutabili (Graziani, 
Lacombe, Nilsson), dar s-a descurcat, de fiecare dată, foarte bine.

NICOLAE UNGUREANU : 11 X 1956, Craiova ; 1,70 m, 68 kg ; din 1976 
(provenit de la juniori) ; 181 ; 10 A ; student, anul II T.C.M.

A absentat la Dublin. Foarte sigur în apărare și foarte periculos în atac, 
are meritul de -a fi adus egalarea în partida tur cu Florentina. Un fundaș pe 
care, oricînd, se poate conta, foarte „tare" și, totodată, foarte corect.

GRIGORE CIUPITU : 13 IX 1948, Pantelimon (Ilfov) ; 1,76 m, 76 kg ; 
revenit la echipă în 1980 ; 296 ; student, anul IV Facultatea de științe 
economice.

N-a fost în teren decît 31 de minute, în meciul de Ia Craiovă cu Fiorentina, 
dar s-a achitat bine de dificila misiune de a-1 înlocui pe Ștefănescu.

MIRCEA IRIMEȘCU : 13 V 1959, Craiova ; 1,79 m, 77 kg ; din 1976 (provine 
de la juniori) ; 150 ; student, anul II T.C.M.

Omul de „sacrificiu", folosit cînd fundaș lateral (Dublin), cînd fundaș 
central (Kaiserslautern), cînd mijlocaș (Fiorentina), cînd atacant (acasă cu 
Shamrock), dar foarte util în toate situațiile. A înscris la Dublin. Nu i se 
poate imputa autogolul de la Kaiserslautern, mingea lovindu-se de piciorul 
Iui ca la biliard. Fotbalist complet, gata oricînd să pună umărul la greu.

AUREL ȚICLEANU : 20 I 1959, Teliuc (Hunedoara) ; 1,76 m, 71 kg ; din 
1976 ; 188 ; 26 A ; student, anul IV Facultatea de științe economice.

Unul din „motoarele" echipei, omniprezent, neobosit, excelent în ambele 
faze ale jocului. Operat de cataractă în decembrie 1982, a revenit spectaculos, 
izbutind să întoarcă soarta partidei de la Kaiserslautern (după introducerea lui 
in teren Craiova a preluat frîurile meciului) și să fie, în întîlnirea retur, cel 
mai bun dintre toți. Lui și celui care l-a operat, eminentului profesor Mircea 
Olteanu, cele. mai. fierbinți felicitări! A deschis scorul în meciul retur cil 
Bordeaux.

ILIE BĂLĂCI : 13 IX 1957, Bistreț (Dolj) ; 1,71 m, 70 kg ; din 1972, ridicat 
de la Centrul de copii și juniori ; 287 ; 59 A, căpitanul echipei naționale în 
ultima partidă (România—Turcia 3—1) ; student, anul II Facultatea de științe 
economice.

Jucător de . valoare europeană, a înscris cu Shamrock (în deplasare) și cu 
Fiorentina (acasă)'. Datorită cartonașelor primite, a lipsit din partidele de lă 
Bordeaux și Kaiserslautern. E de mirare (și chiar de neînțeles) cum un talent 
atît de mare poate fi atît de' nervos ! Va absenta și din confruntările cu 
Benfica, deși cartonașul galben dat de Hackett, în 16 martie, n-a fost justificat, 
Bălăci comițînd un obișnuit fault de joc.

COSTICA DONOSE : 22 XII 1952, Tecuci (Galați) ; 1,74 m, 74 kg ; din 
1969 (și el promovat de la juniori) ; 288 ; 2 A ; absolvent al Facultății de științe 
economice. •

Fotbalist complet, tehnică ireproșabilă. Poate că n-a ieșit, totdeauna, 
.în evidență, dar aportul lui la obținerea calificării în semifinale e dintre cele 
mai consistente. Calm, lucid, a găsit mereu soluțiile cele mai bune. După 
returul cu Kaiserslautern, antrenorul lui Milan, Galigari, a declarat : „Din 
ce-am văzut azi, cel mai mult mi-a plăcut Donoșe".

AURICA BELDEANU : 5 III 1951, Dobroiești (Ilfov) ; 1,77 m, 72 kg ; din 
1976 ; 329 ; 19 A ; absolvent al Facultății de științe economice.

Și el bun la toate, remarcabil prin finețe și clarviziune. Travaliu imens, 
excelentă orientare în teren. Util în apărare și în atac, „închizător" ideal în 
fața fundașilor centrali. N-a jucat în partida tur cu Fiorentina.

ION DUMITRU : 2 I 1950, Roșu (Ilfov) ; 1,73 m, 72 kg ; din 1982 ; 363 ; 
57 A ; absolvent de liceu.

Transferat în această iarnă, Dumitru a evoluat foarte bine la Kaiserslau
tern (cît a jucat). Datorită unei contuzii, n-ă fost folosit în meciul retur. Din 
actualul lot e singurul maestru emerit al sportului, restul fiind maeștri. Pe el 
sa poate conta în continuare.

ION GEOLGAU : 20 II 1961, Pielești (Dol.i) ; ls76 m. 72 kg ; din 1976, dar 
e un produs sută la sută al fotbalului craiovean ; 145 ; 7 A ; student anul III 
Facultatea de științe economice.

Subtil, muncitor, a fost utilizat cînd la mijloc, cînd în atac, dar și-a 
îndeplinit fără cusur toate misiunile. Rămîne memorabil golul lui din întîlnirea 
retur cu Bordeaux, înscris în prelungiri. Tenace, mobil, fotbalist de cea mai 
pură rasă. A marcat un gol extrem de prețios la Kaiserslautern.

SORIN CÎRȚU : 12 XI 1955, Craiova; 1,75 m, 67 kg; din 1976 ; 182 ; 
4 A ; student, anul IV Facultatea de științe economice.

N-a jucat decît sporadic și mai ales în meciurile de-acasă. Nu trebuie 
însă uitat că a marcat 3 goluri, cu Fiorentina și Shamrock (2). Tehnician 
desăvîrșit, e capabil să pună pe picior greșit orice apărare.

ZOLTAN CRIȘAN : 3 V 1955, Oradea ; 1,65 m, 70 kg ; din 1973 ; 222 ; 
46 A ; student, anul I T.C.M.

Extremă clasică, Vapidă și derutantă. După o eclipsă de formă (la Bor
deaux n-a fost folosit decît 7 minute) și-a revenit și, la Kaiserslautern, a 
înscris un gol, al doilea, care a atîrnat decisiv în balanța calificării. Foarte 
util.

RODION CAMATARU : 22 VI 1958, Strehaia (Mehedinți) ; 1,89 m, 85 kg ; 
din 1974 ; 225 ; 26 A ; student, anul IV Facultatea de șliînte economice.

Deși n-a reușit să marcheze nici un gol în cele 8 partide, și datorită 
faptului că a fost, de fiecare dată, păzit „la sîrige" (și de cine ? De Passarella, 
de Specht și Tresor, de Briegel !), Cămătaru trebuie socotit drept cel mai 
periculos atacant craiovean. Ei a jucat senzațional la Florența, în rest îndepli" 
nindu-și foarte bine rolul. Un asemenea vîrf, puternic, percutant, capabil să 
ia pe cont propriu o acțiune, și-ar dori multe echipe din elita fotbalului 
european.

„Flacăra" remember

s „Senzațional atacă titlul și marea noas
tră iubire. Universitatea Craiova, echipă 
eu nn lot atît de bun incit calitatea exce
sivă a ajuns o încurcătură. Poate găsește 
clubul craiovean vreun jucător lipsit de 
talent pe la Galiciuica, pe la Bărca sau 
Pe la Giubega și intrăm în domeniul reali
tății".

.„..pentru că Ia Craiova s-a iubit fotba
lul, în teren și în tribune deopotrivă, pen
tru că la Craiova s-a muncit cu seriozi
tate și temeinicie în folosul lui și, impli
cit, al echipei, spre lauda jucătorilor și> 
firește, a antrenorilor Valentin Stănescu 
și Ion Oblemenco, a conducerii clubului".

„N-am mai scris de multă vreme ar
ticole de sport, dar această îngrozitoare 
nedreptate ne-ar fi ridicat și din morți. 
Craiova nu poate fi călcată în picioare de 
obscure și inexplicabile ambiții, vanități 
și false vigilente. Mai bine să radicalizăm 
fotbalul decît să căutăm nod In papură 
unei echipe care, împreună cu foarte pu- 
thie altele, de-a lungul vremii — Dinamo, 

statornică
Steaua, Rapid, F.C. Argeș — nu ne-a făcut 
de rîs, ci a polarizat dragostea și inte
resul iubitorilor de adevăr, frumos și 
cinste pe gazonul curat".

„A greși e, uneori, omenesc. A persista 
în greșeală e însă diabolic. Cazul Univer
sității Craiova trebuie rejudecat sub zodia 
dreptății, cu toate argumentele pe masă. 
Federația nu are dreptul să tacă, iar 
C.N.E.F.S. nu trebuie să acopere incompe
tența jenantă, lipsa de măsură și seriozi
tate a comisiei care a stirnit toată aiu
reala". r

„Universitatea Craiova a obținut aici, 
în dauna Fiorentinei (locul 2 în ediția tre
cută a campionatului italian !), o mare 

calificare, arătînd încă o dată că este o 
echipă de nivel continental, capabilă de 
jocuri excepționale în fața oricărei for
mații de renume".

„Universitatea Craiova, cea mai bună 
echipă românească a ultimelor decenii, 
la începutul triumfului. Trebuie acum, mai 
mult ca oricînd, seriozitate, strategie, pre
gătire multilaterală. Succes 1“

„Confirmîndu-și clasa Internațională, 
Craiova n-a lăsat nici o speranță lui B.K. 
Copenhaga, pe care a întrecut-o clar, 4—1 
(2—0), golurile fiind realizate, în ordine, 
de Crișan, Bălăci, Beldeanu, Andersen și 
Cămătaru. Prin această victorie, rod al 
sudoarei, al talentului, al ambiției, al serio
zității, campioana României, campioana 
unei mari iubiri, intră in elita primelor 8 
echipe de club din Europa ! Jucătorii 
craioveni, antrenorii lor, ca și, firește, ze
cile de mii de spectatori care, și cu această 
ocazie, i-au purtat pe Bălăci și compania 
spre izbindă, merită cele mai fierbinți 
felicitări !“.

„Victoria Craiovei nu poate și nu tre
buie separată de temeinicia și rivna cu 
care organele județene și municipale de 
partid și de stat au susținut dorința de 
mai bine a echipei, eforturile ci de a do- 
bîndi un nou titlu de campioană. Uni
versității i s-a asigurat un cadru propice 
de pregătire^ iar jucătorii au arătat că 
Știu să răsplătească, prin abnegație și su
doare, condițiile ce li s-au pus la dispo
ziție. Dar și la acest capitol mai sînt 
multe de făcut. Chiar în numărul trecut 
al revistei noastre, Ilie Bălăci afirma că 
situația celui mai mare club sportiv al 
Olteniei nu e, în ceea ce privește dotarea, 
de invidiat, neexistind un teren gazonat 
pentru antrenamente, starea echipamen
tului fiind precară etc."

O echipă de fotbal, e un crez mai vechi 
al nostru, nu se formează cît ai bate din 
palme,.,-dar nici nu se susține în ultima 
săptămîna dinaintea celei mai mari perfor
mante din istoria fotbalului românesc l



Campioana unei mari iubiri

Un antrenor cu nuls 200

Un antrenor poate controversat, dar des
pre eare trebuie vorbit, după calificarea 
Craiovei in semifinalele Cupei U.E.F.A., 
eu pălăria in mină : Constantin Oțet. Iată 
„fișa" lui : născut în 1940, la Rogova 
(Mehedinți) ; fost jucător la Metalul Dro- 
beta-Tr. Severin ; absolvent I.C.F. (1963). 
eu specializarea fotbal ; a mai antrenat 
pe Electroputere Craiova, Pandurii Tîrgu 
Jiu și F.C. Argeș, eu ultima echipă (ca 
secund al Iui Halagian) ciștigind campio
natul jn ediția 1978/1979 ; în 3 rinduri 
secund la Craiova (eu Cernăianu în 1968/ 
1969 și 1973/1974, cu Oblemenco în 1980/ 
1981), părtaș la primul titlu național al 
Universității (1974), ca și la ciștigarea, 
in 1981, a campionatului și a Cupei ; 
după 18 ani de „ucenicie", antrenor prin
cipal al „campioanei unei mari iubiri" 
din 1983.

Scriind despre contribuția lui Oțet, e 
obligatoriu să amintim că la obținerea 
calificării mai au merite, între alții, și 
secundul Nicolae Ivan, și doctorul Vasile 
Frînculescu, și, nu în ultimul rînd, vice
președintele clubului, porneliu Stroe. Tu
turor, sincere felicitări !

Drumul calificării
Să rememorăm drumul parcurs de 

formația olteană în actuala ediție a 
Cupei U.E.F.A.

TURUL I

Universitatea — A.C. Fiorentina 3—1 
(0-1).

Craiova, 15 septembrie 1982, Stadion 
central, 50 000 de spectatori. A ar
bitrat Ponet (Belgia). Au înscris Ungu- 
reanu, Cîrțu, Bălăci,' respectiv Bertoni.

A.C. Fiorentina — Universitatea 1—0 
(1—0).

Florența, 29 septembrie 1982, Stadio 
Comunale, 60 000 de spectatori. A ar
bitrat Daina (Elveția). A marcat Anto- 
gnoni din 11 m.

TURUL II

Shamrock Rovers Dublin — Univer
sitatea 0—2 (0—1).

Dublin, 21 octombrie 1982, Stadion 
Glenmalure Park, 10 000 de spectatori. 
A arbitrat Delmer (Franța). Au mar
cat Irimescu și Bălăci.

Universitatea — Shamrock Rovers 
Dublin 3—0 (1—0).

Craiova, 3 noiembrie 1982, Stadionul 
Central, 25 000 de spectatori. A arbitrat 
Gybri (Ungaria). Au marcat Campbell 
(autogol) și Cîrțu (de două ori).

TURUL III

Girondins de Bordeaux — Universi
tatea 1—0 (0—0).

Bordeaux, 24 noiembrie 1982, Stadii-») 
Municipal, 40 000 de spectatori. A 
arbitrat Garrido (Portugalia). A marcat 
Giresse din 11 m.

Universitatea — Girondins de Bor
deaux 2—0 (1—0).

Craiova, 8 decembrie 1982, Stadion 
Central, 50 000 de spectatori. A 
arbitrat Kaiser (Olanda). Au marcat 
Țicleanu și Geolgău, ultimul în prelun
giri.

TURUL IV

F.C. Kaiserslautern — Universitatea 
3—2 (2—0)»

Kaiserslautern, 2 martie 1983, Stadion 
Betzemberg, 25 000 de spectatori. A 
arbitrat Schoeters (Belgia). Au marcat 

Geolgău și Crișan, respectiv Brehme 
(de două ori) și Irimescu (autogol).

Universitatea — F.C. Kaiserslautern 
1—0 (0—0).

Craiova, 16 martie 1983, Stadion 
Central, 50 000 de spectatori. A arbitrat 
Hackett (Anglia). A marcat Ne- 
grilă.

în urma meciului de miercuri, pal
maresul Universității în cupele euro
pene a ajuns la 16 victorii (din 34 de 

Tortul victoriei
Imediat după victoria în fața lui Kaiserslautern, studenții au primit un cadou 
nu numai frumos, ci și dulce : un uriaș tort infățișind un teren de fotbal, cu 
jucători, minge etc. Totodată, cofetarii» craioveni le-au promis că, dacă vor 
ajunge în finală, Geolgău și ceilalți vor primi un tort și mai mare. Replica 

lui Donose a venit imediat : „fraților, puneți-vă pe treabă !“

meciuri disputate). Ea a terminat alte 
7 partide la egalitate și a pierdut 15, 
avînd im golaveraj general de 53—45. 
Elimmîrid pe F.C. Kaiserslautern, Uni
versitatea nu numai că a intrat în se
mifinalele Cupei U.E.F.A.. dar a izbu
tit să spulbere și complexul echipelor 
românești în fața celor vest-germane. 
Astfel, după ce a fost, de-a lungul 
timpului, eliminată de Fortuna Dussel
dorf (3—4 și 1—1), Borussia Miinchen- 
gladbaeh (0—2 și 1—0) și Bayern 
Miinehen (0—2 și 1—1), Craiova a reu
șit să spargă gheața, realizînd ce* 
mai răsunătoare performanță din is- 
torfâ fotbalului românesc.

Alves, pe nu
mele său întreg 
Jose Antonio 
Ferreira Resen
de Alves, poar
tă toi timpul 
mănuși negre, 
explicînd : „o 
fac spre a cin
sti memoria bu
nicului meu, 
Carlos Alves, 
fost internațio
nal, rămas ce
lebru și pentru 
mănușile negre 
cu eare juca".

Sorții i-au hărăzit Craiovei, pentru 
semifinale, uir adversar de marcă, pe 
Benfica Lisabona („Sport Lisboa e Ben
fica"), o echipă cu adevărat de talie eu
ropeană. înființat în 1904, clubul Benfica 
are un palmares impresionant .: 24 de
titluri naționale, 17 cupe etc., el înscriin- 
du-și,_ în două rinduri, numele și pe lista 
cîștigătofilor Cupei campionilor europeni 
(din 17 participări), în edițiile 1960/1961 
(în finală 3—2 cu Barcelona) și 1961/1962 
(5—-3 cu Real Madrid). Dar asta a fost 
demult, pe vremea lui Eusebio (azi an
trenor la copii), Coluna (și el antrenor, 
în țara sa de baștină, în Mozambie), 
Simoes (director sportiv la un mic club

ARBITRI
Forul european a comunicat, zilele 

trecute, numele arbitrilor ce vor con
duce dubla întîlnire dintre Universi
tatea și Benfica : la Lisabona, în 6 
aprilie, va oficia o brigadă suedeză, 
avîndu-l la centru pe Frederiksson, 
iar la Craiova, în data de 20 aprilie, 
partida va fi arbitrată de un trio 
scoțian, în frunte cu Valentine.

Firește, delegarea unor arbitri sue
dezi la Lisabona, în condițiile în care 
Ia conducerea tehnică a Benficăi se 
află un compatriot de-al lor, Eriksson, 
a stîrnit discuții în rîndul iubitorilor 
fotbalului nostru, generînd tot felul de 
speculații. Sînțem de acord, spre a 
evita orice suspiciune, U.E.F.A. s-ar fi 
putut orienta altfel dar, ca să zicem 
așa, zarurile au fost aruncate. Un 
eventual demers la forul european, in 
ideea schimbării brigăzii lui Frederik- 
sson, n-ar avea (judecind după ante
cedente) nici un efect, U.E.F.A. apre
ciind că. la acest nivel al competiției. 

din Phoenix, Statele Unite), Costa Perre- 
ira (agent de asigurări), Torrey (actualul 
antrenor al divizionarei A portugheze 
Varzim) etc., etc. Cam după 1967, faima 
Benficăi s-a stins. (în anul respectiv ea a 
jucat o ultimă finală de C.C.E., fiind în
vinsă cu 4—1 de Manchester United), cu 
o singură tresărire de orgoliu, în 1981, 
cînd a ajuns pînă în seihifinalele Cupei 
cupelor, cedînd lui Carl Zeiss’Jena (1—0 
și 0—2).

în sezonul 1982/83, Benficâ (pe la a că
rei conducere tehnică s-au perindat mulți 
tehnicieni renumiți, Bela Guttmann, La
jos Baroti ș.a.) a apărut mult schimbată 
în bine, izbutind un „tur de forță" im
presionant : 28 de meciuri fără înfrîn- 
gere (în campionat și în Cupa U.E.F.A.), 
26 de victorii, golaveraj 85—15 ! Specia
liștii fotbalului lusitan au fost de acord 
in a pune acest record mai ales pe seama 
antrenorului suedez Sven Goren Eriksson, 
venit la cîrma Benficăi după ce, anul 
trecut, a dobîndit Cupa UiE.F.A. cu I.F.K. 
Goteborg. Tînăr (35 de ani), Eriksșon 
pare adeptul unui fotbal „matematic", 
schematizat pînă la simplitate, supunîn- 
du-și jucătorii unor antrenamente foarte 
severe. Legat de exigența lui, Mircea Lu- 
cescu ne povestea, mai deunăzi, că l-a 
întîlnit, la Seminarul U.E.F.A. de la Split, 
pe Cabrita, fost antrenor la Benfica și, 
în prezent, secund al brazilianului Otto 
Gloria la echipa națională a Portugaliei. 
Cabrita i-a mărturisit lui Lucescu (și el 
nouă) că internaționalii Benficăi răspund 

toți arbitrii delegați, indiferent de na-â 
ționalitate, sînt de valoare ridicată, 
ținînd la „cărțile lor de vizită", făurite 
după multe strădanii,

încă mai mult. Constantin Oțet șl-a 
adus aminte că, pe cînd funcționa ea 
secund la F.C. Argeș, echipa piteș- 
teană a întîlnit, în cadrul Cupei 
U.E.F.A., pe Panatbinaikos Atena, al 
cărei antrenor era, în 1978, polonezul 
Gdrski. La partida retur, programată 
Jn capitala,, Greciei, U.E.F.A. a desem
nat o brigadă de arbitri polonezi, care 
au condus la Atena, fără cusur, for
mația piteșteană cîștigînd meciul eu 
2-1 1 Am căutat în colecția ziarului 
„Sportul" și aîh găsit confirmarea 
amintirilor antrenorului Oțet, colegul 
Constantin Alexe notînd, lapidar, că 
„polonezul Jarguz a arbitrat foarte 
bine".

De ce am insistat asupra acestui 
aspect? Spre â le întări jucătorilor 
craioveni convingerea că, la Lisabona, 
nu atît de arbitru va depinde soarta 
partidei, eît de ei înșiși. Dacă ei vor 
evolua bine, la nivelul maxim al po- 
Bibilităților, e sigur că nu va eonta 
(cel puțin așa sperăm) naționalitatea 
celor 3 arbitri l 

cu promptitudine convocărilor lui Otto 
Gloria spre a scăpa, măcar cîteva zile, de 
, chinurile" la care obișnuiește să-i supună 
Eriksson ! Să-1 ascultăm pe Alves : „Otto 
Gloria a ales un fotbal care ne place in
finit mai mult... La Benfica, suedezul 
Sven Eriksson preconizează simplitatea, 
jocul despuiat de orice înflorituri". 
Dealtfel, Eriksson însuși nu se as
cunde : „La mine nu contează numele, 
ci numai munca. Pe cei care trag chiulul 
îi invit să-și facă bagajele". într-o pa
ranteză fie spus, el n-a venit de la Gote
borg cu mîinile goale, ci l-a adus și pe 
blondul Stromberg (vi-1 mai amintiți din 
partidele cu Dinamo ?), care însă!? legiti
mat mai tîrziu, nu va putea juca împo
triva Universității.

Pe cine contează Eriksson ? Pe un lot 
de jucători de elită, alcătuit din mulți in
ternaționali portughezi (7 la număr, din 
care însă numai portarul Bento a jucat 
integral recentul meci Portugalia-R.F.G., 
1-0 !) alături de care evoluează și un iu
goslav (Filipovici). Formația standard 
a Benficăi e următoarea : Bento 
34 de ani — Pietra, 28, Humberto Coelho, 
32, Bastos Lopes I, 29, Veloso, 23, Carlos 
Manuel, 20, Alves, 30, Bastos Lopes II, 
23, Chalana, 23, Neue, 33, Filipovici, 30, 
ca rezervă figurînd Diamantino, Frederico, 
Josă Luis și, adesea titular, Sheu (30 de 
ani), despre care Otto Gloria crede că e 
„un tactician de primă mînă“. Un „11", veți 
fi de acord cu noi, cu o medie de vîrstă 
ridicată (27,7), dar eare posedă cîteva 
„piese" grele, cele mai cunoscute fiind 
portarul Manuel Bento (care n-a primit, 

’ în 1981, gol timp de 1 080 de minute de 
joc, fiind socotit eroul meciului Scoția — 
Portugalia, 0—0 la Glasgow), fundașul 
central Humberto Coelho („Le Tresor 
portugais", Jean-Paul Oudot în numărul 
din 8 februarie 1983 al revistei „France 
Football"), mijlocașul Jose Antonio Alves 
(în 1978 cel mai bun jucător străin din 
Spania, sub culorile clubului din Sala
manca), conducătorul de joc Mantiei Nene 
(și el mozambican) și vîrful de atac Zbran 
Filipovici, venit de la Steaua roșie Belgrad 
(„călăul" lui A.S. Roma, căreia i-a în
scris in turul 4 al Cupei U.E.F.A., 3 go
luri,între care două chiar în „cetatea e- 
ternă"). O echipă nu doar în plină ascen
siune (ea conduce detașat în campionat, 
avînd pe Nenă și Filipovici pe lista gol- 
geterilor), dar și hotărîtă să aibă o viață 
cît mai lungă în Cupa U.E.F.A. într-o co- 
rspondență pentru „World Soccer", Josd 
Alberto Fernandes transmitea, în februa
rie, din Lisabona : „Benfiea erede că a- 
cum e, din nou, momentul și nu-și as
cunde ambițiile sale europene". Ambiții, 
e cazul s-o spunem, alimentate și de fap- 
tul că, pînă acum, ea n-a pierdut nici o 
partidă în Cupa U.E.F.A., eliminînd suc
cesiv pe Betis Sevilla (2—1 șl 2—1), Ix»- 
keren (2—0 și 2—1), F.C. Zurich (1—1 ți 
4—0) și A.Ș. Roma (2—1 și 1—1).

E limpede că „roșii" de la Benfiea (de 
fapt, culorile tradiționale sînt roșu-alb) 
alcătuiesc o formație redutabilă, foarte 
puternică îndeobște pe teren propriu, pe 
stadionul „Da Luz", ale cărui tribune sînt, 
da regulă, arhipline (75 000 de locuri c*-

La miezul nopții!?
Din surse autorizate, aflăm că parti

da de la Lisabona, din 6 aprilie, ar 
urma să înceapă Ia ora 21,00, ora lo
cală, adică la 23,00, ora Bucureștiului! 
Așa a jucat Benfiea, pe teren propriu, 
cu Betis, eu Lokeren și eu Roma, sin
gura excepție făcînd pentru Ziirich 
(echipă din orașul ce găzduiește sediul 
U.E.F.A.), eu care ocazie meciul a fost 
programat maî devreme.

Nu căutăm nod în papura nimănui 
(yezi și povestea cu arbitrii), dar e 
sigur că. obligati să intre pe teren la 
o oră Ia eare, de regulă, merg să se 
culce, jucătorii noștri vor fi handica
pați, ei avînd de înfruntat, pe lingă 
absențele lui Ștefănescu și Balaei (sus
pendați pentru cartonașe), o dificul
tate în plus. în aceste condiții, socotim 
necesară o intervenție a F.R.F., a clu
bului Universitatea, care să-i deter
mine pe portughezi, dacă se va putea, 
să pună meciul la o oră mai rezo
nabilă.

pacitațe, 80 000 de spectatori la partida cu 
Roma). Stilul ei, afirmă cei care au vă
zut-o recent la lucru, e și nu (mai) e ti
pic latin, în sensul în care Eriksson a 
venit cu rigoarea și angajamentul carac
teristice fotbalului anglo-saxon. Dacă li
nia de mijloc (dirijată de Alves) e foarte 
laborioasă, iar atacul viclean și rapid, 
apărarea, în schimb, nu excelează și, ape
lăm din nou la presa străină, nu pare la 
înălțimea celorlalte compartimente, fun
dașii de margine fiind vulnerabili. în 
două vorbe, un adversar solid (la ce 
ne-am fi putut aștepta în această fază a 
competiției), dar nu invincibil, căci Ben
fica 1983, chiar . dacă în formă, nu tre
buie confundată cu Benfiea 1962 ! Ea a 
trecut de la fado la rock, dar lecția Iui 
Eriksson n-a fost încă învățată cum se 
cuvine. Să fim șl mai expliciți : Benfiea 
e o „piatră tare", dar Universitatea o 
poate sparge ! O echipă care a trecut de 
Fiorentina, de Bordeaux și de Kaiser
slautern, și această echipă e Craiova, 
n-are de ce să se teamă ! Sigur că va fi 
greu, dar pînă acum n-a fost ? A fost, 
dar băieții noștri, talentați și ambițioși, 
s-au descurcat de minune. Credem (și 
sperăm) că le stă în puteri să elimine și 
pe Benfiea, echipă care, în pofida unui 
reviriment, n-are clasa din epoca lui Eu
sebio și Torres.

Și o veste de ultimă oră : clubul por
tughez a cerut, telegrafic. Universității să 
fie de acord ca primul meci să se dispute 
la Craiov* 1 ! Cererea a fost, firește, res
pinsă, dar nu poate ea fi privită ca un 
semn eă Benfiea se teme ?
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Kaiserslautern. Mulțumim, Craiovă in aer

Craiova sărbătorească la OU“

Un nou fapt incredibil : popularitatea Cenaclului Flacăra 
concurează popularitatea fazelor de gol din cupele europene, pe 
stadionul Central din Craiova. Entuziasmul, de-a lungul în
tregului spectacol al Cenaclului Flacăra, a fost comparabil cu 
cel al minutului 82 din meciul Universitatea Craiova — F.C.

Cenaclul Flacăra al Tineretului Revoluționar

Localitatea : Craiova, IT martie 1983, 
orele 14, stadionul „Central" 
Durată : 5 ore și un sfert
Număr de spectatori : 30 000
Calitatea spectacolului : excepțională 
Atmosfera : sărbătorească
Noutăți : Valeriu Penișoară a lansat 
„Cîntec pentru Oltenia" (versuri Adrian 
Păunescu)
Aportul organizatorilor : Ireproșabil. 
Mulțumim încă o dată conducerii orga
nizației de partid a județului Dolj, tova
rășului prim-secretar Ion Radu, pentru 
prilejul oferit de-a face acest spectacol. 
Subliniem în mod pozitiv efortul organi
zatorilor uteciști care au reușit, în ciu
da timpului scurt pe care l-au avut la 
dispoziție, să se achite de această dată 
de sarcinile ce le-au revenit.

O zi splendidă de primăvară ne-a dă- ■
ruit cerul 
să încheie 
Bănie. Și. 
chiar dacă 
că, noi tot

pentru manifestarea ce avea 
triumfala noastră trecere prin 
chiar dacă n-ar fi fost așa, 
natura ne-ar fi fost potrivni- 
am fi dat acest regal de artă 

tînără, frumoasă și meritată recompensă 
sărbătoriților noștri. La numai o zi după 
importanta victorie olteană obținută pe 
terenul „Centralului", la numai o zi 
după fascinanta manifestare a cenaclu
lui nostru de la Hotelul Jiul, o altă vic
torie, a spiritului, la care publicul craio- 
vean s-a făcut din nou părtaș (era să 
«pun „incredibil", dar îmi dau seama câ 
astăzi-, după atîtea incredibile întâmplări 
ale acestei echipe a cenaclului nimic nu 
ni se mai poate părea în afara firescu-

IMPORTANT
Manifestarea cu numărul 900 
a Cenaclului Flacăra al Tine
retului Revoluționar va avea 
loc la București duminică, 27 
martie, orele 18, în Sala Poli
valentă.

Iui), deci, firesc transformată într-o a- 
devărată sărbătoare a sportului și cultu
rii. Din nou, aici, ceîe două variante par
că ale unei definiții concrete a păcii — 
sportul și arta — și-au dat mîna într-o 
.manifestare totală, un omagiu adus ge
nerației libertății tuturor generațiilor 
dar, mai ales generației ridicate in anii 
de cînd la cîrma țării se află președin
tele Nicolae Ceaușescu. Participant! cu 
drepturi egale au fost de această dată, a- 
lături de membrii cenaclului nostru, me
rituoșii fotbaliști ai Universității Craio
va dar și publicul care a știut să-i poar
te cu dragoste, răbdare și temperament 
oltean spre marea victorie. Primii au 
urcat pe scena cenaclului Aurei Țicleanu 
și Silviu Lung, însoțiți aici de familiile 
lor. Văzîndu-i, mi-am dat seama de ce 
li iubim de atîta vreme, de ce încrede
rea în ei va fi mereu neclintită căci pri- 
vindu-i cu atenție și curiozitate n-am 
observat nici o urmă măcar de înfumu
rare sau suficiență înnourîndu-Ie seni
nul privirii ci doar semnul unei bucurii 
lăuntrice, ca o imagine reflectată de sa
tisfacția vizibilă a celorlalți, luminîndu-i. 
Era timpul deci să cîntăm cu Valeriu 
Penișoară, „Cîntec pentru Oltenia". Cu 
ajutorul Iui Adrian Păunescu, astăzi ne
obosit, într-o. vervă extraordinară, tribu
nele învață repede refrenul pe care l-am 
dori înălțat peste cît mai multe victorii : 
„Oltenia, eterna Terra-Nova ! Un cintec

liber l

are astăzi și-n priviri, / Hai Universita
tea, hai Craiova / Tu, campioana unei 
mari iubiri". Sîntem fericiți (și nu pu
tem să n-a mărturisim) că deși de obi
cei în momentele unui anumit fel de bu
curie, oamenii uită celelalte bucurii, lîngă 
echipa lor de fotbal, craiovenii n-au ui
tat Cenaclul Flacăra. Costicâ Ștefănescu, 
căpitanul alb-albaștrilor, sublinia chiar 
adresîndu-se celor prezenți : „Mă bucur 
că și astăzi, la acest spectacol deosebit, 
sînteți prezenți în număr la fel de mare. 
Mulțumesc tuturor celor care au fost ală
turi de noi în lupta pentru prețioasa vic
torie și urez tuturor să se simtă la fel de 
bine la acest spectacol". Ca un răspuns, 
„Viitorul", această extraordinară, poezie a 
lui Labiș, pulsează în cîntec, ca bătăile 
unei inimi de mărimea unui stadion. 
Constantin Gherghina, un tiUmpetist a că
rui valoare indiscutabilă Cenaclul Flacăra 
încearcă s-o repună în circulație, înalță 
cîntecul oltenesc la rang de imn triumfal. 
Și pentru că garnitura echipei craiovene 
este aproape completă (îi recuperăm de 
prin tribune pe Cămătaru, Geolgău, Do- 
nose, Beldeanu, Cîrțu, Boldici și chiar și 
pe antrenorul Constantin Oțet), aveau, 
inevitabil, să urmeze cîteva superbe mo
mente petrecute pe gazonul stadionului, 
cu schimburi de pase între jucători și 
membrii cenaclului, cu șuturi la poartă și 
încheind.cu o tură de stadioh în ovațiile 
tuturor celor prezenți. Ne-am despărțit de 

. jucătorii care urmau să se integreze ime
diat programului de recuperare și ne-am 
continuat manifestarea într-o atmosferă 
de destindere și receptivitate extraordina
re. Oamenii au primit cu o la fel de mare 
bucurie momentele de umor (adapta
rea fotbalistică realizată de grupul Mesaj 
și Ia fel de adecvata intervenție a lui Ni
colae Cenan) dar și momentele de profun
zime în care s-au cîntat eroii neamului, 
țara, eforturile închinate păcii. Am rămas 
de aceea mult peste ora la care ne propu
sesem să încheiem, oferind oamenilor tot 
ceea ce puteam. Cântecelor aduse li s-au 
adăugat — la repetata solicitare a celor 
prezenți — recitarea poeziei „Pacient", a 
lui Adrian Păunescu și mai mult chiar am 
făcut și un top la care aveau să participe 
foarte mijiți dintre cei prezenți. învingă
tor și de această dată (cu 2 524 de puncte) 
„lancu la Țebea", cîntec scris de Adrian 
Păunescu. I-au urmat în ordine ; „Rugă 
pentru părinți" (Ștefan Hrușcă — 2 066 
puncte), „La adio" (Vasile Șeicaru — 1 673 
puncte), „Craiova, my Iove" (autor Adrian 
Păunescu, interpret Ducu Bertzi — 1576 
puncte) și „Cîntec șoptit" (Poesis — 916 
puncte).

Țopul cenaclului
Topul din această săptămtnă a fost realizat prin opțiunile cumulative ale 

participanților la spectacolele noastre desfășurate la Craiova, Slatina, Pitești, 
Slobozia și Brăila. Reamintim iubitorilor cenaclului nostru din țară că au 
posibilitatea de a participa la totalizările noastre, alăturînd opțiunile lor talo
nului de participare. Iată configurația actuală a topului nostru :

Piesă Interpret Autor Punctaj
L Rugă pentru pă

rinți
Ștefan Hrușcă Ștefan Hrușcă 22 767

3. lancu la Țebea Ildiko Szabo șl 
Vasile Șeicaru

Adrian Păunescu 82 993

3. La adio Vasile Șeicaru Vasile Șeicaru 20 630
4. La o cană cu vin Ecoul Ecoul 16 076
5. Totuși iubirea Ildiko Szabo Mâjay GybzU 9 008
6. Cintec șoptit Poesis Poesis 7 436
1. Te salut genera- 
, ție-n blugi

pro Musica Pro Musica 6 283

8. Dor de Eminescu Alexandru 
Zărneșcu

Alexandru
Zărneșcu

5 413

#. Cînd s-o’mpărțit 
norocu’

Ducu Bertzi cîntec popular 5 354

10. Foaie verde spic 
de pîine

Tatiana Filipoiu cîntec popular • 4198

„Mă dusei să trec

Localitatea : Slatina, 18 martie 1983, 
orele 16 și orele 20, sala Casei de cultură.

Durate: 3 ore și jumătate — primul 
spectacol, 5 ore și un sfert — cel dc-al 
doilea.

Număr de spectatori: 2 000, ambele 
spectacole însumate.

Calitatea spectacolelor : foarte bună.
Atmosfera : bună participare și recep

tivitate.
Noutăți : Ildiko Szabo se remarcă reci

tind cu sensibilitate și talent „Ultima 
oră" (versuri Ion Minulescu) șl tot ea 
readuce pe scena cenaclului cîntecul din 
filmul „Șatra".

Aportul organizatorilor : excelent. Mul- ' „Sînt doar de cîteva zile operată, dar din
țumim conducerii de partid a județului 
Olt, tovarășului prlm-secretar Vasile 
Bărbulcsciț. pentru sprijinul acordat rea
lizării acestor manifestări. Salutăm apor
tul organizatorilor uteciști care nu ne-au 
creat nici un fel de false probleme. 
Exemplară organizare ! Problemele sînt 
iar legate de plîngerile oamenilor care 
nu au încăput in sală.

. Florile pe care le primeam flecare din
tre noi lă intrarea în hotelul din Slatina 
unde aveam să rămînem peste noapte 
spuneau aproape totul despre sentimen
tele cu care ne așteptaseră oamenii aces
tor locuri. Dorința lor fierbinte de-a ră- 

. mine cît mai mult împreună ne determi
nase deja să acceptăm un spectacol su
plimentar fată de ceea ce prevăzusem. 
Și n-am regretat I Pentru un public dori
tor de cultură, atent și entuziast, așa cum 
ni s-a arătat acesta, chiar că merita să 
faci orice efort. Iar manifestărilor de aici 
nu le-a lipsit de aceea nimic din rețeta 
marilor noastre spectacole. Am cîntat cu 
Alexandru Zărneșcu și Flăcăra pop „Or
dinea de zi“. O variantă culturală a ceea 
ce președintele Nicolae Ceaușescu spunea 
cu privire la viață, darul cel mai de 
preț al oamenilor. Cu Dueu Bertzi re
descoperim frumusețea folclorului ma
ramureșean simțind încă o dată unitatea 
spațiului în care trăim parcă într-o re- 
laționare perpetuă și putînd a spune deci: 
„Leagăn primului bărbat / Olt, fii bine- 
cuvîntat !“ Cîntăm, în spiritul unei de
pline și mature asimilări ă concepțiilor 
jnoi privind dezvoltarea liberă a tuturor 

naționalităților din țara noastra. pentru o 
unitate pe care o dorim deplină și a că
rei realizare ne-o dovedesc faptele de 
viață ale oamenilor, „Oltenii lui Tudor", 
cu Arpad Domokoș, firesc, precum cu 
oricare dintre cei de față. într-o atmo
sferă emoționantă s-a cîntat „Trăiască 
România". Oamenii voiau parcă : să se 
predea păcii și țării cu brațele ridicate 
într-o dăruire a cărei frumusețe ni s-a 
părut fără seamăn. Reacția la recitarea 
poeziei „Repetabila povară", o recom
pensă pentru modul in care s-a cîntat 
„Rugă pentru părinți", face dovada unui 
public educat, dindu-ne senzația' că ne 
aflăm într-o sală de teatru. De la șoaptă 
pînă la cristalul pur pe care-1 șlefuiește-n 
aer vocea lui Ștefan Hrușcă, totul este 
acum receptat cu competență și temeini
cie. Adrian Păunescu găsește prilejul de-a 
reînvia amintirea lui Zaharia Stancu, 
poet de aleasă simțire, recitind o poezie 
dedicată acestuia și apoi grupul Poesis 
aduce „Cîntec șoptit". Ildiko Șzabo se in
tegrează perfect atmosferei create întoc
mai talentului ei pe care Cenaclul Flacăra 
îl alătură concertului de tinere valori ale 
României de azi. Luminița ne scrie : 

dragoste pentru frumos am venit să vă 
văd. Nu pot să nu intru, chiar scrișnind 
din dinți, în această atmosferă tinereas
că". Considerăm că aceasta este menirea 
artei noastre : să umple frumos timpul 
liber al oamenilor (atît cît este), prelun
gind în mod fericit viata. Adrian Pău
nescu i-a îndemnat de aceea pe oamenii 
în vîrstă să-i iubească pe tineri cînd sînt 
tineri, împrumutîhd din tinerețea lor. ur- 
mînd ceea ce se cheamă „cenaclotera- 
pie". Constantin Gherghina a adus în 
prim plan frumusețea cîntecului oltenesc 
continuat firesc cu șlagăre internaționale, 
între care cîhtecele lui Costas Caracostas, 
trecînd peste hazul situației de a-și agă
ța pantalonii chiar la intrarea în scenă, 
au cucerit pe de-a întregul. Și pentru că 
dovada integrării noastre într-o spirituali
tate cu tendințe-universalizatoare să fie 
și mai convingătoare, prezentăm și aici 
caseta cu înregistrările în limba română 
de la radio Beijing pe care sînt prezente 
cîntecul popular . „La oglindă", poezia lui 
Adrian Păunescu. „Mamă țară" și cînte
cul lui George Nicolescu „Ordinea de zi".

Iată și primele cinci locuri ale topului 
realizat prin participarea oamenilor de 
aici : 1. „lancu la Țebea" (autor Adrian 
Păunescu, interpret! Ildiko Szabo și Va
sile Șeicaru). . 2. „Rugă pentru părinți" 
(Ștefan Hrușcă), 3. „La o cană cu vin" 
(Ecoul). 4. „La adio" (Vasile Șeicaru). 5. 
„Dor de Eminescu" (Alexandru Zăr- 
nescu).

Remarcabile au fost de asemenea mo
mentele recitalurilor lui Valeriu Peni
șoară („Viitorul" a fost cîntat cu toat.

(Continuare in pagina 21)
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